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Αθήνα, σήµερα στις 31 Αυγούστου 1999, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.55' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Γ' σύνθεση), για να
συνεδριάσει υπό την προεδρία του Προέδρου αυτής κ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 26.8.1999
εξουσιοδότηση του Τµήµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της ΚΕ' συνεδριάσεώς του, της 26ης
Αυγούστου 1999 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο της
πρότασης νόµου: "Για την καθιέρωση της επετείου της εξέγερσης
του Πολυτεχνείου ως ηµέρας τιµής στην Ελληνική Νεολαία και ως
επετείου της ∆ηµοκρατικής Αντίστασης του Λαού").
Κύριοι συνάδελφοι, καλώς ήλθατε και καλό χειµώνα.
'Εχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα, ότι µε την υπ'αριθµ.
3635/2851/31.8.1999 απόφαση του Προέδρου της Βουλής
συγκροτήθηκαν οι προβλεπόµενες από τα άρθρα 31 και 32 του
Κανονισµού της Βουλής ∆ιαρκείς Επιτροπές του Τµήµατος
∆ιακοπής των Εργασιών της Βουλής για τη Γ' σύνθεση.
Το Τµήµα εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το Τµήµα ενέκρινε.
Η σχετική απόφαση θα καταχωρισθεί στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και θα κοινοποιηθεί στους ενδιαφερόµενους κυρίους
Βουλευτές.
(Η προαναφερθείσα απόφαση έχει ως εξής:
"ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ
∆ΙΕΥΘΥΝΣΗ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΩΝ ΕΠΙΤΡΟΠΩΝ

Αθήνα 31 Αυγούστου 1999
Πρωτ.:3635

Αριθµ.
∆ιεκπ.:2851

Α Π Ο Φ Α Σ Η
ΘΕΜΑ : Σύσταση και συγκρότηση των ∆ιαρκών Επιτροπών του
Τµήµατος ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής, θέρους 1999

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ,
'Εχοντας υπόψη:
1. Τις διατάξεις των άρθρων 71 και 72 του Συντάγµατος και των
άρθρων 31, 32, 33 σε συνδυασµό µε τα άρθρα 25 παρ. 9 και 15

παρ. 5 του Κανονισµού της Βουλής (µέρος κοινοβουλευτικό),
2. Την υπ' αριθµ. 2656/2086/17.6.99 απόφαση συγκρότησης του
προβλεποµένου από τα άρθρα 71 του Συντάγµατος και 29 του
Κανονισµού της Βουλής Τµήµατος ∆ιακοπής των Εργασιών της
Βουλής (Γ' σύνθεση) για την άσκηση του νοµοθετικού έργου της
Βουλής,
3. Τις έγγραφες υποδείξεις των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και τις
δηλώσεις των ανεξάρτητων βουλευτών,

α π ο φ α σ ί ζ ο υ µ ε,
συνιστούµε, από τα µέλη του Τµήµατος ∆ιακοπής των Εργασιών
της Βουλής της Γ' Σύνθεσης (31 Αυγούστου έως και 30
Σεπτεµβρίου 1999), τις προβλεπόµενες από το άρθρο 31 του
Κανονισµού της Βουλής ∆ιαρκείς Επιτροπές του Τµήµατος
∆ιακοπής των Εργασιών της Βουλής, οι οποίες συγκροτούνται ως
ακολούθως:
∆ιαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων
των Υπουργείων:
α) Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων
β) Πολιτισµού
1. Ανουσάκη Ελένη
2. Γερανίδης Βασίλειος
3. Γεωργιάδης Θεόδωρος
4. Καστανίδης Χαράλαµπος
5. Κατσέλη Ελεωνόρα
6. Κατσιµπάρδης Γεώργιος
7. Κουτσόγιωργας ∆ηµήτριος
8. Λιάνης Γεώργιος
9. Μιχελογιάννης Ιωσήφ
10. Πιπεργιάς ∆ηµήτριος
11. Σκανδαλίδης Κωνσταντίνος
12. Σταυρακάκης Μηνάς
13. Τσιλίκας Βασίλειος
14. Χατζηµιχάλης Φώτιος
15. Αλογοσκούφης Γεώργιος
16. Ανδρεουλάκος Απόστολος
17. Καραµάριος Αναστάσιος
18. Καρατζαφέρης Γεώργιος
19. Κασσίµης Θεόδωρος
20. Κατσίκης Θεόδωρος
21. Λαµπρόπουλος Ιωάννης
22. Παπανικολάου Ελευθέριος
23. Χωµατάς Ιωάννης
24. Παπαρήγα Αλέκα
25. Λουλέ Ανδριανή
26. ∆ηµαράς Ιωάννης
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∆ιαρκής Επιτροπή Εθνικής 'Αµυνας και Εξωτερικών
Υποθέσεων
των Υπουργείων:
α) Εξωτερικών
β) Εθνικής 'Αµυνας
γ) Μακεδονίας Θράκης
δ) Αιγαίου
1. Βαλυράκης Ιωσήφ
2. Βερυβάκης Ελευθέριος
3. Ζιάγκας Ιωάννης
4. Καψής Ιωάννης
5. Μαλέσιος Ευάγγελος
6. Μιχελογιάννης Ιωσήφ
7. Οικονόµου Παντελής
8. Οικονόµου Χρήστος
9. Ροκόφυλλος Χρήστος
10. Σηφουνάκης Νικόλαος
11. Σκουλαρίκης Ιωάννης
12. Σπυριούνης Κυριάκος
13. Στάθης Θεόδωρος
14. Τζουµάκας Στέφανος
15. Χαραλαµπόπουλος Ιωάννης
16. Χυτήρης Τηλέµαχος
17. Βαρβιτσιώτης Ιωάννης
18. 'Εβερτ Μιλτιάδης
19. Μητσοτάκης Κωνσταντίνος
20. Μολυβιάτης Πέτρος
21. Μπακογιάννη Θεοδώρα
22. Παπαδόγγονας Αλέξανδρος
23. Πολύδωρας Βύρων
24. Σπηλιωτόπουλος Σπήλιος
25. Τζιτζικώστας Γεώργιος
26. Χαϊτίδης Ευγένιος
27. Παπαρήγα Αλέκα
28. Κωνσταντόπουλος Νικόλαος
29. Ιντζές Αναστάσιος
30. Σουφλιάς Γεώργιος

∆ιαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων
των Υπουργείων:
α) Εθνικής Οικονοµίας
β) Οικονοµικών
γ) Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων
1. Αδαµόπουλος Γεώργιος
2. Βερυβάκης Ελευθέριος
3. Γεωργακόπουλος ∆ηµήτριος
4. ∆αµιανίδης Αλέξανδρος
5. ∆ιαµαντίδης Ιωάννης
6. Θάνος ∆ηµήτριος
7. Κανελλόπουλος Λάµπρος
8. Κίρκος Γεώργιος
9. Παπαδόπουλος Αλέξανδρος
10. Πετραλιάς Αυγερινός
11. Ροκόφυλλος Χρήστος
12. Σκουλαρίκης Ιωάννης
13. Σταυρακάκης Μηνάς
14. Χαραλαµπόπουλος Ιωάννης
15. Αλογοσκούφης Γεώργιος
16. Βουλγαράκης Γεώργιος
17. ∆ήµας Σταύρος
18. 'Εβερτ Μιλτιάδης
19. Καραµανλής Αχιλλέας
20. Παναγιωτόπουλος Γεώργιος
21. Σούρλας Γεώργιος
22. Τζιτζικώστας Γεώργιος
23. Τρυφωνίδης Γεώργιος
24. Μπόσκου Μαρία
25. ∆ραγασάκης Ιωάννης
26. Ιντζές Αναστάσιος

∆ιαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων
των Υπουργείων:
α) Υγείας και Πρόνοιας
β) Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων
γ) Μεταφορών και Επικοινωνιών
1. Ακριβάκης Αλέξανδρος
2. Ζαµπουνίδης Νικόλαος
3. Θάνος ∆ηµήτριος
4. Καλαµακίδης Ιωάννης
5. Κανελλόπουλος Λάµπρος
6. Κίρκος Γεώργιος
7. Κουρουµπλής Παναγιώτης
8. Οικονόµου Χρήστος
9. Παπαδέλλης Φραγκλίνος
10. Πεπονής Αναστάσιος
11. Σπυρόπουλος Ροβέρτος
12. Τζουµάκας Στέφανος
13. Τσούρας Αθανάσιος
14. Φωτιάδης Παναγιώτης
15. Αναστασόπουλος Νικόλαος
16. Γιακουµάτος Γεράσιµος
17. Γκελεστάθης Νικόλαος
18. Κούβελας Σωτήριος
19. Παπανικολάου Eλευθέριος
20. Σιούφας ∆ηµήτριος
21. Σούρλας Γεώργιος
22. Σωτηρόπουλος Βασίλειος
23. Χωµατάς Ιωάννης
24. Κωστόπουλος ∆ηµήτριος
25. Λουλέ Ανδριανή.
26. ∆ηµαράς Ιωάννης

∆ιαρκής Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, ∆ηµόσιας Τάξης και
∆ικαιοσύνης
των Υπουργείων:
α) Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης
β) ∆ηµόσιας Τάξης
γ) ∆ικαιοσύνης
δ) Τύπου και Mέσων Μαζικής Ενηµέρωσης
1. Αδαµόπουλος Γεώργιος
2. Βαλυράκης Ιωσήφ
3. Ζαµπουνίδης Νικόλαος
4. Καστανίδης Χαράλαµπος
5. Κατσέλη Ελεωνόρα
6. Κατσιµπάρδης Γεώργιος
7. Κουλούρης Κίµων
8. Παπαδέλλης Φραγκλίνος
9. Παπαδόπουλος Αλέξανδρος
10. Παπαηλίας Ηλίας
11. Πεπονής Αναστάσιος
12. Πετραλιάς Αυγερινός
13. Ποττάκης Ιωάννης
14. Σκανδαλίδης Κωνσταντίνος
15. Σπυρόπουλος Ροβέρτος
16. Τσούρας Αθανάσιος
17. Ανδρεουλάκος Απόστολος
18. Γκελεστάθης Νικόλαος
19. Καρατζαφέρης Γεώργιος
20. Κασσίµης Θεόδωρος
21. Κατσίκης Θεόδωρος
22. Κεφαλογιάννης Ιωάννης
23. Κούβελας Σωτήριος
24. Παυλόπουλος Προκόπιος
25. Σιούφας ∆ηµήτριος
26. Τζαννετάκης Τζανής
27. Μπόσκου Μαρία
28. Κωνσταντόπουλος Νικόλαος
29. ∆ηµαράς Ιωάννης
30. Μπαντουβάς Κωνσταντίνος
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∆ιαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου
των Υπουργείων:
α) Ανάπτυξης
β) Γεωργίας
γ) Εµπορικής Ναυτιλίας
1. Ακριβάκης Αλέξανδρος
2. Γερανίδης Βασίλειος
3. Γεωργακόπουλος ∆ηµήτριος
4. Ζιάγκας Ιωάννης
5. Καψής Iωάννης
6. Κουλούρης Κίµων
7. Κουτσόγιωργας ∆ηµήτριος
8. Λιάνης Γεώργιος
9. Μαλέσιος Ευάγγελος
10. Οικονόµου Παντελής
11. Πιπεργιάς ∆ηµήτριος
12. Σηφουνάκης Νικόλαος
13. Στάθης Θεόδωρος
14. Τσιλίκας Βασίλειος
15. Χατζηµιχάλης Φώτιος
16. Χυτήρης Τηλέµαχος
17. Καµµένος Παναγιώτης
18. Καραµάριος Αναστάσιος
19. Λαµπρόπουλος Ιωάννης
20. Μπακογιάννη Θεοδώρα
21. Παναγιωτόπουλος Γεώργιος
22. Πολύδωρας Βύρων
23. Σπηλιωτόπολος Σπήλιος
24. Σωτηρόπουλος Βασίλειος
25. Τρυφωνίδης Γεώργιος
26. Χαϊτίδης Ευγένιος
27. Κωστόπουλος ∆ηµήτριος
28. ∆ραγασάκης Ιωάννης
29. Ιντζές Αναστάσιος
30. Κοντογιαννόπουλος Βασίλειος
Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΧΡ. ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ").
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Οι Υπουργοί Εργασίας
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Μεταφορών
και Επικοινωνιών και Τύπου και Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης
κατέθεσαν σχέδιο νόµου : "Ρύθµιση συνταξιοδοτικών θεµάτων
προσωπικού της Ελληνικής Ραδιοφωνίας Τηλεόρασης Α.Ε. και
άλλες διατάξεις".
Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Θα γίνει προεκφώνηση των νοµοσχεδίων που είναι γραµµένα στην
ηµερήσια διάταξη.
Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων.
Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: "Κρατικό Πιστοποιητικό
Γλωσσοµάθειας και άλλες διατάξεις".
Το νοµοσχέδιο θα ψηφισθεί στο σύνολο στη συνέχεια.
Υπουργείου Ανάπτυξης.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Ενιαίος Φορέας Ελέγχου Τροφίµων και άλλες
ρυθµίσεις θεµάτων αρµοδιότητας του Υπουργείου Ανάπτυξης".
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το νοµοσχέδιο
κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Πλοία αναψυχής και άλλες διατάξεις".
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;

ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το νοµοσχέδιο
κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Σύσταση προσωρινής υπηρεσίας για την
αξιοποίηση και µετεγκατάσταση στρατοπέδων και άλλες διατάξεις".
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το νοµοσχέδιο
κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Επανερχόµαστε στην ψήφιση στο σύνολο του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων.
'Εχετε κάποια παρατήρηση, κύριε Υπουργέ;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Θα θέλαµε να γίνει διόρθωση µιας παραδροµής.
Στην πρώτη γραµµή της παραγράφου 11 του άρθρου 8 που ανήκει
στις άλλες διατάξεις και αφορά το Πανελλήνιο Ιερό 'Ιδρυµα
Ευαγγελιστρίας Τήνου, αντί του αριθµού 6, να γραφούν οι αριθµοί
5-10.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Υπάρχει κάποια
παρατήρηση από τους εισηγητές, από τους εκπροσώπους των
κοµµάτων; Καµία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το νοµοσχέδιο έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία και στο σύνολο.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων: "Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας και άλλες
διατάξεις" έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:
�Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας και άλλες διατάξεις

'Aρθρο 1
Θεσµοθέτηση

1. Θεσµοθετείται κρατικό πιστοποιητικό γλωσσοµάθειας, το οποίο
χορηγείται κατά τις προϋποθέσεις και τη διαδικασία που
προβλέπονται στα επόµενα άρθρα.
2. Το πιστοποιητικό γλωσσοµάθειας πιστοποιεί γνώση ξένης
γλώσσας σε δύο επίπεδα, Ι και ΙΙ. Το πιστοποιητικό επιπέδου Ι
πιστοποιεί καλή γνώση της ξένης γλώσσας, ενώ το πιστοποιητικό
επιπέδου ΙΙ πιστοποιεί αρίστη γνώση αυτής.
3. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων
µπορεί να καθορίζονται και άλλα επίπεδα πιστοποίησης
στοιχειώδους και βασικής γνώσης ξένης γλώσσας, κατά τις
αντίστοιχες προϋποθέσεις και τη διαδικασία του παρόντος.
4. 'Οπου στις κείµενες διατάξεις καθορίζονται για τις προσλήψεις
προσωπικού στο ∆ηµόσιο και ευρύτερο δηµόσιο τοµέα τα
αποδεικτικά γνώσης ξένης γλώσσας, προστίθενται αντίστοιχα και τα
πιστοποιητικά γλωσσοµάθειας επιπέδων Ι και ΙΙ του παρόντος
νόµου.
5. Το πιστοποιητικό γνώσης ξένης γλώσσας επιπέδου ΙΙ του
παρόντος νόµου αποτελεί προσόν για τη χορήγηση επάρκειας
διδασκαλίας της οικείας ξένης γλώσσας στα φροντιστήρια, τα οποία
µετονοµάζονται σε Κέντρα Ξένων Γλωσσών µε την παρ. 15 του
άρθρου 6 του παρόντος.

'Aρθρο 2
Εξετάσεις

1. Το πιστοποιητικό χορηγείται, ύστερα από προφορικές και
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γραπτές εξετάσεις, που διενεργούνται τουλάχιστον µία φορά κάθε
έτος, χωριστά για κάθε επίπεδο.
2. Στις εξετάσεις για απόκτηση πιστοποιητικού γλωσσοµάθειας
µπορεί να µετέχουν 'Ελληνες πολίτες ή αλλοδαποί που έχουν
νοµίµως τη συνήθη διαµονή τους στην Ελλάδα.
3. 'Oσοι µετέχουν στις εξετάσεις καταβάλλουν στο δηµόσιο ταµείο
παράβολο χρηµατικού ποσού, το ύψος του οποίου και η διαδικασία
καταβολής του και είσπραξής του καθορίζονται µε απόφαση των
Υπουργών Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων και Οικονοµικών.
4. Απαλλάσσονται των εξετάσεων, θεωρούµενοι ότι διαθέτουν
αρίστη γνώση της οικείας ξένης γλώσσας, οι κάτοχοι των παρακάτω
τίτλων:
i) πτυχίου των τµηµάτων ξένων γλωσσών των Ανωτάτων
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.) της ηµεδαπής ή αντίστοιχου και
ισότιµου πτυχίου Α.Ε.Ι. της αλλοδαπής,
ii) πτυχίου οποιουδήποτε τµήµατος αναγνωρισµένου ιδρύµατος
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης της αλλοδαπής και
iii) διδακτορικού διπλώµατος οποιουδήποτε τµήµατος
αναγνωρισµένου ιδρύµατος τριτοβάθµιας εκπαίδευσης της
αλλοδαπής, που αποκτήθηκε ύστερα από φοίτηση στο τµήµα αυτό.
5. Σε περίπτωση που για την απόκτηση του τίτλου σπουδών της
προηγούµενης παραγράφου ορίσθηκε ως γλώσσα διδασκαλίας
άλλη από την επίσηµη γλώσσα του κράτους της έδρας του
ιδρύµατος τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, οι κάτοχοι αυτών των τίτλων
σπουδών θεωρείται ότι διαθέτουν το πιστοποιητικό αρίστης γνώσης
της ξένης γλώσσας στην οποία διδάχθηκαν τα µαθήµατα του
προγράµµατος σπουδών τους.

'Aρθρο 3
'Oργανα εξετάσεων

1. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων
συστήνεται επταµελής Κεντρική Εξεταστική Επιτροπή, η οποία
αποτελείται από µέλη ∆ιδακτικού Επιστηµονικού Προσωπικού
(∆.Ε.Π.) των τµηµάτων ξένων γλωσσών των Α.Ε.Ι., µέλη
Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Π.) των Τεχνολογικών
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Τ.Ε.Ι.), ειδικότητας ξένων γλωσσών,
µέλη του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, ειδικότητας ξένων γλωσσών ή
εκπαιδευτικούς της δηµόσιας και ιδιωτικής εκπαίδευσης των
κλάδων πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης ΠΕ5, ΠΕ6 και ΠΕ7 του
άρθρου 14 του ν. 1566/1985 (ΦΕΚ 167 Α'), όπως µετονοµάσθηκαν
µε το άρθρο 15 του ν. 1586/1985 (ΦΕΚ 37 Α'). Με την ίδια απόφαση
ορίζονται τουλάχιστον δύο εισηγητές θεµάτων για κάθε εξεταζόµενη
γλώσσα από τα προαναφερόµενα µέλη. Η θητεία των µελών της
εξεταστικής επιτροπής είναι διετής, αρχίζει την 1η Ιανουαρίου και
λήγει την 31η ∆εκεµβρίου του επόµενου έτους. Με την απόφαση
σύστασης ορίζεται ο Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος της Κεντρικής
Εξεταστικής Επιτροπής, εκ των µελών αυτής, καθώς και ένας
Γραµµατέας µε τον αναπληρωτή του, από υπαλλήλους της
Κεντρικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων, κλάδου ΠΕ µε βαθµό Α', που έχουν γνώση µιας
ξένης γλώσσας ή από εκπαιδευτικούς της δηµόσιας εκπαίδευσης
των κλάδων ΠΕ5, ΠΕ6 ή ΠΕ7 του άρθρου 14 του ν. 1566/1985,
όπως µετονοµάσθηκαν µε το άρθρο 15 του ν. 1586/1985. Για τη
διοικητική υποστήριξη της ως άνω Επιτροπής µπορεί να ορίζεται µε
την ίδια απόφαση περαιτέρω γραµµατειακό προσωπικό.
2. 'Eργο της Κεντρικής Εξεταστικής Επιτροπής είναι η προετοιµασία
και η διεξαγωγή των εξετάσεων του παρόντος άρθρου, ο
καθορισµός της εξεταστέας ύλης κατά την προφορική δοκιµασία, ο
καθορισµός των θεµάτων της γραπτής δοκιµασίας, η αποστολή
αυτών σε εξεταστικά κέντρα, η παροχή οδηγιών προς όλους όσους
απασχολούνται στις εξετάσεις και η εποπτεία των διεξαγόµενων
δοκιµασιών και της έκδοσης και γνωστοποίησης των
αποτελεσµάτων.
3. Με απόφαση του Προέδρου της Κεντρικής Εξεταστικής
Επιτροπής ορίζονται:
α) οι εξεταστές της προφορικής δοκιµασίας από πρόσωπα που

έχουν τα προσόντα συµµετοχής στην Κεντρική Εξεταστική
Επιτροπή σε αριθµό ανάλογο προς τον αριθµό των υποψηφίων,
β) οι βαθµολογητές και αναβαθµολογητές των γραπτών δοκιµίων
και της προφορικής εξέτασης από τον ίδιο κύκλο προσώπων, που
προβλέπεται για τους εξεταστές,
γ) επιτηρητές της διεξαγωγής της γραπτής δοκιµασίας από
δηµόσιους εκπαιδευτικούς και σε αριθµό ανάλογο του αριθµού των
υποψηφίων.
4. Με απόφαση του Προέδρου της Κεντρικής Εξεταστικής
Επιτροπής συστήνεται τριµελής επιτροπή διεξαγωγής των
εξετάσεων σε κάθε εξεταστικό κέντρο, που αποτελείται από τρία
µέλη µε τα προσόντα συµµετοχής στην Κεντρική Εξεταστική
Επιτροπή, από τα οποία το ένα ορίζεται ως Πρόεδρος αυτής, το
άλλο ως Γραµµατέας και το τρίτο ως βοηθός Γραµµατέας. Με την
ίδια απόφαση ορίζεται το αναγκαίο βοηθητικό και τεχνικό
προσωπικό, καθώς και το έργο αυτού και της Επιτροπής
διεξαγωγής των εξετάσεων.
5. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων
ορίζεται το βαθµολογικό κέντρο για τη βαθµολόγηση των γραπτών
δοκιµίων και η Επιτροπή του βαθµολογικού κέντρου που
αποτελείται από τον Πρόεδρο της Κεντρικής Εξεταστικής Επιτροπής
και τέσσερα µέλη και τον Γραµµατέα που έχουν τα προσόντα της
παρ. 1 του παρόντος άρθρου. Με απόφαση του Προέδρου του
βαθµολογικού κέντρου ορίζονται, ανάλογα µε τον αριθµό των
γραπτών δοκιµίων κάθε γλώσσας, αντίστοιχοι συντονιστές
βαθµολογητών µε τα προσόντα συµµετοχής στην Κεντρική
Εξεταστική Επιτροπή, το αναγκαίο βοηθητικό και τεχνικό
προσωπικό, καθώς και το έργο αυτών.
6. Στην Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων συνιστάται αυτοτελής ∆ιεύθυνση Πιστοποίησης της
Γνώσης Ξένων Γλωσσών, χωρίς αύξηση των οργανικών θέσεων
προσωπικού. Αρµοδιότητα της ∆ιεύθυνσης αυτής είναι η διοικητική
στήριξη και η οικονοµική διαχείριση της διεξαγωγής των εξετάσεων
του άρθρου αυτού, η έκδοση και η χορήγηση των πιστοποιητικών
γνώσης των ξένων γλωσσών και η αντιµετώπιση κάθε συναφούς
θέµατος. Τη ∆ιεύθυνση συγκροτούν τα τµήµατα: α) ∆ιοικητικής
Στήριξης και β) Οικονοµικής ∆ιαχείρισης. Προϊστάµενοι της
∆ιεύθυνσης και των Τµηµάτων αυτής επιλέγονται και
τοποθετούνται, κατά τις ισχύουσες διατάξεις περί Υπαλληλικού
Κώδικα, διοικητικοί υπάλληλοι της Κεντρικής Υπηρεσίας του
Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων κλάδων ΠΕ, οι
οποίοι έχουν αποδεδειγµένη γνώση της αγγλικής, γαλλικής,
γερµανικής ή ιταλικής γλώσσας. Με απόφαση του Υπουργού
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, µπορεί να ορίζεται
Προϊστάµενος της ∆ιεύθυνσης, εκπαιδευτικός κλάδων ΠΕ5 ή ΠΕ6 ή
ΠΕ7 του άρθρου 14 του ν. 1566/1985 µε βαθµό Α'.
Με απόφαση των Υπουργών Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων,
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης και
Οικονοµικών καθορίζονται οι ειδικότερες αρµοδιότητες και τα λοιπά
θέµατα οργάνωσης της συνιστώµενης διεύθυνσης.

'Aρθρο 4
∆ιαδικασία εξετάσεων

1. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων, που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση της Κεντρικής
Εξεταστικής Επιτροπής και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως, προκηρύσσεται η διεξαγωγή των εξετάσεων για την
πιστοποίηση της γνώσης µιας ή περισσότερων ξένων γλωσσών και
καθορίζεται ο χρόνος και ο τόπος διεξαγωγής, η προθεσµία
υποβολής αιτήσεων των υποψηφίων και τα εξεταστικά κέντρα.
2.  Κάθε  υποψήφιος  εξετάζεται  γραπτά  και  προφορικά.  Η
προφορική  εξέταση  διενεργείται  δηµόσια  από  δύο  εξεταστές
συγχρόνως.  Στην  προφορική  εξέταση  παρευρίσκεται  και  τρίτος
καθηγητής-αναβαθµολογητής  για  την  περίπτωση  αναβαθµολό-
γησης.  Η  βαθµολογία  του  αναβαθµολογητή  λαµβάνεται  υπόψη
µόνον  όταν  υπάρχει  απόκλιση  πλέον  των  τριών  µονάδων
στους  βαθµούς  των  βαθµολογητών  µε  δυνατότητα
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αναγωγής στην εκατοντάβαθµη κλίµακα.
3. α) Για τον τρόπο βαθµολόγησης των γραπτών δοκιµίων και την
αναβαθµολόγηση των γραπτών δοκιµίων και της προφορικής
εξέτασης εφαρµόζονται αναλόγως οι οικείες διατάξεις για τις
προαγωγικές της Β' και Γ' Λυκείου του π.δ. 246/1998 (ΦΕΚ 183
Α'/31.7.1998), όπως ισχύει.
β) Αν για τον ορισµό εξεταστών, βαθµολογητών και
αναβαθµολογητών δεν υπάρχουν πρόσωπα µε τα προσόντα της
παραγράφου 1 του άρθρου 3 του παρόντος, για την εξέταση και
βαθµολόγηση ξένης γλώσσας, µπορεί να ορίζονται άλλοι υπάλληλοι
του δηµόσιου τοµέα, οι οποίοι έχουν αποδεδειγµένη πλήρη γνώση
της οικείας ξένης γλώσσας.
4. Κάθε υποψήφιος βαθµολογείται και στην προφορική και στη
γραπτή δοκιµασία από κάθε εξεταστή ή βαθµολογητή επί κλίµακας
από µηδέν µέχρι εκατό (0-100). Το άθροισµα των βαθµών σε κάθε
δοκιµασία αποτελεί τον τελικό βαθµό αυτής. Αν υπάρχει
αναβαθµολόγηση, τελικός βαθµός της δοκιµασίας είναι ο βαθµός
του αναβαθµολογητή πολλαπλασιαζόµενος επί δύο (2). Επιτυγχάνει
στις εξετάσεις για την απόκτηση πιστοποιητικού αρίστης γνώσης
της ξένης γλώσσας ο υποψήφιος που συγκεντρώνει τουλάχιστον
τριακόσιες σαράντα (340) βαθµολογικές µονάδες συνολικά και στις
δύο δοκιµασίες, χωρίς να υστερεί των εκατόν πενήντα (150)
µονάδων στην προφορική ή τη γραπτή δοκιµασία. Επιτυγχάνει στις
εξετάσεις για την απόκτηση πιστοποιητικού καλής γνώσης της
ξένης γλώσσας ο υποψήφιος που συγκεντρώνει τουλάχιστον
τριακόσιες (300) βαθµολογικές µονάδες συνολικά χωρίς να υστερεί
των εκατόν είκοσι (120) µονάδων στην προφορική ή τη γραπτή
δοκιµασία.
5. Η έκδοση των αποτελεσµάτων γίνεται µε πίνακα επιτυχίας που
καταρτίζεται από την Κεντρική Εξεταστική Επιτροπή και
υποβάλλεται στον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων
προς επικύρωση. Μετά την επικύρωσή τους, οι πίνακες επιτυχίας
δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Με βάση τους
πίνακες αυτούς η κατά την παράγραφο 6 του άρθρου 3 ∆ιεύθυνση
Πιστοποίησης της Γνώσης Ξένων Γλωσσών εκδίδει και χορηγεί
στους ενδιαφεροµένους πιστοποιητικό Γνώσης Ξένης Γλώσσας, ο
τύπος του οποίου καθορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής
Παιδείας και Θρησκευµάτων.
6. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζονται
οι λεπτοµέρειες εφαρµογής των διατάξεων του νόµου αυτού.

'Aρθρο 5
Αµοιβές

1. Στους προέδρους, τα µέλη, τους γραµµατείς των Επιτροπών,
εξεταστές, βαθµολογητές, αναβαθµολογητές, επιτηρητές και το κάθε
είδος προσωπικό που απασχολείται µε τις εξετάσεις και γενικά τις
διαδικασίες του παρόντος νόµου, καταβάλλεται πρόσθετη αµοιβή
κατ' αποκοπήν ή κατά συνεδρίαση ή κατά εξεταζόµενο υποψήφιο ή
κατά γραπτό δοκίµιο, που καθορίζεται µε κοινές αποφάσεις των
Υπουργών Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων και Οικονοµικών.
2. Οι πρόσθετες αµοιβές της προηγούµενης παραγράφου και οι
κάθε είδους δαπάνες διεξαγωγής των εξετάσεων του παρόντος
νόµου, καλύπτονται από πιστώσεις που εγγράφονται στον
Προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων.

'Aρθρο 6
Λοιπές διατάξεις

1. Το τέταρτο εδάφιο της παραγράφου 5 του άρθρου 6 του ν.
2525/1997 εφαρµόζεται και για τους υποψήφιους εκπαιδευτικούς
που έχουν συµπληρώσει την απαιτούµενη προϋπηρεσία στα
ιδιωτικά σχολεία πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
στη Σιβιτανίδειο ∆ηµόσια Σχολή Τεχνών και Επαγγελµάτων και στις
Σχολές Μαθητείας του Ο.Α.Ε.∆. της παραγράφου 11 του άρθρου 9
του ν. 1566/1985.
2. Ο αριθµός των θέσεων εκπαιδευτικών Α/θµιας και Β/θµιας

εκπαίδευσης που παρέµειναν κενές διότι εξαντλήθηκαν οι πίνακες
διοριστέων του Α.Σ.Ε.Π. έτους 1998, µεταφέρεται και προστίθεται
στις θέσεις που καλύπτονται από τον επόµενο διαγωνισµό. Η ίδια
ρύθµιση εφαρµόζεται και για τις θέσεις των κλάδων εκπαιδευτικού
προσωπικού δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, για τις οποίες δεν
προκηρύχθηκε διαγωνισµός από το Α.Σ.Ε.Π., κατά το έτος 1998.
3. Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 5 του άρθρου 6 του ν.
2525/1997 αντικαθίσταται από της ισχύος του ως εξής:
"Από τους πίνακες αυτούς γίνονται οι διορισµοί στα σχολεία της
Α/θµιας και Β/θµιας εκπαίδευσης κατά το έτος διεξαγωγής του
διαγωνισµού και κατά το αµέσως επόµενο έτος, κατά την απόλυτη
σειρά των υποψηφίων και µε βάση τις δηλούµενες προτιµήσεις
τους."
4. Στην παράγραφο 3 του άρθρου 2 του ν. 2525/1997 (ΦΕΚ 188 Α')
και µετά τη φράση "δεν επαρκούν οι θέσεις" προστίθεται η φράση
"που ορίζονται κάθε χρόνο σύµφωνα µε τις διατάξεις της
παραγράφου 5 του άρθρου 1 του ν. 1351/1983 (ΦΕΚ 56 Α')". Στην
ίδια παράγραφο και µετά τη φράση "επιστηµονικό πεδίο"
προστίθεται η φράση "και τη βαθµολογία στο ειδικό µάθηµα ή στις
πρακτικές δοκιµασίες προκειµένου για τα τµήµατα για τα οποία
απαιτείται αντίστοιχη εξέταση".
5. α) Στο τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 4 του άρθρου 2 του ν.
2525/1997 διαγράφεται η αναφορά στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο.
β) Στο τέλος της παραγράφου 5 του άρθρου 2 του ν. 2525/1997
προστίθενται τα εξής:
"Με την ίδια απόφαση καθορίζονται οι ειδικές κατηγορίες
αποφοίτων δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και η διαδικασία και ο
τρόπος πρόσβασής τους στην τριτοβάθµια εκπαίδευση."
6. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων
επιτρέπονται οι αποσπάσεις εκπαιδευτικών πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης: α) στην Κεντρική Υπηρεσία και στις
ανεξάρτητες ή αποκεντρωµένες υπηρεσίες του Υπουργείου Εθνικής
Παιδείας και Θρησκευµάτων ύστερα από γνώµη του Κεντρικού
Υπηρεσιακού Συµβουλίου ∆ιοικητικού Προσωπικού του Υπουργείου
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων και β) σε νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου, που εποπτεύονται από το Υπουργείο
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, ύστερα από πρόταση των
αρµόδιων οργάνων τους. Ειδικώς στην περίπτωση αποσπάσεων
εκπαιδευτικών πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης σε
εποπτευόµενα από το Υπουργείο Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου απαιτείται, εκτός
των ανωτέρω προϋποθέσεων, ειδικώς αιτιολογηµένη απόφαση του
Υπουργού Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων αναφορικά µε τις
ανάγκες της υπηρεσίας.
7. Οι εκπαιδευτικοί των ιδιωτικών Ενιαίων Λυκείων και των
Τεχνικών Επαγγελµατικών Εκπαιδευτηρίων χρησιµοποιούνται για
την άσκηση καθηκόντων επιτηρητών και βαθµολογητών κατά τη
διεξαγωγή των εξετάσεων που προβλέπονται από τις διατάξεις του
ν. 2525/1997 και του ν. 2640/1998.
8. Οι εκπαιδευτικοί των ιδιωτικών σχολείων πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης συµµετέχουν στα προγράµµατα
επιµόρφωσης κάθε είδους που διοργανώνονται για τους δηµόσιους
εκπαιδευτικούς και σε ποσοστό που ορίζεται µε απόφαση του
Υπουργού Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων. Οι καλούµενοι
στην επιµόρφωση λαµβάνουν τις αποδοχές τους για το χρονικό
διάστηµα αυτής από το Λογαριασµό Ιδιωτικής Γενικής
Εκπαίδευσης. Οι ιδιοκτήτες των σχολείων προσλαµβάνουν
προσωρινούς αναπληρωτές για την αναπλήρωση των καλουµένων
στην επιµόρφωση και για τη διάρκεια αυτής.
9. Οι παραιτήσεις των εκπαιδευτικών των ιδιωτικών σχολείων
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης υποβάλλονται από
τον παραιτούµενο αυτοπροσώπως στον ιδιοκτήτη του σχολείου και
αυθηµερόν αυτοπροσώπως στον Προϊστάµενο της οικείας
∆ιεύθυνσης ή Γραφείου Εκπαίδευσης. Κατά τα λοιπά ισχύουν εν
προκειµένω οι διατάξεις του ν. 682/1977.
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10. Στην περίπτωση β' της παραγράφου 4 του άρθρου 5 του ν.
2517/1997 (ΦΕΚ 160 Α') προστίθεται εδάφιο ως εξής:
"Στην κατηγορία των υπαλλήλων που αποσπάστηκαν στο
εξωτερικό πριν από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου υπάγονται
και οι εκπαιδευτικοί που αποσπάστηκαν µέχρι την 15.9.1997."
11. Οι προθεσµίες της παρ. 11 του άρθρου 2 του ν. 2621/1998
παρατείνονται από τη δηµοσίευση του προαναφερόµενου νόµου,
όσον αφορά τις Οµοσπονδίες Ενώσεων Συλλόγων Γονέων, µέχρι
την 15.11.1999. Εκλογές για την ανάδειξη των οργάνων των
Οµοσπονδιών Ενώσεων Συλλόγων Γονέων που έλαβαν χώρα
µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος λογίζονται ότι έγιναν εντός των
νόµιµων προθεσµιών του άρθρου 2 παρ. 11 του ν. 2621/1998. Οι
εκλογές για την ανάδειξη της Συνοµοσπονδίας Συλλόγων Γονέων
διεξάγονται εντός του δεύτερου δεκαηµέρου του µηνός ∆εκεµβρίου
του ίδιου έτους.
12. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µετά από εισήγηση των αρµόδιων οργάνων του
αντίστοιχου φορέα του Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µπορεί να καθορίζονται οι όροι, τα όργανα και η
διαδικασία προµήθειας και διανοµής των σχολικών βιβλίων του
Ενιαίου Λυκείου, των Τεχνικών Επαγγελµατικών Εκπαιδευτηρίων,
των Ινστιτούτων Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης, των
Σχολείων ∆εύτερης Ευκαιρίας και των βοηθητικών βιβλίων
αξιολόγησης των µαθητών ή λοιπών υποστηρικτικών βιβλίων που
διανέµονται στους καθηγητές, καθώς και κάθε άλλη σχετική
λεπτοµέρεια µε το θέµα αυτό και κατά παρέκκλιση από τις διατάξεις
του άρθρου 60 του ν. 1566/1985, καθώς και σε συµπλήρωση των
διατάξεων του άρθρου 52 του ν. 1566/1985.
13. α) Η παράγραφος 8 του άρθρου 14 του ν. 2238/ 1994
καταργείται.
β) Στην παράγραφο 5 του άρθρου 6 του ν. 2238/1994 προστίθεται
περίπτωση ια' που έχει ως εξής:
"ια) Το καθαρό ποσό της ειδικής αποζηµίωσης που παίρνουν εκτός
των αποδοχών της οργανικής τους θέσης οι αποσπασµένοι
εκπαιδευτικοί πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
σχολικών µονάδων της Βαυαρίας της Οµοσπονδιακής ∆ηµοκρατίας
της Γερµανίας µε φορέα το Ελληνικό Γενικό Προξενείο στο
Μόναχο."
γ) Η ισχύς της παρούσας παραγράφου αρχίζει από 1ης Ιανουαρίου
1999 για τα εισοδήµατα που αποκτώνται από την ηµεροµηνία αυτή
και µετά.
14. Οι διατάξεις του άρθρου 62 του ν.1566/1985 εφαρµόζονται και
µετά το έτος 2002 για τους εκπαιδευτικούς που υπηρετούν κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου ή προσλαµβάνονται στα
ιδιωτικά σχολεία πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
µέχρι και το σχολικό έτος 2001-2002, εφόσον έχουν διορισθεί στη
δηµόσια εκπαίδευση από τους οικείους πίνακες διοριστέων οι
σύγχρονοί τους κατά τη λήψη του πτυχίου, που αποτελεί προσόν
διορισµού.
15. Τα φροντιστήρια ξένων γλωσσών µετονοµάζονται σε Κέντρα
Ξένων Γλωσσών.

'Aρθρο 7
Κάλυψη δαπανών

Οι δαπάνες που προκαλούνται από τις ρυθµίσεις του παρόντος για
το τρέχον έτος και για τα πέντε (5) επόµενα έτη αναµένεται να
καλυφθούν από την αύξηση των δηµόσιων εσόδων που θα
προέλθει από την εφαρµογή της διατάξεως της παρ. 3 του άρθρου
2. Σε περίπτωση που αυτό δεν καταστεί εφικτό, η διαφορά της
δαπάνης βαρύνει τον κρατικό προϋπολογισµό του Υπουργείου
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων ΚΑΕ 5184 του Φ 19-110.

'Αρθρο 8
1. Το Πανελλήνιο Ιερό 'Ιδρυµα Ευαγγελιστρίας Τήνου (Π.Ι.Ι.Ε.Τ).
δύναται, ύστερα από απόφαση της ∆ιοικούσας Επιτροπής του, να
συνιστά µε τήρηση της νόµιµης διαδικασίας, κατά τις διατάξεις των
άρθρων 108 και επόµενα του Αστικού Κώδικα, κοινωφελή ιδρύµατα
φιλανθρωπικού και πολιτιστικού - µορφωτικού σκοπού, διεπόµενα
από τις διατάξεις του α.ν. 2039/1939 (ΦΕΚ 455 Α'), όπως

τροποποιήθηκε µε το ν. 2386/1996 (ΦΕΚ 43 Α'), διαθέτοντας και
την ανάλογη περιουσία για την εκπλήρωση του κοινωφελούς
σκοπού αυτών.
2. Με την ίδια διαδικασία µπορεί να συσταθεί κοινωφελές ίδρυµα σε
αντικατάσταση της Στέγης Ευγηρίας του Πανελληνίου Ιερού
Ιδρύµατος Ευαγγελιστρίας Τήνου και του σκοπού αυτής. Στην
περίπτωση αυτή το προσωπικό που υπηρετεί στη Στέγη Ευγηρίας
µε την ιδιότητα του τακτικού υπαλλήλου διατηρείται σε αντίστοιχες
προσωποπαγείς θέσεις, που δηµιουργούνται στο Π.Ι.Ι.Ε.Τ..
3. Συνιστώνται επιπλέον των προβλεπόµενων τµηµάτων και
οργανικών θέσεων του πάσης φύσεως προσωπικού του Π.Ι.Ι.Ε.
Τήνου, οι κατωτέρω υπηρεσίες και θέσεις:
α) Ιδρύεται Τεχνική Υπηρεσία µε αρµοδιότητα:
i) Την εκπόνηση µελετών κτιριακών έργων και λοιπών
εγκαταστάσεων του Ιδρύµατος.
ii) Την εισήγηση προς τη ∆ιοικούσα Επιτροπή για την ανάθεση της
εκπόνησης των µελετών αυτών.
iii) Την εισήγηση για την έγκριση των ανωτέρω µελετών.
iν) Την επίβλεψη της εκτέλεσης των έργων.
β) Ιδρύεται Νοµική Υπηρεσία µε αρµοδιότητα:
i) Την αντιπροσώπευση και υπεράσπιση του Ιερού Ιδρύµατος
ενώπιον κάθε δικαστηρίου και ενώπιον κάθε αρχής και επιτροπής
ειδικής δικαιοδοσίας.
ii) Την παροχή στη ∆ιοικούσα Επιτροπή του Ιδρύµατος νοµικών
συµβουλών και γνωµοδοτήσεων.
iii) Την παρακολούθηση και επιµέλεια των ποινικών, αστικών,
φορολογικών και διοικητικών γενικά υποθέσεών του, που αφορούν
την περιουσία και το υπηρετούν σε αυτό προσωπικό του.
iν) 'O,τι άλλο προβλέπεται και προσιδιάζει στην άσκηση του
δικηγορικού λειτουργήµατος από το ν.δ. 3026/1954 (ΦΕΚ 235 Α')
"Περί του Κώδικος των ∆ικηγόρων", όπως τροποποιηθέν ισχύει.
4. Για τη στελέχωση των ανωτέρω υπηρεσιών συνιστώνται οι εξής
θέσεις:
α) Για την Τεχνική Υπηρεσία:
i) Μία (1) θέση Πολιτικού Μηχανικού, κατόχου διπλώµατος
Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος της ηµεδαπής ή ισότιµης
Σχολής της αλλοδαπής µε άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος. Η θέση
εντάσσεται στον κλάδο ΠΕ3 και στους βαθµούς ∆-Α.
ii) ∆ύο (2) θέσεις, µία (1) Αρχιτέκτονα Μηχανικού, µία (1)
Ηλεκτρολόγου - Μηχανολόγου Μηχανικού, κατόχων διπλώµατος
Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος της ηµεδαπής ή ισότιµης
Σχολής της αλλοδαπής µε άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος και µία
(1) θέση Τεχνολόγου Μηχανικού, κατόχου διπλώµατος Τ.Ε.Ι. µε
άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος.
iii) Η πρόσληψη των ανωτέρω γίνεται µε σύµβαση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου, εφόσον παρίσταται ανάγκη
ανάθεσης στους ανωτέρω κατά περίπτωση δραστηριοτήτων της
αρµοδιότητάς τους, όπως αυτές αναφέρονται στο εδάφιο α'
περιπτώσεις i-iv του παρόντος άρθρου.
β) Για τη Νοµική Υπηρεσία:
i) Μία (1) θέση ∆ικηγόρου, διορισµένου στον 'Αρειο Πάγο ή στο
Εφετείο, σύµφωνα µε το άρθρο 1 του ν.1093/1980 (ΦΕΚ 270 Α')
αµειβοµένου µε µηνιαία αντιµισθία, κατά τις κείµενες διατάξεις.
ii) Η πρόσληψη γίνεται µε επιλογή ύστερα από προκήρυξη,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.1649/1986 "Τροποποίηση
διατάξεων του Κώδικα ∆ικηγόρων και άλλες διατάξεις".
γ) Συνιστώνται στο Π.Ι.Ι.Ε. Τήνου και οι εξής επιπλέον θέσεις:
i) Μία (1) θέση Αρχειοφύλακα, κατόχου πτυχίου Αρχειονοµίας Α.Ε.Ι.
ή πτυχίου Φιλοσοφικής Σχολής ή Θεολογικής Σχολής της ηµεδαπής
ή ισότιµης Σχολής της αλλοδαπής και εµπειρία τουλάχιστον ενός (1)
έτους σε θέµατα Αρχειονοµίας και µε επαρκή γνώση µιας ξένης
γλώσσας (αγγλική, γαλλική, γερµανική, ιταλική). Η θέση αυτή
εντάσσεται στον κλάδο ΠΕ4 µε βαθµούς ∆-Α.
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ii) Μία (1) θέση Συντηρητή 'Eργων Τέχνης κλάδου ΤΕ2 µε
εξειδίκευση στη συντήρηση φορητών εικόνων, πινάκων
ζωγραφικής, τοιχογραφιών, ξυλογλύπτων και βιβλίων - χαρτιού. Η
θέση αυτή εντάσσεται στον κλάδο ΤΕ2 µε βαθµούς ∆-Α.
5. Το άρθρο 2 του ν. 349/1976 (ΦΕΚ 149 Α') "περί διοικήσεως του
Πανελληνίου Ιερού Ιδρύµατος Ευαγγελιστρίας Τήνου", όπως τούτο
τροποποιήθηκε και συµπληρώθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 66
του ν. 590/1977 (ΦΕΚ 146 Α') και την παρ. 16 του άρθρου 69 του ν.
1566/1985 (ΦΕΚ 167 Α') αντίστοιχα, τροποποιείται ως εξής:
"1. Το 'Ιδρυµα τούτο διοικείται από δεκαµελή ∆ιοικούσα Επιτροπή,
της οποίας Πρόεδρος είναι ο επιχώριος Μητροπολίτης, τα λοιπά δε
εννέα µέλη είναι αιρετά. Τον Πρόεδρο, ελλείποντα, απόντα ή
κωλυόµενο, αναπληρώνει ασκώντας όλες τις αρµοδιότητές του, ο
Αντιπρόεδρος και αυτόν, ελλείποντα, απόντα ή κωλυόµενο, ο
Γενικός Γραµµατέας. Η ∆ιοικούσα Επιτροπή συγκαλείται
υποχρεωτικά κατόπιν αιτήσεως των 2/5 των αιρετών µελών της.
2. Τα αιρετά, καθώς και τα πέντε αναπληρωµατικά µέλη είναι
'Ελληνες πολίτες, Τήνιοι, Χριστιανοί Ορθόδοξοι και κάτοικοι της
νήσου Τήνου, εκλέγονται δε από σώµα εκλεκτόρων.
3. Το σώµα των εκλεκτόρων συγκροτείται από τους κατωτέρω: α)
τον επιχώριο Μητροπολίτη, β) τον 'Επαρχο και τα τακτικά µέλη του
Επαρχιακού Συµβουλίου του Επαρχείου Τήνου, γ) το ∆ήµαρχο και
τα τακτικά µέλη του ∆ηµοτικού Συµβουλίου του ∆ήµου Τήνου, δ) το
∆ήµαρχο και τα τακτικά µέλη του ∆ηµοτικού Συµβουλίου του ∆ήµου
Εξωµβούργου Τήνου, ε) τον Πρόεδρο και Αντιπρόεδρο του
Κοινοτικού Συµβουλίου της Κοινότητας Πανόρµου Τήνου, στ) τους
Προέδρους των Τριµελών Τοπικών Συµβουλίων (∆ηµαρχιακούς
Παρέδρους) των δηµοτικών διαµερισµάτων των ∆ήµων Τήνου και
Εξωµβούργου, αντίστοιχα και ζ) τα πρώτα επτά µέλη του
∆ιοικητικού Συµβουλίου της Αδελφότητας των Τηνίων εν Αθήναις.
4. 'Ολα τα µέλη του σώµατος των εκλεκτόρων είναι υποχρεωτικά
Τήνιοι, Χριστιανοί Ορθόδοξοι, άλλως αντικαθίστανται κατά τη
νόµιµη τάξη των αναπληρωτών τους, εφόσον υπάρχουν.
Ειδικότερα, ο Πρόεδρος του Τριµελούς Τοπικού Συµβουλίου
(∆ηµαρχιακός Πάρεδρος), αν δεν είναι Τήνιος, Χριστιανός
Ορθόδοξος, αντικαθίσταται από τον επόµενο κατά σειρά σύµβουλο
του Τριµελούς Τοπικού Συµβουλίου και µέχρις εξαντλήσεως του
όλου αριθµού των Τοπικών Συµβούλων του ∆ιαµερίσµατος. Οι
εκλέκτορες δεν επιτρέπεται να είναι και εκλόγιµοι."
6. Το εδάφιο 1 της παραγράφου δ' του άρθρου 4 του ν. 349/1976
αντικαθίσταται ως εξής:
"1. Καθένας από τους εκλέκτορες ψηφίζει µε µυστική ψηφοφορία
µέχρι τρία πρόσωπα από τον κατάλογο των υποψηφίων."
7. Στις παραγράφους ε' και στ' του άρθρου 4 του ν. 349/1976 η λέξη
"εξ" αντικαθίσταται µε τη λέξη "εννέα" και η λέξη "τέσσερα ή
τέσσερες" αντικαθίσταται µε τη λέξη "πέντε".
8. Στις παραγράφους α', η' και θ' του άρθρου 4 και του άρθρου 5
του ν. 349/1976, οι λέξεις "Νοµάρχης Κυκλάδων" αντικαθίστανται µε
τις λέξεις "Γενικός Γραµµατέας Περιφερείας Ν. Αιγαίου".
9. Η παρ. 3 του άρθρου 66 του ν. 590/1977 καταργείται.
10. Η παρ. 5 του άρθρου 66 του ν. 590/1977 αντικαθίσταται ως
εξής:
"5. Στην παράγραφο θ' εδάφιο I του άρθρου 4 του ν. 349/1976 οι
λέξεις "υπό στοιχεία α' και β' εν παρ. I του άρθρου 2 του παρόντος
αναφερόµενα" αντικαθίστανται µε τη λέξη "εκλεγέντα" και οι λέξεις
"του Ειρηνοδίκου Τήνου" µε τις λέξεις "του πλειοψηφήσαντος κατά
τας εκλογάς της αναδείξεώς των".
11. Η εφαρµογή των διατάξεων των παραγράφων 5-10 του
παρόντος αρχίζει µετά τη λήξη της θητείας των µελών της
παρούσας ∆ιοικούσας Επιτροπής του Πανελληνίου Ιερού Ιδρύµατος
Ευαγγελιστρίας Τήνου και ισχύει για την ανάδειξη των µελών της
νέας ∆ιοικούσας Επιτροπής κατά τις αρχαιρεσίες του ∆εκεµβρίου

1999.
'Αρθρο 9

1. Οι 'Ελληνες φοιτητές, οι οποίοι κατά το ακαδηµαϊκό έτος 1998-
1999 φοιτούσαν στο Πανεπιστήµιο της Πρίστινας και έχουν
ολοκληρώσει επιτυχώς τουλάχιστον το 1ο έτος σπουδών, έχουν τη
δυνατότητα να ζητήσουν µία µόνο φορά τη µετεγγραφή τους, χωρίς
εξετάσεις και καθ' υπέρβαση του προβλεπόµενου από τις κείµενες
διατάξεις ποσοστού µετεγγραφοµένων, ύστερα από σχετική αίτησή
τους, στο αντίστοιχο Τµήµα Ελληνικών Α.Ε.Ι. που επιθυµούν να
µετεγγραφούν εκτός των Νοµών Αττικής και Θεσσαλονίκης. Σε
περίπτωση που δεν υπάρχουν αντίστοιχα Τµήµατα σε Ελληνικά
Α.Ε.Ι., εκτός των Νοµών Αττικής και Θεσσαλονίκης, η µετεγγραφή
των ανωτέρω γίνεται σε Α.Ε.Ι. των ανωτέρω Νοµών.
2. Απαραίτητη προϋπόθεση για τη µετεγγραφή σε Ελληνικό Α.Ε.Ι.
είναι η υποβολή αναλυτικού πιστοποιητικού σπουδών από το
'Ιδρυµα προέλευσης και όλων των λοιπών δικαιολογητικών που
προβλέπονται από τις κείµενες διατάξεις περί µετεγγραφών από
Α.Ε.Ι. του εξωτερικού. Αρµόδιες για τον έλεγχο της νοµιµότητας και
της πληρότητας των προσκοµιζόµενων δικαιολογητικών είναι οι
Γραµµατείες των οικείων Τµηµάτων υποδοχής.
3. Η κατάταξη των µετεγγραφοµένων σε έτος σπουδών γίνεται
ύστερα από ειδικές κατατακτήριες εξετάσεις σε τρία µαθήµατα, τα
οποία καθορίζονται από το ∆ιοικητικό Συµβούλιο του Τµήµατος
υποδοχής και διενεργούνται κατά τα προβλεπόµενα για τη
διαδικασία κατατακτηρίων εξετάσεων για κατατάξεις πτυχιούχων
Α.Ε.Ι. στα Ελληνικά Α.Ε.Ι.. Εάν οι µετεγγραφόµενοι επιτύχουν και
στα τρία εξεταζόµενα µαθήµατα, κατατάσσονται στο ίδιο έτος
σπουδών µε αυτό στο οποίο ήδη φοιτούν στο Α.Ε.Ι. προέλευσης. Σε
αντίθετη περίπτωση, η κατάταξή τους σε έτος σπουδών γίνεται µε
απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου του Τµήµατος υποδοχής,
σύµφωνα µε τη συνολική επίδοσή τους στις ανωτέρω εξετάσεις.
4. Οι κατά τα ανωτέρω µετεγγραφόµενοι έχουν τη δυνατότητα
κατοχύρωσης των µαθηµάτων στα οποία έχουν εξεταστεί επιτυχώς
στο Α.Ε.Ι. προέλευσης, ύστερα από εισήγηση των αρµόδιων µελών
∆.Ε.Π. του Τµήµατος υποδοχής κατά περίπτωση, τα οποία
διαπιστώνουν την αντιστοιχία τόσο των µαθηµάτων αυτών όσο και
του περιεχοµένου τους µε µαθήµατα του προγράµµατος σπουδών
του Τµήµατος υποδοχής.
5. Οι λεπτοµέρειες εφαρµογής της παρούσας διάταξης καθορίζονται
µε απόφαση του Πρυτανικού Συµβουλίου του οικείου Α.Ε.Ι..

'Αρθρο 10
'Εναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός εάν άλλως ορίζεται από τις επί
µέρους διατάξεις του.]
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ το Τµήµα να
εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ' ευθύνη του επικύρωση
των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω
νοµοσχεδίου.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρεσχέθη η ζητηθείσα
εξουσιοδότηση.
Εισερχόµαστε στη συζήτηση του νοµοσχεδίου επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Ανάπτυξης: "Ενιαίος Φορέας Ελέγχου Τροφίµων και άλλες
ρυθµίσεις θεµάτων αρµοδιότητας του Υπουργείου Ανάπτυξης".
Κύριοι  συνάδελφοι,  για  το  νοµοσχέδιο  αυτό  αποφασίστηκε  να
διατεθούν  τέσσερις  συνεδριάσεις,  µία  επί  της  αρχής  και  τρεις
επί  των  άρθρων  του  νοµοσχεδίου,  µε  την  προϋπόθεση  -όπως
ελπίζουµε-  ότι  δεν  θα  έρθουν  άλλες  τροπολογίες  -πέραν  αυτών
που  συζητήθηκαν  στη  ∆ιαρκή  Επιτροπή-  που  θα  απαιτήσουν
συζήτηση  χρονοβόρα,  πέραν  των  συνεδριάσεων
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που είχε υπόψη της η ∆ιάσκεψη στη συζήτηση που έγινε προχθές
για το χρόνο. 'Ετσι θα µπορέσουµε να τελειώσουµε εντός της
εβδοµάδας το νοµοσχέδιο, για να διευκολυνθούν και οι εισηγητές, οι
οποίοι θα ταξιδέψουν και εκτός της χώρας την προσεχή εβδοµάδα.
Παρακαλώ, λοιπόν, να συµφωνήσετε για µια εµβόλιµη συνεδρίαση -
φέτος µόνο µια εµβόλιµη συνεδρίαση χρειάστηκε να κάνουµε- ή την
Παρασκευή ή την Τετάρτη το απόγευµα. Αυτό θα καθορισθεί στην
πορεία.
Εγκρίνει το Τµήµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το Τµήµα
ενέκρινε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ(Υπουργός Ανάπτυξης): Την Τετάρτη
το απόγευµα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αυτό θα το δούµε στην
πορεία.
Κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµοκρατία ορίζει ως Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο τη Βουλευτή Αθηνών κ. Θεοδώρα Μπακογιάννη, το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ορίζει τον κ. Ευάγγελο Μπούτα και
το ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό Κίνηµα ορίζει ως ειδικό αγορητή τον κ.
Αναστάσιο Ιντζέ.
Παρακαλείται ο κ. Ηλίας Βλαχόπουλος, ο οποίος θα αντικαταστήσει
τον εισηγητή του νοµοσχεδίου κ. Νικόλαο Ακριτίδη, να εισηγηθεί το
νοµοσχέδιο ως εισηγητής της Πλειοψηφίας.
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, ο σεβασµός
του πολίτη καταναλωτή, η προστασία του πολίτη ασφαλισµένου και
του πολίτη φορολογουµένου είναι ζητούµενα και στόχοι στη
σηµερινή κοινωνία και ταυτόχρονα προαπαιτούµενα για µία
αξιόπιστη σχέση πολίτη και πολιτείας, για µία κοινωνία δικαιοσύνης,
για τη συνοχή της ελληνικής κοινωνίας. Αυτούς τους στόχους
επιχειρεί να εξυπηρετήσει το συζητούµενο νοµοσχέδιο µε επιµέρους
ρυθµίσεις, οι οποίες αφορούν κυρίως στην ενίσχυση σε βάθος και
πλάτος των µέτρων προστασίας του καταναλωτή τόσο στον τοµέα
της υγιεινής όσο και στον τοµέα των οικονοµικών του συµφερόντων
και δικαιωµάτων.
Η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Ανάπτυξης µε το παρόν σχέδιο
νόµου τερµατίζει µία µακράν περίοδο ενός διαρκούς ατέρµονος και
αναποτελεσµατικού διαλόγου ανάµεσα στις κυβερνήσεις των
τελευταίων 20-25 ετών και στους φορείς που είχαν λόγο και
υποχρέωση να συµβάλουν στη διαµόρφωση ενός θεσµικού
πλαισίου που θα εξασφάλιζε την προστασία των πολιτών-
καταναλωτών τροφίµων ή χρηστών των υπηρεσιών που
προσφέρουν οι αγορές. Αυτό το επιτυγχάνει µε τη δηµιουργία του
Ενιαίου Φορέα Ελέγχου Τροφίµων. ΕΦΕΤ θα λέγεται από εδώ και
πέρα.
Ταυτόχρονα η νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία τερµατίζει µία µακρά
περίοδο ύπαρξης και λειτουργίας του Οργανισµού Ανασυγκρότησης
Επιχειρήσεων, του ΟΑΕ, για τον οποίο, ανεξάρτητα από την
εκτίµηση όλων των πτερύγων σχετικά µε την αναγκαιότητα, τη
χρησιµότητα και την προσφορά του στην ελληνική οικονοµία, την
ανάπτυξη και την απασχόληση, σήµερα είναι κοινή εκτίµηση και
απαίτηση του πολιτικού κόσµου, αλλά και της ίδιας της αγοράς η
λύση και η εκκαθάριση αυτού του οργανισµού, δηλαδή του
Οργανισµού Ανασυγκρότησης Επιχειρήσεων. Και αυτό ακριβώς
προβλέπει το συζητούµενο σχέδιο νόµου.
'Οµως, αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης -και
συγκεκριµένα του Υπουργού Ανάπτυξης κ. Ευάγγελου Βενιζέλου
και του Υφυπουργού για θέµατα εµπορίου κ. Ιωάννη Χαραλάµπους,
οι οποίοι αποδεικνύουν και σήµερα την ευαισθησία τους για τα
συµφέροντα και τα δικαιώµατα του 'Ελληνα πολίτη, του 'Ελληνα
φορολογούµενου, αλλά και καταγράφουν ταυτόχρονα την απόφασή
τους να τολµήσουν να τερµατίσουν εκκρεµότητες εικοσαετίας-
προχωρά και σε ρυθµίσεις που προωθούν τη διαφάνεια στη
λειτουργία ορισµένων αγορών, διευκολύνουν την οµαλή λειτουργία
του εµπορίου και των οργανισµών που λειτουργούν για την
προστασία συγκεκριµένων θεσµών. Είναι ρυθµίσεις δηλαδή
ωριµότητας, ρυθµίσεις οικονοµικής και κοινωνικής εξισορρόπησης,

ακόµη ρυθµίσεις που αφορούν τις κρατικές προµήθειες, για τις
οποίες ενισχύεται η διαφάνεια µε συγκεκριµένα µέτρα. Ο
προληπτικός έλεγχος του Ελεγκτικού Συνεδρίου, η µέριµνα για την
απαλειφή κατά το δυνατό φωτογραφικών διατυπώσεων των
διακηρύξεων και των δηµοπρατήσεων των προµηθειών και των
δηµοσίων έργων και το πόθεν έσχες για τα µέλη που
απασχολούνται µε τις προµήθειες, προδικάζουν µια πιο αισιόδοξη
προοπτική στη διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος, όπως επιθυµεί,
αλλά και απαιτεί ο ελληνικός λαός από τους πολιτικούς και από
τους δηµόσιους λειτουργούς.
Εδώ θα ήθελα να κάνω κάποια σχόλια για το πόθεν έσχες. Κύριε
Υπουργέ, είναι πάρα πολύ σηµαντικό και θετικό ότι πράγµατι
καθιερώνεται το πόθεν έσχες και σε αυτούς τους δηµόσιους
λειτουργούς, όπως έχει καθιερωθεί και σε πολλούς άλλους, στους
πολιτικούς, στους αστυνοµικούς, στους εφοριακούς. ∆εν ξέρω, αλλά
εγώ δεν γνωρίζω κανένα έλεγχο του πόθεν έσχες να έχει αποδώσει,
εκτός αν όλα αυτά που φαντάζεται ο ελληνικός λαός ότι συµβαίνουν
σε σχέση µε τη συναλλαγή, µε τη διασπάθιση, µε τη διαφθορά είναι
φαντασιώσεις του ελληνικού λαού. Αυτό σηµαίνει δηλαδή ότι κάτι
δεν λειτουργεί σωστά και σωστά καθιερώνεται και θα πρέπει από
εδώ και πέρα εµείς οι πολιτικοί να βρούµε έναν τρόπο, ώστε να
εφαρµόζεται αποτελεσµατικά και για µας τους πολιτικούς και για
όλους τους δηµόσιους λειτουργούς. Μέχρι τώρα τουλάχιστον εγώ
δεν έχω διαβάσει, δεν γνωρίζω κάτι σχετικό. Αυτό σαν παρένθεση
και το κλείνω.
Ακόµη στο νοµοσχέδιο υπάρχουν και προβλέπονται ρυθµίσεις που
αφορούν τον ανταγωνισµό, την αυστηρή εφαρµογή του ελέγχου των
συγκεντρώσεων, την πιο ευέλικτη λειτουργία της επιτροπής
ανταγωνισµού. Ρυθµίσεις που βελτιώνουν την ασφαλιστική αγορά
και διατάξεις που αφορούν τα επιµελητήρια, τα πετρελαιοειδή, τα
σχολικά δίδακτρα κλπ.
Η µέχρι τώρα συνοπτική αναφορά µου στο περιεχόµενο του
νοµοσχεδίου είχε δύο στόχους. Ο πρώτος στόχος και ουσιαστικός
είναι να βοηθήσω και τους συναδέλφους, αλλά και τον ελληνικό
λαό, που παρακολουθεί αυτή τη συζήτηση, να κατανοήσουν µε
σαφήνεια τους στόχους αυτής της νοµοθετικής πρωτοβουλίας της
Κυβέρνησης, καθώς και την αρχή του νοµοσχεδίου που σαφώς
µπορεί να διακρίνει ένας αντικειµενικός παρατηρητής και που είναι
αυτή η αρχή η ενίσχυση της προστασίας των συµφερόντων και
δικαιωµάτων του καταναλωτή και η λειτουργία διαφανέστερου
κράτους. Είναι επίσης η λειτουργία της οικονοµίας µε καθαρότερους
όρους.
Αυτός ήταν ο πρώτος στόχος, για να γίνει κατανοητό, διότι στη
συζήτηση στην επιτροπή επεκράτησε µία κριτική της
Αντιπολίτευσης, ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν έχει στόχους, δεν έχει
αρχές, όπως θα πω και παρακάτω.
Ο δεύτερος στόχος αυτής της συνοπτικής αναφοράς µου και ο
λιγότερο ουσιαστικός και ενδιαφέρων για τον ελληνικό λαό, αλλά
φαίνεται σηµαντικός για την πλευρά κύρια της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, είναι να δοθεί µία απάντηση σε αυτήν την κριτική
που ανέφερα προηγουµένως και που άσκησε µέχρι τώρα η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση στη συζήτηση στην επιτροπή, όπως
παραδείγµατος χάρη έλεγε ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν έχει αρχή,
ότι είναι νοµοσχέδιο "σκούπα", ότι αυτές οι διατάξεις είναι απλώς
θέµατα που απασχολούσαν την ηγεσία του Υπουργείου Ανάπτυξης
και έπρεπε κάπου αυτά να βρουν διέξοδο.
Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι και οι κύριοι συνάδελφοι και ο
ελληνικός λαός κατανοούν και αποδέχονται την αρχή και την αξία
αυτού του νοµοσχεδίου και αφήνουν την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
κυρίως, µόνη της µε την κριτική της. 'Οµως, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ας επιχειρήσουµε τώρα µια λεπτοµερέστερη αναφορά
στο περιεχόµενο του νοµοσχεδίου.
Η  ίδρυση  και  λειτουργία  του  ΕΦΕΤ,  του  Ενιαίου  Φορέα
Ελέγχου  Τροφίµων,  είναι  ανάγκη  και  χρέος  και  είναι  ανάγκη
σήµερα  που  τα  καταναλωτικά  πρότυπα  πολλαπλασιάζουν  τις
καταναλωτικές  ανάγκες  των  πολιτών  και  ενισχύουν  ραγδαία  τη
ζήτηση.  Είναι  ανάγκη  σήµερα  που  η  πρόοδος  της  επιστήµης
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και της τεχνολογίας εξασφαλίζει όρους και προϋποθέσεις
αυξηµένης παραγωγής ή και υπερπαραγωγής τροφίµων και άλλων
καταναλωτικών προϊόντων µεγάλης ποικιλίας, διαφορετικής
ποιότητος, αλλά και αµφιβόλου χρησιµότητας. Είναι ανάγκη σήµερα
που η πτώση των συνόρων, η κατάργηση των δασµών, οι
δυνατότητες που εξασφαλίζει η ελεύθερη αγορά επιτρέπουν την
εύκολη διακίνηση και παρουσία µεγάλης ποικιλίας και αµφιβόλου
ποιότητος προϊόντων σε χώρες που βρίσκονται σε µεγάλες
αποστάσεις από τις χώρες της παραγωγής. Είναι ανάγκη σήµερα
που τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, η πληροφορική και το
διαδίκτυο διαφηµίζουν και επιτυγχάνουν πωλήσεις και µέσα στο
σπίτι και από το σπίτι µας.
(Στο σηµείο αυτό την προεδρική έδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Σήµερα, λοιπόν, είναι ανάγκη να υπάρχει ένας φορέας που θα
µπορεί να παρακολουθεί, να καταγράφει, να ελέγχει, να συντονίζει
και να αποφασίζει για όλο αυτό το πλέγµα των δεδοµένων που
προαναφέρθηκαν και που αφορούν τη ζήτηση, την παραγωγή, τη
διακίνηση, την ποιότητα, την κατανάλωση, τη διαφήµιση, την υγιεινή
των τροφίµων και άλλων προϊόντων που εισάγονται ή παράγονται
και καταναλώνονται στη χώρα µας.
Πέρα όµως από ανάγκη, όπως είπα και προηγουµένως, είναι και
χρέος της πολιτείας προς τον πολίτη, είναι και χρέος της πολιτείας
προς τον ελληνικό λαό. Χρέος της, λοιπόν, η σωστή και συχνή
ενηµέρωση του πολίτη, η προστασία της υγείας του από επικίνδυνα
προϊόντα, από τις διοξίνες, όπως όλοι γνωρίζουµε τελευταία, από
προϊόντα µεταλλαγµένα, από προϊόντα µε ορµόνες, από προϊόντα
επιβαρηµένα από τα χηµικά λιπάσµατα, από τα φυτοφάρµακα,
γενικά δηλαδή από τα προϊόντα που δεν πληρούν τους κανόνες
υγιεινής.
Χρέος της πολιτείας ακόµη είναι η προστασία του εισοδήµατος των
εργαζοµένων από άσκοπες και λανθασµένες αγορές. 'Ηταν, λοιπόν,
ανάγκη και χρέος της πολιτείας η ίδρυση του Ενιαίου Φορέα
Ελέγχου Τροφίµων ως όργανο προστασίας του καταναλωτή.
Με το νοµοσχέδιο αυτό, λοιπόν, ιδρύεται ο ΕΦΕΤ, ο οποίος έχει τη
µορφή νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου, τελεί υπό την
εποπτεία του Υπουργείου Ανάπτυξης, καθώς βασικός σκοπός του
είναι η προστασία του καταναλωτή, µε τη διασφάλιση της
εισαγωγής, παραγωγής και διακίνησης υγιεινών τροφίµων.
Παράλληλος σκοπός του ΕΦΕΤ είναι η προστασία των οικονοµικών
συµφερόντων του καταναλωτή, µε τη µέριµνα για την αποτροπή της
παραπλάνησής του, σε σχέση µε την υγιεινή, τη σύσταση, την
επισήµανση και την τιµή των τροφίµων. Ο ΕΦΕΤ έχει ακόµη την
αποκλειστική αρµοδιότητα ως προς τον καθορισµό των
προδιαγραφών ποιότητας, που πρέπει να πληρούν τα
προσφερόµενα για κατανάλωση τρόφιµα και ως προς την άσκηση
ελέγχων και την επιβολή κυρώσεων.
Ο Ενιαίος Φορέας Ελέγχου Τροφίµων εκτός από την κεντρική του
υπηρεσία έχει και περιφερειακές υπηρεσίες, που συγκροτούνται σε
κάθε περιφέρεια της χώρας. Στο πλαίσιο των ελεγκτικών του
αρµοδιοτήτων ο ΕΦΕΤ διενεργεί ο ίδιος ελέγχους, παραγγέλνει τη
διενέργεια ελέγχου και ζητά τη συνδροµή αρχών ή υπηρεσιών,
Εισαγγελίας, Αστυνοµίας κλπ., διενεργεί έλεγχο των ελέγχων και
µεριµνά για τους αναγκαίους εργαστηριακούς ελέγχους.
Στον ΕΦΕΤ που διοικείται από επταµελές διοικητικό συµβούλιο,
λειτουργούν δύο βασικά συµβουλευτικά όργανα. Πρώτον, το Εθνικό
Συµβούλιο Πολιτικής Ελέγχου Τροφίµων, που έχει διϋπουργικό,
κοινωνικό και πολιτικό χαρακτήρα και δεύτερον, το Επιστηµονικό
Συµβούλιο Ελέγχου Τροφίµων, που έχει διεπιστηµονικό χαρακτήρα
µε γεωπόνους, χηµικούς, γιατρούς, χηµικούς µηχανικούς κλπ.
Ο Ενιαίος Φορέας Τροφίµων στην πλήρη ανάπτυξή του
προβλέπεται να έχει προσωπικό της τάξης των πεντακοσίων
πενήντα στελεχών και έτσι ακριβώς θα µπορέσει να αξιοποιήσει και
εξειδικευµένο επιστηµονικό προσωπικό, που υπάρχει στη χώρα
µας προς την κατεύθυνση της προστασίας του πολίτη.
Είναι προφανές ότι ένας φορέας, που καλείται µε τη λειτουργία του

να προστατεύσει τον καταναλωτή, πρέπει να οργανώνεται και να
λειτουργεί από την οπτική γωνία του καταναλωτή. Κατά το πώς
δηλαδή ένας καταναλωτής θα έβλεπε την πλέον κατάλληλη
οργάνωση και λειτουργία του φορέα, που εξασφαλίζει την
προστασία του.
Στο σηµείο αυτό και για να διευκρινιστούν και να λυθούν κάποιες
παρεξηγήσεις, που αναδείχθηκαν και από τις τοποθετήσεις των
κοµµάτων και από τις απόψεις κάποιων από τους φορείς στη
συζήτηση του νοµοσχεδίου στην Επιτροπή Παραγωγής και
Εµπορίου και που έχουν σχέση µε αρµοδιότητες του Υπουργείου
Γεωργίας κύρια και του Υπουργείου Ανάπτυξης, θα ήθελα να
σηµειώσω ότι: Η ίδρυση και η λειτουργία του ΕΦΕΤ κάτω από την
εποπτεία του Υπουργείου Ανάπτυξης, δεν θίγει την αποστολή των
υπηρεσιών, που σχετίζονται µε άλλες φάσεις της διατροφικής
αλυσίδας.
Το Υπουργείο Γεωργίας είναι πάντοτε αρµόδιο για όλη την
πρωτογενή παραγωγή, ζωϊκή ή φυτική. Επίσης το Υπουργείο
Υγείας και Πρόνοιας είναι πάντοτε αρµόδιο για τη δηµόσια υγεία και
τα φάρµακα, στα οποία εντάσσονται και ειδικές κατηγορίες
τροφίµων, όπως οι παιδικές τροφές.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά την κριτική που ακούστηκε από
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης στη συζήτησή µας στην επιτροπή
για τον ΕΦΕΤ, πιστεύω ότι όλοι εδώ σ' αυτήν την Αίθουσα θέλουµε
και επιζητούµε να προστατεύσουµε τα συµφέροντα και τα
δικαιώµατα του πολίτη και ότι σήµερα εδώ αναγνωρίζουµε την
ανάγκη και το χρέος της πολιτείας για την ίδρυση αυτού του φορέα.
Και θα ήθελα να καλέσω τα άλλα κόµµατα, στις τοποθετήσεις τους
που θα ακολουθήσουν να εγκαταλείψουν τις λογικές, όπως
παραδείγµατης χάρη γιατί όχι το Υπουργείο Γεωργίας, αντί για το
Υπουργείο Ανάπτυξης. 'Εγινε µια επιλογή από την Κυβέρνηση να
έχει την εποπτεία του Υπουργείο Ανάπτυξης, το οποίο νοµίζω
εξηγήθηκε στην επιτροπή και πιστεύω θα εξηγηθεί και στη συνέχεια
και από εµένα, ίσως στη δευτερολογία, αλλά και από τον κύριο
Υπουργό.
'Αλλη λογική του Συνασπισµού ήταν να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο
και να ξεκινήσει ένας διάλογος, πέρα από τα είκοσι που διήρκησε ο
διάλογος, που θα καταλήξει σε ένα νοµοσχέδιο, που θα εκφράζει το
σύνολο των φορέων των συνδικαλιστικών, των συντεχνιακών
επιδιώξεων κ.ο.κ. Εάν κάθε νοµοσχέδιο είναι τελικά η κατάληξη των
εκφράσεων των συντεχνιακών επιδιώξεων ή έστω και των
συντεχνιακών και συνδικαλιστικών απόψεων, τότε εµείς εδώ δεν
νοµοθετούµε. 'Ετσι, λοιπόν, θα ήθελα να καλέσω τα κόµµατα να
εγκαταλείψουν παρόµοιες λογικές και να στηρίξουµε τον Ενιαίο
Φορέα Ελέγχου Τροφίµων και τη λειτουργία του για το συµφέρον
και την προστασία της υγείας του ελληνικού λαού και κάθε πολίτη
χωριστά.
Στη συνέχεια στο δεύτερο κεφάλαιο αυτού του νοµοσχεδίου
ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν το χώρο του εµπορίου και είναι
θέµατα που τα περισσότερα αποτελούν αιτήµατα προς λύση του
εµπορικού κόσµου της χώρας µας. 'Οπως παραδείγµατος χάρη
τροποποιήσεις για τις εµπορικές µισθώσεις, κρατικές προµήθειες,
θέµατα ανταγωνισµού, διάφορα θέµατα εµπορίου όπως οι
εκπτώσεις, ο πόρος από τις συνδροµές των µελών των
επιµελητηρίων κλπ.
Οι τροποποιήσεις για τις εµπορικές µισθώσεις καθιστούν πιο
ισορροπηµένη κοινωνικά και οικονοµικά την εµπορική µίσθωση και
τη σχέση εκµισθωτή και µισθωτή και είναι προς όφελος και του
επιχειρηµατία µισθωτού, αλλά και προς όφελος των εκµισθωτών,
των ιδιοκτητών και κυρίως των µικροτέρων.
Οι  ρυθµίσεις  που  αναφέρονται  στις  κρατικές  προµήθειες
αυξάνουν  τη  διαφάνεια  και  διασφαλίζουν  έτσι  τη  χρηστή
διαχείριση  του  δηµοσίου  χρήµατος  και  αυτό  επιτυγχάνεται  µε
την  εισαγωγή  της  υποχρεωτικής  δηµοσίευσης  όλων  των
προκηρύξεων  κρατικών  προµηθειών  σε  ειδικό  τεύχος  της
Εφηµερίδας  της  Κυβερνήσεως  µε  την  ενίσχυση  της  αρµοδιό-
τητας  του  Ελεγκτικού  Συνεδρίου  µε  την  εισαγωγή  ειδικής
διαδικασίας  ελέγχου  της  καθαρότητος  και  της  ευρύτητας  των
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προδιαγραφών, έτσι ώστε να µη φωτογραφίζονται συγκεκριµένα
προϊόντα και να διασφαλίζεται ο υγιής ανταγωνισµός, µε τη
συµµετοχή επίσης δικαστικών λειτουργών στις επιτροπές
προµηθειών µεγάλης οικονοµικής και τεχνολογικής αξίας, µε την
καθιέρωση του πόθεν έσχες για τα µέλη που ασχολούνται µε τις
κρατικές προµήθειες.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το χρήµα που
διακινείται γύρω από τις κρατικές προµήθειες ανέρχεται σε
αστρονοµικά ποσά, οι αετονύχηδες µεσάζοντες προµηθειών και
προµηθευτών καραδοκούν, οι επίορκοι δηµόσιοι υπάλληλοι δεν
λείπουν, οι πιέσεις, οι πειρασµοί είναι υπαρκτοί, ως εκ τούτου,
λοιπόν, η συναλλαγή, ο χρηµατισµός και η διαφθορά που είναι
αντικείµενο δικαιολογηµένης καθηµερινής κριτικής από τους πολίτες
χρειάζονται ριζική αντιµετώπιση.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Να απευθυνθείτε στον εισαγγελέα, µην οµιλείτε
περί διαφθοράς.
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε συνάδελφε, εσείς µιλήσατε γι'αυτά
τα θέµατα, πριν από λίγο καιρό.
Και αυτό µπορεί να επιτευχθεί µε τη θεσµική διαµόρφωση
αντικειµενικών διαδικασιών, µε τον έλεγχο και την επιβολή
αυστηρών ποινών στους παρανοµούντες και στους καταχραστές
του δηµοσίου χρήµατος. Είναι στο χέρι µας να επιχειρήσουµε την
πάταξη της διαφθοράς. Είναι δύσκολο να πούµε ότι πατάσσουµε τη
διαφθορά. Να επιχειρήσουµε, λοιπόν, την πάταξη της διαφθοράς.
Αυτό ακριβώς επιχειρούν µεταξύ των άλλων και οι ρυθµίσεις στον
τοµέα των κρατικών προµηθειών.
Στη συνέχεια, το νοµοσχέδιο προβλέπει ρυθµίσεις που αναφέρονται
σε θέµατα ανταγωνισµού. Επέρχονται τροποποιήσεις στη
νοµοθεσία που αφορά τον έλεγχο των συγκεντρώσεων
επιχειρήσεων και τη λειτουργία της Επιτροπής Ανταγωνισµού. Είναι
γνωστό σε όλους µας και ιδιαίτερα σε όσους προερχόµαστε από
την ελληνική περιφέρεια ότι η εισβολή και η λειτουργία
πολυκαταστηµάτων και υπεραγορών µε τη µορφή µητρικών,
θυγατρικών και άλλων ελεγχοµένων επιχειρήσεων καταστρατηγεί
όρους και όρια που προβλέπονται από τη νοµοθεσία και
δηµιουργούν συνθήκες ασφυξίας στους παραγωγούς, στους
µικροβιοτέχνες, που προσπαθούν πολλές φορές ανεπιτυχώς για
µια θέση στο ράφι του πολυκαταστήµατος, καθώς και στους
µικροεπαγγελµατίες και µικροεµπόρους των επαρχιακών πόλεων
που δεν µπορούν φυσικά να αντέξουν στις συνθήκες αθέµιτου
ανταγωνισµού, "προµήθειες", όπως ξέρετε, µε µακροχρόνια
πίστωση, δήθεν προσφορές, ωράρια µεγάλα από τα
πολυκαταστήµατα κ.ο.κ.
Εδώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να κάνω µια πρόταση σε σχέση µε
τα όρια των επιφανειών. Γνωρίζουµε όλοι ότι υπάρχουν κάποια
όρια που έχουν σχέση µε τον πληθυσµό των πόλεων στις οποίες
εγκαθίστανται αυτά τα καταστήµατα. Μετά τους καποδιστριακούς
δήµους, ενώ δηλαδή οι πληθυσµοί αυτών των νέων δήµων έχουν
αυξηθεί, η οικονοµική και κοινωνική ζωή αυτής της περιοχής δεν
έχει αλλάξει. Κάποια καταστήµατα που υπήρχαν στις κοινότητες
συνεχίζουν να υπάρχουν, αλλά ήδη αυτά τα όρια νοµίζω ότι δεν
ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα µήπως µπορέσουµε να
αλλάξουµε αυτά τα όρια. Φυσικά θα έχουµε την ευκαιρία και στη
δευτερολόγια, αλλά και όταν θα συζητήσουµε τα άρθρα να το
δούµε. Τώρα µια αναφορά έκανα στο περιεχόµενο. Θα ήθελα όµως
να επαναλάβω ότι ρυθµίζονται και άλλα θέµατα που ήταν αιτήµατα
του εµπορικού κόσµου.
Το θέµα των εκπτώσεων δυστυχώς ο ίδιος ο εµπορικός κόσµος δεν
µπόρεσε να το διαχειριστεί µε επιτυχία. 'Ηταν αίτηµα του εµπορικού
κόσµου, αυτό να το αναλάβει πάλι το Υπουργείο Ανάπτυξης, κάτι
που γίνεται µέσα από το σχέδιο νόµου.
Επίσης καθιερώνεται ένας πόρος που θα φθάνει µέχρι 8%, ένας
πόρος από τις συνδροµές των µελών των επιµελητηρίων, ο οποίος
θα χορηγείται στους εµπορικούς συλλόγους, στις οµοσπονδίες,
γιατί σήµερα οι ανάγκες του εµπορικού κόσµου είναι µεγάλες και για
επιµόρφωση και για δηµόσιες σχέσεις και για κατάρτιση των µελών
κ.ο.κ.
'Ενα άλλο σηµαντικό τµήµα, όπως ανέφερα και στην αρχή, είναι το
θέµα των ρυθµίσεων του Οργανισµού Ανασυγκρότησης

Επιχειρήσεων. Συζητήθηκε και στην επιτροπή και εκείνο το οποίο
βγαίνει σαν συµπέρασµα είναι ότι, όπως είπα και προηγουµένως,
ανεξάρτητα από την κριτική και από τις εκτιµήσεις για τη
χρησιµότητα, για την προσφορά του Οργανισµού Ανασυγκρότησης
Επιχειρήσεων, σήµερα είναι ανάγκη να καταργηθεί αυτός ο
Οργανισµός και να γίνει φυσικά η εκκαθάρισή του. Λεπτοµέρειες θα
πούµε στα άρθρα.
Επίσης, υπάρχουν και άλλες ρυθµίσεις που αναφέρονται στην
ασφαλιστική αγορά, στα πετρελαιοειδή, στην αύξηση των
διδάκτρων των σχολείων κ.ο.κ.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή).
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι αυτό το νοµοσχέδιο
πράγµατι έχει αρχές και αυτές είναι η προστασία του πολίτη και η
διαφάνεια. Με την έννοια αυτή καλώ όλες τις πλευρές της Βουλής
να υπερψηφίσουν αυτό το νοµοσχέδιο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο εισηγητής της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Αθανάσιος Νάκος έχει το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ισχυρίζεται ο
κύριος Υπουργός ότι η πρωτοφανής συρραφή διατάξεων που
αφορούν όλες τις αρµοδιότητες του υπερυπουργείου Ανάπτυξης και
µάλιστα όχι µόνο και ενσωµατώνονται στο παρόν σχέδιο νόµου
έχουν αρχή επί της οποίας καλούµεθα να τοποθετηθούµε.
"Είναι δυνατόν", θα διερωτηθεί κανείς; "Είναι απαντά" ο κύριος
Υπουργός και ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, γιατί αρχή του σχεδίου
νόµου είναι οι άξονες τους οποίους υπηρετεί, η προστασία του
καταναλωτή και η διαφάνεια. 'Ετσι όµως εισάγεται η δυνατότητα
κατάθεσης νοµοσχεδίων, µε αρχή παραδείγµατος χάρη το
συµφέρον του ελληνικού λαού ή του ελληνικού κράτους. Κάτω από
αυτούς τους τίτλους µπορεί να υπάγεται οποιαδήποτε διάταξη, κάθε
τοµέα, όλων των Υπουργείων.
Συνεπώς είναι αδύνατον να µιλήσει κανείς επί της αρχής του
νοµοσχεδίου. Γι' αυτό θα περιοριστώ στην επιγραµµατική κριτική
στα πιο σηµαντικά κεφάλαια, γιατί το να ισχυρισθεί κανείς ότι
λεπτοµερέστερη συζήτηση θα γίνει κατά τη συζήτηση των άρθρων,
θα ήταν ψευδές, µια που κάθε κεφάλαιο από µόνο του είναι
τουλάχιστον ένα σχέδιο νόµου ξεχωριστό.
Πιθανόν αυτός να ήταν και ο σκοπός του κυρίου Υπουργού, να
περάσει δηλαδή ένα νοµοσχέδιο µε όσο το δυνατόν λιγότερο
συζήτηση και κριτική.
Από χρόνια διαπιστώθηκε η ανάγκη ύπαρξης ενός
αποτελεσµατικού κρατικού µηχανισµού, ο οποίος θα έχει ως
αποστολή τον έλεγχο της ωφελιµότητας και βλαπτικότητας των
καταναλισκοµένων τροφίµων πάσης φύσεως, ανάγκη που έγινε
ιδιαίτερα επιτακτική τα τελευταία χρόνια µε την αλµατώδη αύξηση
της διακίνησης των αγαθών και τις νέες επαναστατικές τεχνολογίες.
Η Νέα ∆ηµοκρατία από το 1994 είχε επισηµάνει την ανάγκη αυτή.
Το 1997 µάλιστα, λόγω αδιαφορίας της Κυβέρνησης, η οποία
έδειχνε να µην συµµερίζεται τις ανησυχίες µας, κατέθεσε σχέδιο
νόµου, προτείνοντας τη δηµιουργία φορέα κατά τα πρότυπα του
αµερικανικού µοντέλου που είναι ο, κατά γενική οµολογία,
επιτυχηµένος οργανισµός τροφίµων και φαρµάκων, ο περίφηµος
FOOD AND DRUG ADMINISTRATION, που κατά πάγια τακτική της
Κυβέρνησης απερρίφθη.
To µακάριο όµως ύπνο των κυβερνώντων ήρθε να ταράξει το
σκάνδαλο των διοξινών, σκάνδαλο που έδειξε πόσο διαλυµένες
είναι οι υπηρεσίες, ανέδειξε την πληθώρα των δηµοσίων φορέων
που µε αλληλοεπικαλύψεις και κενά ασχολούνται µε το τεράστιο
αυτό θέµα και γενικότερα απέδειξε πόσο ανοχύρωτος είναι ο
'Ελληνας καταναλωτής.
Υπό την πίεση των γεγονότων, αυτό που δεν έγινε τόσα χρόνια
έπρεπε να γίνει τώρα γρήγορα, πρόχειρα. Αποτελεσµατικά ή όχι,
αυτό δεν είχε καµία σηµασία. Η προχειρότητα αποδεικνύεται από το
γεγονός ότι πρώτα δηµιουργήθηκε το κέντρο ελέγχου διοξινών στο
∆ηµόκριτο και µετά ο φορέας. ∆ηλαδή αν αύριο υπάρξει ένα άλλο
πρόβληµα µε µία άλλη ουσία θα πρέπει να δηµιουργηθεί ένα άλλο
κέντρο.
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Αυτό αποδεικνύει τη σπασµωδικότητα των κινήσεων και την
έλλειψη προγραµµατισµού. Αυτές είναι οι αιτίες που η Κυβέρνηση
προσφεύγει στην εύκολη λύση, στη δηµιουργία δηλαδή ενός
καινούριου φορέα χωρίς τη διερεύνηση της υπάρχουσας υποδοµής,
χωρίς την καταγραφή και αξιολόγηση αυτής, χωρίς τη βελτίωση και
ισχυροποίησή της σε έµψυχο, σε κατάλληλο υλικό και σε σύγχρονο
τεχνολογικό εξοπλισµό. ∆ηµιουργεί δηλαδή ένα φορέα που δεν θα
µπορέσει να παίξει το ρόλο του υπερκείµενου συντονιστή, µια που
τα προς συντονισµό µέλη πάσχουν βαρύτατα. ∆εν θα µπορέσει να
διαδραµατίσει αυτόνοµο ρόλο µια που δεν δηµιουργούνται οι
απαραίτητες προς τούτο προϋποθέσεις. Επιπλέον δε, εισάγει µία
παγκόσµια πρωτοτυπία. Υπάγει το φορέα στο Υπουργείο
Ανάπτυξης τη στιγµή που τόσο στις Ηνωµένες Πολιτείες όσο και
στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση οι αντίστοιχοι φορείς υπάγονται ή στα
Υπουργεία Υγείας ή στα Υπουργεία Γεωργίας. Ουδείς άλλος
διανοήθηκε να αντιµετωπίσει έτσι το θέµα, συµφωνώντας µε τη
δικαιολογία του κυρίου Υπουργού, ότι δηλαδή η υπαγωγή στο
Υπουργείο Ανάπτυξης υπαγορεύεται από το γεγονός ότι σ'αυτό
λειτουργεί η Γενική Γραµµατεία Προστασίας του Καταναλωτή. Γιατί,
εάν προσχωρούσε κανείς σ' αυτήν τη λογική, θα έπρεπε να
υπάγονται στο Υπουργείο Ανάπτυξης οι κατασκευές, τα αυτοκίνητα,
γενικότερα πάσης φύσεως αγαθά που απευθύνονται στον
καταναλωτή. Τότε µπαίνει το ερώτηµα, προς τι αυτή η επιλογή;
Είναι προφανές ότι αυτό συνδέεται αφ'ενός µε τη δηµιουργία
εντυπώσεων, λόγω της χρονικής περιόδου που αρχίσαµε να
διανύουµε, αφ'ετέρου µε τη δηµιουργία ενός ακόµη ελεγχόµενου
κρατικού µηχανισµού. Και είναι γνωστό ήδη ότι επικεφαλής θα τεθεί
το γνωστότατο κοµµατικό στέλεχος και τέως πρόεδρος των
νοσοκοµειακών γιατρών κ. Χριστίνα Παπανικολάου και πεντακόσιες
πενήντα νέες προσλήψεις από τις χίλιες που είχε ζητήσει ο κύριος
Υπουργός. Εργαλεία και τα δύο χρήσιµα για γενικά κοµµατικά
ωφελήµατα και ειδικά για ωφελήµατα για τον κύριο Υπουργό.
Μ' αυτήν τη λογική βέβαια φυσικό είναι να µη λαµβάνονται υπόψη
τα επιχειρήµατα και οι κραυγές διαµαρτυρίας. 'Ολα αποδίδονται είτε
σε συντεχνιακούς λόγους, γεωτεχνικοί, χηµικοί, γιατροί είτε σε
λόγους συµφέροντος, µια, που, όπως ισχυρίζεται ο κύριος
Υπουργός, οι εµπλεκόµενοι στο σύστηµα παραγωγής των
προϊόντων αντιτίθενται απλούστατα για να δρουν ανεξέλεγκτα. Και
αυτό, παρά τις τεκµηριωµένες απόψεις που κατέθεσαν, παρά τη
συνεχή διαβεβαίωσή τους για την αγωνία που τους διακατέχει
σχετικά µε την αποτελεσµατικότητα του θεσµοθετούµενου οργάνου.
Η κατάσταση που υπάρχει σήµερα λίγο-πολύ είναι γνωστή. Το 90%
των ελέγχων διεξάγεται από υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας
και το υπόλοιπο 10% από τα υγειονοµικά και το Γενικό Χηµείο του
Κράτους.
Στη συντριπτική τους πλειοψηφία οι υπηρεσίες έχουν ελλιπές
προσωπικό. Το 40% των οργανικών θέσεων είναι κενές σύµφωνα
µε καταγγελία των γεωτεχνικών. Χαµηλό ποσοστό εξειδικευµένων
και τεράστιες ελλείψεις στην υλικοτεχνική υποδοµή.
Θα αναφέρω µόνο ένα παράδειγµα. Το 1980 υπηρετούσαν στις
κτηνιατρικές υπηρεσίες χίλιοι διακόσιοι κτηνίατροι. Σήµερα µε τα
προβλήµατα αυξηµένα, πολλαπλασιασµένα, µε τις γνωστές
ανάγκες για ελέγχους, υπηρετούν µόνο εξακόσιοι πενήντα. Σ'αυτό,
λοιπόν, το σαθρό υπόβαθρο γίνεται υπερκατασκευή. Αυτή είναι η
κοινή διαπίστωση των φορέων που κατέθεσαν τις απόψεις τους.
Το δεύτερο βασικό πρόβληµα είναι το παρακάτω: Σύµφωνα µε το
άρθρο 39 της Συνθήκης της Ρώµης, γεωργικά προϊόντα είναι τα
προϊόντα του εδάφους, της κτηνοτροφίας, της αλιείας, καθώς και η
πρώτη µεταποίηση αυτών. Λογική συνέπεια αυτού του ορισµού θα
ήταν αυτό, το πρακτικά αδιάσπαστο κοµµάτι της παραγωγικής
διαδικασίας, να βρίσκεται υπό τον έλεγχο ενός υπεύθυνου
µηχανισµού. Εδώ όµως έχουµε τον εξής διαχωρισµό: Για τη µεν
πρωτογενή παραγωγή υπεύθυνο είναι το Υπουργείο Γεωργίας, για
δε τη µεταποίηση υπάρχει παράλληλη αρµοδιότητα τόσο του
Υπουργείου Γεωργίας όσο και του ΕΦΕΤ, δηλαδή του Υπουργείου
Ανάπτυξης. 'Οµως, ο ορισµός "γεωργικά προϊόντα" δεν είναι
τυχαίος. Αποτελεί τη βάση στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση για
κανονισµούς και προδιαγραφές καταλληλότητος.

Συγχρόνως είναι αυτά τα προϊόντα που συµµετέχουν στην Κοινή
Αγροτική Πολιτική και στην κοινή οργάνωση αγοράς. Είναι αυτά που
ενισχύονται µε επιδοτήσεις.
'Ενα άλλο παράδειγµα ασυµβατότητας πόρων και µεθοδολογίας
είναι η χρήση στο σχέδιο νόµου του όρου "νωπά προϊόντα". Ο
διαχωρισµός των γεωργικών προϊόντων σε νωπά και µη, αποτελεί
εκλαϊκευµένη ρήση χωρίς ουσιαστικό διαχωρισµό βάσει του
πνεύµατος της Κοινότητας και της διεθνούς αγοράς.
Στις αρµοδιότητες του ΕΦΕΤ δεν υπάγονται νωπά προϊόντα όταν
δεν προσφέρονται για κατανάλωση. 'Οταν όµως προσφέρονται για
κατανάλωση τι γίνεται; Τελικά υπάρχει ασάφεια στον όρο και
σύγχυση περί την αρµοδιότητα.
Με τα γενετικά τροποποιηµένα τρόφιµα τι γίνεται; Με αυτά τι
πρόκειται να συµβεί; Το σχέδιο νόµου προβλέπει ότι µε κοινή
απόφαση θα καθοριστούν θέµατα που καθορίζουν την έννοια της
µεταποίησης και το συντονισµό των ελέγχων κατά τη φάση αυτή.
Κατά συνέπεια πόσο αποτελεσµατικός µπορεί να είναι αυτός ο
νόµος όταν πρώτον δεν προσδιορίζει τα προϊόντα επακριβώς και
κατά συνέπεια την υπευθυνότητα αναφερόµενος αόριστα σε
παράλληλες αρµοδιότητες και όταν δεύτερον, αδυνατεί να
προσδιορίσει τη βασική έννοια της µεταποίησης, σηµείο κοµβικό για
την περαιτέρω στήριξη των µηχανισµών ελέγχου; Πώς είναι
δυνατόν τελικά να επιτύχεις ένα στόχο όταν δεν τον έχεις
προσδιορίσει;
Η παραπάνω ενδεικτική απαρίθµηση των αδυναµιών είναι φυσικό
στο µέλλον να δηµιουργήσει αναρίθµητα προβλήµατα, όπως
δυσκολίες στη συνεννόηση µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση λόγω
ασάφειας ή ασυµβατότητας των υπό χρήση όρων. Ακόµα ένα
σχετικό παράδειγµα: Οι όροι "έλεγχος" και "τρόφιµα"
χρησιµοποιούνται στο παρόν σχέδιο νόµου µε άλλη έννοια από
εκείνη της κοινοτικής. Απενεργοποίηση των αρµόδιων για τα θέµατα
αυτά υπηρεσιών σε επίπεδο νοµού, δηλαδή, κτηνιατρικών
υπηρεσιών, υγειονοµικών, γενικών χηµείων καθώς και των
συνοριακών σταθµών ή των σταθµών φυτοπροστασίας.
Αποσυντονισµό των κοινών οργανώσεων αγοράς, παραδείγµατος
χάρη οπωροκηπευτικών, ιχθυαγορών, σφαγείων. Αυτά γιατί δεν
είναι διακριτή η αρµοδιότητα των υπαρχόντων φορέων και γιατί
παραµένει αδιευκρίνιστο πότε ενεργούνται έλεγχοι αυτοβούλως από
τις υπάρχουσες υπηρεσίες και πότε ενεργούνται κατόπιν εντολής
του ΕΦΕΤ.
Ως πεχλιβάνης ο κύριος Υπουργός έχει τη δυνατότητα να τραβάει
τα ελατήρια των αρµοδιοτήτων όσο και όπως θέλει. 'Ετσι όµως, οι
κίνδυνοι της περαιτέρω διάλυσης, είναι κάτι παραπάνω από
βέβαιοι.
Τέλος παρ' ότι όπως προανέφερα παραµένει αδιευκρίνιστο το θέµα
της µεταποίησης, οι κυρώσεις που προβλέπονται για τους πάσης
φύσεως µεταποιητές είναι εντυπωσιακά αυστηρές. Το θέµα βέβαια
δεν είναι εκεί, γιατί θα µπορούσε να πει κανείς ότι καλώς
προβλέπονται γι' αυτούς που παίζουν άσχηµο παιχνίδι µε την υγεία
των πολιτών. Το πρόβληµα είναι ότι το σχέδιο νόµου δεν
δηµιουργεί κλιµάκωση παρεµβάσεων και ποινών και επαναφέρει
τελικά, παρά αυτά που υποσχέθηκε ο κύριος Υπουργός -και το
είδαµε τώρα την τελευταία στιγµή- τη διάταξη -την οποία
υποσχέθηκε ο κύριος Υπουργός ότι θα απαλείψει- για την
ποινικοποίηση και των µελών των διοικητικών συµβουλίων των
επιχειρήσεων. Αυτό είναι πρωτοφανές. Αν είναι δυνατόν µέλος
διοικητικού συµβουλίου να ευθύνεται προσωπικά ποινικά και
αστικά.
Με αυτόν τον τρόπο δε, δεν αντανακλάται βεβαίως η διάθεση για
συνεργασία και η αποφασιστικότητα για την εξάλειψη των
φαινοµένων αυτών. Είναι γνωστή η τακτική, ή του ύψους ή του
βάθους.
Η αλληλοεπικάλυψη αρµοδιοτήτων δηµιούργησε µέχρι σήµερα
συνεχείς ελέγχους για τα ίδια πράγµατα από διαφορετικές
υπηρεσίες. Τις πιο πολλές φορές από υπαλλήλους χωρίς επαρκείς
γνώσεις του αντικειµένου, µε προφανείς δυσλειτουρ-
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γίες και παρενέργειες. Αυτό το πρόβληµα δεν αντιµετωπίζεται.
Αντίθετα, δηµιουργούνται επιπλέον δυνατότητες για διατήρηση της
απαράδεκτης κατάστασης.
Ο επιστηµονικά εκτελούµενος δειγµατοληπτικός έλεγχος είναι το
µόνο αποτελεσµατικό εργαλείο για τη γνώση και τον έλεγχο της
ποιότητας των προϊόντων. Τίποτε δεν ξεκαθαρίζει παρ' ότι το κενό
είναι εµφανές µε το παρόν σχέδιο νόµου. Αποτέλεσµα αυτού είναι η
σύγχυση και η αναποτελεσµατικότητα.
Αυτά σε έναν τοµέα κρίσιµο, στον κρισιµότερο κατά την αποψή µου,
της ελληνικής οικονοµίας, της µεταποίησης των γεωργικών
προϊόντων που θα µπορούσε να είναι η αιχµή του δόρατος της
ανάπτυξης της χώρας λόγω του συγκριτικού πλεονεκτήµατος της
ποιότητας της πρώτης ύλης, δυνατότητα που παραµένει
ανεκµετάλλευτη εξαιτίας της αδυναµίας της Κυβέρνησης να
εφαρµόσει πολιτικές που θα υπηρετήσουν την ολοκληρωµένη
οικονοµία της υπαίθρου, µοναδικό µοντέλο ανάπτυξης της
περιφέρειας.
∆εν θα αναφερθώ τώρα, στην πρωτολογία µου, στο δεύτερο
κεφάλαιο που αφορά θέµατα εµπορίου, γιατί ο χρόνος δεν επαρκεί.
Θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου ή στην κατ' άρθρο συζήτηση
γιατί τα θέµατα του εµπορίου είναι από µόνα τους ένα ολόκληρο
νοµοσχέδιο. Επέλεξα δηλαδή τρία θέµατα τα οποία δείχνουν τη
νοοτροπία της Κυβέρνησης και έχουν περισσότερη ποσότητα
πολιτικής επιλογής.
Ο Οργανισµός Ανασυγκρότησης Επιχειρήσεων, ο περίφηµος πια
ΟΑΕ, είναι µια ανώνυµη εταιρεία διαχείρισης επιχειρήσεων και
κεφαλαίων που ιδρύθηκε το 1983 για να βάλει τις βάσεις στην
ανάπτυξη της ελληνικής βιοµηχανίας. Αυτά διαβάζουµε σε
πληρωµένη καταχώρησή του το 1986. Σκοπός του, συνεχίζει η
καταχώρηση, η συµβολή στην οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη
της χώρας µε πρώτον την οικονοµική και διαρθρωτική εξυγίανση
επιχειρήσεων και κλάδων της οικονοµίας, δεύτερον την εισαγωγή
και ανάπτυξη προηγµένης τεχνολογίας στη χώρα µας και τρίτον, την
ίδρυση νέων επιχειρήσεων µεικτής οικονοµίας.
Απ' όλα αυτά τι πέτυχε ο ΟΑΕ; Την ίδρυση νέων επιχειρήσεων; Ας
µην αστειευόµαστε. Την εισαγωγή και ανάπτυξη προηγµένης
τεχνολογίας; ∆εν ασχολήθηκε καν. Την οικονοµική και διαρθρωτική
εξυγίανση επιχειρήσεων και κλάδων της οικονοµίας; 'Οχι βέβαια. Με
τι ασχολήθηκε; Ασχολήθηκε τελικά µόνο µε την εκκαθάριση
προβληµατικών επιχειρήσεων. Επιτυχώς άραγε; Σήµερα ηµέρα της
ταφής του, µετά από δεκαέξι χρόνια ζωής, είναι λογικό νοµίζω να
εκφωνηθεί ο επικήδειος απολογισµός της ζωής του. 'Οπως στα
κινηµατογραφικά έργα ο πληρωµένος εκτελεστής εκτελείται, έτσι και
ο ΟΑΕ. Ο εκκαθαριστής εκκαθαρίζεται αφήνοντας βεβαιωµένο
έλλειµµα εξακοσίων εβδοµήντα οκτώ δισεκατοµµυρίων
(678.000.000.000) δραχµών, ποσό όσο οι προϋπολογισµοί και των
τριών µεγάλων έργων, αεροδρόµιο των Σπάτων, οδός Σταυρού-
Ελευσίνας και γέφυρα Ρίου - Αντιρρίου ή αλλιώς δέκα φορές την
επιπλέον φορολόγηση όλων των µισθωτών και συνταξιούχων της
χώρας για τα εισοδήµατα του 1998.
Εάν σε αυτά προσθέσουµε τις απαιτήσεις των πιστωτών τις οποίες
αναλαµβάνει το ελληνικό δηµόσιο και θα πληρώσει, τότε πιθανόν να
πρέπει να προσθέσουµε και το "ΜΕΤΡΟ" και την Εγνατία Οδό.
Χαρακτηρίστηκε ο ΟΑΕ ως µουσείο ενός εκ των µεγαλυτέρων
σκανδάλων, ως µνηµείο της καταστροφικής ιδεοληψίας και
εξαλλοσύνης της δεκαετίας του 1980. Σήµερα βέβαια oι δηµιουργοί
του τερατουργήµατος, άµεσα ή έµµεσα εµπλεκόµενοι, νίπτουν τας
χείρας τους και αποποιούνται των τεράστιων ευθυνών τους. Αυτό
έπραξαν οι προκάτοχοι κυρίες Παπανδρέου και ∆ιαµαντοπούλου,
αυτό πράττει και ο σηµερινός Υπουργός. Ο Πρόεδρος της Βουλής,
ο κ. Κακλαµάνης µάλιστα προεδρεύων πέρσι της επιτροπής για την
ανανέωση της θητείας του Προέδρου του ΟΑΕ κ. Τσουδερού είπε
χαρακτηριστικά και επί λέξει: "Ας όψονται αυτοί που µας τον
φόρτωσαν για να κάνουν τους σωτήρες". Τώρα ποιοι είναι αυτοί,
ποιοι είναι οι άλλοι, είναι τελείως µπερδεµένη ιστορία. Γεγονός είναι
ένα: Ο ΟΑΕ εκκαθαρίζεται και αφήνει πίσω του τα παρακάτω
συντρίµια, πέρα από τα βεβαιωµένα χρέη:

Εκκρεµότητες σε επιχειρήσεις φαντάσµατα, διαδικασίες εκκρεµείς,
απαιτήσεις πιστωτών που θα πληρώσει το κράτος, απαιτήσεις
παλαιών µετόχων, γιατί η κ. Παπανδρέου αλόγιστα προέβη σε
αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου των προβληµατικών επιχειρήσεων
που είχαν υπαχθεί στον ΟΑΕ µε αποτέλεσµα σήµερα οι µέτοχοι να
διεκδικούν τεράστιες αποζηµιώσεις. Βεβαιωµένα χρέη προς το
δηµόσιο, τα οποία διαγράφονται και δικαιολογούνται εδώ µε την
εξής εκπληκτική δικαιολογία: 'Οτι µια που δεν είχαν εγγραφεί στον
προϋπολογισµό δεν έγινε και τίποτα. Ως εκ τούτου, αφού τα είχαµε
ξεγράψει, γιατί να µην τα διαγράψουµε;
Ο γενικός γραµµατέας αποκρατικοποιήσεων κ. Παρασκευάς
µάλιστα, έχει κάνει την εξής εκπληκτική δήλωση: Εφόσον ο
δανειστής και ο οφειλέτης είναι το ίδιο πρόσωπο, δηλαδή το
δηµόσιο, δεν υπάρχει πρόβληµα. 'Αρα, λοιπόν, µπορούν ελεύθερα
από τούδε οι επιχειρήσεις του δηµοσίου να παίρνουν δάνεια µε την
εγγύησή του και να µην πληρώνουν τις υποχρεώσεις προς τις
τράπεζες και την εφορία, αφού απλούστατα δανειστής και οφειλέτης
είναι το ίδιο πρόσωπο.
Στην εισηγητική έκθεση δε για να δικαιολογηθεί η αµνήστευση των
κατά καιρούς διοικούντων τις προβληµατικές επιχειρήσεις,
αναφέρονται τα εξής εκπληκτικά: Τυχόν φορολογικός έλεγχος και
καταλογισµός διαφόρων ποσών, απλώς θα επιβαρύνουν τις ∆ΟΥ
και ότι η παραγραφή αδικηµάτων δεν είναι και τίποτα σπουδαίο, µια
που πρόκειται για πληρωµή φόρων, δασµών, τελών, εισφορών.
Μ'αυτό το τέλος όµως που δίδετε, επιβεβαιώνεται η άποψη την
οποία ο ελληνικός λαός σχηµάτισε αλάνθαστα ότι η διοίκηση
προβληµατικών επιχειρήσεων σήµαινε παχυλούς µισθούς,
πλιάτσικο, γραφεία, οδηγούς, ιδιαιτέρες χωρίς καµία απολύτως
ευθύνη. Σε πεντακόσια εκατοµµύρια (500.000.000) δραχµές το
µήνα υπολόγισε ο πρόεδρος του ΟΑΕ, ο σηµερινός πρόεδρος, τα
έξοδα του Οργανισµού για τη διαχείριση και φύλαξη των
ρηµαγµένων εργοστασίων. Εκκαθαριστές που µόνοι τους καθόριζαν
τις αµοιβές τους, νοµικοί σύµβουλοι, ειδικοί οικονοµικοί σύµβουλοι
και πάσης φύσεως σύµβουλοι, ηµέτεροι βέβαια, κατασπατάλησαν
αυτά τα µυθώδη ποσά. Σήµερα, µε την ψήφιση του νοµοσχεδίου,
δίδεται για όλα αυτά συγχωροχάρτι. Από την επιτροπή µέχρι
σήµερα, δόθηκε ...
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τρία λεπτά ακόµη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τα τρία λεπτά είναι
πολλά. 'Ενα λεπτό θα σας δώσω.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Σήµερα παραποιήθηκε αυτό που έχει
εγκριθεί από τη ∆ιαρκή Επιτροπή. Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι δεν
είναι νόµιµο αυτό. Πιστεύω ότι το κείµενο όπως εγκρίθηκε από τη
∆ιαρκή Επιτροπή παραποιήθηκε. Απαλείφθηκαν άρθρα, τα οποία
έπρεπε να απαλειφθούν εδώ. ∆εν είναι δυνατόν να κάνουµε τους
ντέτεκτιβ και να ψάχνουµε άρθρο-άρθρο να δούµε πού υπάρχει
παραποίηση. Και αναφέροµαι στις παραγράφους 5, 6 και 7 του
άρθρου 20. Αυτές απαλείφθηκαν, κύριε Υπουργέ. Γιατί
απαλείφθηκαν; Μάλιστα αυτές αποτελούσαν και σηµείο
περηφάνειας του κυρίου Υπουργού, ότι οι νοµικοί υπάλληλοι του
ΟΑΕ θα κληθούν να αποδώσουν λογαριασµό για τις πράξεις τις
οποίες διαχειρίστηκαν. Και αυτά τα οποία αποτελούσαν σηµείο
αιχµής διαφάνειας, αυτά απαλείφθηκαν.
Επίσης µε το πρόσχηµα της επιτάχυνσης των απαλλοτριώσεων για
την κατασκευή του ολυµπιακού χωριού και του χώρου των ιππικών
αγώνων, η Κυβέρνηση ενσωµάτωσε τροπολογία που επιβεβαιώνει
µε τον καλύτερο τρόπο τις από καιρό συνεχείς καταγγελίες µας.
∆ηλαδή η απραξία για την κατασκευή των ολυµπιακών έργων, που
τόσο καιρό επιδεικνύετε, δεν είναι τυχαία, αλλά µεθοδευµένη
προκειµένου να εφαρµοστεί το παλιό γνωστό τέχνασµα της
κατάργησης όλων των νόµιµων διαδικασιών για την εκπόνηση των
µελετών και την εκτέλεση των έργων µε δικαιολογία βεβαίως, την
πίεση του χρόνου. Προβλέπεται γι'αυτό η εν λευκώ και χωρίς
κανέναν περιορισµό εξουσιοδότηση του διοικητικού συµβουλίου της
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εταιρείας, για την απευθείας ανάθεση των µελετών, έργων και
προµηθειών.
Επειδή όµως σε παλιότερες διατάξεις είχαν ξεχαστεί οι περιπτώσεις
της παροχής υπηρεσιών, σήµερα προστίθεται και η περίπτωση της
παροχής υπηρεσιών, δεκάδες δισεκατοµµύρια και αυτές. 'Ετσι, µ'
αυτόν τον τρόπο ολοκληρώνεται η διαδικασία, ώστε να µη µείνει
τίποτα έξω από τη µοιρασιά, τίποτα έξω από τη συναλλαγή.
Η ίδια τακτική όπως έγινε µε τις προγραµµατικές συµφωνίες στο
παρά πέντε, έτσι γίνεται και µε τα έργα των Ολυµπιακών Αγώνων.
Μερικοί αφελείς πίστευαν πριν από καιρό ότι οι κυβερνώντες είναι
ανίκανοι. Λάθος. Αντίθετα, είναι ικανότατοι στη µεθόδευση της
αδιαφάνειας και της συναλλαγής µε ό,τι αυτό σηµαίνει. Ανίκανοι
µπορεί να είναι στη διαφύλαξη των συµφερόντων του κράτους,
αλλά αυτό δεν ήταν ποτέ και ούτε θα είναι και τώρα το ζητούµενό
τους.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΓΙΑΝΝΗΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε
Πρόεδρε, µια µόνο παρατήρηση θα ήθελα να κάνω για να
απαντήσω για λόγους δεοντολογίας σε µια αναφορά
παραποιήσεως των Πρακτικών της επιτροπής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆ώστε την απάντηση,
αλλά δεν χρειάζεται να παρεµβάλλεσθε τώρα.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Οι
παράγραφοι 5, 6 και 7 του σηµερινού άρθρου 20, άρθρο 19 στο
νοµοσχέδιο όπως κατατέθηκε, αφορούσαν τη ρύθµιση θεµάτων
εµµίσθων δικηγόρων του ΟΑΕ και ιδιαίτερα στη σχέση τη δική τους
µε τις χειριζόµενες υποθέσεις. Οι δικηγόροι αυτοί απεχώρησαν
νοµίµως µέχρι και λίγες µέρες πριν την κατάθεση του νοµοσχεδίου.
Σήµερα παρέλκει η ύπαρξη των παραγράφων 5, 6 και 7, στο σχέδιο
νόµου, δεδοµένου ότι ο υπηρετών ένας δικηγόρος, δεν έχει
χειρισθεί καµία υπόθεση που να εµπίπτει στη λειτουργία του ΟΑΕ
από πλευράς εκκαθάρισης επιχειρήσεων, την οποία είχε ως κύρια
ευθύνη του ο Οργανισµός.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Πολλά θαύµατα έγιναν το Σαββατοκύριακο,
κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, όχι
διάλογος. ∆όθηκε η διευκρίνιση, από κει και πέρα, δεν υπάρχει
θέµα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχα βάλει την κάρτα µου
στο µηχάνηµα για να εγγραφώ, αλλά τελικά δεν είµαι γραµµένος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Σούρλα, µετά,
ευχαρίστως να πάρετε το λόγο και να θέσετε αυτό το θέµα. Θα
ελεγχθεί το σύστηµα. Νοµίζω όµως ότι δεν έχει πρόβληµα το
σύστηµα εγγραφών. 'Ολοι οι συνάδελφοι ενεγράφησαν
κανονικότατα.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδος, κ. Ευάγγελος Μπούτας έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε
µπροστά µας ένα νοµοσχέδιο που έχει έντονο τον προεκλογικό
χαρακτήρα. Και βέβαια, δεν θα µπορούσε να ήταν διαφορετικά,
δεδοµένου ότι έχουµε µπει ήδη σε µια µακρά προεκλογική περίοδο.
Και θα ήταν πραγµατικά να απορεί κανένας, αν και στην Αίθουσα
αυτήν, το Βήµα της Βουλής και η δυνατότητα της Κυβέρνησης να
νοµοθετεί, δεν εχρησιµοποιούντο, για να µπορέσει προεκλογικά να
φτιάξει το προφίλ της η Κυβέρνηση. Να δείξει ένα κοινωνικό
πρόσωπο. Να δείξει ευαισθησίες και αν θέλετε, ακόµη-ακόµη, να
λύσει ορισµένα ζητήµατα κάποιων οµάδων, που αυτή η λειτουργία
θα της φέρει ψήφους.
Είναι γεγονός ότι τα ζητήµατα µε τα οποία ασχολείται το σχέδιο
νόµου είναι αποσπασµατικά. ∆εν πιάνουν συνολικά τα προβλήµατα
ή τους τοµείς µε τους οποίους ασχολούνται, αλλά επιλεκτικά
πιάνουν ορισµένα ζητήµατα.
Είναι το ζήτηµα του Ε.Φ.Ε.Τ., του Ενιαίου Φορέα Ελέγχου
Τροφίµων. 'Ενα ζήτηµα το οποίο συζητείται επί δεκαετίες
ολόκληρες.

Είναι οι εµπορικές µισθώσεις που ασχολείται το νοµοσχέδιο µόνο
µε ένα ζήτηµα των επαγγελµατιών των εµπόρων και των βιοτεχνών.
Λες και όλα τα άλλα ζητήµατα είναι λυµένα και δεν υπάρχουν άλλα
προβλήµατα.
Είναι οι κρατικές προµήθειες, όπου ενώ έχουν παραδοθεί στις
επιδιώξεις και στους στόχους των πολυεθνικών της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, παραµερίζοντας άλλους νόµους που καθόριζαν τις
κρατικές προµήθειες στις ντόπιες ελληνικές επιχειρήσεις,
προσπαθεί η Κυβέρνηση να δείξει ένα προφίλ υπέρ της διαφάνειας,
λες και υπάρχει κανένας στην κοινωνία ή στην Αίθουσα αυτήν που
είναι κατά της διαφάνειας.
Είναι οι ρυθµίσεις του ανταγωνισµού για τη συγκέντρωση των
επιχειρήσεων. Είναι µια αντικειµενική εξέλιξη. Η ελεύθερη αγορά
εκεί οδηγεί. Και βέβαια κάθε φορά, όσο και αν προσπαθεί η
Κυβέρνηση ή οι κυβερνήσεις που στηρίζουν αυτήν την κατεύθυνση
της ελεύθερης αγοράς, πάντα θα βρίσκονται µπροστά στην ανάγκη
να φτιάχνουν καινούριες ρυθµίσεις για να αποφεύγουν αυτές τις
συγκεντρώσεις. Και όλο θα µεγαλώνουν οι συγκεντρώσεις και όλο
θα λειτουργούν τα µονοπώλια.
Το νοµοσχέδιο πραγµατεύτεται µε όλα τα ζητήµατα ευθύνης του
Υπουργείου Ανάπτυξης. Θα θέλαµε όµως να σταθούµε ιδιαίτερα
στο ζήτηµα που έχει σχέση µε τα τρόφιµα, δεδοµένου ότι κατά κοινή
οµολογία αυτό το ζήτηµα αφορά όλους τους 'Ελληνες. Αφορά
πρώτα και κύρια τους εργαζόµενους, γιατί δεν έχουν τη δυνατότητα
και να επιλέξουν την τροφή τους, όπως θα ήθελαν, αλλά είναι
αναγκασµένοι πολλές φορές να καταφεύγουν σε τρόφιµα δεύτερης
ποιότητας. Γιατί η γενικότερη πολιτική κατάσταση, εκεί τους οδηγεί.
Οι οικονοµικές τους ανάγκες είναι τέτοιες που δεν µπορούν να τα
βγάλουν πέρα.
Το ζήτηµα του ελέγχου των τροφίµων, λοιπόν, βρίσκεται τακτικά
στην επικαιρότητα της χώρας και λόγω της στάσης των Μέσων
Μαζικής Ενηµέρωσης στο κυνήγι της ακροαµατικότητας, παίρνει και
χαρακτήρα κατατροµοκράτησης του καταναλωτικού κοινού. Η πείρα
δείχνει πως όταν το πρόβληµα σταµατάει να έχει δηµοσιογραφικό
ενδιαφέρον, παύει και η προβολή του, για να γυρίσει µετά απο
κάποιο χρονικό διάστηµα όταν ένα νέο πρόβληµα εµφανισθεί κλπ.
Σαν απόδειξη, συζητάµε για τον έλεγχο των τροφίµων. Και
πραγµατικά το ζήτηµα είναι θαµµένο κυριολεκτικά από τα µέσα
ενηµέρωσης, ενώ πριν από µικρό χρονικό διάστηµα που "πούλαγε"
το θέµα, ήταν πρωτοσέλιδο για αρκετό
καιρό στα µέσα ενηµέρωσης. Στην πραγµατικότητα δεν πρόκειται
για ζήτηµα µε αποσπασµατικό και τυχαίο χαρακτήρα, αλλά για
πρόβληµα που έχει την πηγή του στην πολιτική των ελληνικών
κυβερνήσεων στο θέµα της διατροφής του ελληνικού λαού, δηλαδή
έχει πολιτικά χαρακτηριστικά.
Η εξέταση του προβλήµατος σε διεθνές επίπεδο δείχνει ότι το
ζήτηµα της παραγωγής και εµπορίας τροφίµων συγκεντρώνει το
µεγάλο ενδιαφέρον των πολυεθνικών επιχειρήσεων που
δραστηριοποιούνται στον τοµέα. Στον οξύτατο ανταγωνισµό µεταξύ
τους και στα πλαίσια της παγκοσµιοποίησης ολοένα και νέα
προϊόντα κατακλύζουν τις αγορές και νέα κεφάλαια επενδύονται
στην έρευνα που προχωρά µε ταχύτητα ασύγκριτα µεγαλύτερη απ'
αυτήν των οποιωνδήποτε κρατικών ελεγκτικών φορέων. 'Οχι
άσχετος µε τα παραπάνω είναι και ο πόλεµος που ξέσπασε
τελευταία µεταξύ των Ηνωµένων Πολιτειών και της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης και περιλαµβάνει τα γνωστά ζητήµατα της εµπορίας της
µπανάνας, των ορµονούχων κρεάτων κλπ., ενώ εδώ φαίνεται ότι
ανήκουν και τα πρόσφατα γεγονότα µε τις διοξίνες και την coca
cola.
Για την Ελλάδα η ανάλυση των στοιχείων από τα οποία φαίνεται
διαχρονικά η επάρκεια σε τρόφιµα, ιδιαίτερα ζωικής προέλευσης,
δείχνει ότι η αγορά από το 1981 µέχρι σήµερα βρίσκεται σε µία
ολοένα και µεγαλύτερη εξάρτηση, κύρια από τις αναπτυγµένες
κτηνοτροφικά βόρειες χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Η κατάσταση σήµερα έχει οδηγηθεί σε σηµείο η χώρα να είναι
ουσιαστικά αποδέκτης τροφίµων δεύτερης διαλογής και σε πολλές
περιπτώσεις ακατάλληλων.
Στο στρατηγικό ζήτηµα της διατροφής του ελληνικού λαού
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µε τρόφιµα επαρκή, υγιεινά και φθηνά, υπερισχύουν οι κοινοτικοί
κανονισµοί που περιορίζουν τη δυνατότητα ανάπτυξης της
αγροτικής παραγωγής και εφοδιασµού της ελληνικής αγοράς µε
εγχώρια προϊόντα.
Ο πολιτικός χαρακτήρας του θέµατος δεν σταµατάει µόνο στο
ζήτηµα της παραγωγής τροφίµων. Με σειρά κοινοτικών
νοµοθετηµάτων καθορίζονται τα µέτρα ελέγχου των επιχειρήσεων
που παράγουν, επεξεργάζονται, συντηρούν και διατηρούν τα
τρόφιµα στο ενδοκοινοτικό εµπόριο.
Η φιλοσοφία αυτών των µέτρων είναι ότι οι ίδιες οι επιχειρήσεις
έχουν την ευθύνη της τήρησης των υγειονοµικών και άλλων
απαιτήσεων, ενώ µε βάση τις αρχές της εσωτερικής αγοράς
απουσιάζει, έστω και το παραµικρό στοιχείο που να δείχνει τη
θεσµοθέτηση ειδικών ελεγκτικών µηχανισµών και σε κοινοτικό, αλλά
και σε εθνικό επίπεδο. ∆ηλαδή κάθε πολυεθνική εταιρεία τροφίµων
επιδιώκει να λειτουργεί σε καθεστώς πλήρους ελευθερίας στη
διακίνηση των προϊόντων της που την επιβάλλει µέσα από τα
κοινοτικά όργανα που την υπηρετούν, γνωρίζοντας ότι οι κοινοτικοί
µηχανισµοί ή είναι ανύπαρκτοι ή αν υπάρχουν στις χώρες µέλη
λειτουργούν µε ανοµοιόµορφο τρόπο, χωρίς συγκεκριµένους
κανόνες, καµία φορά και µε επικαλύψεις και αντιφατικότητες.
'Ολα αυτά υπογραµµίζουν ότι το µόνο ενδιαφέρον των πολυεθνικών
επιχειρήσεων τροφίµων δεν είναι τίποτα περισσότερο από τη
διαρκή αύξηση των κερδών τους και την πλήρη αδιαφορία τους για
τις συνέπειες στη δηµόσια υγεία. 'Ετσι εξηγείται και το πέρασµα στις
υπερεντατικές µορφές παραγωγής τροφίµων, η χρήση
απαγορευµένων ουσιών, ορµονών κλπ., η ολοένα και αυξανόµενη
χρήση προσθετικών ουσιών στη διατροφή των ζώων, η ανάπτυξη
και η προσπάθεια να περάσει και να γενικευθεί η χρήση γεννητικά
µεταβαλλοµένων οργανισµών και µία σειρά ανάλογες ενέργειες.
Σε αντιστοιχία µε τις παραπάνω διαπιστώσεις βρίσκεται η
κατάσταση και στην Ελλάδα, αν και υπάρχει κάποια καθυστέρηση
στο πέρασµα τέτοιων µορφών εκµετάλλευσης, που οφείλεται και
στην ύπαρξη σχετικής νοµοθεσµίας, αλλά και στο ότι ακόµα στη
χώρα µας υπάρχουν ορισµένοι ελεγκτικοί µηχανισµοί.
Ειδικότερα για τους µηχανισµούς ελέγχου στην Ελλάδα η εξέταση
της κατάστασης δείχνει ότι ουσιαστικά το αντικείµενο είναι
διασκορπισµένο σε πέντε, έξι Υπουργεία, το καθένα µε δική του
νοµοθεσία, πολλές φορές αντιφατική και µε την αντίστοιχη του
άλλου, το δικό του προσωπικό -οι γεωπόνοι, οι κτηνίατροι, οι
γιατροί και οι επόπτες υγείας, οι χηµικοί- τη δική του εργαστηριακή
υποδοµή κλπ. 'Ολα αυτά υπάρχουν και δουλεύουν σήµερα µε τα
γνωστά αποτελέσµατα, όπως αναξιοπιστία, κενά, επικαλύψεις
αρµοδιοτήτων κλπ.
Με βάση αυτά έχει καταλάβει η κοινή γνώµη ότι η κατάσταση δεν
µπορεί να συνεχισθεί και ότι χρειαζεται και για λόγους προφίλ
στελεχών της κυβέρνησης και για λόγους επίφασης ελέγχων να
δοθεί η εικόνα συµµαζέµατος της κατάστασης.
Ταυτόχρονα όµως πρέπει να εξυπηρετηθούν και τα συµφέροντα
των πολυεθνικών, αλλά και των ντόπιων επιχειρήσεων για τον
περιορισµό των ελεγκτικών µηχανισµών και των αντίστοιχων
υπηρεσιών ώστε η κυκλοφορία του προϊόντος να γίνεται όσο το
δυνατόν λιγότερο ανεξέλεγκτα.
Τέλος από µια άλλη σκοπιά είναι αναγκαίο και σύµφωνο µε τη
λογική της συρρίκνωσης του δηµόσιου τοµέα ένα σηµαντικό κοµµάτι
εφαρµοστικών δραστηριοτήτων να περάσει από τα Υπουργεία στον
ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και ενδεχόµενα αύριο και πιο πέρα όπως
άλλωστε το πρώτο κείµενο που είδε το φως της δηµοσιότητας επί
Τζουµάκα -δεν περπάτησε βέβαια- που προέβλεπε τον Ε.Φ.Ε.Τ.
σαν νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου λύση που φαίνεται ότι δεν
προκρίνεται για τώρα.
'Ολα αυτά τα προβλήµατα έρχεται να τα λύσει το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο συνοπτικά στο κείµενο που περιλαµβάνεται στα έξι
άρθρα που αφορούν τον Ε.Φ.Ε.Τ.
Στο πρώτο άρθρο προβλέπεται η σύσταση, η αποστολή και οι
αρµοδιότητες του Ε.Φ.Ε.Τ. σαν νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου.
Ορίζεται ότι εποπτεύεται από το Υπουργείο Ανάπτυξης και δίνονται

οι ορισµοί της καταλληλότητας των τροφίµων, των εργαστηρίων
που θα χρησιµοποιούνται. Εδώ πρέπει να πούµε ότι µπαίνουν και
τα ιδιωτικά εργαστήρια στην υπηρεσία των ελέγχων. Τέλος
ορίζονται οι πόροι από εθνική και κοινοτική επιχορήγηση,
ανταποδοτικά τέλη κλπ.
Από την παράγραφο για την αποστολή του Ε.Φ.Ε.Τ. φαίνεται η
κατεύθυνση της µεταφοράς και υπαγωγής των σηµερινών διάχυτων
και διαφορετικών ως προς την ουσία τους αρµοδιοτήτων από
διάφορα Υπουργεία προς ένα καινούριο φορέα. Ταυτόχρονα
προσδιορίζεται ότι δεν αφορά στο αντικείµενο του Ε.Φ.Ε.Τ. ο
έλεγχος των τροφίµων όσα αυτά βρίσκονται στο χωράφι ή στο
σταύλο. ∆ηλαδή εξαιρείται ο έλεγχος στην πρωτογενή παραγωγή,
πράγµα που αντιφάσκει µε τον τίτλο περί ενιαίου του ελέγχου.
Επίσης η διαπίστωση για παράλληλη αρµοδιότητα του Υπουργείου
Γεωργίας στην πρώτη µεταποίηση φανερώνει την προσπάθεια
διατήρησης µιας ισορροπίας ανάµεσα στα δύο Υπουργεία Γεωργίας
και Ανάπτυξης.
Σηµαντική είναι η κατεύθυνση που αποπνέει το νοµοσχέδιο σχετικά
µε τον λεγόµενο αυτοέλεγχο των επιχειρήσεων παραγωγής
τροφίµων που οι ίδιες θα πρέπει να εφαρµόζουν λειτουργώντας
δικά τους εργαστήρια µε συγκεκριµένα πρότυπα που ο Ε.Φ.Ε.Τ. θα
καθορίζει, δηλαδή φαίνεται η µετατόπιση µέρους της ευθύνης των
ελέγχων από το κράτος προς τις ιδιωτικές επιχειρήσεις.
Αναλυτικά οι αρµοδιότητες του Ε.Φ.Ε.Τ. όπως αναφέρονται είναι
νοµοτεχνικές. Καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις
κυκλοφορίας των τροφίµων, λειτουργίας βιοµηχανιών,
προσαρµογής της εθνικής νοµοθεσίας. Με τις διαπιστώσεις που
υπάρχουν αφαιρείται πολύ µεγάλος αριθµός αρµοδιοτήτων που
σήµερα ασκούνται από διάφορα Υπουργεία και περισσότερο το
Υπουργείο Γεωργίας και µεταφέρονται στον Ε.Φ.Ε.Τ.
Εκτελεστές διεξαγωγής ελέγχου στις µονάδες των τροφίµων, στις
προδιαγραφές του προσωπικού, διάφορες διατάξεις για
γνωστοποίηση παραβάσεων της νοµοθεσίας, κυρώσεις κλπ.
υπάρχουν στο νοµοσχέδιο. Από τις διατάξεις αυτές φαίνεται ότι
ουσιαστικά το σχέδιο νόµου αναγορεύει τον Ε.Φ.Ε.Τ. όχι µόνο σε
όργανο εφαρµογής του ελέγχου των τροφίµων, αλλά επεκτείνει το
αντικείµενο του και σε νοµοτεχνικό επίπεδο σαν να πρόκειται για
ένα νέο Υπουργείο. Ταυτόχρονα φαίνεται µια φιλοσοφία οργάνωσης
µε µορφή ελιτίστικη αστυνοµική, κάτι ανάλογο µε το Σ∆ΟΕ.
Στο άρθρο 2 προβλέπονται τα όργανα διοίκησης του Ε.Φ.Ε.Τ.
Στο άρθρο 3 προβλέπονται δύο γνωµοδοτικά όργανα το Εθνικό
Συµβούλιο Πολιτικής Ελέγχου Τροφίµων (Ε.Σ.Π.Ε.Τ.) µε σύνθεση
και αρµοδιότητες παρόµοιες µε τις Ο.Κ.Ε. δηλαδή επιδιώκει να
δώσει χαρακτήρα ευρύτερο κοινωνικό για συνεργασία, δήθεν,
µεταξύ παραγωγών, βιοµηχάνων και καταναλωτών, ουσιαστικά
όµως να µεταφέρει και να διαµοιράζει τις ευθύνες. Το Ε.Σ.Ε.Τ. θα
είναι βοηθητικό συµβουλευτικό όργανο για το διοικητικό συµβούλιο
για εξειδικευµένα επιστηµονικά θέµατα.
Το άρθρο 4 ορίζει ότι θα συσταθούν δεκατρείς περιφερειακές
υπηρεσίες στο Ε.Φ.Ε.Τ. που θα ασκήσουν τα καθήκοντα των
ελέγχων σε συνδυασµό µε τα άρθρα 6 και 7 που κάνουν λόγο για
κατάργηση αρµοδιοτήτων άλλων υπηρεσιών φαίνεται από τη µία ο
δραστικός περιορισµός του αντικειµένου των σηµερινών
νοµαρχιακών υπηρεσιών διϋπουργικού χαρακτήρα δηλαδή των
διευθύνσεων γεωργίας, κτηνιατρικής, υγιεινής, χηµικών κλπ. και
από την άλλη προβλέπεται η υποχρέωση άσκησης κατά
παραγγελία του Ε.Φ.Ε.Τ. ελέγχων από τις ίδιες υπηρεσίες που
αποκτούν πλέον και δεύτερο αφεντικό.
Από τη συνοπτική αυτή εικόνα φαίνονται οι επιδιώξεις της
Κυβέρνησης µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, που πρέπει να
σηµειωθεί ότι η σύνταξή του δεν βρίσκει σύµφωνο κανένα φορέα
εργαζοµένων σε υπηρεσίες που ασκούν µέχρι σήµερα το
αντικείµενο και διαθέτουν την κατάλληλη εµπειρία σε θέµατα
ελέγχου τροφίµων.
Παρά τους υπαινιγµούς του κυρίου Υπουργού στην επιτροπή ότι
υπήρξε συζήτηση, ιδιαίτερα µε το Γεωτεχνικό Επιµελητήριο,
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οι ίδιοι επιβεβαιώνουν ότι είχαν κληθεί από τον προηγούµενο Γενικό
Γραµµατέα του Υπουργείου. Είχαν πάρει τη διαβεβαίωση ότι ως
Γεωτεχνικό Επιµελητήριο θα συµµετείχαν στην επεξεργασία του
νοµοσχεδίου και το µόνο που έκανε ο κ. Βενιζέλος ήταν µία µέρα
πριν κατατεθεί το νοµοσχέδιο στη Βουλή, να φωνάξει τους φορείς
να συζητήσουν. Και τι να συζητήσουν; Αυτά που ήδη είχε
αποφασίσει ο κύριος Υπουργός και είχε καταθέσει και είχε αρχίσει η
συζήτηση στη Βουλή.
∆εν πρόκειται πρώτα απ'όλα για έναν ενιαίο φορέα. Είναι δηλαδή
ψευδεπίγραφος ο τίτλος, αφού τα τρόφιµα θα ελέγχονται
διαφορετικά στο επίπεδο της παραγωγής και διαφορετικά µέσω του
ΕΦΕΤ, από τη µεταποίηση και περα. Ενώ η διατύπωση για
παράλληλη άσκηση ελέγχων από τις υπηρεσίες του Υπουργείου
Γεωργίας µάλλον θα περιπλέξει τα πράγµατα. Με το σπάσιµο των
ελέγχων στην παραγωγή και µεταποίηση, δεν µπορεί να
διασφαλιστεί η απαραίτητη συνέχεια των ελέγχων, ούτε και η
προέλευση, η καταγωγή των τροφίµων που θα χάνονται µέσα στο
σύνολο της αγοράς. ∆ηλαδή θα παρουσιάζεται µία εικόνα παρόµοια
µε τη γνωστή µε τα βελγικά τρόφιµα, µε τις διοξίνες, που κανείς δεν
ήξερε να πιστοποιήσει την προέλευσή τους. Αυτό, όπως είναι
φυσικό, θα παρεµποδίζει τη δυνατότητα δεσµεύσεων και
καταστροφών άγνωστης προέλευσης τροφίµων σε ανάλογες
περιπτώσεις.
Να σηµειωθεί ότι ο έλεγχος, για τον οποίο γίνεται λόγος, θα µπορεί
να πραγµατοποιείται πέρα από τα κρατικά εργαστήρια και σε αυτές
τις ίδιες τις επιχειρήσεις τροφίµων µε αυτοέλεγχο αλλά και σε
διαπιστευµένα ιδιωτικά, δηλαδή θα µπορεί να εκδοθεί επίσηµο
αποτέλεσµα ελέγχου από µη κρατικό εργαστήριο µε φανερές τις
συνέπειες της αµεροληψίας, της αξιοπιστίας.
Παράλληλα µε τον κατάλογο των εργαστηρίων που προβλέπει το
άρθρο 4 παράγραφο 4, φαίνεται το µεγάλο ενδιαφέρον ιδιωτών να
ιδρύουν ιδιωτικά εργαστήρια, που θα αναλαµβάνουν όλο και
µεγαλύτερο έργο σε βάρος των κρατικών.
Ακόµη οι προβλεπόµενες να συσταθούν περιφερειακές υπηρεσίες
σε καµία περίπτωση δεν µπορούν να αποκαταστήσουν τις
πολυαριθµότερες, παρά την υπάρχουσα επικάλυψη αρµοδιότητων,
συγχύσεις σε νοµαρχιακές υπηρεσίες, γεωργίας, κτηνοτροφίας,
αλιείας, υγείας, χηµικές. Το προσωπικό που προβλέπεται να
υπηρετήσει σε αυτές, µε βάση το µικρό τους αριθµό, δεν είναι
αρκετό, ώστε να επαρκεί αριθµητικά ακόµη κι αν το καθεστώς
µετακινήσεών τους είναι ικανοποιητικότερο από τους λοιπούς
δηµοσίους υπαλλήλους. Ενώ τα κενά που θα δηµιουργούνται µέσα
από την έλλειψή τους, θα επιχειρείται να καλύπτονται µέσα από την
κινητοποίηση του προσωπικού των νοµαρχιακών υπηρεσιών, το
οποίο, αφού το νοµοσχέδιο τους αφαιρεί πρώτα τις αρµοδιότητες
ελέγχου που έχουν σήµερα, στη συνέχεια τους θέτει την
υποχρέωση διένεργειας τους για λογαριασµό του ΕΦΕΤ,
δηµιουργώντας ανάµεσα στα άλλα και ένα διοικητικό τραγέλαφο.
Επιδίωξη της Κυβέρνησης, συνεπώς, είναι να σταµατήσουν οι
σηµερινές ελεγκτικές υπηρεσίες της χώρας, και να διενεργούν από
µόνοι τους ελέγχους, βγαίνοντας από τα πόδια των πολυεθνικών
επιχειρήσεων και των άλλων επιχειρήσεων τροφίµων και
παράλληλα να δίνεται µε ποµπώδη τρόπο -κατάλληλο για τα Μεσα
Μαζικής Ενηµέρωσης- η εικόνα πραγµατοποίησης αυστηρών
ελέγχων.
'Οµως, παίρνοντας υπόψη τα παραπάνω και ιδίως τον περιορισµό
των υπηρεσιών και των υπαλλήλων, προκύπτει ότι οι έλεγχοι θα
είναι πολύ λιγότεροι και θα περιορίζονται σε µικρό αριθµό, κυρίως
σε επιχειρήσεις διάθεσης τροφίµων.
Αρκεί να πούµε ότι αυτήν τη στιγµή η εκτίµηση των φορέων του
Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου και των άλλων φορέων είναι ότι
υπάρχει έλλειψη κατά 40% στο προσωπικό των νοµαρχιών, που
διενεργούν τους ελέγχους µέχρι σήµερα. Καταργούνται µε το
νοµοσχέδιο και θα διαταχθούν αύριο από τον ΕΦΕΤ να ξανακάνουν
ελέγχους, γιατί είναι καθαρό ότι οι πεντακόσιοι υπάλληλοι,
διοικητικοί και τεχνικοί που προβλέπει το νοµοσχέδιο ότι θα
προσλάβει ο ΕΦΕΤ και όποιοι άλλοι αποσπασθούν, δεν επαρκούν
για να ανταποκριθούν στην ανάγκη των ελέγχων.

Θέλω να πω εδώ ότι συνειδητά το νοµοσχέδιο αποφεύγει να
αναφερθεί στον τρόπο µε τον οποίο θα ελέγχονται τα εισαγόµενα
στη χώρα µας τρόφιµα, προέλευσης από κοινοτικές χώρες ή στα
τρόφιµα τρίτων χωρών, που εισάγονται στη χώρα µας διά µέσω των
κοινοτικών χωρών.
Για τον Υπουργό εξυπακούεται ότι γι' αυτές τις περιπτώσεις ισχύουν
οι κοινοτικοί κανονισµοί και οδηγίες, οι οποίες στα πλαίσια της
ελεύθερης διακίνησης των εµπορευµάτων απαγορεύουν τον έλεγχο
και των εισαγόµενων τροφίµων στα σύνορα. Επιτρέπεται έλεγχος
στην κατανάλωση ο οποίος δεν είναι αποτελεσµατικός αφού στην
κατανάλωση έχουµε διασπορά στο χώρο και στο χρόνο. Είναι
ενδεικτικό αυτό που λένε οι τελωνειακοί. 'Οσο υπήρχαν οι έλεγχοι
στα σύνορα υπήρχαν χιλιάδες τόνοι ακατάλληλων τροφίµων, τα
οποία καταστρεφόντουσαν. Από το 1993 που σταµάτησαν οι
έλεγχοι στα σύνορα δεν γίνεται καµία καταστροφή τροφίµων. Τα
καταναλώνει όλα ο λαουτζίκος. 'Ετσι καλά κρατεί ο χορός και οι
πολυεθνικές θησαυρίζουν.
Ο έλεγχος που υπαινίσσεται η Κυβέρνηση ότι γίνεται από τις
χηµικές υπηρεσίες του κράτους είναι ενδεικτικός. Από τη στιγµή που
θα πάρουν το δείγµα και θα βγει το αποτέλεσµα µετά από ένα µήνα
τα τρόφιµα θα έχουν διασκορπιστεί σε όλη την Ελλάδα σε όλα τα
σούπερ µάρκετ. Εάν αποδειχθεί ότι ήταν ακατάλληλα ήδη πολλά
απ' αυτά θα έχουν καταναλωθεί. Και αν υποτεθεί ότι κάποια µπορεί
να µαζευτούν αυτά θα είναι ελάχιστα.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Κατά τη γνώµη του ΚΚΕ είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση φέρνει ένα
νοµοσχέδιο, για να µη γίνονται έλεγχοι στις πολυεθνικές. Είναι
ενταγµένο στη γενικότερη φιλοσοφία της ασυδοσίας των
πολυεθνικών που επιβάλλεται και µέσα από τους κανονισµούς,
αλλά και µέσα από την πολιτική της Κυβέρνησης. 'Αλλωστε νοµίζω
ότι είναι κοινά αποδεκτό ότι τα πιο υγιή τρόφιµα είναι αυτά που
παράγονται στη χώρα µας. Σε αυτά µπορούν να γίνουν οι καλύτεροι
έλεγχοι. Με την "Ατζέντα 2000", µε την πτυχή της που έχει σχέση µε
την αγροτική οικονοµία, περιορίζεται ακόµη περισσότερο η
παραγωγή των τροφίµων στη χώρα µας και ολοκληρώνεται ακόµη
περισσότερο η κατάργηση των ελέγχων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Μπούτα, ολοκληρώστε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Αρκεί να δει κανείς ότι το Χηµείο του
Κράτους µπαίνει στην µπάντα και οι ιδιώτες πλέον θα κάνουν τους
ελέγχους. Είναι δυνατό να γίνεται αυτό όταν ξέρουµε ότι οι
πολυεθνικές έχουν τη δυνατότητα να φτιάχνουν ιδιωτικά εργαστήρια
και να διαπλέκονται, έτσι ώστε να είναι και ελεγχόµενοι και ελεγκτές;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ
ολοκληρώστε. Τα υπόλοιπα θα τα πείτε στη δευτερολογία σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Γι' αυτό εµείς καταψηφίζουµε αυτό το
σχέδιο νόµου όχι µόνο για τον ΕΦΕΤ, αλλά και για όλα τα ζητήµατα
στα οποία θα µας δοθεί η δυνατότητα να τοποθετηθούµε στην κατ'
άρθρο συζήτηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το λόγο έχει ο κ.
∆ραγασάκης, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπισµού
της Αριστεράς και της Προόδου.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε
ένα από τα πιο κρίσιµα προβλήµατα της εποχής µας. Κατά την
εκτίµηση µάλιστα του ΟΗΕ είναι ένα από τα κορυφαία προβλήµατα
του επόµενου αιώνα. Είναι το πρόβληµα του ελέγχου των
τροφίµων, αλλά και όλων των υλικών µε τα οποία έρχεται σε επαφή
ο άνθρωπος στην καθηµερινότητά του. Είναι ένα πρόβληµα που
συνδέεται µε την προστασία του καταναλωτή και µε τη δηµόσια
υγεία, ένα πρόβληµα παγκόσµιο που βεβαίως στην κάθε χώρα έχει
τις δικές του εθνικές διαστάσεις.
Το ερώτηµα που γεννιέται στη συζήτησή µας είναι αν σε αυτό το
κορυφαίο πρόβληµα, µπορεί να συµφωνήσει αυτή η
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Βουλή για έναν ενιαίο φορέα που θα κάνει αυτήν τη δουλειά. Εδώ ο
Πρωθυπουργός µας καλεί να συµφωνήσουµε για τον Πρόεδρο της
∆ηµοκρατίας. Για τον έλεγχο των τροφίµων δεν µπορούµε να
συµφωνήσουµε; Πιστεύω ότι την ευθύνη δεν την έχει η
Αντιπολίτευση, αλλά η Κυβέρνηση, µε την προχειρότητα και µε την
ασάφεια των προθέσεων που επιδεικνύει στο συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο.
Η Κυβέρνηση έχει ένα επιχείρηµα το οποίο επαναλαµβάνεται από
τον κ. Βενιζέλο και το ακούσαµε σήµερα και από τον εισηγητή του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. Το νοµοσχέδιο αυτό συζητείται είκοσι χρόνια. 'Εχει γίνει
διάλογος επί έξι χρόνια. 'Αρα τώρα είναι έτοιµο να ψηφιστεί. Γιατί
λοιπόν δεν το ψηφίζετε;
Μα αν γίνεται διάλογος επί έξι χρόνια, πώς εξηγείται το γεγονός ότι
έχουµε εδώ ένα πακέτο υποµνηµάτων µε παρατηρήσεις, µε
ενστάσεις, µε διαφωνίες, απ'όλους τους εµπλεκόµενους φορείς,
όπως Γενικό Χηµείο, Επιµελητήρια, εργαζόµενους στα Υπουργεία
κλπ.; Η εύκολη απάντηση είναι ότι όλες αυτές οι ενστάσεις
αντανακλούν σε συντεχνιακά συµφέροντα. Αυτό είναι κάτι που
πρέπει να ελεγχθεί, γιατί υπάρχουν βάσιµα επιχειρήµατα και
στοιχεία που δείχνουν ότι ο φορέας που θέλει η Κυβέρνηση να
δηµιουργήσει δεν είναι ενιαίος, δεν εξασφαλίζει το ενιαίο του
ελέγχου, ούτε την αποτελεσµατικότητα, αλλά υπάρχουν ασάφειες
και παράθυρα που µπορούν να οδηγήσουν και σε αποδιάρθρωση
του απαρχαιοµένου συστήµατος που όντως υπάρχει σήµερα.
Βέβαια κάποιες εστίες που λειτουργούν πρέπει να ενισχυθούν και
δεν καταλαβαίνω γιατί η Κυβέρνηση δεν παίρνει υπόψη της όλες
αυτές τις παρατηρήσεις.
'Ενα δεύτερο στοιχείο. Η ίδια η Κυβέρνηση ζήτησε από την Ο.Κ.Ε.,
την Οικονοµική και Κοινωνική Επιτροπή, γνωµάτευση. 'Επρεπε
σήµερα, πριν αρχίσει η συζήτηση, να υπάρξει µια τοποθέτηση των
Υπουργών πως σχολιάζουν τις απόψεις της Ο.Κ.Ε., που δεν ξέρω
αν είναι γνωστές και στους συναδέλφους Βουλευτές. Πάντως, έχει
σηµασία, να γίνει γνωστό στη Βουλή ότι η Ο.Κ.Ε. θέτει ένα
ουσιαστικό θέµα και µόνο γι'αυτό το λόγο επιβεβαιώνεται η
πρόταση που είχε κάνει ο συνάδελφος Κουναλάκης να αποσυρθεί
αυτό το νοµοσχέδιο και να επανεξεταστεί.
Η Ο.Κ.Ε. λέει ότι για να έχει ουσιαστικά και βιώσιµα αποτελέσµατα
ο έλεγχος, θα πρέπει να ολοκληρωθεί µε την υπαγωγή στις
αρµοδιότητες του νέου φορέα, όλο το φάσµα της µεταποίησης των
τροφίµων. Εκτός αυτού, δηµιουργούν σοβαρές επιφυλάξεις οι
παράλληλες αρµοδιότητες του νέου φορέα µε τις υπηρεσίες του
Υπουργείου Γεωργίας, για όσα φυτικά ή ζωϊκά προϊόντα βρίσκονται
στο στάδιο της πρώτης µεταποίησης.
Συνεχίζει µε µια σειρά παρατηρήσεις που επιβαιώνουν το
επιχείρηµα ότι δεν πρόκειται για ενιαιοποίηση και συντονισµό και
εξασφάλιση όρων αποτελεσµατικής άσκησης των ελέγχων, κάτι
που κατά κόρον λέχθηκε και αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση του
νοµοσχεδίου.
Θέλω να πω κατηγορηµατικά, ότι ο Συνασπισµός αποδίδει τεράστια
σηµασία στο ζήτηµα που συζητάµε. ∆εν είναι µόνο τα σκάνδαλα της
διοξίνης και της κόκα κόλα που ανακαλύφθηκαν πρόσφατα που
αντανακλούν και συγκρούσεις και αντιθέσεις συµφερόντων. Θέλω
να επισηµάνω, ότι κάθε χρόνο ο Ο.Η.Ε. εκδίδει, όπως είναι γνωστό,
την ετήσια έκθεση για την ανθρώπινη ανάπτυξη και είναι
χαρακτηριστικό ότι η έκθεση του '98 ήταν αφιερωµένη αποκλειστικά
στο ζήτηµα της κατανάλωσης και τα τεράστια προβλήµατα που
δηµιουργούνται για τους καταναλωτές, για τις κοινωνίες ολόκληρες
στην εποχή µας.
Και η φετινή έκθεση του 1999 που είναι επικεντρωµένη στο ζήτηµα
της παγκοσµιοποίησης, πάλι επανέρχεται σε προτάσεις για την
προστασία του καταναλωτή, αλλά και στο θέµα του ανταγωνισµού,
όπου ο Ο.Η.Ε. από το 1994 έχει προτείνει να υπάρξει παγκόσµια
επιτροπή αντιµονοπωλιακού ελέγχου.
Ποια είναι τα στοιχεία τώρα που προσδίδουν σήµερα στο πρόβληµα
σηµαντικές και πρωτόγνωρες διαστάσεις. Το πρώτο είναι ότι µε τη
βιοτεχνολογία και γενετική παράγονται και δηµιουργούνται νέες
ύλες και νέα προϊόντα, βασισµένα σε οργανισµούς γενετικά

τροποποιηµένους.
'Αρα µιλάµε για προϊόντα που δεν αρκεί να ξέρουµε τα συστατικά
τους -που και αυτά δεν τα ξέρουµε συνήθως- αλλά για προϊόντα
που τις συνέπειες της σύνθεσης των συστατικών τους στην
ανθρώπινη υγεία δεν είναι σε θέση να προσδιορίσει πολλές φορές
ούτε η ίδια η επιστήµη. Αυτό σηµαίνει ανάγκη τεχνογνωσίας,
υψηλού επιστηµονικού εξοπλισµού, ούτως ώστε να κατανοηθεί
τουλάχιστον ότι ο έλεγχος για τον οποίο µιλάµε δεν είναι απλώς για
να δούµε αν ένα προϊόν έχει κάποιες τυπικές προδιαγραφές ή όχι,
αλλά για να δούµε κάτι βαθύτερο και ουσιαστικότερο.
Η δεύτερη σηµαντική εξέλιξη είναι ότι παγκοσµίως, µε τις
µεγασυχγωνεύσεις που διαβάζουµε καθηµερινά ότι γίνονται,
δηµιουργούνται πια υπερµονοπώλια, επιχειρήσεις και όµιλοι
επιχειρήσεων που υπερβαίνουν σε µέγεθος και σε δύναµη τις
διαστάσεις κρατών σαν την Ελλάδα αλλά και ακόµα µεγαλύτερα.
Εποµένως και οι επιχειρηµατικοί φορείς αλλάζουν.
Τα προβλήµατα δηλαδή σήµερα δεν προέρχονται µόνο από εκείνες
τις ανοργάνωτες µικροεπιχειρήσεις της παραοικονοµίας που
δηµιουργούσαν στο παρελθόν και εξακολουθούν να δηµιουργούν
τεράστια προβλήµατα ασφάλειας της υγείας και θέµατα προστασίας
του καταναλωτή, αλλά δηµιουργούνται από τις οργανωµένες
επιχειρήσεις, τις πολυεθνικές επιχειρήσεις µε τα πολυδάπανα
προγράµµατα ερευνών, µε τα ινστιτούτα ερευνών που διαθέτουν
αλλά και µε τα προϊόντα που παράγουν τα οποία είναι απρόσιτα σε
κάθε έλεγχο. Και ενώ κάθε µέρα τα αµερικάνικα αεροπλάνα
υπερίπτανται πάνω από το Ιράκ για να ανιχνεύσουν αν υπάρχουν
όπλα, πείτε µου ποιος φορέας υπάρχει παγκοσµίως µε δυνατότητα
να µπει στα άδυτα µίας πολυεθνικής εταιρείας και να ελέγξει τι
παράγεται και πώς παράγεται εκεί µέσα.
Γι'αυτό δεν είναι µόνο ο νόµος προβληµατικός, είναι και οι οµιλίες
των Υπουργών. ∆ιάβασα την οµιλία του κ. Βενιζέλου στην
επιτροπή. 'Ηταν ένας καθησυχασµός του καταναλωτή.
∆ηµιουργούµε το φορέα και λύθηκε το πρόβληµα. ∆εν είναι αυτά
σοβαρά πράγµατα! Πρέπει ο καταναλωτής να έχει συνείδηση των
προβληµάτων, των δυσκολιών για την αντιµετώπισή τους, ούτως
ώστε να είναι σε εγρήγορση ανεξάρτητα από το ποιοι φορείς θα
δηµιουργηθούν κλπ.
Η τρίτη εξέλιξη που δηµιουργεί πρόβληµα είναι η διαφήµιση. 'Εχει
εκτιµηθεί ότι ο µέσος Αµερικανός πολίτης δέχεται στη διάρκεια της
ζωής του πάνω από εκατόν πενήντα χιλιάδες διαφηµιστικά
µηνύµατα. Πολλά από αυτά είναι µηνύµατα παραπληροφόρησης
και όχι πληροφόρησης για την πραγµατική σύσταση και την
ποιότητα των προϊόντων. 'Αρα ο έλεγχος πρέπει να αφορά και τα
προϊόντα αλλά και την πληροφόρηση και τη διαφήµιση γύρω από
αυτά.
Το τέταρτο µεγάλο πρόβληµα είναι ότι ενώ τα προβλήµατα αυτά
έχουν ήδη πάρει τεράστιες διαστάσεις, δυστυχώς η ενεργοποίηση
των κοινωνιών, η ενηµέρωσή τους, η συνειδητοποίηση των
προβληµάτων, η ανάπτυξη κινηµάτων καταναλωτών, δεν είναι
ακόµα σε τέτοια επίπεδα παρόλο που υπάρχουν σηµαντικές
πρωτοβουλίες πολιτών και µη κυβερνητικών οργανώσεων και
ενώσεων καταναλωτών. Εν τούτοις δεν µπορούµε να πούµε ότι η
κοινωνία έχει φθάσει σε τέτοιο επίπεδο να µπορεί να πιέζει και να
κατακτά εκείνα τα µέτρα τα οποία πρέπει να παίρνονται.
Αυτή η σύντοµη αναφορά επιτρέπει να δούµε ότι το θέµα εδώ δεν
είναι απλώς ενός φορέα. Πόσα χρόνια έχει δηµιουργηθεί η
Επιτροπή Ανταγωνισµού, άλλος φορέας -θα τα πούµε παρακάτω
αν έχουµε χρόνο- και σήµερα µετά από τόσα χρόνια και ακόµα δεν
έχει τη στελέχωση που να της επιτρέπει να ασκήσει τα στοιχειώδη
της καθήκοντα ως Επιτροπή Ανταγωνισµού.
Τα  βασικά  λοιπόν  προβλήµατα,  πέρα  από  θεσµούς  και
όργανα,  είναι  η  πολιτική  βούληση  και  η  πολιτική  δέσµευση.  Το
δίληµµα  που  υπάρχει  απέναντί  µας  είναι  σαφές.  Είτε  θέλουµε
να  συγκρουστούµε  µε  συµφέροντα,  εφόσον  το  επιβάλλει  το
συµφέρον  της  κοινωνίας  και  η  προστασία  του  καταναλωτή  και
έχουµε  συνείδηση  τι  σηµαίνει  αυτό, είτε θέλουµε να λειτουργούµε
ως υπάλληλοι των πολυεθνικών και των συµφερόντων,
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οπότε ό,τι φορείς και να φτιάξουµε δεν θα επιτυγχάνεται το τελικό
αποτέλεσµα.
Το δεύτερο µεγάλο πρόβληµα είναι η στελέχωση και η ποιότητα
της. Αν φτιαχτεί ένας φορέας και δεν µπουν οι κατάλληλοι
άνθρωποι µε τις κατάλληλες αµοιβές, γνώσεις και προσόντα, δεν θα
µπορέσει να λειτουργήσει η διαδικασία του ελέγχου.
Το τρίτο, η ιδεολογία και η κουλτούρα: Ο φορέας αυτός θα
λειτουργήσει µε µία λογική ότι ασκεί κοινωνικό λειτούργηµα υφίστης
σηµασίας; Και οι υπάλληλοι εκεί θα νιώθουν την ηθική καταξίωση
ότι αυτό που κάνουν το αναγνωρίζει η κοινωνία η θα διαµορφωθεί
ένα κακοµοίρικο δηµοσιοϋπαλληλικό στιλ όπου θα πιέζονται από
πάνω, από δίπλα κλπ. να µην κάνουν τη δουλειά τους;
Και βέβαια το τέταρτο και σηµαντικό για µας τουλάχιστον, τα
κινήµατα. 'Οτι φορείς και να φτιάξουµε αν δεν διαµορφωθούν
κινήσεις, κινήµατα πολιτών ικανά να έχουν γνώση των
προβληµάτων, να πιέζουν την όποια εξουσία και τον όποιο φορέα,
ο κίνδυνος αποτελµάτωσης παραµένει.
Εγώ θέλω να πιστεύω ότι πολλές από αυτές τις διαπιστώσεις
αρκετοί και µέσα στην Κυβέρνηση τις συµµερίζονται. Το πρόβληµα
είναι ότι δεν έχουν εκφραστεί στο σχέδιο νόµου και δεν υπάρχουν οι
αναγκαίες δεσµεύσεις. Να τελειώσω και µε µία ακόµη παρατήρηση.
Θεσµοθετούµε εδώ φορείς και µετά δεν δηµιουργούνται. Θυµάµαι
το θεσµό του συνήγορου του πολίτη που ήταν ένας θεσµός µε
ευρεία αποδοχή. Ενάµιση χρόνο έψαχνε να βρει γραφείο να
στεγαστεί. Εµείς θα προτείναµε εφόσον η Κυβέρνηση επιµείνει,
τουλάχιστον να µπουν κάποιες αυτοδεσµεύσεις χρονικές ότι µέχρι
τότε θα βγει το προεδρικό διάταγµα, ότι µέχρι τότε θα γίνει η
προκήρυξη θέσεων, ότι µέχρι τότε θα γίνουν διάφορα βήµατα προς
την κατεύθυνση της υλοποίησής του.
Επειδή ο χρόνος είναι περιορισµένος θέλω να δούµε σύντοµα ένα
θέµα που έχει µπει στο τέλος σε µία τροπολογία και µας γεννάει
ερωτηµατικά. Νοµίζω ότι είναι το άρθρο 21 όπου από το παράθυρο
ανοίγει εκεί ένα θέµα για την αλλαγή των ωραρίων και για την
εργασία την Κυριακή µε απόφαση του νοµάρχη και εφόσον ο ΕΟΤ
λέει, ότι η τάδε περιοχή είναι αυξηµένης τουριστικής κίνησης κλπ.
Ερώτηµα πρώτον: Είναι ενήµερο το Υπουργείο Εργασίας, κύριε
Υπουργέ, γι' αυτήν τη διάταξη; Ερώτηµα δεύτερον: 'Εγινε κανένας
διάλογος µε τη ΓΣΕΕ; Ερώτηµα τρίτον: 'Εχετε επίγνωση ποιες
διατάξεις τροποποιείτε; ∆ιότι εδώ υπήρχε µία υπουργική απόφαση
η υπ' αριθµ. 1162/97 η οποία ήταν προϊόν διαλόγου εργαζοµένων,
εργοδοτών, της Κυβέρνησης και είχε διαµορφωθεί ένα πλαίσιο ότι
δεν θίγεται η αργία της Κυριακής γενικώς και σε ειδικές περιπτώσεις
µπορεί να υπάρξει εξαίρεση υπό τον όρο όµως ότι υπάρχει
σύµφωνη γνώµη και εργοδοτών και εργαζοµένων.
Αν µπορείτε δώστε µας µια διευκρίνιση για να µην παραµείνουν τα
ερωτηµατικά αναπάντητα.
Τώρα, δυο λόγια για το θέµα του ανταγωνισµού. ∆εν νοµίζω ότι
µπορούµε να µιλάµε για ελεύθερο ανταγωνισµό στην εποχή µας. Ο
όποιος ανταγωνισµός είναι µονοπωλιακός και άνισος. Το µεγάλο
πρόβληµα που θα έπρεπε να απασχολεί είναι ότι όπως ήδη
ανέφερα ενώ έχει θεσµοθετηθεί τόσα χρόνια επιτροπή
ανταγωνισµού, στην ουσία δεν έχει µπορέσει να ασκήσει το
ουσιαστικό έργο της.
Τι κάνει σήµερα η Επιτροπή Ανταγωνισµού; Ελέγχει τις
συγκεντρώσεις δηλαδή, αν µία συγχώνευση ή µία εξαγορά οδηγεί
κάποια επιχείρηση να καταλάβει τη δεσπόζουσα θέση, δηλαδή να
έχει τόσο µεγάλο µερίδιο στην αγορά που να της επιτρέπει να έχει
δεσπόζουσα θέση. Αυτό είναι σηµαντικό αλλά δεν είναι το κύριο
σήµερα. Καµία τράπεζα στην Ελλάδα δεν έχει µ'αυτήν την έννοια
δεσπόζουσα θέση και όµως µε συνέργειες, µε διάφορες άλλες
άτυπες διαδικασίες το τραπεζικό σύστηµα υπάρχει περίπτωση να
λειτουργεί ως καρτέλ και εν πάση περιπτώσει να επιβάλει πολιτικές
ενάντια στους πελάτες του.
Το πρόβληµα λοιπόν εδώ είναι η Επιτροπή Ανταγωνισµού να
µπορέσει να ελέγξει αν κάποια επιχείρηση κάνει κατάχρηση αυτής

της θέσης που έχει δηµιουργώντας πρατικές επιζήµιες και για τη
λειτουργία της αγοράς αλλά και οπωσδήποτε για τις άλλες
επιχειρήσεις και ιδιαίτερα τις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις.
Για να το κάνει αυτό το έργο η Επιτροπή Aνταγωνισµού, θέλει
στελέχωση, θέλει ενίσχυση, θέλει πόρους κλπ. Είναι δυνατόν να
συζητάµε και να εξαρτάται ο έλεγχος του ανταγωνισµού από το αν
υπάρχουν λεφτά να πληρωθεί µια επιτροπή, µια συνεδρίαση της
επιτροπής ή όχι;
Εδώ, κύριε Υπουργέ, η ΓΣΕΒΕ, αναφέροµαι σε αυτήν γιατί βρήκα
πιο πλήρεις τις προτάσεις της, σας έχει κάνει ορισµένες προτάσεις,
που πρέπει να τις έχετε δει. Η γνώµη µου είναι ότι πρέπει να
υιοθετηθούν, επιπρόσθετα βέβαια των προτάσεων που σας έκανε η
ίδια η Επιτροπή Ανταγωνισµού και οι οποίες είναι θετικές, ούτως
ώστε να µπορέσει η Επιτροπή Ανταγωνισµού να παίξει το ρόλο της.
'Οσον αφορά τώρα τον ΟΑΕ, τι να πούµε τώρα; Εδώ είναι ένα
σκάνδαλο διαρκείας, το οποίο βεβαίως τώρα πια έχει µία ιστορική
αξία. Η Κυβέρνηση θέλει να το κουκουλώσει µε τις ευλογίες της
Βουλής, να κλείσει. Εµείς λέµε να κλείσει ο ΟΑΕ, αλλά να µην
ξεχαστεί.
Και αν του έχει αποµείνει στα περιουσιακά του στοιχεία κανένα
ακίνητο εδώ στην Αθήνα, να φτιαχτεί ένα µουσείο βιοµηχανικής
ανάπτυξης της Ελλάδας, αποβιοµηχάνισης κλπ. Υπάρχουν
εµπειρίες, που πρέπει να τις θυµόµαστε και κυρίως οι επόµενες
γενιές. Υπάρχει κατ'αρχήν η εµπειρία των σχέσεων οικονοµίας,
πολιτικής, τραπεζικού συστήµατος, επιχειρήσεων. 'Ολο αυτό το
πλέγµα είναι που δηµιούργησε τις προβληµατικές επιχειρήσεις και
το οποίο κινδύνεψε να καταστρέψει όλη την οικονοµία.
Πρέπει να θυµόµαστε και να θυµούνται και οι επόµενοι, ότι η
προβληµατικότητα δεν συνδέεται µε το καθεστώς της ιδιοκτησίας.
Και κάνει µεγάλο λάθος η Νέα ∆ηµοκρατία που όλα αυτά τα χρόνια
καλλιεργεί τη συνείδηση -και τώρα βεβαίως και το ΠΑΣΟΚ- το ότι το
δηµόσιο έχει κάπως το γονίδιο της προβληµατικότητας.
'Ολες αυτές ιδιωτικές επιχειρήσεις ήταν και ως ιδιωτικές
επιχειρήσεις έγιναν προβληµατικές. Και η προβληµατικότητά τους
κινδύνευσε -και νοµίζω το είπε κάποιος συνάδελφος- να τινάξει
στον αέρα την Εθνική Τράπεζα και ολόκληρο το τραπεζικό
σύστηµα. Αλλά πρέπει να µάθει και ο ελληνικός λαός ότι το δηµόσιο
χρέος, που δεν ξέρω για πόσα χρόνια ακόµη θα πληρώνουµε ως
ένα τουλάχιστον µέρος του ...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αυτό είναι το λάθος.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: ... είναι δηµόσιο χρέος που τουλάχιστον
κατά ένα µέρος του δηµιουργήθηκε από όλη αυτήν την περιπέτεια.
Και βεβαίως και η Κυβέρνηση µετά, µάλλον οι κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ αξιοποίησαν τον ΟΑΕ ως πεδίο διαφόρων πρακτικών, που
ίσως θα έπρεπε οι ίδιοι κάποια φορά αυτοκριτικά να τα πουν.
Εγώ αντί γι αυτό θα θέσω ένα ερώτηµα. Από όλες αυτές τις
επιχειρήσεις του ΟΑΕ, ποια είναι σήµερα εν ζωή, πλην της ΑΓΕΤ, η
οποία ούτε τότε βεβαίως ήταν προβληµατική; 'Εχω τον κατάλογο
είκοσι εννέα επιχειρήσεων που είχαν χαρακτηριστεί βιώσιµες,
Πειραϊκή Πατραϊκή, Γαβριήλ, Πουρνάρας, Μιχαηλίδης, Αθηναϊκή
Χαρτοποιία, Θεσσαλική, Μακεδονικοί Λευκόλιθοι, Ελίντα. Που είναι
αυτές; Ούτε µία δεν υπάρχει σήµερα. Ποιες τριάντα χιλιάδες θέσεις
εργασίας λέτε εδώ ότι σώσατε; Για πόσο διάστηµα;
Βεβαίως, σε αυτό το µουσείο πρέπει να υπάρχει καταχωρηµένο, για
να το ξέρει ο κόσµος, ότι κάποτε υπήρχε µια Πειραϊκή Πατραϊκή σε
αυτήν τη χώρα, υπήρχε µία ΧΡΩΠΕΙ, υπήρχε ένας Σκαλιστήρης,
υπήρχαν όλα αυτά. 'Οχι για τίποτε άλλο, αλλά εν πάση περιπτώσει
κάποτε πρέπει να συνειδητοποιεί ο κόσµος ότι για τη µιζέρια, για τα
προβλήµατα, υπάρχουν υπεύθυνοι και στην προκειµένη περίπτωση
υπεύθυνες ήταν οι πολιτικές ηγεσίες, οι οποίες εξέθρεψαν αυτό το
σκάνδαλο και συνέχισαν να το διαχειρίζονται µε κοµµατικά κριτήρια.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Ιντζές
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ειδικός αγορητής του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος, έχει το
λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο
νόµου που συζητάµε, αναφέρεται στη σύσταση Ενιαίου Φορέα
Ελέγχου Τροφίµων και στη ρύθµιση άλλων θεµάτων του
Υπουργείου Ανάπτυξης.
Η πρώτη παρατήρηση που έχω να κάνω, είναι ότι η Κυβέρνηση
ενώ έχει σηµαία τον εκσυγχρονισµό, νοµοθετεί ευκαιριακά και
λαµβάνει αφορµή για να νοµοθετήσει τις καθηµερινές συγκυρίες.
∆ιότι αν ήταν εκσυγχρονιστικό κίνηµα, έστω και συντηρητικό -διότι
έχω πει επανειληµµένως στη Βουλή ότι η λέξη "εκσυγχρονισµός"
είναι ένα όνοµα ουσιαστικό µε ουδέτερη έννοια και θέλει και έναν
επιθετικό προσδιορισµό. ∆ιότι υπάρχουν και κυβερνήσεις
συντηρητικής κατεύθυνσης που κάνουν εκσυγχρονισµό και οι
λεγόµενες σοσιαλιστικές και αυτές κάνουν εκσυγχρονισµό ή κάνουν
και αναχρονισµό. Πότε προέκυψε το θέµα ίδρυσης φορέα ή µάλλον
γιατί κατετέθη τώρα νοµοσχέδιο, εφόσον συζητείται εδώ και είκοσι
χρόνια; Προφανώς από το τελευταίο σκάνδαλο που προέκυψε στο
Βέλγιο µε τις διοξίνες. 'Εστω, όµως. Και πάλι η νοµοθετική
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης είναι αποσπασµατική. Κανεις δεν
µπορεί να µιλήσει επί της αρχής του νοµοσχεδίου διότι δεν έχει
ενιαία αρχή.
Βέβαια µε τη γενικότερη αντίληψη ότι όλα τα θέµατα, όλες οι
αρµοδιότητες του Υπουργείου Ανάπτυξης αποτελούν ένα ενιαίο
σύνολο και άρα ό,τι αναφέρεται σε αυτόν τον τοµέα είναι αρχή του
νοµοσχεδίου, έτσι θα έλεγα ναι. 'Ετσι όµως, πάµε σε γενικότητες και
όλες οι γενικότητες οδηγούν σε συγχύσεις.
'Οµως και στα κατ'ιδίαν κεφάλαια, που θα µπορούσαν να είναι
ιδιαίτερα νοµοσχέδια, έχουµε αντιρρήσεις. Η κύρια, όµως,
αντίρρηση είναι στη σύσταση του Ενιαίου Φορέα Ελέγχου
Τροφίµων.
'Οσον αφορά το φορέα, θέλω να κάνω µία παρατήρηση. Ο τίτλος
"Ενιαίος Φορέας Ελέγχου Τροφίµων" είναι ψευδεπίγραφος, δεν
ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα.
Θα κάνω έναν παραλληλισµό. Αν θυµάστε οι παλαιότεροι, το
ΠΑΣΟΚ ενώ µιλούσε, µέχρι να γίνει κυβέρνηση, για ενιαίο φορέα
υγείας, όταν έγινε κυβέρνηση σύστησε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.
'Οπως ξέρουν, όµως, οι πάντες εθνικά συστήµατα υγείας έχουν όλα
τα κράτη. Τι θα πει σύστηµα υγείας; 'Ενας τρόπος, συγκεκριµένος,
παροχής, από το δηµόσιο, ιατρικών και φαρµακευτικών υπηρεσιών.
Ο ενιαίος φορέας υγείας είναι κάτι τελείως διαφορετικό, γι'αυτό από
την αρχή το Εθνικό Σύστηµα Υγείας οδηγείτο -και είχαν γίνει
σχετικές συζητήσεις- σε εκφυλισµό. Και σήµερα έχουµε φθάσει στο
σηµείο εκφυλισµού του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, διότι δεν
υπήρξε ενιαίος φορέας υγείας.
Το ίδιο συµβαίνει και µε το παρόν νοµοσχέδιο. Ενώ οµιλεί το
νοµοσχέδιο για ενιαίο φορέα ελέγχου τροφίµων, παράλληλα
υφίστανται και άλλες πολλές υπηρεσίες ελέγχου των τροφίµων.
Είναι το Γενικό Χηµείο του Κράτους, οι υπηρεσίες του Υπουργείου
Γεωργίας, οι υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας, κάθε µία χωριστά
και κάνουµε και έναν άλλο φορέα ο οποίος δεν ξέρω αν είναι
επάλληλος ή παράλληλος ή τεµνόµενοι κύκλοι αρµοδιοτήτων.
∆ηµιουργώντας έτσι µία σύγχυση που ούτε Ενιαίο Φορέα Ελέγχου
Τροφίµων θα έχουµε, ούτε φυσικά αποτελεσµατικό και ουσιαστικό
έλεγχο τροφίµων.
Εποµένως, γι'αυτό και µόνο το λόγο καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο,
τουλάχιστον στο πρώτο κεφάλαιο που αναφέρονται τα άρθρα 1 έως
6. Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλεται στο ότι η
Κυβέρνηση δεν τολµά να κάνει µία βαθιά τοµή και να χτυπήσει
µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα, διότι όπως γνωρίζετε, οι
επιχειρήσεις τροφίµων, γαλακτοβιοµηχανίες, άλευρα και άλλα
προϊόντα, είναι από τις µεγαλύτερες, ιδίως στην Ελλάδα, ντόπιες
βιοµηχανίες. Αλλά έστω και εκεί που αναφέρεται ότι θα ασκεί έλεγχο
ο Ενιαίος Φορέας Ελέγχου Τροφίµων είναι αναποτελεσµατικός. Λέει
ότι δεν θα ασκεί έλεγχο στα πρωτογενή προϊόντα, στα νωπά
προϊόντα της γεωργίας και της αλιείας, της κτηνοτροφίας ζωικά και
φυτικά.

Το ερώτηµα είναι: σήµερα ασκείται έλεγχος; Εγώ λέω όχι.
Παράδειγµα: Μέχρι τώρα ακούσατε -και εδώ έχω αντιρρήσεις µε το
Γεωτεχνικό Επιµελητήριο- να ασκείται έλεγχος επί των ζωοτροφών;
Το πρόβληµα µε τις διοξίνες στο Βέλγιο και στη συνέχεια γενικότερα
στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και εδώ προέκυψε από τις ζωοτροφές.
Εάν ησκείτο έλεγχος στις ζωοτροφές δεν θα είχαµε τα φαινόµενα
ούτε των διοξινών στα κοτόπουλα και αλλού που έγιναν στο Βέλγιο
ούτε τις λεγόµενες τρελές αγελάδες στην Αγγλία.
Προχθές διάβαζα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα καταπληκτικό.
Γίνεται επεξεργασία των βόθρολυµάτων σε εργοστάσια
παρασκευής ζωοτροφών. 'Ετσι ακριβώς το διάβαζα προχθές ή στο
"ΒΗΜΑ" ή στην "ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ" ή στη "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ".
Βοθρολύµατα ανθρώπων κλπ. αναµειγνύονται µε ζωοτροφές. 'Ο,τι
έγινε και µε τις τρελές αγελάδες στην Μ. Βρετανία που ζωικά
προϊόντα, κρέας δηλαδή, αναµειγνύοντο στις ζωοτροφές για τις
αγελάδες που είναι ζώα φυτοφάγα.
∆εν υπάρχει πλήρης έλεγχος του τρόπου διατροφής του ζώου ή την
καλλιέργεια του φυτού µέχρι το τελικό προϊόν. Πρέπει να είναι
ενιαίος ο έλεγχος γι' αυτό µιλάω για Ενιαίο Φορέα Ελέγχου
Τροφίµων. Από το χόρτο, από το σανό, από τη ζωοτροφή γενικώς
που τρώει το ζώο ή από τον τρόπο που καλλιεργείται το φυτό, µε τι
λιπάσµατα, πώς αρδεύεται κλπ. µέχρι το τελικό προϊόν πρέπει να
υπόκειται σε συνεχή έλεγχο για να έχουµε τη διαβεβαίωση ότι το
προϊόν είναι υγιές ή τηρεί τις προδιαγραφές που καθορίζει κάθε
φορά η Κυβέρνηση µε τη βοήθεια της επιστήµης, κάτι το οποίο δεν
προβλέπεται.
Εγώ έχω το θάρρος να πω ότι έχω διαφωνίες. Μολονότι κάνουν
πολλές σωστές παρατηρήσεις κατ' ιδίαν και το Γεωτεχνικό
Επιµελητήριο και ο Σύλλογος Υπαλλήλων του Γενικού Χηµείου του
Κράτους δεν συµφωνώ µε τις υποδείξεις τους.
∆εν θυµάµαι καµία απεργία των γεωτεχνικών του Υπουργείου
Γεωργίας να έγινε µε αίτηµα για το γνήσιο, τον πλήρη, τον
αποτελεσµατικό έλεγχο των τροφίµων. ∆εν έχει γίνει. Πάντα τα
αιτήµατα είναι µισθολογικά. Και έρχονται σήµερα και λένε -εδώ είναι
η διαφωνία µου, καίτοι λένε αλήθειες- ότι δεν έχουµε
αποτελεσµατικό έλεγχο, διότι έχουµε ελλείψεις, το 40% των
οργανικών θέσεων είναι κενές. Ναι, δεν είδα όµως καµία απεργία µε
αίτηµα να πληρωθούν αυτές οι θέσεις για να έχουν αποτελεσµατικό
έλεγχο στα τρόφιµα.
'Οπως και οι αγαπητοί υπάλληλοι του Γενικού Χηµείου του Κράτους
γνωρίζουν ότι για να πάρει κανείς αποτέλεσµα από το Γενικό Χηµείο
του Κράτους θέλει τουλάχιστον τέσσερις, πέντε µήνες, ίσως και
παραπάνω. ∆εν είδα κανένα αίτηµα να επισπευσθεί ο χρόνος
ανάλυσης και απόδοσης των αποτελεσµάτων για να υπάρχει η
προστασία του καταναλωτού που είναι ο στόχος και ο πυρήνας του
νοµοσχεδιου αυτού.
Το τρίτο που έχω να παρατηρήσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι ότι υπάρχει αλληλοκάλυψη των διαφόρων υπηρεσιών ελέγχου
των τροφίµων και το νοµοσχέδιο δεν δίνει λύση. Φοβάται να
ακουµπήσει ορισµένα θέµατα τα οποία "καίνε". Γι' αυτό ενώ εξαιρεί
τον έλεγχο των ζωικών και φυτικών προϊόντων στην παραγωγή
µετά µε άλλες διατάξεις αφήνει ένα "παράθυρο" ότι µπορεί να
ασκηθεί και παράλληλος έλεγχος από τον υπό σύσταση Ενιαίο
Φορέα Ελέγχου Τροφίµων.
'Ετσι, αντί να υπάρξει συντονισµός και αποτελεσµατικότητα, θα
υπάρξει ανταγωνισµός, αλληλοϋπονόµευση, εχθρότητες και όλα
αυτά θα οδηγήσουν σε εκφυλισµό.
Το σχέδιο νόµου ρυθµίζει και άλλα θέµατα. Αναφέρεται πρώτα-
πρώτα στις µισθώσεις, στο κεφάλαιο 2, από το άρθρο 7 έως 10.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Ελλάδα υπάρχει µια
παρεξήγηση. Ορισµένοι, κόµµατα και φορείς, νοµίζουν ότι ο
κάτοχος οποιασδήποτε ιδιοκτησίας, είναι κεφαλαιοκράτης και
αυτοµάτως είναι αντίπαλος, έχει αντίθετα συµφέροντα από τους
µισθωτές, οι οποίοι µισθωτές ως ασθενής κοινωνική
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οµάδα, θα πρέπει να προστατεύονται. Αυτό είναι λάθος. Ειδικά η
σύσταση της ελληνικής κοινωνίας είναι πολύπλοκη και πολύ
διαφορετική από τις κλασικές κοινωνίες της δυτικής Ευρώπης, εκεί
που άρχισαν να γίνονται οι κοινωνικές διεργασίες µε τη βιοµηχανική
ανάπτυξη.
Στην Ελλάδα οι φτωχοί είναι οι µικροϊδιοκτήτες. ∆εν µπορεί δηλαδή
να υποχρεώνει -εδώ διαφωνώ- τον ιδιοκτήτη, µετά τη λήξη της
µίσθωσης, όποια χρονική διάρκεια και αν έχει αυτή, να αποζηµιώνει
το µισθωτή µε 24 ή 36 µισθώµατα. 'Εναν που έχει ένα µικρό
µαγαζάκι σε µια επαρχιακή πόλη ή σε µια συνοικία, σ'ένα δρόµο
πολύ παραµεληµένο, δεν µπορώ να τον βάλω στην ίδια κατηγορία
µε τον ιδιοκτήτη της οδού Σταδίου ή Πανεπιστηµίου της Αθήνας ή
Τσιµισκή της Θεσσαλονίκης ή στην Πλατεία Αγίου Ανδρέα στην
Πάτρα, όπου υπάρχουν δρόµοι εµπορικότατοι πράγµατι και όπου η
ιδιοκτησία όντως είναι προνόµιο και αποφέρει µεγάλα έσοδα,
δυσαναλόγως προς την αξία της γης. Εδώ δηλαδή λειτουργεί ο
νόµος της οικονοµίας της διαφορικής εγγείου προσόδου, όπως
λέµε. Αλλά αυτό δεν µπορεί να το γενικεύουµε. ∆εν µπορεί στην
Ορεστιάδα, στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη να υπάρχουν οι ίδιες
ρυθµίσεις µίσθωσης της ιδιοκτησίας.
Ο ιδιοκτήτης της οδού Σταδίου είναι προνοµιούχος. ∆εν µπορεί ο
ιδιοκτήτης τριών ή πέντε τετραγωνικών ενός καταστήµατος στο
∆ιδυµότειχο, να είναι στην ίδια µοίρα και να καλείται να αποζηµιώσει
τον ασκούντα εµπορία µε τις ίδιες συνθήκες που αντιµετωπίζεται ο
ιδιοκτήτης της οδού Σταδίου ή Πανεπιστηµίου. Είναι λάθος και
γι'αυτό είµαι αντίθετος σ'αυτήν τη ρύθµιση.
Είναι πράγµατι παράξενο και συµφωνώ µε τον πρόεδρο των
ιδιοκτητών Ελλάδος, τον κ. Παραδιά που λέει, ότι δεν πρέπει να
ισοπεδώνουµε τα πράγµατα. Θα περίµενα από τον κύριο Υπουργό
να διορθώσει αυτήν τη ρύθµιση, γιατί εκεί που πήγε πράγµατι
καλώς ή κακώς να λειτουργήσει η αγορά -που εδώ µπορεί να
λειτουργήσει- µε την παρέµβαση αυτή, στρεβλώνει τα πράγµατα.
Εκεί που πρέπει να γίνει παρέµβαση, που δεν λειτουργεί η αγορά,
λόγω µονοπωλιακών ή ολιγοπωλιακών καταστάσεων, δεν
παρεµβαίνει η Κυβέρνηση και εκεί που οµαλοποιείται µε τους
κανόνες της αγοράς, δηλαδή, µε την οµαλή απελευθέρωση της
αγοράς των ακινήτων στις µισθώσεις εδώ και µια δεκαετία,
επεµβαίνει και δηµιουργεί στρέβλωση.
Ως προς τις κρατικές προµήθειες, ήθελα να πω ότι προηγουµένως
έβλεπα εδώ τον συνάδελφο κ. Καστανίδη, ο οποίος εισηγήθηκε κάτι
πριν από ένα χρόνο, αν δεν µε απατά η µνήµη µου και βρέθηκε
εκτός κυβέρνησης, δηλαδή έγινε δεκτή η παραίτησή του.
Αν θυµάστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο συνάδελφος κ.
Καστανίδης ως Υπουργός Μεταφορών, είχε εισηγηθεί να
συσταθούν οι περίφηµες επιτροπές προµηθειών που είχε εξαγγείλει
ο αείµνηστος Ανδρέας Παπανδρέου. Ειδικότερα πέρυσι ή
πρόπερσι, αν δεν µε απατά η µνήµη µου, που είχε να κάνει
απευθείας αναθέσεις δισεκατοµµυρίων το Υπουργείο Μεταφορών,
νοµίζω στον τοµέα των τηλεπικοινωνιών, είχε προτείνει ο
συνάδελφος -και καλώς- τη σύσταση των επιτροπών προµηθειών.
Αυτό δεν έγινε δεκτό. 'Ερχεται λοιπόν τώρα να ρυθµίσει το θέµα
κάποιων επιτροπών προµηθειών.
Τi κάνει δηλαδή; Παραπέµπει τις συµβάσεις των κρατικών
προµηθειών στο Ελεγκτικό Συνέδριο. Τίποτα δεν γίνεται.
Πρώτα-πρώτα ο χρόνος που ορίζει για να ασκηθεί ο έλεγχος σε
τέτοιου είδους χιλιάδες συµβάσεις που κάθε χρόνο συνάπτονται
από την πολιτεία για προµήθειες, όπως λειτουργεί, δεν λειτουργεί
αποτελεσµατικά, όπως µας είπε -και ιδίως όσοι έχουν διατελέσει
Υπουργοί Οικονοµικών- το Ελεγκτικό Συνέδριο. Μόνο ως
επισκέπτης αν πάει κανείς, θα δει τους διαδρόµους γεµάτους
φακέλους παρελθόντων οικονοµικών ετών προϋπολογισµών που
είναι ανέλεγκτοι. ∆ηλαδή, γίνεται µία ρύθµιση η οποία δεν θα κάνει
τίποτα. Απλώς λόγια να λέµε.
Αυτή η ρύθµιση είναι τελείως απαράδεκτη, είναι στάχτη στα µάτια
του κόσµου. ∆εν ξέρω αν αφαιρεί, πάντως δεν προσθέτει τίποτα.

Ως προς τα θέµατα του ανταγωνισµού, τις ρυθµίσεις που κάνει τις
θεωρώ ρυθµίσεις ρουτίνας. Τι κάνει; Αυξάνει τα ποσά πάνω από τα
οποία πρέπει να παρέµβει η Επιτροπή Ανταγωνισµού.
Θα επαναλάβω και αυτό που είπε άλλος συνάδελφος, δεν είναι το
µέγεθος µόνο µιάς επιχείρησης που µπορεί να δηµιουργήσει
µονοπωλιακή η ολιγοποωλιακή κατάσταση στην αγορά. Και ένας
τρόπος είναι η διανοµή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατάγοµαι από τις Σέρρες. ∆εν
µπορείτε να βρείτε νερό Νιγρίτας να πιείτε στις Σέρρες ή στη
Θεσσαλονίκη να πιείτε Σουρωτή, γιατί η 3Ε έχει ένα πλήρες
αποτελεσµατικό δίκτυο διανοµής που δεν τα διακινεί. 'Η µε
διάφορες προσφορές, προµήθειες στους λιανοπωλητές, τους
αναγκάζει να δίνουν µόνο προϊόντα δικά της. Και σας λέω στην Αγία
Παρασκευή, πέντε χιλιόµετρα απο τη Σουρωτή και λιγότερο, δεν
βρίσκεις Σουρωτή να πιεις, θα βρεις Τuborg. Φαντάζοµαι ότι και
στην 'Ανδρο δεν θα βρει κανείς να πιει Σάριζα. Γιατί ούτε αυτή
προβλέπεται να διακινείται από την 3Ε. Αυτές είναι οι µονοπωλιακές
ή ολιγοπωλιακές καταστάσεις. Και δεν έχουµε ακούσει µέχρι τώρα
καµία τέτοια ενέργεια της Επιτροπής Ανταγωνισµού.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω και δύο λόγια, όσο µου
το επιτρέπει ο χρόνος, για τον Ο.Α.Ε. Η πρώτη παρατήρηση -και θα
ήθελα από τους συναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας να είναι λίγο
προσεκτικότεροι για την ιστορία και θα πω και τις αµαρτίες του
ΠΑ.ΣΟ.Κ- είναι η εξής: 'Οσες επιχειρήσεις υπήχθησαν στον Ο.Α.Ε.,
είχαν καταστεί υπερχρεωµένες ή προβληµατικές επί θητείας της
κυβέρνήσεως της Νέας ∆ηµοκρατίας. Τι λάθος έκανε το ΠΑ.ΣΟ.Κ.;
'Επρεπε να γίνει ο Ο.Α.Ε. και να γίνουν ρυθµίσεις. Το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
εσκεµµένως δέχθηκε να κυκλοφορεί η αντίληψη ότι οι εταιρείες που
ήταν υπερχρεωµένες, που κατέστησαν τέτοιες επί κυβερνήσεως
Νέας ∆ηµοκρατίας, κοινωνικοποιούνται. ∆ηλαδή, εφαρµόζεται
σοσιαλιστικό σύστηµα και οι αφελείς οπαδοί του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και τα
στελέχη έφαγαν το παραµύθι, έλα να κοικνωνικοποιήοσυµε την τάδε
εταιρεία, που ήταν υπερχρεωµένη και ούτως ή άλλως θα πήγαινε
στον οργανισµό. Και επειδή η ιστορία διδάσκει, πρέπει ότι να
γνωρίζουν τα στελέχη της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑ.ΣΟ.Κ.,
βεβαίως τέτοιος Οργανισµός στην Ιταλία λειτούργησε δύο φορές επί
κυβερνήσεων συντηρητικών χριστιανοδηµοκρατικών. Πράγµατι,
είχαν προκύψει και εκεί υπερχρεωµένες επιχειρήσεις, συνεστήθη
ειδικός οργανισµός, τις εξυγίανε και µετά τις έδωσε πάλι στους
ιδιώτες.
Τώρα, αν αυτό ιδεολογικά και πολιτικά σηµαίνει σοσιαλισµός ή
καπιταλισµός, είναι ένα άλλο θέµα προς συζήτηση, αλλά πρέπει να
έχουµε σχέση µε την πραγµατικότητα.
Τώρα, αυτός ο οργανισµός για µένα προσέφερε θετικά
αποτελέσµατα.
Πρώτα-πρώτα εξυγίανε πράγµατι -και εδώ συµφωνώ µε την
έκθεση- το τραπεζικό σύστηµα το οποίο, όπως είπα το έκανε η Νέα
∆ηµοκρατία προβληµατικό, συνέβαλε και το ΠΑ.ΣΟ.Κ. σαν
Αντιπολίτευση. Θυµάµαι µία φράση του κ. Χριστοδούλου, διοικητού
τότε της Εθνικής Τραπέζης. Λέει, κύριε Ιντζέ, γιατί συνηγορείτε για
να δώσω δάνειο σε µία επιχείρηση -νοµίζω Κλωστήρια Αιγαίου-
εσείς σαν σοσιαλιστής; Θα τα δώσω εγώ, λέει, θα τα φάει πάλι ο
επιχειρηµατίας, θα φωνάζουν οι εργαζόµενοι, για να χρηµατοδοτώ,
ενώ δεν δικαιούται, έναν καπιταλιστή. Και µε έπεισε. Κι έτσι ήταν.
Φώναζαν οι εργαζόµενοι, συνηγορούσαν τα κόµµατα να δίνει χωρίς
εγγυήσεις σε επιχειρηµατία δάνεια, για να µην κλείσουν τα
εργοστάσια, σίγουρα ότι δεν θα τα πάρει ποτέ η Τράπεζα πίσω,
είναι τα λεγόµενα θαλασσοδάνεια. Και επιπλέον δεν υπήρξε τότε,
επί Νέας ∆ηµοκρατίας κυρίως, ούτε επί ΠΑ.ΣΟ.Κ., ο έλεγχος που
πήγαιναν τα δάνεια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώστε, κύριε
Ιντζέ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Επενδύοντο ή έφευγαν στο εξωτερικό;
Εποµένως, ναι µεν προσέφερε πολλά ο ΟΑΕ∆, αλλά έγιναν και
σκάνδαλα. Τα οµολόγησε ο Πρόεδρος του ΟΑΕ∆, όταν
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είπε απλά -και εκπλήσσοµαι γι' αυτό- ότι οι υπό εκκαθάριση
επιχειρήσεις, που υπήγοντο στον ΟΑΕ∆, όριζαν τις αµοιβές τους
χωρίς καµία παρέµβαση, ως διοικητικά συµβούλια, οι ίδιοι µε
πεντακόσιες χιλιάδες αµοιβές, όταν οι Βουλευτές έπαιρναν
διακόσιες χιλιάδες. Αυτά είναι τροµερά πράγµατα, είναι σκάνδαλα.
Και εδώ διαφωνώ µε την απαλλαγή των ποινικών ευθυνών, που
προβλέπει το νοµοσχέδιο εάν υπάρχουν, που υπάρχουν
οπωσδήποτε.
Γι' αυτούς όλους τους λόγους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
καταψηφίσουµε όλο το νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώθηκε το
στάδιο των οµιλιών των εισηγητών και των ειδικών αγορητών και
εισερχόµαστε στο στάδιο των οµιλητών του καταλόγου.
Ο κ. Σιούφας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, είναι
από τις περιπτώσεις εκείνες που ανερχόµενος στο Βήµα ο
Βουλευτής αισθάνεται κυριολεκτικά αµηχανία για το ποιο πράγµα
θα µιλήσει για ένα νοµοσχέδιο. Στα είκοσι περίπου χρόνια που
βρίσκοµαι στην Εθνική Αντιπροσωπεία, αισθάνοµαι πολύ έντονα
αυτήν την αµηχανία, µε αφορµή αυτό το νοµοσχέδιο. Γιατί
ουσιαστικά πρόκειται για έξι ή επτά νοµοσχέδια. Αναφέρεται σε ένα
κορυφαίο ζήτηµα που αφορά την υγεία του ελληνικού λαού, τη
δηµιουργία του Εθνικού Φορέα Ελέγχου Τροφίµων. Ρυθµίζει
ζητήµατα τα οποία σχετίζονται µε τις µισθώσεις και παρεµβαίνει
κατά τρόπο απροκάλυπτο, θίγοντας καίριες συνταγµατικές διατάξεις
και ιδιαίτερα το δικαίωµα της ιδιοκτησίας κατά τρόπο πρωτόγνωρο.
Ρυθµίζει θέµατα τα οποία σχετίζονται µε τον έλεγχο των
συµβάσεων και των προµηθειών του δηµοσίου τώρα, στο τέλος του
βίου αυτής της Κυβέρνησης, αφού την προηγούµενη εξαετία η
διαφθορά και οι τρόποι µε τους οποίους αντιµετωπίσθηκαν αυτά τα
ζητήµατα, έκαναν την υπόθεση παγόβουνο, που έχει ακουµπήσει
ολόκληρο τον ιστό της ελληνικής κοινωνίας και διέφθειραν τους
πάντες και τα πάντα. Ρυθµίζει ζητήµατα τα οποία σχετίζονται µε
τους Ολυµπιακούς Αγώνες. Ρυθµίζει ζητήµατα τα οποία σχετίζονται
µε µία σειρά από άλλα θέµατα, τα οποία θα έπρεπε να είναι
κυριολεκτικά ολόκληρο νοµοσχέδιο. Και αν ήθελε να δώσει κανείς
µία ταµπέλα σ' αυτό το νοµοσχέδιο, θα έλεγε ότι πρόκειται για
"νοµοσχέδιο-σούπα". Και ειλικρινά το νοµοσχέδιο αυτό το εισηγείται
στην Εθνική Αντιπροσωπεία ο Υπουργός Ανάπτυξης ο οποίος
µάλιστα είναι και καθηγητής του Συνταγµατικού ∆ικαίου. Εγώ
ειλικρινά αισθάνοµαι όχι απλά αµήχανος, αλλά σε ιδιαίτερα δύσκολη
θέση να τοποθετηθώ σ' αυτό το νοµοσχέδιο.
'Αφησα ιδιαιτέρως να επισηµάνω το µεγάλο τµήµα αυτού του
νοµοσχεδίου που αναφέρεται στον Οργανισµό Ανασυγκρότησης
Επιχειρήσεων.
'Εχουµε παρακολουθήσει τη διαδροµή αυτού του οργανισµού. Οι
εκτιµήσεις από τις επιπτώσεις των ρυθµίσεων που κάνει σήµερα ο
κύριος Υπουργός, πρέπει να φθάνουν περίπου τα χίλια
δισεκατοµµύρια. Τόσα δηλαδή, που θα µπορούσαν να λύσουν το
πρόβληµα των χαµηλοσυνταξιούχων της χώρας. Και αν κάνει
κανένας µια ουσιαστική διαδροµή τι έχει στοιχίσει αυτός ο
αµαρτωλός οργανισµός, θα ξεπερνούν αυτά τα οποία επιβαρύνθηκε
ο ιδρώτας του ελληνικού λαού, τα τέσσερις χιλιάδες
δισεκατοµµύρια.
Και θα ήθελα να παρακαλέσω θερµά τον κύριο Υπουργό,
τουλάχιστον αύριο, να δώσει έναν απολογισµό στην Εθνική
Αντιπροσωπεία, τι κόστισε αυτός ο αµαρτωλός οργανισµός.
Ο οµιλών, τα αρχικά αυτού του οργανισµού ως Οργανισµού
Ανασυγκρότησης Επιχειρήσεων, θα τα µετέφραζα ως εξής:
Οργανισµός Ανάπτυξης Επιτηδείων.
Ο Οργανισµός Ανασυγκρότησης Επιχειρήσεων ήταν ένας φορέας
που δηµιουργήθηκε την εποχή που και η καρδιά, αλλά και η
πολιτική πρακτική του ΠΑ.ΣΟ.Κ. κτυπούσε αριστερά, όπως λέει ο
µέχρι πρότινος ιδεολογικά ευρισκόµενος κοντά στο σηµερινό χώρο,
αλλά αποχωρήσας από την κυβέρνηση Σρέντερ, υπουργός
οικονοµικών της Γερµανίας κ. Λαφοντέν. Το δυστύχηµα όµως, µε

τους σηµερινούς εκσυγχρονιστές είναι ότι ναι µεν η καρδιά από τη
φύση εξακολουθεί να κτυπάει αριστερά, οι ίδιοι όµως και σκέπτονται
και λειτουργούν και πράττουν φιλελεύθερα και δεξιά. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. 'Ολες οι ενέργειες τις οποίες κάνατε, έχουν αυτήν
τη λογική, κύριε Υπουργέ.
Και έρχοµαι τώρα στα ζητήµατα τα οποία σχετίζονται µε το πρώτο
θέµα, µε πρώτο νοµοσχέδιο, αυτού του νοµοσχεδίου, τον Εθνικό
Οργανισµό Ελέγχου Τροφίµων. Μακρά ιστορία. Τροµακτικές οι
ευθύνες της Κυβέρνησης. Ξύπνησε από το λήθαργο στον οποίο
βρίσκεται, µε αφορµή το σκάνδαλο των διοξινών. Και τι είπατε εκεί,
κύριοι της Κυβέρνησης; Σηκώσατε τα χέρια επάνω και είπατε: "∆εν
µπορούµε να κάνουµε τίποτε. Οι πολίτες να προστατευθούν µόνοι
τους και να προσέχουν τι αγοράζουν." Και το επανέλαβε ο
Υπουργός Π.Ε.ΧΩ.∆Ε., στεντορεία τη φωνή, µετά την προχθεσινή
αποκάλυψη για εισαγωγή από την Τουρκία ακατάλληλου χάλυβα
για τις οικοδοµές, όταν βγήκε και είπε στον ελληνικό λαό, µε µια
απάθεια προκλητική: "Οι πολίτες που κτίζουν να προσέχουν αν ο
χάλυβας που αγοράζουν είναι καλός." Το κράτος θεατής. Η
Κυβέρνηση απούσα. Πολίτες προστατευθείτε µόνοι σας. Αυτό είναι
κατάντηµα, για βασικά ζητήµατα που έχει ευθύνη η ελληνική
πολιτεία, η Κυβέρνηση να απεκδύεται των ευθυνών της.
Το Μάϊο του 1998, για να δείτε τη διαδροµή αυτής της υπόθεσης
των τροφίµων, αποφασίζει το Υπουργικό Συµβούλιο και
πανηγυρίζοντας ο κυβερνητικός εκπρόσωπος ανακοινώνει -ενώ
ήδη η Νέα ∆ηµοκρατία από το 1994, αλλά και µε συγκεκριµένη
πρόταση νόµου το 1997, παίρνοντας ως πρότυπο ό,τι καλύτερο
υπάρχει στο κόσµο, τον Οργανισµό Φαρµάκων και Τροφίµων που
λειτουργεί στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, την οποία το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. απέρριψε µετά πολλών επαίνων, γιατί θα έφερνε δική του
πρόταση είχε προτείνει- ότι χρειάζεται να γίνει αυτός ο οργανισµός
στην πατρίδα µας και ότι το καταλληλότερο Υπουργείο για τη
σύσταση αυτού του οργανισµού είναι το Υπουργείο Γεωργίας.
Μακρά η διαδροµή. Το Υπουργείο Υγείας, απόν. Και κάποια ωραία
πρωία, νέα απόφαση της Κυβέρνησης -για να δείτε ότι και η
γονατογραφία έχει αναχθεί σε εθνικό σπόρ από την Κυβέρνηση- η
οποία λέει ότι αρµόδιο Υπουργείο γι'αυτόν το φορέα είναι το
Υπουργείο Ανάπτυξης, σαν να πρόκειται για κάποιο αγορανοµικό
θέµα.
Υπουργείο Γεωργίας µε µεγάλο µέρος ευθύνης και µε
συγκροτηµένες υπηρεσίες απέξω, δηλαδή, ένα από τα έξι
Υπουργεία που εµπλέκονται µε το θέµα των τροφίµων και το
Υπουργείο Ανάπτυξης να αναλαµβάνει να δηµιουργήσει αυτόν το
φορέα.
Κύριε Υπουργέ, δεν προβληµατίζει και εσάς και την Κυβέρνησή
σας, ότι οι έξι επιστηµονικοί φορείς που εµπλέκονται στο χώρο,
έρχονται και σας λένε ότι η προσέγγιση την οποία κάνετε είναι και
επιπόλαιη και επικίνδυνη και δεν πρόκειται να οδηγήσει πουθενά το
θέµα του ελέγχου των τροφίµων;
'Oταν, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέµε για Οργανισµό
Τροφίµων, πρέπει να έχουµε κατά νου ότι σκεφτόµαστε την υγεία
του ελληνικού λαού που είναι αδιαπραγµάτευτο αγαθό. Και όχι µόνο
την υγεία του ελληνικού λαού, αλλά και των εκατοµµυρίων Ελλήνων
οι οποίοι έρχονται στην Ελλάδα είτε ως επισκέπτες είτε ως
τουρίστες.
Και έλεγχος τροφίµων διεθνώς και στην Ευρώπη και στις Ηνωµένες
Πολιτείες Αµερικής σηµαίνει έλεγχος των εξής πραγµάτων: Της
ωφελιµότητας ή της βλαπτικότητας των τροφίµων, των ποτών, των
κτηνιατρικών φαρµάκων και ότι άλλο σχετίζεται µε την ωφελιµότητα
και τη βλαπτικότητα και τίποτα άλλο. ∆ηλαδή, µπορεί ένα προϊόν να
κυκλοφορήσει στο ράφι ενός σούπερ µάρκετ και να λέει ότι
περιλαµβάνει τα άλφα, βήτα, γάµα, δέλτα πράγµατα και πράγµατι
όταν το ελέγξει το Γενικό Χηµείο του Κράτους να βρει ότι το
περιεχόµενο είναι αυτό, αλλά εάν βλάπτει ή εάν ωφελεί την υγεία
του ελληνικού λαού µόνο ειδικά εργαστήρια µπορούν να το κάνουν
αυτό και µόνο κάτω από τον έλεγχο ή του Υπουργείου Υγείας ή του
Υπουργείου Γεωργίας. Και δυστυχώς στην Ελλάδα δεν γίνεται.
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Το καταπληκτικότερο, όµως, όλων των πραγµάτων είναι πως ο
κύριος Υπουργός µας λέει τώρα λόγω των διοξινών, ότι θα κάνουµε
και ένα εργαστήριο στην ευθύνη του Υπουργείου του που θα
ελέγχει τις διοξίνες. Και αν αύριο το πρωί αποδειχθεί, κύριε
Υπουργέ, ότι παραδείγµατος χάρη τα αντιβιοτικά τρίτης γενιάς
µπορεί να επηρεάζουν και να οδηγούν στον καρκίνο, θα φτιάξετε
ένα νέο εργαστήριο για να ελέγχετε αυτού του είδους τα ζητήµατα,
αν βλάπτουν ή αν ωφελούν την υγεία του ελληνικού λαού; Αυτό
νοµίζω ότι είναι βασικό ερώτηµα και βασικό θέµα το οποίο
δυστυχώς το νοµοσχέδιο δεν το απαντάει.
Υπάρχει κενό, εξακολουθεί να υπάρχει κενό µε αυτό το νοµοσχέδιο,
τροµακτικό κενό και δυστυχώς αντιµετωπίζεται µε πάρα πολύ
µεγάλο ερασιτεχνισµό. Και δυστυχώς αυτό αφορά την υγεία του
ελληνικού λαού.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Προειδοποιήσαµε την Κυβέρνηση να αποφύγει να φέρει ρυθµίσεις
χαοτικής µορφής σε έναν τοµέα που το έλλειµµα παρέµβασης της
ελληνικής πολιτείας είναι το µεγαλύτερο δυνατό που υπάρχει και
δεν εισακουσθήκαµε.
Κύριε Υπουργέ, αυτό το νοµοσχέδιο όπως θα σας αποδείξουµε
αύριο και στη συζήτηση επι των άρθρων, έχει τόσα κενά που αντί
να βοηθήσει στο συντονισµό των επιµέρους έξι φορέων, για να
αντιµετωπισθούν τα προβλήµατα και οι επιπτώσεις στην υγεία του
ελληνικού λαού από τα τρόφιµα, δεν το επιτυγχάνει. Περνάµε την
ασπιρίνη, κύριε Υπουργέ, από χίλιους ελέγχους, συν τα φάρµακα,
µε σωστά οργανωµένα εργαστήρια στον Εθνικό Οργανισµό
Φαρµάκου και τα τρόφιµα τα οποία τα χρησιµοποιούµε επί 24ώρου
βάσεως µέχρι σήµερα δεν τα ελέγχαµε και αδιαφορούσαµε. Και
κάνουµε τώρα πολύ χειρότερη την κατάσταση ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώστε σας
παρακαλώ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Τελειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µε κάτι που επίσης είναι εξωφρενικό και σε αυτήν τη χώρα και σε
αυτήν τη Κυβέρνηση. Τα µεταλλαγµένα τρόφιµα, τα οποία
κυκλοφορούν χωρίς στις ενδείξεις να έχει επιβάλει η πολιτεία την
υποχρέωση της αναγραφής ότι αυτό το οποίο τρώµε περιλαµβάνει
µεταλλαγµένη τροφή, ξέρετε στην αρµοδιότητα ποίου Υπουργείου
ανήκει; Στο Υπουργείο ΠΕΧΩ∆Ε, γιατί το ΥΠΕΧΩ∆Ε υπέγραψε τη
σχετική σύµβαση.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Υπουργός
Ανάπτυξης κ. Ευάγγελος Βενιζέλος έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, θέλω κατ' αρχάς να ζητήσω συγγνώµη γιατί
απουσίαζα κατά το µεγαλύτερο µέρος των αγορεύσεων των
εισηγητών και των ειδικών αγορητών, γιατί άλλες επείγουσες και
πιεστικές κυβερνητικές υποχρεώσεις επέβαλαν να µετέχω σε µια
σύσκεψη υπό την προεδρία του κυρίου Πρωθυπουργού. Γνωρίζω
όµως πολύ καλά τα επιχειρήµατα των κοµµάτων, καθώς έγινε µια
διεξοδική και καλόπιστη, θέλω να πιστεύω, συζήτηση στη ∆ιαρκή
Επιτροπή που διέθεσε τέσσερις συνεδριάσεις για το νοµοσχέδιο
αυτό και προέβη στην ακρόαση δέκα κοινωνικών φορέων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που εισάγεται σήµερα
είναι ένα φιλόδοξο νοµοσχέδιο που διαπερνά κατά τρόπο οριζόντιο
το σύνολο σχεδόν του αντικειµένου του Υπουργείου Ανάπτυξης.
Υπάρχουν τρεις κεντρικοί άξονες που συγκροτούν τη φιλοσοφία του
νοµοσχεδίου, τον κοινό παρανοµαστή όλων των διατάξεων. Που
συγκροτούν ουσιαστικά την αρχή του νοµοσχεδίου αυτού.
Ο πρώτος άξονας είναι η αρχή της διαφάνειας, η καθιέρωση νέων,
καινοτοµικών εγγυήσεων που διασφαλίζουν τη διαφάνεια στη
λειτουργία της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, θα έλεγα γενικότερα, του
κρατικού µηχανισµού.

Η ίδια η λειτουργία του ΕΦΕΤ που συγκροτεί ένα σύστηµα ελέγχων,
αλλά κυρίως ένα σύστηµα ελέγχου των ελέγχων και των ελεγκτών
είναι πολύ σηµαντικό µέτρο διαφάνειας στον κρίσιµο και ευαίσθητο
τοµέα της προστασίας της υγείας του καταναλωτή.
Οι ρυθµίσεις που περιλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο για τις κρατικές
προµήθειες µε την υπαγωγή σχεδόν του συνόλου των συµβάσεων
για τις προµήθειες, για τις συµβάσεις υπηρεσιών και για τα δηµόσια
έργα στον προοληπτικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου, είναι
επίσης, ένα -νοµίζω εντυπωσιακό- παράδειγµα νέων εγγυήσεων
διαφάνειας.
Η ρύθµιση για των έλεγχο των προδιαγραφών στις κρατικές
προµήθειες, έτσι ώστε να αποκλείεται οποιαδήποτε φωτογραφικού
χαρακτήρα προκήρυξη είναι επίσης, µια τέτοια πολύ σηµαντική
καινοτοµία. Και θα µπορούσα να πολλαπλασιάσω τα επιχειρήµατα
αυτά καθώς το νήµα της διαφάνειας διαπερνά το σύνολο των
διατάξεων του νοµοσχεδίου.
Ο δεύτερος άξονας είναι η προστασία του καταναλωτή, η
προστασία του πολίτη, είτε αυτός είναι καταναλωτής είτε αυτός είναι
προµηθευτής ή αντισυµβαλλόµενος του δηµοσίου είτε µετέχει σε µια
διαγωνιστική διαδικασία. Του πολίτη ο οποίος βρίσκεται
αντιµέτωπος µε το κράτος στις διάφορες εκφάνσεις του, ιδίως όµως,
όταν το κράτος λειτουργεί ως οικονοµικός παράγοντας µέσα στην
αγορά.
∆εν θα αναφερθώ στο παράδειγµα του ΕΦΕΤ, αλλά θα αναφερθώ
σε ένα άλλο παράδειγµα που είναι σηµαντικότατο: στο παράδειγµα
της ρύθµισης για την αγορά των υγρών καυσίµων, στην υποχρέωση
των διυλιστηρίων και των εταιρειών εµπορίας πετρελαιοειδών να
κοινοποιούν στο Υπουργείο Ανάπτυξης και διά του Υπουργείου
Ανάπτυξης στην Επιτροπή Ανταγωνισµού τις πραγµατικές τιµές στις
οποίες πωλούν τα υγρά καύσιµα στα πρατήρια. Πραγµατικές τιµές
σηµαίνει, συµπεριλαµβανοµένων των εκπτώσεων και κάθε άλλης
χρηµατοοικονοµικής διευθέτησης που γίνεται στο στάδιο της
χονδρικής εµπορίας.
Μία άλλη πολύ σηµαντική καινοτοµία, που νοµίζω ότι εξυγιαίνει σε
βάθος την ασφαλιστική αγορά και προστατεύει τον πολίτη -
καταναλωτή- ασφαλιζόµενο και εισάγει νέες εγγυήσεις διαφάνειας,
είναι η νέα ρύθµιση για την ασφαλιστική τοποθέτηση των
ασφαλιστικών επιχειρήσεων µε βάση τις καταστάσεις των τεχνικών
τους αποθεµάτων. Ασφαλιστική τοποθέτηση σηµαίνει ευρωστία για
την επιχείρηση και εξασφάλιση του αντισυµβαλλοµένου της
επιχείρησης σε έναν ευαίσθητο τοµέα, όπως είναι ο τοµέας της
ασφαλιστικής αγοράς.
Ο τρίτος άξονας είναι ο άξονας της κοινωνικής ισορροπίας των
ρυθµίσεων. Οι ρυθµίσεις διέπονται από το στοιχείο της κοινωνικής
ισορροπίας, ενός αισθήµατος δικαίου που πρέπει να διέπει το
νοµοθέτη. Και τέτοιες είναι, για παράδειγµα, οι διατάξεις για τις
εµπορικές µισθώσεις, όπου δεν ικανοποιούµε κανένα παράγοντα
πλήρως, ούτε τον ιδιοκτήτη ούτε το µισθωτή, αλλά επιβάλλουµε
απλούς και σαφείς κανόνες που εξασφαλίζουν την κοινωνική και
οικονοµική ισορροπία της µισθωτικής σχέσης, πάνω στην οποία
βασίζεται η πραγµατικότητα της ελληνικής αγοράς. Κορµός της
οποίας είναι ο µεγάλος όγκος των µικρών και µεσαίων
επιχειρήσεων, όπου υπάρχουν οι πολλές θέσεις εργασίας, όπου
παράγεται ο εθνικός πλούτος, όπου παράγεται ο Ακαθάριστο
Εγχώριο Προϊόν.
Αυτοί είναι τρεις πολύ σηµαντικοί άξονες που συγκροτούν τη
φιλοσοφία και την αρχή του νοµοσχεδίου. Βεβαίως, κάθε κεφάλαιο
έχει τα δικά του ιδιαίτερα χαρακτηριστικά. Αλλάζει το τοπίο µε το
νοµοσχέδιο αυτό και θα ήµουν πραγµατικά ευτυχής, εάν
τουλάχιστον στο ζήτηµα της σύστασης του Ενιαίου Φορέα Ελέγχου
Τροφίµων είχαµε µία πιο γενναιόδωρη και θα µου επιτρέψετε να
πω, πιο διορατική στάση των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης.
Ο  ΕΦΕΤ  είναι  όργανο  στα  χέρια  του  καταναλωτή,  τον
προστατεύει,  τον  θωρακίζει  και  επιπλέον  είναι  όργανο  στα
χέρια  της  αγοράς.  ∆ιότι  ο  ΕΦΕΤ  εγγυάται  ουσιαστικά  την
επωνυµία  και  την  ποιότητα  των  ελληνικών  προϊόντων,  των
ελληνικών  τροφίµων  και  ποτών,  τόσο  στην  εγχώρια  αγορά,
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όσο και στη διεθνή αγορά.
Ο ΕΦΕΤ χωρίς να πρσθέτει κόστος, διότι αξιοποιεί πλήρως και το
υπάρχον προσωπικό και όλη την υπάρχουσα υποδοµή, κινείται σε
δύο επίπεδα: Στο επίπεδο των προδιαγραφών, όπου βεβαίως
κινούµεθα συναινετικά µε την επιδίωξη να έχουµε την ευρύτερη
δυνατή συµφωνία και µε τους παραγωγούς και µε τους µεταποιητές
και µε τις µεγάλες και µε τις µικρές επιχειρήσεις και στο επίπεδο των
αυστηρών, τακτικών και έκτακτων, ελέγχων, όπου βεβαίως είναι
άλλος ο ρόλος του ελεγκτή και άλλος ο ρόλος του ελεγχόµενου και
όπου απειλούνται κυρώσεις πάρα πολύ σοβαρές. Κυρώσεις οι
οποίες νοµίζω ότι θα καταστήσουν συνειδητούς και υπεύθυνους
όλους τους παράγοντες της αγοράς, που στην µεγάλη της
πλειοψηφία είναι υπεύθυνη και συνειδητή.
Χαίροµαι δε γιατί οι έκτακτοι έλεγχοι που διοργάνωσε το Υπουργείο
Ανάπτυξης, η Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή, για το επίπεδο
επιβάρυνσης των ελληνικών τροφίµων µε διοξίνες ή PCB, έλεγχος
που έγινε από ξένο ειδικό εργαστήριο, έδειξε ότι κινούµαστε κάτω
από τα επίπεδα της µονάδας, είναι µη ανιχνεύσιµα τα στοιχεία αυτά
στην ελληνική παραγωγή. Και αυτό είναι διαβατήριο ποιότητας για
τα ελληνικά προϊόντα, είναι επιχείρηµα για την ελληνική παραγωγή,
την πρωτογενή, επιχείρηµα για την ελληνική βιοµηχανία τροφίµων.
Πριν από ένα χρόνο περίπου ετέθη το ζήτηµα της µεταφοράς της
αρµοδιότητας για τη δασοπυρόσβεση από το Υπουργείο Γεωργίας
στην Πυροσβεστική Υπηρεσία. Τότε, υπήρξαν δύο προσεγγίσεις.
Μία προσέγγιση συνδικαλιστική, συντεχνιακή, κλαδικού χαρακτήρα
και µία προσέγγιση κοινωνικού συµφέροντος. Αποδεικνύεται φέτος,
σύµφωνα µε τα στοιχεία που έχουν συγκεντρωθεί ότι έχουν
περιοριστεί οι επιπτώσεις στο δασικό πλούτο µε τη νέα ρύθµιση στο
1%. ∆ηλαδή, έχει µειωθεί η επίπτωση κατά ενενήντα εννέα φορές.
Και βεβαίως στη Βουλή υπήρξαν προσεγγίσεις οι οποίες ήταν
κοντόφθαλµες και έτσι έχουµε τη σύγκρουση των απόψεων και ως
προς τον ΕΦΕΤ.
Υπάρχει µία προσέγγιση συνδικαλιστική, συντεχνιακή, διοικητική,
γραφειοκρατική, θα µου επιτρέψετε να πω, µίζερη και µια
προσέγγιση η οποία εντοπίζει το πρόβληµα και θέλει να εφοδιάσει
τον καταναλωτή µε νέες εγγυήσεις, να τον εξοπλίσει. Ο δε
κοινωνικός διάλογος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι ο
κοινωνικός διάλογος που προκύπτει ως άθροισµα των παραλλήλων
µονολόγων των επαγγελµατικών οργανώσεων που κάνουν τη
δουλειά τους και ορθά µέσα σε ένα δηµοκρατικό και πολυφωνικό
πολίτευµα. Κοινωνικός διάλογος είναι ο διάλογος στο επίπεδο
εκείνο όπου οι κοινωνικοί εταίροι εκφράζονται πιο κοντά προς την
αντίληψη του γενικού συµφέροντος και λιγότερο κοντά προς την
αντίληψη του επαγγελµατικού του συµφέροντος.
Είναι λοιπόν πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι στα δύο µεγάλα fora
του διαλόγου που είναι το Εθνικό Συµβούλιο Καταναλωτών, όπου
εκπροσωπούνται όλοι οι καταναλωτές και οι παράγοντες της
αγοράς τροφίµων, όπως οι βιοµηχανίες για παράδειγµα τροφίµων
και στο forum της Οικονοµικής και Κοινωνικής Επιτροπής όπου
εκπροσωπούνται σε τριτοβάθµιο επίπεδο όλες οι συνδικαλιστικές
οργανώσεις, είχαµε την αποδοχή του νοµοσχεδίου, την πλήρη
υποστήριξη της επιλογής µας αυτής. Αυτή η επιλογή ακολουθεί την
τελευταία, την ισχύουσα οριζόντια οδηγία της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
για τον τρόπο µε τον οποίο ελέγχεται και προστατεύεται η υγιεινή
τροφίµων και βεβαίως συνάδει και µε το πόρισµα της τελευταίας
επίσκεψης της Επιτροπής των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων στην
Ελλάδα για τον έλεγχο του τρόπου µε τον οποίο ελέγχουµε τα
τρόφιµα. Και στην έκθεση αυτή του Ιουνίου του 1999 η σύσταση του
ΕΦΕΤ και η υπαγωγή του στο Υπουργείο Ανάπτυξης, στη Γενική
Γραµµατεία Καταναλωτή καταγράφεται ως σηµαντική εξέλιξη. Αλλά
η οριζόντια βεβαίως οδηγία στην οποία αναφέροµαι, του 1993,
διακρίνει µε σαφήνεια το στάδιο της πρωτογενούς παραγωγής που
ανήκει στην αρµοδιότητα και την ευθύνη του Υπουργείου Γεωργίας
που έχει εξειδικευµένο προσωπικό, ικανό προσωπικό, πλήθος
εργαστηρίων και κάνει τη δουλειά του. Και το στάδιο της
µεταποίησης, της διακίνησης και εµπορίας που αφορά όµως και τα
εισαγόµενα προϊόντα, αφορά όλα τα στάδια της µεταποίησης,

αφορά τα τρόφιµα στο ράφι, τα τρόφιµα εκεί όπου τα προσεγγίζει ο
καταναλωτής.
Το γεγονός ότι έχουµε δύο φάσεις ελέγχου, την πρωτογενή
παραγωγή και στη συνέχεια τη διακίνηση, έχει την εξής ευεργετική
επίπτωση. Υπάρχουν µηχανισµοί, που εφάπτονται και που ο ένας
τελικώς επιτηρεί τον άλλον. ∆ιότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό τα
νωπά τρόφιµα να µην είναι µόνο εντάξει στο χωράφι ή στην πρώτη
µεταποίηση, αλλά να είναι εντάξει µετά την ψύξη, µετά την
αποθήκευση, µετά τη µεταφορά, τη διακίνηση, την παραµονή στο
κατάστηµα λιανικής πώλησης, όταν φτάνουν στον καταναλωτή.
∆ιότι άλλη είναι η οπτική γωνία του καταναλωτή και άλλη είναι η
οπτική γωνία του παραγωγού. Θεµιτές και οι δύο, αλλά πρέπει να
συνυπάρχουν και να εξισορροπούνται σε µία αγορά, µε τη διπλή
έννοια και µε την οικονοµική, αλλά και µε την ιστορική έννοια του
όρου, διότι τελικά ενδιαφέρει τη συνείδηση του καταναλωτή, που
πρέπει να νιώθει ότι είναι ασφαλής. Η ασφάλεια είναι µία αίσθηση,
που πρέπει να υπάρχει.
Υπάρχουν λοιπόν σηµαντικότατες καινοτοµίες. Η ρύθµιση είναι
απλούστατη. Με το µικρότερο δυνατό δηµοσιονοµικό κόστος
αλλάζει το τοπίο από την εποµένη της ψήφισης του νοµοσχεδίου
και την εγκατάσταση της διοίκησης του ΕΦΕΤ. Και χωρίς να
υπάρχουν οι πρώτοι υπάλληλοι του ΕΦΕΤ, µε µόνη την
αρµοδιότητα συντονισµού, µε µόνη την αρµοδιότητα έκδοσης
προδιαγραφών, µε µόνη την αρµοδιότητα της παραγγελίας
εκτάκτων ελέγχων, µε µόνη την αρµοδιότητα να διεξάγονται έλεγχοι
των ελέγχων από πανεπιστηµιακά εργαστήρια ή εργαστήρια της
Γενικής Γραµµατείας 'Ερευνας και Τεχνολογίας ή από ξένα
εργαστήρια αλλάζει πλήρως η νοοτροοπία και η αντίληψη.
Το ερώτηµα είναι εάν αυτό θα στηριχθεί και από την Αντιπολίτευση
ή αν η Αντιπολίτευση θα χάσει την ευκαιρία να στηρίξει µία θεσµική
αλλαγή, η οποία θα έχει άµεσο κοινωνικό αποτέλεσµα. Αυτή είναι
µία ελεύθερη δηµοκρατική και κοινοβουλευτική επιλογή.
Στα επόµενα κεφάλαια του νοµοσχεδίου τώρα. Αναφέρθηκα ήδη
στην κοινωνική ισορροπία του κεφαλαίου για τις εµπορικές
µισθώσεις, όπου και ο διάλογος στη ∆ιαρκή Επιτροπή έδωσε την
εικόνα των διαφορετικών προσεγγίσεων και της αναγκαίας και
εύλογης εξισορρόπησης. Χαίροµαι, γιατί στο σηµείο αυτό ο
εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όπως εγώ τουλάχιστον
έχω αντιληφθεί, µάλλον αποδέχεται αυτήν την ισορροπία.
Στο κεφάλαιο για τις κρατικές προµήθειες ήδη αναφέρθηκα. Το
γεγονός ότι όλη αυτή η ύλη υπάγεται στο Ελεγκτικό Συνέδριο,
νοµίζω ότι εξαποστέλλει πάρα πολλά µηνύµατα προς πάσα
κατεύθυνση. Αναφέρθηκα και στη διάταξη για τις προδιαγραφές και
τον προληπτικό έλεγχο του γενικού και αφηρηµένου χαρακτήρα των
προδιαγραφών.
Το τρίτο στοιχείο, που τελείως ενδεικτικά αναφέρω, είναι ότι στις
επιτροπές για τις προµήθειες µεγάλης οικονοµικής και τεχνολογικής
αξίας, όπου µετέχουν τα κόµµατα µε εκπροσώπους τους,
οποιαδήποτε άρνηση συµµετοχής ή οποιαδήποτε αποχώρηση
εκπροσώπου κόµµατος συνεπάγεται την αυτόµατη αντικατάσταση
του εκπροσώπου του κόµµατος από δικαστή, σύµβουλο του
Ελεγκτικού Συνεδρίου, ώστε να µη γίνονται αντικείµενο
µικροµµατικής αντιδικίας οι διαδικασίες αυτές. Αν φεύγει
εκπρόσωπος κόµµατος, θα µπαίνει στη θέση του ανώτατος
εξειδικευµένος δικαστής. Νοµίζω ότι πρέπει να προστατεύσουµε το
κύρος του κράτους, το κύρος των πολιτικών και των κοµµάτων
εµµέσως.
Στο  κεφάλαιο  για  την  ασφαλιστική  αγορά  η  µεγάλη  καινοτοµία
είναι,  όπως  είπα,  η  ρύθµιση  για  την  ασφαλιστική  τοποθέτηση,
η  οποία  τώρα  πρέπει  να  παραµένει  αλώβητη  -διότι  αυτό  είναι
ένα  κεφάλαιο  υπέρ  του  ασφαλισµένου  για  την  κάλυψη  όλων
των  ασφαλιστικών  κινδύνων-  µέχρι  την  έναρξη  ισχύος  της
επόµενης  τοποθέτησης,  χωρίς  κανένα  κενό,  αλώβητη  ως  προς
το  συνολικό  ύψος.  Φυσικά,  µπορεί  να  γίνονται  επιµέρους
διευθετήσεις  για  την  καλύτερη  αξιοποίηση
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των ακινήτων και ιδίως των κινητών αξιών, που περιέχονται µέσα
στην ασφαλιστική τοποθέτηση.
Επίσης, περιέχονται πολύ σηµαντικές διατάξεις που
εκσυγχρονίζουν σηµειακά τον κωδικοποιηµένο ν. 2190/20 περί
ανωνύµων εταιρειών, σύµφωνα και µε το πόρισµα των συζητήσεών
µας µε το ΣΕΒ και άλλους κοινωνικούς εταίρους.
Στα άλλα θέµατα εµπορίου, που είναι πάρα πολύ σηµαντικά, θα
µου επιτρέψετε να αναφέρω τη διάταξη, µε την οποία εξοµαλύνεται
η πραγµατικότητα της αγοράς, ιδίως στο κρίσιµο σηµείο των
σχέσεων λιανικού εµπορίου, µικρεµπορίου, σούπερ µάρκετς και
πολυκαταστηµάτων.
∆ιαµορφώνεται ένα πληρέστερο νοµοθετικό καθεστώς που
διασφαλίζει τον ανταγωνισµό. Και στις διατάξεις για τον
ανταγωνισµό που τροποποιούν το νόµο 703 όπως αυτός ισχύει
σήµερα, έχουµε την εστίαση πλέον της Επιτροπής Ανταγωνισµού
εκεί όπου υπάρχει πρόβληµα, εκεί όπου υπάρχουν οι πραγµατικά
κρίσιµες συγχωνεύσεις και οι συµπράξεις και οι αθέµιτες
εναρµονισµένες πρακτικές, γιατί τώρα πνίγεται από έναν όγκο
περιττών υποθέσεων η Επιτροπή Ανταγωνισµού. Και στο σηµείο
αυτό οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου εναρµονίζονται πλήρως µε το
σχέδιο οδηγίας που επεξεργαζόµαστε στο Συµβούλιο Υπουργών
Βιοµηχανίας της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης ως προς τις αρχές που
πρέπει να διέπουν τις εθνικές νοµοθεσίες περί ανταγωνισµού.
Επίσης µε µία µικρή προσθήκη που θα κάνουµε κατά τη συζήτηση
των άρθρων, όλες οι υπηρεσίες της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου
θα στραφούν στην υποστήριξη της Επιτροπής Ανταγωνισµού και
της λειτουργίας της. ∆ιότι υπάρχουν αυτήν τη στιγµή παραδοσιακές
διευθύνσεις τιµών οι οποίες δεν συνδέονται όσο πρέπει µε τους
στόχους της Επιτροπής Ανταγωνισµού, που είναι το µόνο εργαλείο
που έχουµε στα χέρια µας. ∆ιότι αυτήν τη στιγµή η παρέµβαση του
κράτους σε µία απελευθερωµένη αγορά βασίζεται σε δύο εργαλεία.
Το ένα εργαλείο είναι οι διατάξεις περί ανταγωνισµού και το δεύτερο
εργαλείο είναι το άτυπο αλλά ουσιαστικό εργαλείο των συµφωνιών
κυρίων. Αλλά επειδή το δεύτερο είναι άτυπο, soft εργαλείο, το µόνο
εργαλείο που συνοδεύεται από κυρώσεις είναι το εργαλείο της
νοµοθεσίας περί ανταγωνισµού.
'Ερχοµαι στις κατά τη γνώµη µου πολύ σηµαντικές διατάξεις για τον
τουρισµό που έχουν έναν άξονα. Είναι οι προϋποθέσεις, οι θεσµικές
για την αναβάθµιση της συνολικής τουριστικής υποδοµής της
χώρας στο πλαίσιο του νέου δόγµατός µας που οδηγεί σε έναν
τουρισµό υψηλής ποιότητας, σε έναν τουρισµό δωδεκάµηνης
διάρκειας, πολλών θεµατικών ενοτήτων και όχι σε έναν τουρισµό
µαζικό, µέσης ποιότητας, πεντάµηνης διάρκειας, έναν τουρισµό
resort. Για να γίνει αυτό πρέπει να έχουµε το θεσµικό πλαίσιο για να
προχωρήσουµε στην ταξινόµηση των κυρίων καταλυµάτων µε βάση
τα αστέρια, για να προχωρήσουµε στην ταξινόµηση των
ενοικιαζοµένων δωµατίων µε βάση τα κλειδιά, για να
προχωρήσουµε στον ποιοτικό έλεγχο και την ταξινόµηση των
χώρων εστίασης που είναι το µαλακό µας υπογάστριο σε σχέση µε
τις εντυπώσεις των τουριστών µετά τις µεταφορές, σύµφωνα µε τις
έρευνες που έχουµε κάνει. Και διευκρινίζω εδώ εν συντοµία -θα τα
πούµε και στην κατ' άρθρον συζήτηση- ότι ως προς το ωράριο
λειτουργίας των καταστηµάτων στις τουριστικές περιοχές αυτό που
θέλουµε να αλλάξουµε είναι η µεταφορά της αρµοδιότητας στο
νοµάρχη.
(Στο σηµείο αυτό την προεδρική έδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Από εκεί και πέρα όπου απαιτείται γνώµη ή οτιδήποτε άλλο εκ
µέρους των κοινωνικών και επαγγελµατικών οργανώσεων, αυτό
διατηρείται και θα το αποσαφηνίσουµε και νοµοτεχνικά. Η µόνη
µεταβολή που θέλουµε να κάνουµε είναι η ανάθεση της εκτίµησης
αυτής στις κατά τόπους Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις που ξέρουν το
πρόβληµα, µε τη γνώµη ή τη σύµφωνη γνώµη, όπου προβλέπει η
νοµοθεσία κάτι τέτοιο, από επαγγελµατικές ή άλλες κοινωνικές
οργανώσεις.
Επίσης θέλω εδώ να θυµίσω ότι σύµφωνα µε τα όσα έχω πει στην
επιτροπή µέχρι τη συζήτηση στο οικείο άρθρο, θα προστεθεί και η
σύντοµη τροπολογία για µια διαδικασία διακανονισµού των χρεών
προς τον ΕΟΤ για να µπορέσει επιτέλους ο ΕΟΤ να εισπράξει ένα

µεγάλο µέρος από όσα του οφείλονται από την τουριστική αγορά,
κατά τα πρότυπα σχετικών διακανονισµών που γίνονται και από το
Υπουργείο Οικονοµικών.
Στο χώρο της έρευνας και της τεχνολογίας είναι πολύ σηµαντικό το
γεγονός ότι αναβαθµίζεται το status του ερευνητή µε µία δέσµη
διατάξεων που περιλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο. Και έχω
γνωστοποιήσει στην επιτροπή και στους εισηγητές των κοµµάτων,
ότι θα προστεθεί µία τροπολογία σύντοµη που αφορά τον θεσµό
των τεχνολογικών πάρκων και των εταιρειών ταχείας ανάπτυξης
τεχνολογίας των λεγοµένων spin off companies.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Να τα πείτε εγκαίρως για να
προσθέσουµε µία µέρα ακόµη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Τα έχω πει
στην επιτροπή. Είναι παράγραφοι. Ρωτήστε τον κ. Νάκο. Τα έχω
πει από την πρώτη ηµέρα κι έχω µιλήσει γι αυτά.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Να τις καταθέσετε τότε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): ∆εν αξίζει τον
κόπο να διακόπτουµε τη ροή των συλλογισµών µας γι' αυτό το
θέµα. Αφήστε µε να ολοκληρώσω.
'Ακουσα πολλά σχόλια και οι συνάδελφοί µου ο κ. Χαραλάµπους
και ο κ. Ζαφειρόπουλος µε ενηµέρωσαν ότι ειπώθηκαν πολλά και
διάφορά πράγµατα για τον Οργανισµό Ανασυγκρότησης
Επιχειρήσεων.
Θα µου επιτρέψετε σε αυτήν τη φάση της συζήτησης να σας πω
δυο-τρία πράγµατα µόνο. Πρώτον, να σας θυµίσω ότι µε το υπό
συζήτηση νοµοσχέδιο καταργείται και τίθεται υπό εκκαθάριση ο
ΟΑΕ. ∆εν ιδρύεται ο ΟΑΕ. Ερχόµαστε να λύσουµε και να
εκκαθαρίσουµε τον Οργανισµό Ανασυγκρότησης. Το λέω αυτό γιατί
από ορισµένες παρατηρήσεις δηµιουργήθηκε η εντύπωση ότι
βρισκόµαστε στη φάση της ίδρυσης του ΟΑΕ. 'Ετσι εκτελούµε
ειληµµένη και δεδηλωµένη θέση της Κυβέρνησης και σχετική
απόφαση του Υπουργικού Συµβουλίου.
Η δεύτερη παρατήρησή µου είναι µια υπενθύµιση. Αποδέχτηκα
ασµένως την πρόταση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης στη ∆ιαρκή
Επιτροπή να κληθεί για ακρόαση ο σηµερινός πρόεδρος του
διοικητικού συµβουλίου του ΟΑΕ ο κ. Ανδρέας Τσουδερός, ο
οποίος είναι εγνωσµένου κύρους. Νοµίζω ότι µε την
προσωπικότητά του λειτουργεί ως εγγύηση διαφάνειας τα τελευταία
τρεισήµισι χρονια στον ΟΑΕ. 'Ετσι η επιτροπή είχε την ευκαιρία να
κάνει µια µακρά συζήτηση µαζί του και να θέσει όλα τα ερωτήµατα.
'Εγινε µία συζήτηση επί των αριθµών.
Προέκυψε, λοιπόν, ότι παρά τα προβλήµατα, παρά τις αντιφάσεις,
summa summarum, αυτό που προσέφερε ο ΟΑΕ και αυτή η
σύλληψη για την αντιµετώπιση του προβλήµατος των
προβληµατικών επιχειρήσεων -δεν ήταν δική µας ανακάλυψη. ∆ιότι
ήδη η κυβέρνηση Καραµανλή και η κυβέρνηση Ράλλη είχαν
επιχειρήσει να αντιµετωπίσουν αυτό το πρόβληµα µε διάφορες
αποφάσεις της Νοµισµατικής Επιτροπής και του ∆ιοικητή της
Τράπεζας της Ελλάδος διογκώνοντας το πρόβληµα µε πιστωτικές
διευκολύνσεις.
Τώρα λοιπόν που αξιολογούµε ψύχραιµα και ιστορικά το ζήτηµα,
βλέπουµε ότι ο ΟΑΕ οδήγησε στα εξής αποτελέσµατα: Πρώτον, στη
διάσωση τριάντα χιλιάδων θέσεων εργασίας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Για πόσο χρόνο;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Από τότε
µέχρι σήµερα εξακολουθούν να υπάρχουν τριάντα χιλιάδες θέσεις
εργασίας. Και δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι σε όλες τις διαδικασίες
ιδιωτικοποίησης επιχειρήσεων, δηλαδή ουσιαστικά επαναφοράς
επιχειρήσεων στον ιδιωτικό τοµέα, το βασικό κριτήριο το οποίο
επέβαλε η Κυβέρνησή µας διαχρονικά ήταν η διασφάλιση θέσεων
εργασίας.
Το  δεύτερο  πολύ  σηµαντικό  στοιχείο  είναι  ότι  το  ΟΑΕ
λειτούργησε  λογιστικά  ως  ένας  ενδιάµεσος  φορέας  για  την
εξυγίανση  του  χαρτοφυλακίου  και  του  ισολογισµού  της  Εθνικής
Τράπεζας,  συνολικά  του  τραπεζικού  συστήµατος  και  πάντως
των  τραπεζών  του  ευρύτερου  δηµόσιου  τοµέα.  Εάν  δε  δεν
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επιβαρυνόταν ο ΟΑΕ µε τα υψηλά επιτόκια των οφειλών του έναντι
του ίδιου του δηµοσίου, θα εµφάνιζε µία λογιστική εικόνα εξαιρετικά
εξωραϊσµένη και δεν θα µιλούσαµε τώρα για τα επτακόσια
δισεκατοµµύρια τα οποία είναι λογιστικές εγγραφές, γιατί αυτά
έχουν προκύψει µέσα από την ανάληψη των υποχρεώσεων των
επιχειρήσεων εκ µέρους του ΟΑΕ, µέσα από την εξυγίανση του
χαρτοφυλακίου των τραπεζών, ιδίως της Εθνικής και βεβαίως µέσα
από τον εκτοκισµό όλων αυτών των κεφαλαίων και των οµολόγων
µε ένα επιτόκιο που έτρεχε µε 3% το µήνα στην αρχή και µε 2% στη
συνέχεια. Αυτό ήταν µια επιλογή εν όψει των επιτοκίων, του
κόστους χρήµατος και της πρακτικής εκείνης της περιόδου.
Εάν δεν είχαµε αυτόν το λογιστικό διακανονισµό, αλλά άλλον, θα
είχαµε µια πολύ πιο εξωραϊσµένη εικόνα. Απέδειξε δε ο κ.
Τσουδερός και παρακαλώ όσοι εκ των κυρίων συναδέλφων...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ : Και κυριών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Και κυριών.
Με συγχωρείτε. Ποιος άλλος θα µου έκανε αυτή την υπόδειξη; Κατά
το λόγο της αρµοδιότητας.
'Οσοι λοιπόν εκ των κυριών και κυρίων συναδέλφων έχουν το
ενδιαφέρον να ανατρέξουν στα Πρακτικά µπορούν να δουν τους
αριθµούς που µνηµονεύει ο κ. Τσουδερός. Θα καταλήξουν στο
συµπέρασµα ότι η πραγµατική επιβάρυνση είναι της τάξεως των
ενενήντα δισεκατοµµυρίων δραχµών. Αυτά όµως έχουν µια ιστορική
σηµασία απλά και µόνο. 'Iσως και διδακτική αν θέλετε. Αυτό που
µένει ως πρωτοβουλία της Κυβέρνησης είναι ότι φθάνουµε
επιτέλους στη λύση και στη ταχεία εκκαθάριση του ΟΑΕ, ο οποίος,
ειρήσθω εν παρόδω, έχει τριάντα οκτώ υπαλλήλους. Αυτός είναι ο
όγκος του µηχανισµού που λέγεται ΟΑΕ.
Ακούω πολύ συχνά την έκφραση πολυνοµοσχέδιο. 'Ακουσα και την
οξεία κριτική ότι έχουµε συγκεντρώσει υπό την σκέπη ενός
νοµοσχεδίου πλήθος ετερόκλητων ρυθµίσεων.
Θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν πρόκειται για πολυνοµοσχέδιο,
πρόκειται για νοµοσχέδιο ενός Υπουργείου που έχει µεγάλο εύρος
αρµοδιοτήτων. Και έχει µεγάλο εύρος αρµοδιοτήτων γιατί έχει γίνει η
αιτιολογηµένη εκτίµηση ότι πρέπει να διασφαλίζονται θεσµικά και
διοικητικά οι συνέργειες ανάµεσα στους τοµείς της αρµοδιότητας
του Υπουργείου Ανάπτυξης. Είναι πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι η
ενέργεια, η βιοµηχανία, η µεταποίηση γενικά, το εµπόριο και οι
υπηρεσίες, η προστασία του καταναλωτή, ο τουρισµός και η έρευνα
βρίσκονται µέσα σε ένα ενιαίο διοικητικό πλαίσιο. Αυτό επιτρέπει
άλλες ταχύτητες, επιτρέπει και άλλες πολιτικές συλλήψεις ως προς
το µοντέλο ανάπτυξης της χώρας.
Και κλείνοντας θα ήθελα να προσθέσω δίπλα στους τρεις άξονες
που ήδη ανέφερα τη διαφάνεια, την προστασία του καταναλωτή και
την κοινωνική ισορροπία, έναν τέταρτο άξονα ο οποίος είναι, αν
θέλετε, γενικότερος, αλλά εξαιρετικά κρίσιµος για την αξιολόγηση
αυτού του νοµοσχεδίου. Ο τέταρτος άξονας είναι η αντίληψή µας για
το µοντέλο ανάπτυξης της χώρας. Η Ελλάδα πρέπει να δώσει
ιδιαίτερη έµφαση στο εναλλακτικό µοντέλο ανάπτυξης, σε ένα
µοντέλο που βασίζεται στην ποιότητα, τη γνώση και νοµίζω ότι και ο
ΕΦΕΤ και επικουρικά οι άλλες ρυθµίσεις συντελούν και συντελούν
αποφασιστικά στο να εµπεδωθεί το µοντέλο αυτό, στο να
καλύψουµε την απόσταση που µας χωρίζει από αυτόν το στόχο.
Με αυτές τις σκέψεις σας καλώ να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο, το
οποίο πιστεύω ότι πραγµατικά αλλάζει το τοπίο. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. ∆ραγασάκης έχει
το λόγο για µια διευκρίνιση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Σχετικά µε το θέµα που έχει τεθεί στο
αρθρο 21 που αφορά την αργία της Κυριακής. ∆εν κατάλαβα -και µε
συγχωρείτε που απουσίαζα την ώρα που µιλούσατε γι' αυτό το
θέµα- αν είπατε ότι θα υπάρχει και η σύµφωνη γνώµη των
εργαζοµένων όπως προβλέπει η µέχρι σήµερα διάταξη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Είπα ότι αυτό

που θέλουµε να κάνουµε είναι να δώσουµε την αρµοδιότητα στον
νοµάρχη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: 'Αρα, θα αλλάξει το σχετικό άρθρο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Αναπτυξης): 'Iσως
χρειαστεί να κάνουµε κάποια νοµοτεχνική διευκρίνιση. Αυτή είναι η
πρόθεσή µας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η κ. Μπακογιάννη έχει
το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όποιος
διαφωνεί µε τον κύριο Υπουργό, χαρακτηρίζεται από τον ίδιο ότι
έχει έλλειψη διορατικότητας, ότι έχει µίζερη αντίληψη, ότι έχει
συντεχνιακή αντίληψη και δεν ξέρω τι άλλο προσέθεσε. Εγώ θα
σταθώ σε δύο βασικά κατ' εµέ δεδοµένα.
Πρώτον, κύριε Υπουργέ, το σύνολο της Αντιπολίτευσης διαφωνεί.
∆εν διαφωνεί για να διαφωνήσει και θα σας το αποδείξω σε λίγο.
Μετά βεβαιότητος επίσης διαφωνεί και το σύνολο των φορέων. Και
διαφωνεί µε ένα νοµοσχέδιο το οποίο πράγµατι είναι πρόχειρο. Και
εγώ ξεκινάω από την αρχή ότι ένα τόσο πολύ µεγάλο θεµα όπως
είναι η υγεία, όπως είναι η προστασία της υγείας του καταναλωτή
πράγµατι έπρεπε να βρει τη Βουλή των Ελλήνων σύµφωνη. Και
έπρεπε να τη βρει σύµφωνη από την ώρα που ιδρύετο ένας φορέας
ο οποίος θα είχε τις αρµοδιότητες, θα είχε τις δυνατότητες να
υλοποιήσει πραγµατικά τον έλεγχο, θα είχε το επιστηµονικό
προσωπικό και θα είχε χτιστεί σωστά από την αρχή.
Η έλλειψη διορατικότητας της Νέας ∆ηµοκρατίας την οδήγησε πριν
από δυο χρόνια να αντιληφθεί το µέγεθος του προβλήµατος και να
κάνει µια πρόταση στη Βουλή. Μια πρόταση η οποία ήταν πολύ
προχωρηµένη για εκείνη την εποχή κύριε Υπουργέ, µια πρόταση
µετά πολλών επαίνων. Βεβαίως, η Κυβέρνηση την απέρριψε και
είπε ότι αυτά δεν χρειάζονται, ότι υπάρχουν µηχανισµοί ελέγχου, και
γι' όλα αυτά που λέτε ο 'Ελληνας καταναλωτής έχει απόλυτη
προστασία. ∆ύο χρόνια όµως µετά ήρθε εδώ ο κύριος Υπουργός
όταν πλέον ξέσπασε το σκάνδαλο των διοξινών στην Ευρώπη, όταν
και οι ευρωπαϊκοί µηχανισµοί για να είµαστε ειλικρινείς
απεδείχθησαν ελλιπέστατοι, όταν ολόκληρη η Ευρώπη ήταν στο
πόδι, διότι αντελήφθη πλέον ο καταναλωτής ότι κανένας δεν του
εγγυάται το τι τρώει και το τι δίνει στα παιδιά του κάθε µέρα.
Και εκείνη τη στιγµή, κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε να πω ότι
"άρπα κόλλα" -και λέω "άρπα κόλλα" γιατί απεδείχθη, αφού ο
κύριος Υπουργός µας έλεγε ότι δεν υπάρχει θέµα. Μετά
αποκαλύψθηκε ότι τα ειδικά εργαστήρια δεν υπάρχουν στην
Ελλάδα.
Μετά έγραψαν οι εφηµερίδες ότι αυτά τα εργαστήρια είχαν
παραγγείλει µηχανήµατα, αλλά αυτά τα µηχανήµατα ήταν στις
αποθήκες.
Μέσα σε όλα αναθέσαµε στο ∆ηµόκριτο -πού, στο ∆ηµόκριτο- τον
έλεχγο των διοξινών. Από πού ως πού στο ∆ηµόκριτο και γιατί στο
∆ηµόκριτο, θα µας τα εξηγήσει αυτά ο κύριος Υπουργός.
Αντιληφθήκαµε ότι οι δικοί µας µηχανισµοί ελέγχου δεν ήταν
πλήρεις και ερχόµαστε γρήγορα, γρήγορα και φέρνουµε την ίδρυση
του ΕΦΕΤ στη Βουλή, χωρίς ουσιαστικά όµως να έχουµε µελετήσει
τι ακριβώς θέλουµε να κάνουµε. Και αυτό δυστυχώς φαίνεται σε
ολόκληρο το νοµοσχέδιο. Και φαίνεται στο νοµοσχέδιο πρώτα από
όλα µε τον τρόπο µε τον οποίο αναφέρονται το πώς θα το διοικούν
αυτόν τον ΕΦΕΤ και τι δουλειά θα κάνει. Θα συντονίζει, µας είπε ο
κύριος Υπουργός. Ορθώς, χρειάζεται συντονισµό. Πώς θα
συντονίζει; Με ένα διοικητικό συµβούλιο του οποίου το
επιστηµονικό  συµβούλιο  απλώς  και  µόνο  θα  γνωµοδοτεί  και  αν
θέλει  ο  Υπουργός  θα  λαµβάνει  υπόψη  τη  γνώµη  του;  Μα,
ποιο  είναι  το  ζητούµενο  σήµερα;  Το  ζητούµενο  είναι  η
συσσώρευση  της  επιστηµονικής  γνώσης,  το  ζητούµενο  θα  είναι
να  µαζέψουµε  την  εµπειρία  που  υπάρχει  στον  τόπο
αναµφισβήτητα, να µαζέψουµε και ένα πολύ δυνατό επιστηµονικό
προσωπικό  και  να  ακούµε  αυτών  των  ανθρώπων  τη  γνώµη.
Κατά  τα  λοιπά  φέρνουµε  ένα  νοµοσχέδιο  στο  οποίο  µιλάµε
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ότι θα δηµιουργηθούν πεντακόσιες πενήντα θέσεις στον ΕΦΕΤ.
Εγώ δεν ξέρω αν θα χρειαστούν πεντακόσιες πενήντα ή αν θα
χρειαστούν χίλιες όπως στην αρχή είπε ο κύριος Υπουργός -και
µετά φάνηκαν πολλοί, υπήρξε αντίδραση και κόπηκαν στους
πεντακόσιους πενήντα-αλλά δείχνει ο τρόπος αυτός µε πόση
σοβαρότητα ασχοληθήκαµε µε το θέµα. Ποιο είναι το business plan;
Ποιά είναι η οικονοµικοτεχνική µελέτη, η οποία λέει στον κύριο
Υπουργό ότι θα χρειαστεί τριάντα δικηγόρους, εκατόν πενήντα
επιστήµονες και οι υπόλοιποι είναι απλώς για να επιβάλουν τις
κυρώσεις; ∆εν θα έπρεπε στη Βουλή των Ελλήνων αυτό να
συζητηθεί αναλυτικά και ουσιαστικά και να καθήσουµε όλοι κάτω και
να δούµε πώς µπορούµε να δώσουµε την εγγύηση σε αυτόν τον
'Ελληνα πολίτη ότι τα τρόφιµα τα οποία τρώει είναι πράγµατι
σωστά;
Εµείς στη Νέα ∆ηµοκρατία ξεκινήσαµε από µία απλή λογική. ∆εν
εφεύραµε την πυρίτιδα. Ξέραµε ότι διεθνώς ο πιο καταξιωµένος στη
συνείδηση της ∆ιεθνούς Κοινότητας οργανισµός είναι αυτό το food
and drug administration της Αµερικής. Ο οργανισµός αυτός, πρώτον
απέδειξε ότι κατά τη διάρκεια της πορείας του δουλεύει, και
δεύτερον επέλεξε όλη η αλυσίδα από την αρχή µέχρι το τέλος να
ελέγχεται από έναν οργανισµό. Εδώ, αρχίζει ο περίφηµος
κατακερµατισµός, όπου το Υπουργείο Γεωργίας ελέγχει την
πρωτογενή παραγωγή, όπου ορθώς είπε ο εισηγητής της Νέας
∆ηµοκρατίας ότι ούτε τον ευρωπαϊκό τρόπο σέβεται το νοµοσχέδιο
αυτό. Εδώ εν πάση περιπτώσει άλλος ελέγχει την αντιβίωση την
οποία παίρνει το ζώο το οποίο θα καταλήξει κάποια στιγµή τρόφιµο
στον καταναλωτή.
Τη φέραµε αυτήν την πρόταση, διότι πιστεύαµε πραγµατικά ότι
αυτός ο συντονισµός είναι αναγκαίος. Και την επαναφέρουµε και
σήµερα. Και καλούµε τον κύριο Υπουργό να σκεφθεί και να σκεφθεί
καλά. ∆εν είναι έλλειψη διορατικότητας, ούτε µίζερη αντίληψη. Είναι
ουσία. ∆ιότι θα ξαναβρεθούµε εδώ. Γιατί µε τον τρόπο µε τον οποίο
σήµερα µετά πόνου ψυχής ο κύριος Υπουργός καταργεί τον ΟΑΕ,
θα φθάσει κάποια στιγµή και αυτός ο ΕΦΕΤ ξαναέλθει στη Βουλή
είτε για κατάργηση, αν κάνουµε κάτι καλύτερο, είτε εν πάση
περιπτώσει για συµπλήρωση και για ουσιαστικές δυνατότητες
ελέγχου, τις οποίες αυτήν τη στιγµή δεν έχει.
'Ερχεται ο ΕΦΕΤ ως ένας οργανισµός κυρώσεων µόνο. Μα βεβαίως
θα χρειάζονται οι κυρώσεις, αλλά όχι µόνο αυτές. ∆εν υπάρχει ούτε
µία λέξη µέσα για την ανάκληση του τροφίµου το οποίο βλάπτει. Στο
food and drug administration, αν θα το πάρετε τα στοιχεία από το
internet, το πρώτο πράγµα που γίνεται είναι να επιβληθεί η
εθελοντική και αν δεν υπάρχει η εθελοντική, η υποχρεωτική
ανάκληση του προϊόντος. Και βεβαίως το τρίτο στάδιο είναι οι
κυρώσεις. Αυτή η κλιµάκωση δεν υπάρχει σε µας. Εµείς
καταλήγουµε κατευθείαν στις κυρώσεις. Την ανάκληση του
προϊόντος δεν τη σκεφθήκαµε καν. ∆ιότι σκεφθήκαµε ένα
µηχανισµό κυρώσεων και δεν σκεφθήκαµε αυτό το οποίο είναι το
ουσιαστικό ζητούµενο που είναι η υγεία του καταναλωτή.
Και το λέω αυτό ως ένα παράδειγµα ως προς τον τρόπο, την
ταχύτητα και την ευκολία µε την οποία τελικώς ήρθαµε εδώ να
νοµοθετήσουµε, κάτι το οποίο θα απασχολήσει τα επόµενα
τουλάχιστον κατά τη γνώµη µου δέκα χρόνια, όχι µόνο εµάς, αλλά
το σύνολο της Ευρώπης. ∆εν ήµασταν έτοιµοι να αντιµετωπίσουµε
το πρόβληµα, εθελοτυφλούµε βεβαίως µετά µανίας -και εννοώ τώρα
το σύνολο των Ευρωπαίων- και αύριο το πρωί, όταν πλέον η κοινή
γνώµη όλων των χωρών θα έχει εξαγριωθεί, θα βρεθούν οι
κυβερνήσεις µπροστά σ' αυτή τη δυσάρεστη πραγµατικότητα και
στην ανάγκη τότε να πάρουν τα µέτρα και σε επίπεδο Ευρώπης
που δεν τα παίρνουµε σήµερα.
Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να αναφερθώ σ' αυτό το
νήµα της διαφάνειας, το οποίο εγώ κάπου µέσα στο νοµοσχέδιο το
έχασα. ∆εν είχα τη χαρά να βρίσκοµαι στη ∆ιαρκή Επιτροπή και
έτσι δεν µπόρεσα να παρακολουθήσω από κοντά αυτά τα οποία
ελέχθησαν. ∆ιάβασα όµως µε προσοχή τα πρακτικά και διάβασα µε
προσοχή ένα µεγάλο θέµα που αφορά τον Ο.Α.Ε.

Παραπονέθηκε ο κύριος Υπουργός γιατί του κάναµε κριτική, λέει,
για τη δράση του Ο.Α.Ε. και ότι ο Ο.Α.Ε. είχε τεράστια προσφορά σ'
αυτόν τον τόπο. Ε, αυτό δεν νοµίζω πως το λέει κανείς πλέον.
Κανείς. 'Ολοι εµµέσως ή αµέσως παραδέχονται ότι αυτός ο
οργανισµός ήταν µια σκέτη καταστροφή από την πρώτη στιγµή που
ιδρύθηκε, από τον παρεµβατικό ρόλο, τον οποίο είχε στην ελληνική
οικονοµία -σας θυµίζω τι κόστος είχε για την ουσιαστικά
ανταγωνιστική ελληνική βιοµηχανία εκείνης της εποχής, όταν
πουλούσε ο Ο.Α.Ε. µε τον τρόπο που πουλούσε και πουλούσε
κάτω από το κόστος πολλές φορές- για το χάλι και για τα χρέη τα
οποία συσσωρεύθηκαν και έρχεται ο κύριος Υπουργός να µας πει
ότι τριάντα χιλιάδες θέσεις εργασίας κρατήθηκαν. Εγώ είµαι πολύ
φανατική υπέρ των τριάντα χιλιάδων θέσεων εργασίας, αναρωτιέµαι
όµως µε ένα τρισεκατοµµύριο τριακόσια δισεκατοµµύρια που
υπολογίσαµε ότι κόστισε ο Ο.Α.Ε. σ' αυτήν τη δεκαετία, πόσες
θέσεις εργασίας θα µπορούσαµε να είχαµε εξασφαλίσει σε
απευθείας πληρωµή;
Είναι δυνατόν να έρχεται σήµερα η Κυβέρνηση και να επαίρεται και
να λέει ότι ναι, σας κάνουµε τη χάρη και τον διαλύουµε. Βεβαίως
µας κάνετε τη χάρη γιατί ξέρετε και εσείς και ξέρουµε και εµείς ότι
πέρυσι και πρόπερσι ο Πρωθυπουργός στην 'Εκθεση της
Θεσσαλονίκης, είπε ότι καταργείται ο Ο.Α.Ε. και ξέρετε ότι όταν θα
ξαναπάει ο Πρωθυπουργός στη Θεσσαλονίκη φέτος, φαντάζοµαι ότι
δεν θα υπάρχουν και πολλοί άνθρωποι, οι οποίοι θα έχουν ξεχάσει
τι έχει πει όλα αυτά τα χρόνια. Αλλά η πραγµατικότητα σήµερα είναι
ότι αυτός ο οργανισµός που αποτελούσε ένα βασικό κοµµάτι της
πολιτικής του ΠΑ.ΣΟ.Κ. το 1980, απεδείχθη ότι ήταν ένας
οργανισµός ο οποίος χρειάζεται να τον τελειώσουµε. Να τον
τελειώσουµε όµως φορτώνοντας κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις
πλάτες των Ελλήνων φορολογουµένων κατά την επίσηµη δήλωση
εξακόσια ογδόντα δισεκατοµµύρια. 'Ακουσα την περίφηµη λογική
περί λογιστικής ότι, δηλαδή, αυτή είναι λογιστική εικόνα και δεν είναι
πραγµατική. Εγώ, εάν διαβάζω εξακόσια ογδόντα δισεκατοµµύρια
ξέρω ότι είναι εξακόσια ογδόντα δισεκατοµµύρια και ξέρω ότι
κάποιος θα τα πληρώσει αυτά. Και αυτός ο οποίος τα πληρώνει
είναι ο 'Ελληνας φορολογούµενος για άλλη µια φορά.
Αλλά εκεί που ήµουν έτοιµη να συγχαρώ τον κύριο Υπουργό και να
πω ότι εν πάση περιπτώσει σ' αυτόν τον τόπο έφθασε να έρθει κάτι
ουσιαστικό στη Βουλή των Ελλήνων -γιατί εδώ δεν υπάρχει
αµφιβολία ότι υπήρξε κακοδιαχείριση στον Ο.Α.Ε. όλα αυτά τα
χρόνια και δεν υπάρχει επίσης καµία αµφιβολία ότι πλούτισε πολύς
κόσµος από την ιστορία των προβληµατικών επιχειρήσεων, πολύς
κόσµος, εκκαθαριστές, δικηγόροι, εµπλεκόµενοι, ηµέτεροι και άλλοι-
και να πω συγχαρητήρια, κύριε Βενιζέλο, γιατί κάνατε κάτι πολύ
ουσιαστικό, γιατί µε τις παραγράφους 6, 7 και 8 που διάβασα, όλοι
αυτοί οι κύριοι θα δώσουν λογαριασµό για το τι έκαναν, τι έκαναν οι
διάφοροι δικηγόροι, τι κόστισε αυτή η ιστορία, ποιος πλήρωσε, γιατί
πλήρωσε και αν δεν έχουν κάνει καλά τη δουλειά τους αυτοί, όπως
προσθέτει ο κ. Βενιζέλος -αυτό µόνο ένας σωστός
συνταγµατολόγος µπορούσε να είχε σκεφθεί- θα δώσουν και πίσω
τα λεφτά της αποζηµίωσης, έρχεται το νοµοσχέδιο στη Βουλή και
δια µαγείας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νήµα της διαφάνειας
εχάθη. Οι παράγραφοι 6, 7 και 8 δεν υπάρχουν στο νοµοσχέδιο.
Και εδώ δεν ισχύουν αυτά τα οποία µας είπε ο κύριος Υφυπουργός
ότι παραιτήθηκαν δύο την παραµονή της κατάθεσης του
νοµοσχεδίου και κατόπιν τούτου εκλείπει η ανάγκη του ελέγχου.
Χθες µέσα στο Σαββατοκύριακο, αφού έγινε η συζήτηση µέσα στην
επιτροπή, αφού, από ό,τι πληροφορούµαι από τον εισηγητή µας,
τον κ. Νάκο, το σύνολο της Αντιπολίτευσης ήταν υπέρ αυτών των
διατάξεων και συνεχάρη τον κύριο Υπουργό και του είπε, τι ωραία
που τα είπες και πράγµατι είναι µια σωστή διάταξη, ξαφνικά, αυτή η
διάταξη εξαφανίζεται. Πώς εξαφανίζεται; Τι πρέπει εµείς να
σκεφθούµε;
Αυτό το οποίο σκεφτόµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
πολύ δυσάρεστο. Αυτό το οποίο σκεφτόµαστε είναι ότι
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για άλλη µία φορά, δια νόµου, δίνεται συγχωροχάρτι σε οτιδήποτε
έχει γίνει σ' αυτόν τον τόπο. ∆ιότι, ο 'Ελληνας πολίτης ο οποίος µας
παρακολουθεί, θα πρέπει να έχει µείνει µε το στόµα ανοικτό και να
λέει ότι εδώ φθάνει να είσαι εµπλεκόµενος, φθάνει να είσαι
διαπλεκόµενος, φθάνει να είσαι ηµέτερος και έρχεται η Βουλή των
Ελλήνων και δια της ψήφου σας, κύριοι συνάδελφοι της
Πλειοψηφίας, καθαρίζει και καθαρίζει µια και καλή. Και τι µένει;
Μένει µόνο η "λυπητερή" την οποία ο 'Ελληνας φορολογούµενος θα
την πληρώσει, γιατί δεν µπορεί να κάνει τίποτε άλλο και το θέµα
κλείνει και κλείνει εκεί.
Εγώ αυτά δεν τα καταλαβαίνω, κύριοι συνάδελφοι, και περιµένω
από τον κύριο Υπουργό µία πάρα πολύ καθαρή εξήγηση. Αφήστε
που δεν µου έχει ξανατύχει να ψηφίζεται κάτι στην επιτροπή και την
άλλη ηµέρα όταν εµφανίζεται τυπωµένο ...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): ∆ιεγράφη
στην επιτροπή.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Αν διεγράφη στην επιτροπή, δεν το
πήρε είδηση κανείς, κύριε Υφυπουργέ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Θα κάνει
διευκρίνιση ο κ. Νάκος. Του αφήνω το περιθώριο να κάνει τη
διευκρίνιση.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ναι, θα την κάνει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, µη
διακόπτετε. Λέει η κ. Μπακογιάννη την άποψή της. Εγώ έχω τα
πρακτικά της επιτροπής όπως αυτά είναι κατατεθειµένα και από εκεί
και πέρα είναι στη διάθεση του καθενός.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Να ξεκαθαρίσω, κύριοι συνάδελφοι,
ότι η Νέα ∆ηµοκρατία, επειδή καταψηφίζει,, όπως καταλαβαίνετε, το
υπόλοιπο νοµοσχέδιο, δεν σηµαίνει ότι δεν συµφωνεί στον έλεγχο
για τις κρατικές προµήθειες. Συµφωνούµε. Πιστεύουµε ότι είναι µία
σωστή ρύθµιση να υπάρχει προληπτικός έλεγχος από το Ελεγκτικό
Συνέδριο. Θέλω να πω και τα καλά, δηλαδή, αυτού του
νοµοσχεδίου.
Εκεί όµως που έχουµε πράγµατι πάρα πολλά ερωτηµατικά, κύριε
Υπουργέ, είναι για το άρθρο που αφορά το Ολυµπιακό Χωριό. Το
ξεχάσατε, αλλά δεν πειράζει σας το θυµίζω εγώ και θα σας δοθεί η
ευκαιρία να αναφερθείτε πάλι. Εδώ βλέπουµε ότι όλα αυτά τα οποία
πολύ σωστά λέµε για τις κρατικές προµήθειες, στο ίδιο νοµοσχέδιο
παύουν να ισχύουν. Αυτό, κύριοι συνάδελφοι, εµένα µε
προβληµατίζει. 'Ερχεται ένα νοµοσχέδιο, λέει ότι οι κρατικές
προµήθειες θα περνάνε από το Ελεγκτικό Συνέδριο και το ίδιο αυτό
νοµοσχέδιο, λόγω της πολυπλοκότητας του Υπουργείου Ανάπτυξης
αναιρεί αυτήν τη δέσµευση σε ό,τι αφορά το Ολυµπιακό Χωριό, σε
ό,τι αφορά τις προµήθειες, σε ό,τι αφορά οτιδήποτε έχει να κάνει µε
το µέγα πρόσχηµα των Ολυµπιακών Αγώνων. ∆εν µας αρέσει,
κύριε Υπουργέ, αυτό, διότι η ανυπαρξία δράσης της Κυβέρνησής
σας ως προς τη χωροθέτηση του Ολυµπιακού Χωριού, ως προς το
τι πρέπει να γίνει στο Ολυµπιακό Χωριό εδώ και τρία χρόνια που
φωνάζουµε εµείς, δεν µπορεί να δικαιολογήσει σήµερα την εξαίρεση
από όλους τους κανόνες της διαφάνειας, την οποία πρεσβεύετε µε
πάθος σ' αυτό το νοµοσχέδιο, γι' αυτήν την κατηγορία του
Ολυµπιακού Χωριού. Και περιµένουµε και εκεί µια απάντηση.
Το τρίτο και τελευταίο είναι ένας εντονότατος προβληµατισµός που
έχουµε για το θέµα της αγοράς των καυσίµων.
Κυρίες και κύριοι συναδελφοι, εδώ και πάρα πολύ καιρό η Νέα
∆ηµοκρατία προσπαθεί σε όλους τους τόνους να εξηγήσει ότι ένα
µέρος της πτώσης του πληθωρισµού οφείλεται σε ουσιαστικές
διοικητικές παρεµβάσεις και αντιλαµβανόµαστε και το άγχος της
Κυβέρνησης να παρουσιάσει πράγµατι µία πτώση του
πληθωρισµού. Το ερώτηµα είναι τι σοβαρότητα και κυρίως τι
διάρκεια µπορεί να έχουν αυτές οι µεθοδεύσεις. Πώς είναι δυνατόν,
δηλαδή, ένας πληθωρισµός ο οποίος δεν έχει χτυπηθεί στο κύτταρό
του, στην ουσία του να κρατηθεί πραγµατικά χαµηλός µε αυτού του
είδους τις διοικητικές παρεµβάσεις.
Σήµερα µας ανήγγειλε περιχαρής ο κύριος Υπουργός -αν το
κατάλαβα καλά- ότι θα είναι υποχρεωµένα πλέον όλα τα διυλιστήρια
να υποβάλουν τις τιµές, να υπάρχουν εκπτώσεις και να γίνεται ένας
έλεγχος του Υπουργείου Ανάπτυξης.
Το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι γιατί δεν γινόταν µέχρι τώρα και

πώς είναι δυνατόν µε διοικητικές πράξεις να φθάνει κανένας στο
σηµείο να ρίχνει, να ανεβάζει, σαφώς να επηρεάζει τιµές µετοχών,
τις οποίες το ίδιο το κράτος έχει εισάγει στο χρηµατιστήριο και όπου
τελικώς η εικόνα είναι µία εικόνα ουσιαστικότατης στρέβλωσης. Θα
περιµένουµε από τον κύριο Υπουργό κάποιες συγκεκριµένες
απαντήσεις.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ αντιλαµβάνοµαι την
πολυπλοκότητα του Υπουργείου Ανάπτυξης. Αντιλαµβάνοµαι
επίσης ότι πολλές ρυθµίσεις είναι ανάγκη να γίνουν. Αυτό το οποίο
δεν αντιλαµβάνοµαι και το λέω τελείως ειλικρινά, είναι η
προχειρότητα µε την οποία γίνονται. Το ότι άρχισε σήµερα και
τελειώνει σήµερα η πρώτη µέρα στο Τµήµα, το ότι εξαγγέλλονται
τροπολογίες αλλά δεν έρχονται ακόµα για να µπορέσουµε να τις
δούµε, να τις διαβάσουµε, ο τρόπος δηλαδή µε τον οποίο
νοµοθετούµε, επιβεβαιώνουν ότι το µεγάλο πρόβληµα αυτής της
Κυβέρνησης είναι µία αλαζονεία για την οποία δεν θα τη
συγχωρέσει ο ελληνικός λαός.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Μπακογιάννη.
Ο κ. Γεωργακόπουλος έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κύριε
Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, θα ήθελα να διευκρινίσω ένα σηµείο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Θα ήθελα να
διευκρινίσω το εξής: Ο εισηγητής κ. Νάκος αναρωτήθηκε από του
Βήµατος, πώς είναι δυνατόν στο πρακτικό της επιτροπής να µην
περιέχονται οι παράγραφοι 5, 6 και 7 του άρθρου 19. Αυτές οι
παράγραφοι διεγράφησαν από εµένα ρητώς, κατά την επεξεργασία
του άρθρου στη ∆ιαρκή Επιτροπή και η δήλωσή µου περί
διαγραφής µνηµονεύεται στη σελίδα 16 των πρόχειρων
στενογραφηµένων πρακτικών της ∆ιαρκούς Επιτροπής. Κατά τη
συζήτηση δε, τόνισα ότι αυτό γίνεται διότι ήδη έχουν διακόψει την
έννοµη σχέση τους µε τον Ο.Α.Ε. οι δικηγόροι στους οποίους
αναφερόµαστε...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Μα, τι λέτε; Σας εµποδίζει...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Με
συγχωρείτε, να τελειώσω.
'Αρα, πρόκειται για διάταξη που στερείται αντικειµένου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Γιατί στερείται αντικειµένου;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Στερείται
αντικειµένου, διότι δεν υπάρχουν πια οι δικηγόροι αυτοί.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Και αν υπάρχουν θέµατα
ποινικά, στερείται αυτή η διάταξη αντικειµένου;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): 'Οχι, δεν είναι
αυτή η διάταξη, κύριε Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αυτή είναι, τη διάβασα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Οι διατάξεις
που διεγράφησαν, αφορούν τους δικηγόρους.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αυτή είναι η διάταξη, την ξέρω.
Τους βάλατε να παραιτηθούν αµέσως, για να αποφύγουν τις
κυρώσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Μητσοτάκη, σας
παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): ∆εύτερον,
επειδή δεν αξιοποίησα και όλο το χρόνο της αγόρευσής µου και
παρέλειψα να αναφερθώ στο άρθρο που αφορά τα ειδικά
ολυµπιακά έργα, θέλω να πω δύο φράσεις.
Πρώτον,  µία  φράση  θετική,  κάτι  το  οποίο  είναι  πολύ
σηµαντικό.  Το  γεγονός  ότι  τα  ζητήµατα  των  απαλλοτριώσεων
επιλύονται  µε  τις  διατάξεις  του  άρθρου  αυτού  µε  ταχύ  και
σαφή  τρόπο,  είναι  πάρα  πολύ  σηµαντικό  για  την  έγκαιρη
ολοκλήρωση  της  ολυµπιακής  προετοιµασίας.  Ακόµη  σηµαντι-
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κότερο είναι το γεγονός ότι δίδεται µία οριστική εκ του νόµου λύση
στο πρόβληµα του Ολυµπιακού Χωριού. Το Ολυµπιακό Χωριό είναι
περισσότερο από το 50% των κατασκευαστικών έργων της
ολυµπιακής προετοιµασίας.
Υπάρχει όµως ένα κοινωνικό µήνυµα και ένα κοινωνικό νόηµα στη
ρύθµιση αυτή. Η ολυµπιακή προετοιµασία συνδέεται µε τον
Οργανισµό Εργατικής Κατοικίας και το Ολυµπιακό Χωριό στη
µεταολυµπιακή του χρήση θα είναι περίπου τρεις χιλιάδες κατοικίες,
που θα διατεθούν στους δικαιούχους του Οργανισµού Εργατικής
Κατοικίας. 'Ετσι η ολυµπιακή προετοιµασία δεν είναι µία υπόθεση
κατασκευαστών, εργολάβων, τραπεζών, επενδυτών,
χρηµατοοικονοµικών συµβούλων, αλλά είναι µία υπόθεση που
αφορά τον απλό πολίτη, τον εργαζόµενο, το δικαιούχο του
Οργανισµού Εργατικής Κατοικίας. Αυτό έχει τεράστια σηµασία.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Και γι' αυτό καθυστερεί;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): ∆εν
καθυστερεί τίποτε. Είµαστε εντός των συµβατικών µας πλαισίων
πλήρως. Σας διαβεβαιώ, κυρία Μπακογιάννη, ότι αν είχαµε
καθυστερήσει έστω και επ' ελάχιστον, δεν θα µας άφηνε σε χλωρό
κλαρί η ∆ιεθνής Ολυµπιακή Επιτροπή. Είναι πολύ αυστηρός κριτής.
Ως προς τις διαδικασίες διαφάνειας, σας θυµίζω ότι ούτως ή άλλως
όλες οι διαδικασίες και όλες οι συµβάσεις έργων και προµηθειών
της Οργανωτικής Επιτροπής των Ολυµπιακών Αγώνων τελούν υπό
τον προληπτικό έλεγχο νοµιµότητας ειδικού τριµελούς κλιµακίου
δικαστών του Ελεγκτικού Συνεδρίου, που είναι εγκατεστηµένο
µονίµως στον οργανισµό.
Σε ποιον άλλο φορέα του δηµοσίου ή του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα υπάρχει ειδικό κλιµάκιο µε επικεφαλής αντιπρόεδρο του
Ελεγκτικού Συνεδρίου, που ελέγχει προληπτικά όλες τις συµβάσεις;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Ισχύει η απευθείας ανάθεση; Ναι ή όχι;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): 'Οχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: 'Αλλα λέει το νοµοσχέδιο και άλλα λέτε
εσείς.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Επιπλέον δε
οι διατάξεις της οδηγίας που διέπει τα έργα αυτά, ισχύουν και
εφαρµόζονται. Ουδείς µπορεί να εξαιρεθεί από το Κοινοτικό ∆ίκαιο
και...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Αφήστε το Κοινοτικό ∆ίκαιο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης):...άρα ισχύουν
τα πάντα. Το Κοινοτικό ∆ίκαιο είναι αυστηρότερο του Εθνικού στην
προκειµένη περίπτωση, σε σχέση µε τις αναγγελίες, τις προθεσµίες,
τις διαδικασίες, τα πάντα. Ασκείται µία κριτική άνευ αντικειµένου,
που λυπάµαι που το λέω, αλλά υποδηλώνει άγνοια των διατάξεων.
Και τώρα δεν δικαιολογείται η άγνοια, γιατί ενηµερώνω για µια
ακόµη φορά το Τµήµα για την ισχύ των διατάξεων αυτών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Γνωρίζετε την παράγραφο 3 του
άρθρου 23, κύριε Υπουργέ; Ναι ή όχι;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε
Γεωργακόπουλε, έχετε το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Μισό λεπτό, έδωσα το
λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ. Ζήτησε το
λόγο. 'Εκανε µία παρέµβαση ο κύριος Υπουργός. Θέλετε να κάνετε
και εσείς τρίλεπτη παρέµβαση;
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ:'Ισως και λιγότερο...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τότε να αποχωρήσουµε εµείς,
κύριε Πρόεδρε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Ζητώ το λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Εφόσον ζητάτε το λόγο
επί προσωπικού, θα σας δώσω το λόγο επί του προσωπικού.
Κυρία Μπακογιάννη, επιµένετε να πάρετε το λόγο για ένα λεπτό;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): ∆έχοµαι ότι
κάνατε λάθος. Εγώ δεν έχω κανένα πρόβληµα.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, ...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: ∆ύο φορές µου δώσατε το
λόγο και µου τον έχετε αφαιρέσει, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Επιµένει ο κ.
Γεωργακόπουλος.
Κύριε Νάκο, έχετε το λόγο για ένα λεπτό, για να πείτε σε τι
συνίσταται το προσωπικό σας ζήτηµα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Συνίσταται, κύριε Πρόεδρε, στο ότι διεφάνη
ότι παραποιώντας την αλήθεια, παρ' ότι είχε ειπωθεί η διαγραφή
των παραγράφων του συγκεκριµένου άρθρου, δηµιούργησα
εντυπώσεις.
Και θα ήθελα να πω ότι θεωρώ ότι θίγοµαι απ' αυτήν τη διατύπωση.
Πιθανόν για αποδεικτικό στοιχείο, ο κύριος Υπουργός έδειξε τα
Πρακτικά, όπου βεβαίως δεν υπάρχει αιτιολόγηση, αλλά
αναγράφεται ότι οι παράγραφοι 5, 6 και 7 διαγράφονται.
'Αρα, αυτό δεν µπορώ να το αµφισβητήσω και δεν θέλω να αφήσω
υπονοούµενα, αλλά θέλω µόνο να ρωτήσω τον κύριο Υπουργό:
Είχαµε επιλέξει mot a mot, είχαµε προδιαγράψει ποιοι ευθύνονται,
για παραβάσεις από το διοικητικό συµβούλιο των επιχειρήσεων,
είναι ο πρόεδρος, ο διευθύνων σύµβουλος Α' εντεταλµένοι
σύµβουλοι. Και το έχω γραµµένο. Εδώ γιατί υπάρχει γραµµένο
ακόµη και τα µέλη του ∆.Σ.;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Γιατί η
υπηρεσία δεν το διέγραψε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Μάλιστα, αυτό λέω, κύριε Πρόεδρε.
Αντίστοιχα παραδείγµατα µπορώ να σας αναφέρω.
Και ερωτώ: Είναι δυνατόν να ψηφίζεται µε τον τρόπο που
ψηφίζεται, να συµφωνούµε σε κάτι στο Πρακτικό...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Αυτό δεν είναι
προσωπικό θέµα όµως.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Εδώ πρέπει να µας πείτε, κύριε Υπουργέ,
ότι "εδώ έχω να κάνω τις εξής διορθώσεις, µία, δύο, τρεις,
τέσσερις". 'Οταν έφυγε το πρακτικό συµφωνηµένο από τη ∆ιαρκή
Επιτροπή, επιτρέπεται να γίνεται παραποίηση αυτού του
πρακτικού, χωρίς να διευκρινίζεται εδώ ότι διέγραψε αυτά;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Για παραποίηση,
κοιτάξτε, κύριε Νάκο, δεν δέχοµαι την έκφραση...
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Με συγχωρείτε για την έκφραση, αλλοίωση
του πρακτικού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ούτε αλλοίωση ούτε
παραποίηση. Οι λέξεις "αλλοίωση και παραποίηση" πρακτικών
µέσα στη Βουλή, σηµαίνουν ότι από εκεί και πέρα και οι
πρακτικογράφοι και οι υπηρεσίες...
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Πιάνεστε από λέξεις. Το νόηµα είναι το εξής:
Συµφωνήθηκε και ψηφίστηκε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Οφείλω να αναφερθώ
στη σελίδα 16 των πρακτικών. 'Οταν λέτε ότι αµφισβητείται το κύρος
µε το οποίο τα Προεδρεία των Επιτροπών, το Προεδρείο της
Βουλής επιβλέπει το θέµα των πρακτικών, τότε από εκεί και πέρα
είναι µέγα το σφάλµα, το οποίο κάνετε, κύριε Νάκο, και
κοινοβουλευτικό σφάλµα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Γιατί κάνω σφάλµα, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Αν µπούµε στο θέµα
της αµφισβήτησης των πρακτικών, των όσων λέγονται...
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Μα, δεν ακούσατε την απάντηση του κυρίου
Υπουργού; 'Οτι η επιτροπή το παρέλειψε ή δεν το έσβησε; Γίνεται
αυτό. Το οµολόγησε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Το οµολόγησε. Τι άλλο θέλετε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κύριε
Πρόεδρε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Μισό λεπτό, κύριε
Υπουργέ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: 'Εχω, λοιπόν, δικαίωµα ή δεν έχω να
σκέφτοµαι οτιδήποτε µπορεί. ∆εν έχω δικαίωµα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ  (Παναγιώτης  Σγουρίδης):  Στη  σελίδα  16,  µε
προεδρεύοντα  τον  Αντιπρόεδρο  της  Επιτροπής  κ.  Τσετινέ,
αναφέρεται  ότι  στην  παράγραφο  2  του  ιδίου  άρθρου  στο  τέλος
των  παραπάνω  εδαφίων,  προστίθεται  "σε  εποπτευόµενους  σ'
αυτούς  φορείς".  Είναι  στην  παράγραφο  2  του  ιδίου  άρθρου
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κλπ. Στην παράγραφο 4 του ιδίου άρθρου, το δεύτερο εδάφιο
απαλείφεται. Οι παράγραφοι 5,6 και 7 του ιδίου άρθρου
διαγράφονται.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Εγώ δεν µπορώ να αµφισβητήσω αυτά που
αναφέρονται, διότι...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Αυτά υπάρχουν στα
πρακτικά της επιτροπής.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Γιατί δεν µε αφήνετε να πω, κύριε Πρόεδρε;
Ο ίδιος ο κύριος Υπουργός δεν υπεράσπισε τον εαυτό του σε αυτό
το συγκεκριµένο θέµα...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Εγώ υπερασπίζοµαι το
κύρος των πρακτικών και των επιτροπών της Βουλής.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Την ακούσατε την απάντηση του κυρίου
Υπουργού;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Αυτό υπερασπίζοµαι
εγώ ως Προεδρεύων.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Την ακούσατε την απάντηση του κυρίου
Υπουργού;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κύριε
Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο για ένα λεπτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κατ' αρχάς,
λυπάµαι πάρα πολύ. Περίµενα άλλη στάση από τον κ. Νάκο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Αφήστε τώρα αυτά τα
πράγµατα, κύριε Υπουργέ. Απαντήστε...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Μισό λεπτό.
'Εχουνε σηµασία αυτά στο Κοινοβούλιο. Η ουσία είναι αυτά.
Ο κ. Νάκος καταφέρθηκε κατά του Υπουργού, κατά της Κυβέρνησης
και εµµέσως κατά του Προεδρείου λέγοντας ότι διεγράφησαν
παράγραφοι που δεν είχαν διαγραφεί κατά τη συζήτηση στη ∆ιαρκή
Επιτροπή. Πηγαίνω στο έδρανό του, του δείχνω τη σελίδα 16 των
πρακτικών όπου εγώ δηλώνω ρητά ότι διαγράφονται οι
παράγραφοι αυτοί. Αντί να πει ότι έσφαλα και το δέχοµαι,
σηκώνεται και λέει ότι σε µια άλλη διάταξη αντί να υπάρχει ευθύνη
όλων των µελών του διοικητικού συµβουλίου, περιορίσαµε την
ευθύνη στον πρόεδρο, τον διευθύνοντα και εντεταλµένους
συµβούλους και το γενικό διευθυντή και διαγράψαµε τα µέλη του
διοικητικού συµβουλίου. Στην εκτύπωση υπάρχει η ευθύνη του
προέδρου, του διευθύνοντος συµβούλου και µένει ...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: 'Αρα, έχει δίκιο ο κ. Νάκος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Μα, κύριε
Βαρβιτσιώτη, περιµένετε.
...σε µια άλλη διάταξη. Προφανώς η υπηρεσία εκ παραδροµής δεν
διέγραψε τη φράση "τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου".
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Να πω άλλη µια τώρα, κύριε Υπουργέ; Να
πω για τους εργαζόµενους...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σηµαίνει προχειρότητα,
κύριε Υπουργέ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Με
συγχωρείτε, είναι άλλο πράγµα να µην περάσει η υπηρεσία αυτά
που είπαµε στα πρακτικά στο κείµενο και άλλο πράγµα να
κατηγορείται η Κυβέρνηση ότι έβαλε στο κείµενο κάτι που δεν είπα
στα πρακτικά.
Κάνατε ατόπηµα. Φέροµαι µε πολύ µεγάλη επιείκεια και φιλικότητα
και αντί να ζητήσετε συγγνώµη, ζητάτε και τα ρέστα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Και εσείς κάνατε ατόπηµα, κύριε
Υπουργέ, που από την πρώτη στιγµή δεν κάνατε τη διευκρίνιση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης):
Καταλαβαίνετε τη διαφορά; Είναι άλλο πράγµα...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, τελειώνετε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κύριε
Βαρβιτσιώτη, αντί να ωρύεσθε σε µένα, να δώσετε συµβουλές ως

παλαιός κοινοβουλευτικός στον εισηγητή σας. Είναι άλλο πράγµα
να έχουµε πει κάτι στα πρακτικά και να µην το έχει περάσει πάνω
στο κείµενο του νοµοσχεδίου η υπηρεσία και άλλο πράγµα να
περνάει κάτι στο κείµενο χωρίς να το έχουµε πει στα πρακτικά. Το
καταλαβαίνετε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: ∆εν είναι ατόπηµα το ότι εσείς, µε την
έναρξη της συζήτησης δεν το διευκρινίσατε;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε
Γεωργακόπουλε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): ∆εν είναι
κανένα ατόπηµα, διότι αυτά γίνονται στη συζήτηση των ενοτήτων
των άρθρων και όχι επί της αρχής. ∆εν είναι ζητήµατα επί της αρχής
αυτά. Απορώ πώς τα λέτε εσείς, ένας παλαιός και έµπειρος
κοινοβουλευτικός.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Θα πω
λεπτοµέρειες νοµοτεχνικές στη συζήτηση επί της αρχής;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Είναι ουσία, δεν είναι λεπτοµέρειες.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε
Γεωργακόπουλε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Αντί να
κάνετε συστάσεις...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Να µη γράφεται τίποτε
στα Πρακτικά από αυτά που λέει ο κύριος Υπουργός.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν κατάλαβα
γιατί δηµιουργήθηκε αυτή η οξύτητα, αφού ο Υπουργός και το
Τµήµα έχει τη δυνατότητα να διορθώσει το νοµοσχέδιο, όπως εµείς
θέλουµε αυτήν τη στιγµή, χωρίς να υπάρχει καµία διαφωνία. Τα
Πρακτικά, εξάλλου, που υπάρχουν αποδεικνύουν ότι όλα αυτά
έχουν ειπωθεί. Τότε, προς τι όλη αυτή η φασαρία; Νοµίζω ότι η
έλλειψη επιχειρηµάτων για να αντικρούσουν το νοµοσχέδιο στα
επιµέρους θέµατα δηµιούργησαν αυτήν την αντιπαλότητα.
Πράγµατι το σηµερινό νοµοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι ήταν
αναγκαίο ιδιαίτερα για τον Ενιαίο Φορέα Ελέγχου Τροφίµων. ∆εν
χρειάζεται κανένας να είναι ιδιαίτερα σοφός για να πει ότι τα
τρόφιµα είναι εκείνα τα οποία διαµορφώνουν την υγεία του λαού. Τα
τρόφιµα τον τελευταίο καιρό, δεν είναι όπως ήταν παλιά που ο
καθένας µπορούσε να τα παίρνει κατ' ευθείαν από τον παραγωγό.
Αλλά άλλα υφίστανται µια σειρά επεξεργασιών (µεταφορές,
αποθηκεύσεις, βιοµηχανοποίηση, πρόσθετα στοιχεία, χρωστικές
ουσίες, άλλες χηµικές ουσίες) µε αποτέλεσµα να φθάνουν στον
καταναλωτή τελείως διαφορετικά. Αυτό, λοιπόν, δηµιούργησε την
ανάγκη των αυστηρών ελέγχων των τροφίµων.
Αλλά όπως απεδείχθη, όχι µόνο από τους ελληνικούς φορείς
ελέγχων, αλλά και από τους ευρωπαϊκούς φορείς ελέγχων, αυτοί οι
έλεγχοι ήταν ελλιπέστατοι. Αυτό απεδείχθη πρόσφατα µάλιστα µε
τις διοξίνες, όταν πήρε το θέµα αυτό τέτοια έκταση, λόγω των
καταστροφικών συνεπειών που έχουν για την υγεία των πολιτών.
∆εν χρειάζεται, όµως, να επεκταθούµε περισσότερο.
Αυτός ο ενιαίος φορέας έρχεται αυτήν τη στιγµή να συντονίσει τις
διάσπαρτες υπηρεσίες, οι οποίες υπήρχαν στην ελληνική πολιτεία,
έτσι ώστε να γίνεται ένας ουσιαστικός έλεγχος σε βάθος,
επιστηµονικός και να συντονίζεται σε όλη την επικράτεια,
δηµιουργώντας µάλιστα παραρτήµατα και στις δεκατρείς
περιφέρειες, έτσι που ουσιαστικά να µην έχουµε µόνο το κέντρο,
αλλά να γίνονται σε όλες τις περιφέρειες αυστηροί έλεγχοι.
Το  σηµαντικότερο  είναι  ότι  δεν  σταµατούµε  στους  ελέγχους.  Το
λέω  γιατί  ειπώθηκε  ότι  επιβάλλονται  µόνο  κυρώσεις  και  ότι  το
νοµοσχέδιο  δεν  αναφέρεται  τόσο  στην  ουσία  των  ελέγχων,  όσο
στην  ουσία  των  κυρώσεων.  ∆εν  συµφωνώ.  Αντίθετα
προβλέπεται  και  ο  έλεγχος  των  ελεγκτών.  Αυτό  είναι  το
σηµαντικό.  Για  πρώτη  φορά  καθιερώνεται  στο  συγκεκριµένο
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νοµοσχέδιο ότι και οι έλεγχοι που θα κάνει το ΕΦΕΤ µπορεί να
υποστούν δευτερογενή έλεγχο από επιστηµονικά εργαστήρια, από
πανεπιστήµια και από άλλους φορείς, έτσι ώστε να αποδειχθεί ότι οι
έλεγχοι οι οποίοι γίνονται από τον Ενιαίο Φορέα Ελέγχου Τροφίµων
είναι πράγµατι οι σωστοί. Και βεβαίως θα υπάρχει και µία
διαφάνεια, γιατί θα υπάρχει και ο φόβος του επανελέγχου.
Ειπώθηκαν, λοιπόν, πολλά, ότι δεν κάνει τίποτα το νοµοσχέδιο, ότι
δεν ξεκινά από τον πρωτογενή έλεγχο κλπ. Μα, ο πρωτογενής
έλεγχος γίνεται από το Υπουργείο Γεωργίας, το οποίο έχει την
ευθύνη. Θα υπάρχει πιστεύω συνεργασία µεταξύ των δύο αυτών
φορέων, γιατί ουσιαστικά θα πρέπει να µας ενδιαφέρει πώς
προετοιµάζεται η τροφή πριν πάει στον καταναλωτή. Η
προετοιµασία ξεκινά από το χωράφι, µπορεί να ξεκινήσει από το
φυτοφάρµακο, από το λίπασµα, ακόµα και από το σπόρο, όταν
µιλάµε για µεταλλαγµένα προϊόντα. Ασφαλώς µπορεί να ξεκινήσει
από τις ζωοτροφές και από όλα τα σχετικά, τα οποία µπορεί στο
τέλος να µας παραδίδουν προϊόντα, είτα καλά για την υγεία είτε
καταστροφικά. Αυτός ο έλεγχος πρέπει να γίνεται και από το
Υπουργείο Γεωργίας, αλλά και µετά, από τον ΕΦΕΤ για το προϊόν
που πηγαίνει προς κατανάλωση. Αυτά, όσον αφορά τον ΕΦΕΤ.
Ειπώθηκε ότι φτιάχνουµε τώρα τους µηχανισµούς. Μα, η
πολυπλοκότητα της χηµείας έχει δηµιουργήσει την ανάγκη
ηυξηµένων ελέγχων, έχει δηµιουργήσει την ανάγκη αυστηροτέρων
ελέγχων, έχει δηµιουργήσει την ανάγκη επιστηµονικότερων
ελέγχων, γιατί δεν µπορεί κανείς να µπει τόσο βαθιά, όσο έχει µπει
σήµερα η χηµεία στα τρόφιµα.
H διοικητική διάρθρωση του ΕΦΕΤ δεν νοµίζω ότι δηµιουργεί
κανένα ιδιαίτερο πρόβληµα. Υπάρχει το διοικητικό συµβούλιο,
υπάρχει το επιστηµονικό συµβούλιο, υπάρχουν οι επιστήµονες.
Ακόµα δεν νοµίζω ότι, εάν ουσιαστικά καταργηθούν άλλοι φορείς, οι
οποίοι κάνουν αυτόν τον έλεγχο, οι πεντακόσιοι πενήντα υπάλληλοι
τους οποίους θα απορροφήσει ο ΕΦΕΤ -µάλιστα πολλούς µε
απόσπαση από τους προηγούµενους οργανισµούς, οι οποίοι
καταργούνται- είναι τόσο πολλοί που να δηµιουργείται ιδιαίτερο
πρόβληµα.
∆εν θέλω να σταθώ, όµως, στον ΕΦΕΤ. 'Εχει και άλλα τµήµατα το
νοµοσχέδιο, το οποίο, όπως χαρακτηριστικά είπε ο Υπουργός,
καλύπτεται από τη σκέπη του Υπουργείου Ανάπτυξης. Τέτοια
θέµατα είναι τα θέµατα των µισθώσεων.
Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας θέσω ένα θέµα. ∆εν θα µπω στη
λεπτοµέρεια των µισθώσεων. Υπάρχουν ορισµένες κατηγορίες
µισθώσεων, που ενώ είναι επαγγελµατικές µισθώσεις δεν
αναγνωρίζονται ως επαγγελµατικές µισθώσεις. Θα ξαφνιαστείτε αν
σας πω ότι ένας Βουλευτής δεν έχει επαγγελµατική στέγη. Το
συµβόλαιο το οποίο κάνει, όταν πάει να νοικιάσει ένα γραφείο είναι
αστική µίσθωση, αν δεν ασκεί επάγγελµα. Αν ασκεί επάγγελµα, τότε
βεβαίως έχει επαγγελµατική στέγη ως γιατρός, ως µηχανικός κλπ.
∆εν του αναγνωρίζει, όµως, ο νόµος ως επαγγελµατική στέγη το
πολιτικό του γραφείο.
Κι ενώ από το 1983-1984 που ψηφίσαµε τους νόµους για τη
µίσθωση, βάζοµε συνέχεια αυτό το θέµα, όλοι οι Υπουργοί
Εµπορίου, αγνοούν αυτήν την τοποθέτηση.
Θέλω να πω, όµως, δύο λόγια και για τον ΟΑΕ. Είπε κάποιος ότι ο
ΟΑΕ ήταν καταστροφικός για την ελληνική οικονοµία. Νοµίζω ότι
είναι υπερβολή. Ο ΟΑΕ πράγµατι τότε διέσωσε τις τράπεζες. Εάν
τότε δεν γινόταν ο ΟΑΕ και η τότε κυβέρνηση έλεγε προς στις
τράπεζες, "Πάρτε κύριοι τις επιχειρήσεις και κάντε τες ό,τι νοµίζετε.
'Εχετε εγγράψει τις εγγυήσεις, έχετε πάρει τις εγγυήσεις που έχετε,
εµείς δεν αναλαµβάνουµε καµία ευθύνη.", τότε ήταν βέβαιο ότι θα
κατέρρεε το τραπεζικό σύστηµα. 'Ηταν τόσο µεγάλα τα ποσά...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Σοβαρά το λέτε;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ποιά ποσά ήταν; Ασήµαντα
ήταν.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν ήταν καθόλου ασήµαντα,
κύριε Μητσοτάκη, τα ποσά. 'Ηταν εκατοντάδες δισεκατοµµύρια τα
οποία είχαν αναλάβει και η ΕΤΒΑ και η Εθνική Τράπεζα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Εν πάση περιπτώσει οι
τράπεζες ήταν υπεύθυνες για τις χορηγήσεις τότε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σύµφωνοι. 'Εγινε ο ΟΑΕ ο
οποίος εξυγίανε ουσιαστικά τις τράπεζες, το δε ποσό το οποίο
άκουσα εδώ ότι 1,3 τρισεκατοµµύρια στοίχισε ο ΟΑΕ, τουλάχιστον
είναι υπερβολή. Γιατί εξηγήθηκε από τον κ. Τσουδερό στην
επιτροπή, το είπε και ο κύριος Υπουργός σήµερα, αλλά µάλλον
κάνετε πως δεν καταλαβαίνετε. 'Οταν ο ΟΑΕ δανειζόταν για να
αντεπεξέλθει στις ανάγκες από την τράπεζα µε την εγγύηση του
δηµοσίου; Αυτό δεν το είπατε. Και γι' αυτό µετά κατέπιπτε η
εγγύηση του δηµοσίου γιατί ο ΟΑΕ δεν πλήρωνε τα δάνεια. Με δυο
δισεκατοµµύρια (2.000.000.000) τον πριµοδότησε. Τόσο ήταν το
κεφάλαιο του ΟΑΕ και µετά έγινε πέντε δισεκατοµµύρια
(5.000.000.000).
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Και τα δάνεια δεν είναι χρέος;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: 'Ολα τα άλλα τα εδανείζετο ο
ΟΑΕ. Τα εδανείζετο µε την εγγύηση του δηµοσίου και επειδή δεν
είχε να τα πληρώσει τα πλήρωνε το δηµόσιο και µετά αυτά έρχοντο
ως απαίτηση του δηµοσίου στο δηµόσιο ταµείο γι' αυτό τοκίζονται
µε 3% το µήνα που έφθανε περίπου 50% το χρόνο. Το αποτέλεσµα
ήταν να διογκωθεί το χρέος του ΟΑΕ. Γι' αυτό είπαµε ότι είναι
λογιστικό και ότι δεν είναι πραγµατικό αυτό το χρέος. Αν το δηµόσιο
λόγω των δηµοσιονοµικών αναγκών δεν είχε χρήµατα να δώσει
από το δηµόσιο ταµείο δανειζόταν από τις τράπεζες, τα πλήρωνε
µετά όταν κατέπιπταν αυτά και το αποτέλεσµα ήταν να µένει ως
απαίτηση του δηµοσίου από τον ΟΑΕ ενώ ήξερε ότι ποτέ δεν θα
πάρει από τον ΟΑΕ αυξανόµενα όµως και µε 3% το µήνα όπως
έγινε και µε την ΕΑΣ. Η ίδια περίπτωση. Χωρίς να είναι ουσιαστικό
το χρέος.
Για τις προµήθειες. Είναι γεγονός ότι στο θέµα των προµηθειών µε
τις διατάξεις τις οποίες συµπεριλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο και δεν
θα αναφερθώ σ' αυτές µια µια, ίσως να τα πούµε στην κατ' άρθρον
συζήτηση ουσιαστικά πραγµατικά διευρύνεται η διαφάνεια την
οποία πρέπει να έχουµε στις δηµόσιες προµήθειες και στις
συµβάσεις. Το ότι θα δηµοσιεύονται στο ΦΕΚ όλες οι προµήθειες
που θα υπάρχει ένα τεύχος του φύλλου της Εφηµερίδας της
Κυβέρνησης που θα γνωρίζει ο οποιοσδήποτε ότι οποιαδήποτε
προµήθεια του δηµοσίου θα πρέπει να έχει περάσει από το ΦΕΚ
διαφορετικά δεν ισχύει είναι ένα σηµείο διαφάνειας. Το ότι θα γίνεται
προληπτικός έλεγχος από το ελεγκτικό συνέδριο, είναι επίσης ένα
άλλο σηµαντικό στοιχείο διαφάνειας.
Τώρα θέλω να πω κάτι για τον ΕΟΤ. 'Ακουσα, κύριε Υπουργέ, ότι
θα κάνετε καινούρια ρύθµιση στα δάνεια του ΕΟΤ και ιδιαίτερα των
ξενοδόχων.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): 'Οχι δεν είναι
αυτό.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει αν δεν είναι αυτό, διότι
διάβασα κάτι τέτοιο στις εφηµερίδες.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Είναι
δηµοσίου δικαίου οφειλές προς τον ΕΟΤ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει.
Θα έρθω όµως λίγο στις τιµές των καυσίµων µια και τις αναφέρατε.
Από τότε που ψηφίστηκε ο νόµος 2008 αν δεν κάνω λάθος, που
αναφέρεται στην απελευθέρωση της τιµής των καυσίµων είχαµε
επισηµάνει το τι θα γινόταν µε τα καύσιµα όταν οι τιµές θα έπαιζαν
στο αργό πετρέλαιο. Ο τότε Υπουργός Εµπορίου ο κ.
Ανδριανόπουλος δεν τα άκουσε. Οι µετέπειτα Υπουργοί παρ' ότι το
βάλαµε σε διάφορες επιτροπές, πάλι δεν άκουσαν τις απόψεις τις
οποίες έχουµε αναφέρει.
Εφόσον  τα  πρατήρια  θα  έχουν  τη  δυνατότητα  να  κρατάνε
βιβλία  αγορών,  δεν  θα  ελέγξετε  ποτέ  τις  τιµές  των  καυσίµων.
Γιατί  συµφέρει  και  τις  εταιρείες  πετρελαιοειδών  οι  οποίες
προµηθεύουν  µε  το  βιβλίο  αγορών  µόνο  τα  πρατήρια  και  τα
πρατήρια  γιατί  δεν  έχουν  βιβλίο  εσόδων,  εξόδων  έτσι  ώστε  να
φαίνεται  πόσο  αγοράζουν,  πόσο  πουλάνε.  Και  ουσιαστικά
διευρύνετε  και  διευκολύνετε  και  τη  φοροδιαφυγή  και  το  µη
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έλεγχο των τιµών.
'Ενα άλλο στοιχείο είναι οι ταµειακές µηχανές, οι αντλίες-ταµειακές
µηχανές. Υπάρχουν σε όλο τον κόσµο, εκτός από εδώ. Ενώ
αλλάζουν τις αντλίες τα πρατήρια, εµείς τους επιτρέπουµε να
βάζουν αντλίες, ουσιαστικά µη προηγµένης τεχνολογίας αντί να
τους υποχρεώσουµε να βάλουν τις αντλίες ταµειακών µηχανών,
έτσι ώστε να µπορούµε να ελέγχουµε ανά ώρα και ποια ώρα και
ποιο λεπτό, σε ποια τιµή πούλησαν. Γνωρίζετε όταν πρόκειται να
αυξηθεί η τιµή ότι κλείνουν τα πρατήρια και την εποµένη ηµέρα
πουλάνε µε τις ανώτερες τιµές, ουσιαστικά θησαυρίζοντας.
'Ενα άλλο στοιχείο το οποίο θέλω να πω για την τιµή των καυσίµων,
κύριε Υπουργέ, είναι ότι δεν έχω κατανοήσει ακόµα γιατί οι εταιρείες
πετρελαιοειδών υπολογίζουν ποσοστά κέρδους επί των φόρων του
δηµοσίου. Πού ακούστηκε αυτό; Το φόρο τον εισπράττουν για να
τον αποδώσουν. ∆εν βάζουν από την τσέπη τους τίποτα κεφάλαια
για να έχουν την απαίτηση να εισπράξουν επί των κεφαλαίων
αυτών κάποια ποσοστά κέρδους. Επί των φόρων βάζουν ποσοστά
κέρδους.
Εάν, λοιπόν, κάνετε αυτές τις διορθώσεις, πιστεύω ότι οι τιµές των
καυσίµων θα έρθουν σε φυσιολογικά επίπεδα και έτσι θα ξεφύγετε
από τον ασφυκτικό κλοιό τον οποίο έχει αρχίσει και πάλι να κάνει ο
πληθωρισµός και µάλιστα ουσιαστικά να δυναµιτίζει ή να
δυσκολεύει ή ακόµα και να πηγαίνει λίγο πιο πίσω την πορεία µας
προς την Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση που είναι ένας από
τους σηµαντικότερους, αν όχι ο σηµαντικότερος, στόχος, τον οποίο
έχει βάλει η Κυβέρνηση τα τελευταία χρόνια.
∆είτε, λοιπόν, αυτά τα θέµατα εάν πραγµατικά θέλετε να υπάρξει
ουσιαστικός έλεγχος στα καύσιµα.
Τώρα θέλω να πω και κάτι ακόµα για το εµπόριο και θα τελειώσω
εδώ. Είπατε, ωράρια για τη λειτουργία των καταστηµάτων. ∆εν
υπάρχουν όµως οι ηµέρες λειτουργίας των λαϊκών αγορών. Και
έχουµε σε πολλές περιοχές το εξής φαινόµενο: Την Κυριακή που
είναι κλειστά τα καταστήµατα, να λειτουργούν λαϊκές αγορές και να
διεκδικούν οι εµπορικοί σύλλογοι να λειτουργεί µεν η λαϊκή αγορά,
αλλά να είναι και ηµέρα που είναι τα καταστήµατα ανοιχτά, έτσι
ώστε να υπάρχει και κάποιος ανταγωνισµός και όχι την ηµέρα που
τα καταστήµατα είναι κλειστά. Αυτό θα ήθελα να το προσέξετε. Οι
δε νοµάρχες και οι δήµαρχοι µη νοµίζετε ότι έχουν τη δυνατότητα να
µπορέσουν να αντιδράσουν στα σωµατεία αυτά είτε των εµπορικών
συλλόγων είτε των λαϊκών αγορών είτε οτιδήποτε. 'Ισως να έπρεπε
να υπάρχει µία ρύθµιση από το Υπουργείο που να είναι καθολική
για όλη τη χώρα που να µη δηµιουργούνται αυτές οι µεγάλες αδικίες
ή τουλάχιστον διενέξεις µεταξύ εµπόρων, και λαϊκών αγορών.
Τελειώνοντας, κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο λύνει
πάρα πολλά προβλήµατα, δηµιουργεί καινούριους φορείς, οι οποίοι
θα βοηθήσουν στον έλεγχο των τροφίµων και µία σειρά άλλων
θεµάτων, όπως ανέφερα και διαφάνεια, κατάργηση του ΟΑΕ, που
είναι σηµαντικά, έτσι ώστε να προχωρήσει η Κυβέρνηση στο έργο
της αλλά και ουσιαστικά να ολοκληρωθεί ήδη η ψήφιση, έτσι ώστε
να λειτουργήσει γρήγορα ο ΕΦΕΤ γιατί είναι άµεση ανάγκη ελέγχου
των τροφίµων, τα οποία, όπως είπα, αποτελούν και το βασικό
παράγοντα της υγείας των πολιτών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Πολύδωρας έχει
το λόγο.
ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι
συνάδελφοι, θα ακολουθήσω µία άλλη γραµµή σκέψεως
αποδεχόµενος τον τίτλο του νοµοσχεδίου παρά την κριτική που
ασκήθηκε για τον τίτλο, ότι δηλαδή δεν έχει αρχή, είναι περίπου
ψευδεπίγραφο, είναι ένα συµπίληµα διατάξεων άλλοτε επιτυχώς,
άλλοτε ανεπιτυχώς διατυπωµένων δια ρύθµιση καταστάσεων.
Εγώ έχω την τιµή να σας αναφέρω ότι ως πολίτης αυτής της χώρας
παρακολούθησα το φαινόµενο των τρελών αγελάδων να σαλπίζει
στο καταναλωτικό κοινό της Ευρώπης µε φόβους έως πανικούς και
το ελληνικό κράτος αµήχανο, πανικόβλητο και χωρίς µηχανισµό
αντιδράσεως. 'Οχι ότι µπορεί να λύσει το πρόβληµα, αλλά κάποια
ελάχιστα αναχώµατα είναι το ζητούµενο για τα διοικητικά συστήµατα
χωρών της Ευρώπης µέσα στο µεγάλο κύκλο παραγωγής,

κατανάλωσης, διάθεσης αγαθών, δηµόσιας υγείας του ευρωπαϊκού
γίγνεσθαι.
∆ιαβάζω ότι η Τουρκία συστήνει, στήνει εργοστάσιο ατοµικής
ενέργειας στα παράλια της Μικράς Ασίας, απέναντι από την Κύπρο,
κοντά στη Ρόδο. Και η ελληνική Κυβέρνηση αµήχανη, αδύνατη να
διαχειρισθεί ή να προσεγγίσει σε µία επαφή, σε µία προσέγγιση το
θέµα, ότι µας αφορά, ότι αφορά τη δηµόσια υγεία, τη ζωή των
κατοίκων της περιοχής.
Πληροφορούµαι επίµονα από καταγγελίες του ιταλικού Τύπου,
συγκεκριµένα από το περιοδικό ESPRESSO και άλλα ότι στα
Σκόπια υπάρχει εργοστάσιο παραγωγής ηρωίνης, αυτό το
φαρµακευτικό εργοστάσιο. Το ελληνικό κράτος αµήχανο, χωρίς να
µπορεί να ασκήσει -δεν ξέρω αν θέλει- και τα διεθνή του δικαιώµατα
και να συντονίσει τη δράση του µαζί µε τα υπόλοιπα όργανα και
κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Στον πόλεµο της ντροπής προχθές έφθασε η ελληνική πολιτεία στα
όρια του γελοίου όταν εγένοντο συζητήσεις. 'Ενας πανικός πάλι είχε
καλύψει όλο το έδαφος για τη χρήση και το σύννεφο από τη χρήση
του εξαντληµένου ουρανίου 238 και εάν έφθασε στην Ελλάδα και
εάν επηρέασε τη ζωή µας, το κλίµα, την παραγωγή, τον τόπο, το
έδαφος, τη βροχή. Κάπου ο "∆ΗΜΟΚΡΙΤΟΣ" οµιλούσε περί
επεισοδίου, ενώ είχαµε περισσότερες από δυόµισι χιλιάδες πτήσεις
µε αυτό το περιεχόµενο, αυτό το υλικό, στο βοµβαρδισµό
κατάρριψης κλπ. Ο "∆ΗΜΟΚΡΙΤΟΣ" µιλούσε για κάποιο επεισόδιο.
Ασύλληπτα πράγµατα. Και το κράτος να αναζητεί εργαστήρια, να
σπεύδει στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση να αποφανθεί κάποιος άλλος για
το τι συµβαίνει.
Τέλος, έρχεται το φαινόµενο των διοξινών. Εκεί νοµίζω ότι
πιστοποιήθηκε το ανύπαρκτο της άµυνας για την υγεία των
πολιτών.
Μακρύς ο κατάλογος αυτών των περιστατικών ή των θεµάτων που
άπτονται άµεσα της ζωής και της υγείας των πολιτών αυτού του
τόπου και που φυσικά συνθέτουν τον φυσικό έλεγχο προς την
Κυβέρνηση για το τι κάνει είκοσι χρόνια. Κάπου λέει ο Σαίξπηρ ότι
αυτό είναι τρέλα.
Αλλά δεν µπορεί. Με όλα ταύτα, πρέπει να υπάρχει µέθοδος και
στην τρέλα, σε αυτό το inferno.
'Hλπιζα ότι αυτήν τη µέθοδο για την οργάνωση, την άµυνα προς την
τρέλα, θα την έβλεπα, έστω σε αδύνατες γραµµές, στο νοµοσχέδιο
για την υγεία των πολιτών. Εγώ απεχθάνοµαι τον όρο
"καταναλωτής". Τον σιχαίνοµαι! Γιατί ξέρω ότι αυτό το διεθνές
περιβάλλον...
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: Αλλάξτε και τη λέξη "πολιτών" µε τη
λέξη "ανθρώπων".
ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ: 'Οχι, πολιτών, λαός. Αυτές είναι έγκυρες
λέξεις. Γιατί αναγνωρίζεται -και αντιστέκοµαι- από το διεθνές
σύστηµα παραγωγής µόνο µία ιδιότητα σε εµάς τους ταπεινούς
θνητούς: Η ιδιότητα του homo consumus, του ανθρώπου
καταναλωτού. Και µοιρολατρικά -όπως κατανεύει ο συνάδελφος κ.
Χρήστος Ροκόφυλλος- περίπου λέµε that's the way it is, έτσι είναι, τι
να κάνουµε. Απάντηση: Να επανέλθουµε. Να αντισταθούµε στην
τάξη του ανθρώπου πολίτου, στο συλλογικό λαού.
Ξέρετε τι κάνει το νοµοσχέδιο, που µε απεγοήτευσε; Λέχθηκε από
τον εισηγητή µας, λέχθηκε από την Κοινοβουλευτική µας
Εκπρόσωπο. Θα το σηµειώσω εγώ εµφαντικά. ∆εν ασχολείται µε το
εισαγόµενο αγαθό. ∆εν ελέγχει το εισαγόµενο αγαθό. Ακούστε τα
νέα 'Ελληνες πολίτες. Φροντίζει για το τι θα γίνει για το σφάγειο
στην Κεφαλλονιά ή στην Αρκαδία ή στη Μυτιλήνη. Και εκεί κόπτεται.
Και αντιφάσκει στη ρητορική, γιατί την ίδια ώρα λέει ότι τα αγαθά
µας είναι άριστα, µε µη ανιχνεύσιµες ουσίες επικίνδυνες. Φροντίζει
το περιβόλι ή το θερµοκήπιο. Τα ελέγχει και τα επενδύει µε την
αρετή ότι ξέρετε αυτό είναι ένα πιστοποιητικό εγκυρότητας. Το
αποδέχοµαι. Αλλά είναι δεύτερο ζήτηµα.
Το πρώτο ζήτηµα είναι τι έρχεται από τη Ολλανδία.
Το δεύτερο ζήτηµα είναι ποια είναι τα πλαστικά τυριά.
Το τρίτο ζήτηµα είναι αν θα µπορέσουµε να φτιάξουµε
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οικολογικά αγαθά, που είναι τα αγαθά µας οικολογικά. Και ξέρετε,
από ολιγωρία της διοικήσεως, δεν κατοχυρώνεται µε την ταυτότητά
του το ελαιόλαδο, η ντοµάτα, η πατάτα, η σταφίδα, τα φρούτα,
όποια αγαθά έχουµε τέλος πάντων. Αυτές είναι ολιγωρίες.
Και έρχεται τώρα, προφανώς υπήκων σε εντολές της ΕΟΚ και
φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο. "Οργάνωσέ µου την παραγωγή." Αυτό
είναι το νοµοσχέδιο. Ενώ εγώ θέλω να οργανώσω την άµυνα για
την υγεία του λαού, του ελληνικού λαού. Κατά κύριο λόγο από ποια
αγαθά; Από εκείνα που έρχονται απέξω. Και έχω δύο δρόµους.
Αν µου βρείτε, κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο µία λέξη για τον
έλεγχο του τι εισάγεται στην ελληνική αγορά, εγώ θα ανακαλέσω και
θα πω ότι το νοµοσχέδιο είναι ένα πολύ σοβαρό νοµοσχέδιο και
ξέρει τι κάνει. ∆εν υπάρχει λέξη ούτε για τελωνεία ούτε για τα
σούπερ-µάρκετς ούτε για τα αγαθά τα οποία διατίθενται στην
ελληνική αγορά εξ εισαγωγής.
Η µεγάλη έµφαση -και εντάξει µπορώ να αποδεχθώ την αρετή-
δίνεται στο πιστοποιητικό ποιότητας. 'Οµως, ο πολίτης είναι και
πάλι απροστάτευτος όσον αφορά το τι τρώει και το τι, παθητικά ως
υπνωτιζόµενος από τη διαφήµιση, καλείται να αγοράσει.
Θα σας πω ένα στοιχείο από µια σχετική µελέτη που έχω κάνει.
Κάνει η Κυβέρνηση πολύ ντόρο και προσπάθεια έστω για το πώς
θα συνεννοηθεί στη συµφωνία κυρίων -και το είπε περίπου ως
θεσµικό εργαλείο ο κύριος Υπουργός- µεταξύ κυβερνήσεως και
καταστηµαταρχών για να κρατήσουν τα αγαθά σε χαµηλές τιµές στη
µάχη για τον πληθωρισµό. Ε, λοιπόν, τα αγαθά είναι εκατό ας
υποθέσουµε. Και γίνεται κόπος και προσπάθεια µήπως τα
κρατήσουν 2%, 3%, 4% κάτω. Υπάρχουν άλλα εκατό όµοια αγαθά
τα οποία δεν στηρίζονται µε τη διαφήµιση και µε το σύστηµα του
διεθνούς πολυεθνικού εµπορίου, τα οποία θα ήσαν σε
υποπολλαπλάσια τιµή, πολύ κάτω από το 7% που κάνει κόπο να το
κρατήσει. Θα ήταν δηλαδή το 1/10, το 1/20 της αξίας.
Σας φέρνω για παράδειγµα τα παιδικά παιχνίδια ή σας φέρνω για
παράδειγµα αγαθά µη διαφηµιζόµενα, όπως είναι τα τυριά της
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής που θα έλεγε και ο κ. Μπούτας που την
πολεµάει, διότι πράγµατι, υπάρχει η Κοινή Αγροτική Πολιτική της
Ευρώπης. 'Επρεπε να ήταν στον παραγωγό και όχι στο
παραγώµενο αγαθό. Τι σηµαίνει αυτό; Τέσσερις φάρµερς της
Ολλανδίας, καλύπτουν την αγορά, ενώ δεν θέλουν να καλύπτεται η
αγορά και πάσχει πολλαπλώς σ'αυτό το κεφάλαιο. Θέλουν να
καλύπτεται από τετρακόσιους, πεντακόσιους, τέσσερις χιλιάδες
Ευρωπαίους παραγωγούς, µικρούς.
Η Κοινή Αγροτική Πολιτική ελέγχεται σοβαρά όχι από εµένα, αλλά
από έγκυρους οικονοµολόγους και αναλυτές ότι πάσχει γιατί έχει ως
βάση εκκινήσεως, το εξής: "εγώ θέλω για την κατανάλωση της
Ευρώπης τόσους τόνους βουτύρου ή τυριού, µου τους παρέχουν
δύο, τρεις µονάδες και έχω λύσει το πρόβληµα". Και είναι λάθος η
Κοινή Αγροτική Πολιτική, αλλά αυτό είναι άλλης τάξεως ζήτηµα.
Εγώ θέλω τον παραγωγό ως την κεφαλή. Το άτοµο παραγωγός να
είναι η καινούρια αναθεώρηση στην Κοινή Αγροτική Πολιτική.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Είσθε
υπέρ της ΝΕΠ.
ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ: Η τελευταία παρατήρησή µου είναι για το
πρόβληµα του Εναίου Φορέα Ελέγχου Τροφίµων.
Εγώ θέλω την παραδοχή των υπαρχουσών µονάδων προστασίας
της εθνικής υγείας, δηλαδή, εισαγωγή, παραγωγή, κατανάλωση.
'Ολα τα υπάρχοντα όργανα -και τα ξέρει η πολιτεία- να ενισχυθούν.
Καλώς ανάγεται στο Γενικό Χηµείο του Κράτους, αλλά θέλω το
Γενικό Χηµείο του Κρατους να στηριχθεί, οι υπηρεσίες του
Υπουργείου Γεωργίας να στηριχθούν και να µην υπάρχει διάταξη
εδώ µέσα ότι όλες οι υπηρεσίες έχουν υποχρέωση να παρέχουν
πληροφορίες στον ΕΦΕΤ -προσέξτε το αυτό γιατί είναι σοβαρό-
προκειµένου ο ΕΦΕΤ να αναλάβει δράση. Αυτό είναι λάθος. Ξέρετε
τι καλεί η ζωή; Η ζωή καλούσε και καλεί αυτοµατισµό υπηρεσιών
δράσεως. Η παλιά αστιατρική υπηρεσία λειτουργούσε µε
αυτενέργεια, χωρίς να πάει στο µεγάλο όργανο να αποφανθεί. Γιατί
εδώ υπάρχει και ένα ζήτηµα πυρηνικό ότι, δηλαδή, η διαφάνεια την

οποία επικαλείται ως άξονα της αρχής του νοµοσχεδίου ο
Υπουργός νοθεύεται γιατί...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κύριε
Πολύδωρα. Είναι κατανοητές οι απόψεις σας.
ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ: Θέλω αυτοµατισµό δράσεων.
∆εν αρκεί ο χρόνος για τα υπόλοιπα θέµατα. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τα υπόλοιπα θα τα
πείτε επί των άρθρων.
Ο κ. Κουτσόγιωργας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΓΙΩΡΓΑΣ: Πράγµατι έχουµε να κάνουµε µε
ένα µεγάλο νοµοσχέδιο, µε πολλά µέρη τα οποία άπτονται πολλών
πλευρών της οικονοµικής και κοινωνικής ζωής και νοµίζω ότι επί
της αρχής χρήζουν ορισµένα σχόλια.
'Οσον αφορά ΕΦΕΤ εγώ δεν θα ήθελα να πω πολλά πράγµατα.
Νοµίζω ότι ειπώθηκαν πολλά. Είναι ένας οργανισµός αναγκαίος και
χαιρετίζω την πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. Νοµίζω ότι οι όποιες
ελλείψεις µπορεί να επισηµάνθηκαν στη ζωή αυτού του
οργανισµού, θα καλυφθούν. ∆εν υπάρχει αµφιβολία ότι ο
οργανισµός αυτός θα µεριµνήσει και για την καταλληλότητα των
εισαγόµενων τροφίµων και γενικά όλων των τροφίµων τα οποία
προσφέρονται στην κατανάλωση. Αυτό λέει άλλωστε και η σχετική
παράγραφος που αφορά την πρώτη αρµοδιότητα του οργανισµού.
Εγώ θα ήθελα να πω περισσότερα πράγµατα όσον αφορά τη
ρύθµιση που γίνεται σε σχέση µε τις εµπορικές µισθώσεις. Νοµίζω
ότι η αγορά των ακινήτων γενικότερα, αποτελεί ένα µεγάλο µέρος
της οικονοµικής ζωής της χώρας µας και νοµίζω ότι πράγµατι η
κυβέρνηση είχε µια µεγάλη ευκαιρία σ' αυτόν τον τοµέα της αγοράς
να κάνει µια πολΥ σηµαντική τοµή, η οποία νοµίζω ότι θα έπρεπε
να είχε γίνει εδώ και πάρα πολύ καιρό και η οποία όµως δεν γίνεται.
Αντίθετα νοµίζω ότι συνεχίζουµε σε µια λογική του παρελθόντος, η
οποία έχει οδηγήσει την αγορά των επαγγελµατικών ακινήτων σε
αγκύλωση, σε διαφυγή πολλών εσόδων για το κράτος και σε
αλλεπάλληλες δικαστικές αναµετρήσεις, οι οποίες λειτουργούν
αρνητικά και για την ελληνική οικονοµία, αλλά και για την απόδοση
ειδικότερα των επαγγελµατιών, αλλά και των εκµισθωτών, των
ιδιοκτητών.
Παραδείγµατος χάριν, ποτέ δεν µπόρεσα να καταλάβω τι διέπει τη
λογική που υπάρχει στα νοµοσχέδια που ρυθµίζουν µέχρι τώρα τις
εµπορικές µισθώσεις, που καθορίζουν χρονικά ποιΟ πρέπει να είναι
το εύρος µιας µίσθωσης. Τι θα πει εννιά χρόνια, τι θα πει δώδεκα
χρόνια, τι θα πει δεκαέξι χρόνια που τελικά εκεί οδηγούνται όλες οι
µισθώσεις απ'ό,τι φαίνεται µε αυτές τις ρυθµίσεις. Εκτός βέβαια αν ο
κάθε µισθωτής και εκµισθωτής µπει σε µια λογική υπολογισµού τι
θα συµφέρει περισσότερο, αν θα πρέπει να αποδώσουν τα είκοσι
τέσσερα µίσθια στο τέλος της δεκαετίας ή αν συµφέρει περισσότερο
να παραµείνει ο µισθωτής για άλλα τέσσερα χρόνια, µέχρι να
µπορέσει να φύγει χωρίς αποζηµίωση.
Με λίγα λόγια, το παράδοξο που υπάρχει στη χώρα µας, όσον
αφορά την αγορά των ακινήτων, είναι ότι ενώ έχουµε την αγορά της
κατοικίας που είναι πλήρως απελευθερωµένη και αν θα µπορούσε
να υπάρχει µια ένσταση και µια τοποθέτηση για προστασία στην
αγορά ακινήτων, θα έπρεπε να είναι ακριβώς στην αγορά κατοικίας
επειδή υπάρχει ένα ιερό στοιχείο στην κατοικία. Σε ειδικές
περιπτώσεις, θα έπρεπε να υπάρχει προστασία του µισθωτή. Στη
χώρα µας αντίθετα, έχουµε σχεδόν πλήρη απελευθέρωση όσον
αφορά την αγορά κατοικίας και νοµίζω ότι λειτουργεί εύρυθµα αυτή
η απελευθέρωση η οποία έχει γίνει τα τελευταία χρόνια, εξαιρώντας
βέβαια την προστασία που υπάρχει για διαµερίσµατα µέχρι εκατό ή
εκατόν πενήντα τετραγωνικών µέτρων η οποία είναι εύλογη και
κανείς δεν έχει αντίρρηση γι'αυτή.
Στις  επαγγελµατικές  µισθώσεις  στη  χώρα  µας  έχουµε  όµως
ένα  άκρως  παρεµβατικό  και  αυθαίρετο  καθεστώς  του  οποίου
τη  λογική  εγώ  τουλάχιστον  δεν  έχω  καταφέρει  ακόµα  να
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κατανοήσω. ∆εν µπορώ να καταλάβω για ποιο λόγο πρέπει να πει
η Βουλή ποιο πρέπει να είναι το χρονικό όριο ενός συµβολαίου,
µεταξύ δύο αντισυµβαλλόµενων, ενός ιδιοκτήτη και ενός µισθωτή,
για µια µεταξύ τους οικονοµική σχέση. Νοµίζω ότι οι καταλληλότεροι
για να το βρουν αυτό, είναι οι δύο εµπλεκόµενοι. Επίσης, δεν
καταλαβαίνω γιατί εφόσον κάνουµε αυτού του είδους την
παρέµβαση, µπαίνουµε στις λογικές των αποζηµιώσεων και µιλάµε
για πόσα µισθώµατα και µε ποιο τρόπο µπορεί να φύγει ή να µη
φύγει ο µισθωτής.
Τι θα πει άυλη εµπορική αξία; 'Αυλη εµπορική αξία δηµιουργείται
ακριβώς µόνο από αυτήν τη στρέβλωση από το ότι παραµένουν
µισθωτές σε ακίνητα στη χώρα µας των οποίων τα µίσθια τελικά δεν
ανταποκρίνονται στην πραγµατική αξία του µισθώµατος. Μια
επιχειρηµατική δραστηριότητα µπορεί να αναβαθµίσει πράγµατι ένα
ακίνητο, όπως µπορεί και να το υποβαθµίσει. Τι µας εγγυάται ότι
µια συγκεκριµένη δραστηριότητα θα αναβαθµίσει ένα ακίνητο, ώστε
να δικαιούται στο τέλος της δωδεκαετίας δυο χρόνια µίσθια
αποζηµίωση ο µισθωτής;
Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι πολλές οι παρενέργειες που
απορρέουν από την αγκύλωση που υπάρχει στην αγορά ακινήτων
και στις εµπορικές µισθώσεις στη χώρα µας. Εγώ νοµίζω ότι είναι
καιρός να γίνει µια ουσιαστική παρέµβαση, να γίνει µια πραγµατική
απελευθέρωση αυτής της αγοράς, ώστε και να λειτουργήσει
αποδοτικότερα και το κράτος να µπορεί να εξασφαλίσει τα
µεγαλύτερα δυνατά έσοδα απ'αυτήν την αγορά, διότι όλοι
γνωρίζουµε τις παρενέργειες µε τα αφανή µισθώµατα, µε τις κρυφές
συµφωνίες που υπάρχουν. Μίλησε γι'αυτά και ο κ. Ιντζές και τον
συγχαίρω γι'αυτά.
∆εν υπάρχει αµφιβολία ότι η παρούσα κατάσταση βλάπτει
παράλληλα και ιδιοκτήτες και µισθωτές και επιβαρύνει την εθνική
µας οικονοµία πιστεύω σηµαντικά, γιατί είναι ένας µεγάλος τοµέας
της εθνικής µας οικονοµίας, αυτός που αφορά την αξιοποίηση της
ιδιοκτησίας. Υπάρχουν βέβαια και τα τεράστια ζητήµατα του κατά
πόσον µπορούµε να παρεµβαίνουµε στο δικαίωµα της ιδιοκτησίας
µ'αυτόν τον αυθαίρετο τρόπο, όπως είπα επανειληµµένως.
Το ίδιο περίπου σχόλιο έχω να κάνω και για το ζήτηµα των
εκπτώσεων. Νοµίζω ότι είναι αµφίβολης αποτελεσµατικότητας η
λογική που διέπει και αυτές τις διατάξεις. Τελικά η ίδια η ζωή έχει
δείξει ότι δεν είναι εύκολο να υπάρξει τήρηση τέτοιου είδους
συµφωνιών όσον αφορά το πότε πρέπει να γίνονται εκπτώσεις σε
ποιες περιόδους.
Νοµίζω ότι η προτιµότερη ρύθµιση η οποία θα διέπει τις σχέσεις
µεταξύ των µεγάλων καταστηµάτων και των µικρότερων
καταστηµάτων και αυτών που µπορούν µε λογικές damping ή
αθέµιτου ανταγωνισµού να εκτοπίσουν τους µικρούς από την
αγορά, θα ήταν η σωστή λειτουργία της επιτροπής ανταγωνισµού,
ώστε να µην υπάρχει damping, ουσιαστικά προσφορά προϊόντων
σε χαµηλότερες τιµές από το πραγµατικό τους κόστος και να βγουν
οι µικροί έξω από την αγορά.
'Οπως επίσης και ζητήµατα χωροθέτησης που µπορεί να είναι τα
µεγάλα καταστήµατα, παρά αυτή η λογική που υπάρχει εδώ ότι
εκπτώσεις πρέπει να γίνονται από τότε έως τότε. Νοµίζω ότι και
κατά του καταναλωτή είναι µια τέτοιου είδους ρύθµιση, γιατί το
ζητούµενο είναι ο καταναλωτής σε όλη τη διάρκεια του χρόνου να
µπορεί να βρίσκει τη χαµηλότερη τιµή, αλλά δεν θα είναι και
αποτελεσµατική.
'Οσον αφορά αυτά που ειπώθηκαν για τον Ο.Α.Ε., νοµίζω ότι
πράγµατι οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης πλειοδότησαν στο
ιστορικό του Ο.Α.Ε. και δεν βρέθηκε κάποιος να πει µε πόση τελικά
επιτυχία φθάσαµε στο να τον καταργήσουµε. Νοµίζω ότι την
τελευταία πενταετία έχει γίνει µία σηµαντική προσπάθεια στο να
φθάσουµε να κλείνουµε σήµερα τον Ο.Α.Ε. µε µικρή απώλεια τελικά
θέσεων εργασίας, µε κάποιες επιτυχείς, πιστεύω, ιδιωτικοποιήσεις
σε επιχειρήσεις οι οποίες ήταν πάρα πολύ δύσκολο να
απορροφηθούν από την αγορά στο σηµείο το οποίο είχε φθάσει η
λειτουργία τους. Νοµίζω ότι αυτή η µνεία θα έπρεπε οπωσδήποτε
να δοθεί στην Κυβέρνηση. Η τελευταία πενταετία υπήρξε επιτυχής,
όσον αφορά ακριβώς αυτό το σχέδιο απεγκλωβισµού και

απαγκίστρωσης από τον Ο.Α.Ε.
'Οσον αφορά τα ζητήµατα των προµηθειών -ειπώθηκε ήδη- είναι
πολύ θετική η ρύθµιση, ο έλεγχος όλων των προµηθειών από το
Ελεγκτικό Συνέδριο. Πρέπει να ενισχυθεί το Ελεγκτικό Συνέδριο στη
δυνατότητά του να κάνει ουσιαστικό έλεγχο αυτών των ρυθµίσεων.
Νοµίζω ότι έτσι απαντάµε µε κατάλληλο τρόπο και στην πρόταση
νόµου της Νέας ∆ηµοκρατίας για ένα -για µένα- τερατογέννηµα που
είχε προτείνει, τον οργανισµό διενέργειας όλων των προµηθειών
του δηµοσίου. Θα ήταν µία υπηρεσία τελείως αγκυλωµένη, η οποία
πραγµατικά δεν θα µπορούσε να δώσει λύσεις στα ζητήµατα των
προµηθειών.
Συνεπώς και αυτή είναι µία πολύ θετική ρύθµιση, αλλά µε την
παρατήρηση της περαιτέρω ενίσχυσης του Ελεγκτικού Συνεδρίου,
ώστε ο ρόλος του να είναι ουσιαστικός.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Χαϊτίδης έχει το
λόγο.
ΕΥΓΕΝΙΟΣ ΧΑΪΤΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι
συνάδελφοι, έχω εδώ την εισηγητική έκθεση του νοµοσχεδίου που
συζητούµε. ∆ιαβάζοντάς την κανείς πραγµατικά εντυπωσιάζεται
από τις πληθωρικές, µεγαλόστοµες και ποµπώδεις εκφράσεις,
όπως "διαφάνεια", "προστασία της υγείας του πολίτη", "διακοπή της
δράσης επιόρκων υπαλλήλων", "κατάργηση φωτογραφικών
διατάξεων στις προµήθειες του δηµοσίου". 'Οµως, την αρχική
ευφορία και αισιοδοξία της εισηγητικής εκθέσεως διαδέχεται η
απογοήτευση, αλλά και η υποψία των πραγµατικών προθέσεων και
των τελικών στόχων του συζητουµένου νοµοσχεδίου "Ενιαίος
Φορέας Ελέγχου Τροφίµων..." κλπ.
Τούτο διότι πρώτον, µε αναιτιολόγητη διαγραφή πέντε
παραγράφων, του άρθρου 19 καταργούνται βασικές διατάξεις µιας
κάποιας διαφάνειας που προβλεπόταν στο νοµοσχέδιο.
∆εύτερον, δεν προβλέπεται κανένας έλεγχος και καµία κύρωση
εναντίον εκείνων που η ίδια η Κυβέρνηση χαρακτηρίζει και
κατηγορεί ως "επιόρκους υπαλλήλους" και "φωτογραφικές διατάξεις
στις προµήθειες του δηµοσίου". Πώς κατηγορείτε µε τέτοιες βαριές
εκφράσεις δηµοσίους λειτουργούς και τους αφήνετε ατιµώρητους;
Τρίτον, δεν προβλέπεται κανένας έλεγχος για το βίο και την πολιτεία
διοικήσεων και εκκαθαριστών που διαχειρίστηκαν εκατοντάδες
δισεκατοµµύρια δραχµές στις προβληµατικές επιχειρήσεις µέσω του
Οργανισµού Ανασυγκρότησης Επιχειρήσεων, ενός οργανισµού που
επίσηµα οµολογείται ότι αύξησε σε εξακόσια πενήντα
δισεκατοµµύρια (650.000.000.000) δραχµές το παθητικό των
προβληµατικών επιχειρήσεων που ανέλαβε να εξυγιάνει.
Και απορώ πώς ο κ. Γεωργακόπουλος προηγουµένως µε διάφορες
-ας µου επιτραπεί η λέξη, γιατί δεν αντέχω να µην την πω-
λογιστικές σοφιστείες και αλχηµίες, προσπάθησε να διαψεύσει την
κ. Μπακογιάννη και στο τέλος απλώς κατηγόρησε το δηµόσιο για
τοκογλυφία. ∆ιότι απλώς εξήγησε το ύψος των εξακοσίων πενήντα
δισεκατοµµυρίων (650.000.000.000) δραχµών, το οποίο
διαγράφεται και εµπεριέχεται στην εισηγητική έκθεση -και ασφαλώς
δεν πιστεύω να αµφισβητεί κανείς την έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου του κράτους. Το τεράστιο αυτό ποσόν απέδωσε ο κ.
συνάδελφος στον υπερβολικό τοκισµό των δανείων, που
αναγκάστηκε να πάρει στη διάρκεια της λειτουργίας του ο ΟΑΕ από
το κράτος. Χωρίς όµως να γίνεται πουθενά µνεία -και προσέξτε το
αυτό, κύριε Υπουργέ, και παρακαλώ να έχουµε µία απάντηση- του
χαρτοφυλακίου και των απαιτήσεων που έχουν οι εν λόγω
επιχειρήσεις. 'Οταν κλείνετε τον ΟΑΕ, διαγράφετε εις βάρος του
'Ελληνα φορολογουµένου τα χρέη, ποιος όµως θα ωφεληθεί από τις
απαιτήσεις και από τα οµόλογα που έχουν στα χαρτοφυλάκιά τους
τόσο οι επιµέρους επιχειρήσεις, όσο και ο ΟΑΕ ως φορέας; Θα γίνει
εκκαθάριση ή όχι; Αν ναι, πόσο θα κρατήσει; Πρέπει να την
οριοθετήσετε και να βάλετε καταληκτικό χρόνο που θα κοινοποιηθεί
το αποτέλεσµα της εκκαθάρισης. Αν όχι, ποιος θα εισπράξει τις
απαιτήσεις του ΟΑΕ;
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Υπάρχει εποµένως πλήρης αδιαφάνεια, σκοτάδι και καµία
απάντηση στα εν λόγω καίρια ερωτήµατα για τα οποία νοµίζω, πως
αν δεν υπάρξουν ικανοποιητικές απαντήσεις και δεσµεύσεις της
Κυβερνήσεως, θα πρέπει να επιληφθεί η δικαιοσύνη. Για να έχουµε
µία σαφή και συγκεκριµένη εικόνα, δώστε µας, κύριε Υπουργέ, δύο-
τρία αριθµητικά παραδείγµατα προβληµατικών επιχειρήσεων, µε
πόσο παθητικό υπήχθησαν στον ΟΑΕ, πόσο µειώθηκε ή αυξήθηκε
το παθητικό αυτό, ποια τα έξοδα διαχειρίσεως ή εκκαθαρίσεως όσο
ήταν υπό τον ΟΑΕ και ποιά η αµοιβή του αντίστοιχου εκκαθαριστή ή
του διοικητικού συµβουλίου της επιχειρήσεως. Πέστε µας δύο
παραδείγµατα, για να έχουµε µία εικόνα, γιατί προηγουµένως ο
κύριος συνάδελφος µας οµίλησε περί µεγάλης επιτυχίας στη
δραστηριότητα και στη λειτουργία του ΟΑΕ.
Μιλάτε για προστασία του πολίτη-καταναλωτή. Και σε αυτόν το
µεγάλο στόχο βασίσατε την υπαγωγή του νέου φορέα στο δικό σας
Υπουργείο και όχι σε κάποιο άλλο, όπως ήταν πιο φυσιολογικό και
όπως συµβαίνει σε κάποια άλλα κράτη όπου ανάλογοι φορείς
λειτουργούν µε επιτυχία και διαφάνεια. Γιατί µας εµπαίζετε, κύριε
Υπουργέ; Ποιο είναι το οργανόγραµµα λειτουργίας του ΕΦΕΤ, ώστε
να δικαιολογούνται οι χίλιοι αρχικά και εν συνεχεία οι πεντακόσιοι
υπάλληλοι που θα προσλάβετε; Ποια θα είναι τα εργαστήρια εκείνα,
στα οποία θα γίνεται ο επιστηµονικά ενδεδειγµένος έλεγχος
τροφίµων και άλλων καταναλωτικών ειδών, που επηρεάζουν την
υγεία των πολιτών; Ξέρετε, αγαπητοί συνάδελφοι, πώς έγινε ο
έλεγχος καταλληλότητας γαλακτοµικών και κτηνοτροφικών
προϊόντων και των παραγώγων τους, όταν έγιναν γνωστά και
συγκλόνισαν την ελληνική και την παγκόσµια κοινή γνώµη
γεγονότα, όπως οι τρελές αγελάδες της Αγγλίας και οι διοξίνες των
γαλακτοκοµικών προϊόντων του Βελγίου και άλλων κρατών
γειτονικών του Βελγίου;∆ιότι οι Κάτω Χώρες έχουν τον ίδιο τρόπο
και τα ίδια χηµικά µέσα για την αύξηση της παραγωγής, ώστε να
είναι παγκοσµίως ανταγωνιστικές. Ξέρετε πώς γίνεται αυτός ο
έλεγχος στην Ελλάδα; Γίνεται κατά έναν τρόπο τυπικό, κατά έναν
τρόπο γραφειοκρατικό και λογιστικό. Ελέγχουν τα τιµολόγια
εισαγωγής των εν λόγω προϊόντων. Και προς στιγµήν, όταν
υπάρχει ο θόρυβος και στις δύο περιπτώσεις, αναστέλλεται,
απαγορεύεται η κυκλοφορία των εν λόγω προϊόντων και όταν
περάσει ο θόρυβος -διότι στην Ελλάδα δυστυχώς κάθε θαύµα δεν
διαρκεί ούτε τρεις µέρες, αλλά µία ή δύο και έτσι φθάσαµε στο
τραγελαφικό φαινόµενο και συµβάν µε τις διοξίνες- µε βεβαίωση
των υπό κατηγορία χωρών, να κρίνονται τα αρχικώς ακατάλληλα
κατάλληλα και να κυκλοφορούν. Πού είναι οι έλεγχοι του ελληνικού
κράτους; Πού είναι οι έλεγχοι των ελληνικών εργαστηρίων; Πού
είναι οι έλεγχοι της Κυβερνήσεως η οποία κάθε φορά βασίζεται σε
αλληλοσυγκρουόµενες και αντιφάσκουσες ανακοινώσεις των υπό
κατηγορία χωρών.
Αυτά τα λέω γιατί υποτίθεται ότι µε το νοµοσχέδιό σας όλα αυτά θα
αποτελέσουν ένα κακό παρελθόν. 'Οµως η ασάφεια του
νοµοσχεδίου δεν µας αφήνει να εφησυχάσουµε ότι θα υπάρξει
κάποια βελτίωση των ελέγχων. Από πουθενά δεν προβλέπεται να
υπάρχει έλεγχος µε συγκεκριµένα εργαστήρια και συγκεκριµένους
επιστήµονες. Θα µετακινήσετε µε µετατάξεις όποιους ενδεχοµένως
έχουν βαρεθεί άλλες υπηρεσίες και θα τους χρίσετε ειδικούς στον
Ε.Φ.Ε.Τ. 'Ολα αυτά µας βάζουν σε ανησυχία ότι τελικά όχι µόνο δεν
θα έχουµε βελτίωση αλλά ότι θα έχουµε επιδείνωση του ελέγχου
των τροφίµων παρά τα δύο άκρως επικίνδυνα πρόσφατα γεγονότα
που έπρεπε να µας αφυπνίσουν.
Κύριε Υπουργέ, λόγω της παγκοσµιοποίησης του εµπορίου και της,
θα µπορούσα να πω, ελευθεριότητας στο εµπόριο πρέπει να
γνωρίζει ο καταναλωτής τι καταναλίσκει. Γιατί, λοιπόν, δεν
επιβάλλετε εσείς την υποχρεωτική αναγραφή έξω από τη
συσκευασία του τελικού προϊόντος και των πρώτων υλών
παραγωγής του ; Ξέρετε πόσα προϊόντα κυκλοφορούν στην Ελλάδα
ως ελληνικά χωρίς να είναι; Αφήνεται να εννοηθεί ότι είναι ελληνικά
αλλά είναι απλώς ελληνικής συσκευασίας. Οι πρώτες ύλες έρχονται
από το εξωτερικό. Ο κ. Τζουµάκας είχε καταγγείλει τις παγοκολώνες
των χυµών. Ξέρετε πολύ καλά ότι οι µικτές επιχειρήσεις που

πασχίζει ο Πρωθυπουργός να δηµιουργηθούν µεταξύ Ελλάδος και
γειτονικών χωρών εισάγουν γαλακτοµικά και κτηνοτροφικά
προϊόντα από άρρωστα ζώα γιατί στις χώρες αυτές ενδηµούν
ασθένειες οι οποίες όταν εντοπισθούν στην Ελλάδα αναγκάζουν
τους 'Ελληνες κτηνοτρόφους να σφάξουν δεκάδες χιλιάδες ζώα.
'Ετσι τίθεται σε κίνδυνο η υγεία των Ελλήνων πολιτών.
'Ολα αυτά επιβάλλουν την αναθεώρηση αυτού του νοµοσχεδίου. Η
Νέα ∆ηµοκρατία είχε καταθέσει το 1997 -δεν είχατε τη γενναιότητα
να το αναφέρετε, κύριε Υπουργέ- ένα νοµοσχέδιο για τον αυτό
σκοπό, κατά τα πρότυπα των εργαστηρίων και των υπηρεσιών που
αυστηρότατα και µε µεγάλη επιτυχία λειτουργούν στις ΗΠΑ και σε
άλλες χώρες προστατεύοντας στο µέγιστο δυνατό βαθµό την υγεία
των πολιτών.
Γιατί, κύριε Υπουργέ, δεν έρχεσθε σε µια συνεννόηση µε τα
κόµµατα και για τα θέµατα των προµηθειών και για το θέµα της
συστάσεως του Ε.Φ.Ε.Τ.; Γιατί δεν λαµβάνετε υπόψιν σας το
νοµοσχέδιο το οποίο κατέθεσε η Νέα ∆ηµοκρατία πριν από δύο
χρόνια και γιατί µε όλη την καλή διάθεση που έχουµε δεν µας
αφήνετε να σας χειροκροτήσουµε για τέτοιες ενέργειες; Γιατί
συνεχώς µας δίνετε το δικαίωµα µε διαγραφές άρθρων, µε
αλλοιώσεις και δικαιολογίες που δεν πείθουν να σας κάνουµε µία
κριτική η οποία δεν µας είναι ευχάριστη, γιατί είναι µία κριτική η
οποία εκθέτει την Ελλάδα ως χώρα και φυσικά αυτό δεν το θέλουµε.
'Οµως δεν είναι δυνατόν να αφήσουµε ασχολίαστο αυτόν τον
κατήφορο στον οποίο οδηγείτε την Ελλάδα για να εξυπηρετήσετε
δικούς σας φίλους και για να εξοφλήσετε "συναλλαγµατικές" τις
οποίες ενδεχοµένως έχετε υπογράψει, όπως συµβαίνει µε το
τελευταίο απαράδεκτο άρθρο το εµβόλιµο 23 το οποίο ετέθη στο
νοµοσχέδιο για να αναθέσετε έργα και προµήθειες
τρισεκατοµµυρίων µ' έναν τρόπο για τον οποίο τελικά πολύ
σύντοµα θα επιληφθεί η δικαιοσύνη όταν η Νέα ∆ηµοκρατία γίνει
κυβέρνηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Καµµένος έχει το
λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά µε αυτό
το νοµοσχέδιο ο Πύργος της Βαβέλ πρέπει να ζηλεύει. Εχει µέσα
κάτι από όλα. Θυµίζει τη ρήση του ελληνικού λαού "τώρα που
βρήκαµε τον παππά ας θάψουµε µερικούς". Αρχίζει από τον ενιαίο
φορέα των τροφίµων, προχωρά σε θέµατα εµπορίου, τακτοποιεί
µισθώσεις, βάζει την ταφόπλακα του ΟΑΕ, διορίζει χίλιους ως
κερασάκι στο γλυκό, ασχολείται µε τις λαϊκές αγορές, µε τα δίκυκλα,
µε πετρέλαια, µε τυρόπιττες και λίγο µε Ολυµπιακούς Αγώνες.
Είναι πράγµατι τρελό το νοµοσχέδιο αυτό, αν ο ιστορικός του
µέλλοντος προσπαθήσει να το αναλύσει. Βρισκόµαστε στην
Αίθουσα του Κοινοβουλίου και βλέπουµε ότι πάνε να περάσουν
σηµαντικότατα θέµατα σε µια νύκτα του καλοκαιριού, που το θερινό
Τµήµα συνεδριάζει µε ένα Βουλευτή κυβερνητικό...
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Αλλά µάχιµο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Οπωσδήποτε µάχιµο, το στρατηγό κ.
Σπυριούνη και άλλους έξι Βουλευτές που ανήκουν στην
Αντιπολίτευση. Αλίµονο, αν σε εκείνο το καταπληκτικό νοµοσχέδιο
που παρακολουθήσαµε όλοι µας για την ίδρυση του Οργανισµού
Ανασυγκρότησης Επιχειρήσεων, όλη η Βουλή ήταν τότε παρούσα,
ποτέ δεν θα µπορούσα να πιστέψω ότι η ταφόπλακα του
Οργανισµού Ανασυγκρότησης Επιχειρήσεων θα γινόταν σε µια
νύκτα του καλοκαιριού, παρόντος ενός κυβερνητικού Βουλευτή και
ενός πάρα πολύ άξιου Υφυπουργού. Το λέω αυτό και λόγω της
ΑΕΚτζίδικης ιδιότητός σας, εκτός των άλλων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εν ήξερα ότι το να
είσαι φίλαθλος ή οπαδός, είναι και ιδιότητα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Είναι ιδιότητα πολύ σοβαρή, κύριε
Πρόεδρε.
Θα πρέπει, λοιπόν, γι'αυτό το νοµοσχέδιο να κάνουµε µια µικρή
ανάλυση. Θα αρχίσω από το θέµα των τροφίµων που πολλά
ειπώθηκαν. Μου θυµίζουν οι διατάξεις του το ποίηµα



796 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

του Καρυωτάκη για την ελιπή µερίδα του κρέατος που του
προσεφέρθη. Θα δούµε, λοιπόν, ότι αυτή η οµάδα που συγκροτείται
εν είδη Σ∆ΟΕ τροφίµων, θα εισβάλει, θα ελέγχει, θα απορρίπτει,
ποιους, πώς και µε ποιον τρόπο και µε ποια ιδιότητα και µε ποια
µέσα θα προστατεύεται η υγεία των παιδιών;
'Αραγε, όλοι εκείνοι οι χηµικοί του Κρατικού Χηµείου που
ασχολούνται τόσα χρόνια µε τα θέµατα των τροφίµων και οι
υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας και Πρόνοιας που τόσα χρόνια
έχουν στελεχωθεί από άξια στελέχη του ελληνικού δηµοσίου, τι θα
κάνουν; Θα µείνουν ανενεργοί; Θα ήθελα να ξέρω πώς θα γίνει ο
έλεγχος της διοξίνης από το "∆ΗΜΟΚΡΙΤΟ". Μέχρι τώρα ο
"∆ΗΜΟΚΡΙΤΟΣ" είχε την αποστολή να ελέγχει τα πυρηνικά και την
ατοµική ενέργεια. Τώρα µε αυτό το νοµοσχέδιο κάνουµε και ένα
εργαστήριο που θα ελέγχει τη διοξίνη. Αν αύριο προκύψει άλλο ένα
θέµα, παράλληλο µε τις διοξίνες, θα δηµιουργήσουµε ένα δεύτερο
εργαστήριο;
Φοβάµαι, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό που θα γίνει είναι να
δηµιουργήσουµε κάποιες οµάδες κρούσεως που θα βγαίνουν έξω
στην αγορά και θα λειτουργούν όπως άλλες οµάδες κρούσεως που
µόνο σκοπό έχουν να περνούν από τις επιχειρήσεις, να λένε τα
Χρόνια Πολλά να κάνουν κάποιο έλεγχο, να παίρνουν το φακελάκι
και να φεύγουν.
∆εν αντιµετωπίζονται έτσι τα προβλήµατα των τροφίµων και θα
πρέπει να δούµε τι συµβαίνει στις άλλες χώρες, στις Ηνωµένες
Πολιτείες, στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, όπου υπάρχει µια υπηρεσία
που πραγµατικά ελέγχει τα τρόφιµα που εισάγονται, που
παράγονται και ποια πάνε στον καταναλωτή.
Νοµίζω ότι σ'αυτό το νοµοσχέδιο, ένα από τα σηµαντικότερα που
περνάνε είναι τα θέµατα του Ο.Α.Ε. Εδώ βλέπουµε ότι ουσιαστικά
σήµερα προχωράµε σε εκκαθάριση του οργανισµού. Επειδή είχα
την ευκαιρία, πριν πολιτευτώ, να είµαι στέλεχος του οργανισµού
αυτού και πρόεδρος τριών από τις µεγάλες προβληµατικές
επιχειρήσεις του ελληνικού δηµοσίου που πήγαν σε
αποκρατικοποίηση, τα προβλήµατα που έχουµε συναντήσει εκεί
µέσα, θα πρέπει να τα συνειδητοποιήσουµε και σήµερα προχωράµε
σ'αυτές τις διατάξεις να δούµε τι συµβαίνει. Γνωρίζετε ότι υπήρχαν
δεκαοκτώ δικηγόροι οι οποίοι δεν προλάβαιναν να διεκπαιρεώσουν
τις υποθέσεις τις εκκρεµείς από τoυς πρώην ιδιοκτήτες; Γνωρίζετε
ότι υπήρχαν αγωγές σε βάρος του οργανισµού της τάξης
εκατοντάδων δισεκατοµµυρίων δραχµών; Αυτά όλα τι θα γίνουν;
Παραιτήθηκε ο νοµικός σύµβουλος, ο µόνος που είχε αποµείνει που
ασχολούνταν µε αυτά τα θέµατα, µας είπε ο κύριος Υπουργός
προηγουµένως.
Τι θα γίνει αν αύριο το πρωί συζητηθεί η αγωγή των σηµάτων
µεγάλων προβληµατικών επιχειρήσεων, οι οποίες είναι εν εξελίξει
και που οι πρώην ιδιοκτήτες -οι οποίοι βέβαια έχουν καρπωθεί
αρκετά δισεκατοµµύρια από αυτές τις επιχειρήσεις- έρθουν και
δικάζουν χωρίς να υπάρχει συνήγορος του ελληνικού δηµοσίου
απέναντι και καταδικάζουν το ελληνικό δηµόσιο σε κάποιες δεκάδες
δισεκατοµµύρια για τη χρήση του σήµατος για κάποια χρόνια;
Τι θα γίνει µε όλες εκείνες τις απίθανες υποθέσεις του ν. 1386 όπου
εν συνεχεία µε το ν. 2000 προχωρήσαµε στη ρύθµιση των χρεών µε
το περίφηµο άρθρο 33, όπου υπήρχε διαγραφή των χρεών, όπου
δεν αποδέχθηκαν οι πιστωτές και που περίπου έχουµε διακόσια
εβδοµήντα οκτώ δισεκατοµµύρια δραχµές απαιτήσεις τρίτων
φορέων εις βάρος του ΟΑΕ και των υπολοίπων προβληµατικών
επιχειρήσεων όταν δεν θα υπάρχει νοµική υπηρεσία; Ποιος θα είναι
ο εκκαθαριστής; Και εκείνος ο εκκαθαριστής ο οποίος θα αναλάβει,
θα µπορεί να βγάλει εις πέρας όλη αυτήν τη δουλειά; Αναφέρονται
πολλά πράγµατα στο νοµοσχέδιο.
Θα σας πω ένα παράδειγµα, που µπορεί να γίνει αφορµή για να
κατατεθούν χιλιάδες αγωγές κατά του ελληνικού δηµοσίου και
µηνύσεις.
Αναφέρεται στο άρθρο 18 ότι αποτελούν οι προβληµατικές
επιχειρήσεις ευρύτερο τµήµα του δηµόσιου φορέα. Τι σηµαίνει αυτό
για κάποιον πρώην εργαζόµενο ή τωρινό εργαζόµενο µιας
προβληµατικής επιχείρησης, ο οποίος θα πει ότι αφού µε
αναγνωρίζει η Βουλή των Ελλήνων ως ευρύτερο δηµόσιο τοµέα,

ζητώ τα δικαιώµατα που προκύπτουν από αυτό, δηλαδή τη
µονιµότητα, την αποζηµίωση και την απόσπαση ή τη µετάταξη από
την προβληµατική επιχείρηση που αναγνωρίζεται πως είναι του
ευρύτερου δηµόσιου τοµέα στο ελληνικό δηµόσιο;
Τι συµβαίνει όταν προχωρήσουµε πάλι στο άρθρο 18 και
διαβάσουµε την επεξήγηση του νοµοσχεδίου; Λέει ότι βεβαιώνεται
εις βάρος τους. Το δε υπόλοιπο διαγράφεται εις βάρος του
δηµοσίου. Θέση πωλητή εν προκειµένω επέχει ο ΟΑΕ και το
ελληνικό δηµόσιο.
Μα, δεν είναι µόνο ο ΟΑΕ και το ελληνικό δηµόσιο. Εκεί
αντιµετωπίσαµε όλα τα προβλήµατα και επί κυβερνήσεων ΠΑ.ΣΟ.Κ.
και επί κυβερνήσεως της Νέας ∆ηµοκρατίας. Θέση πωλητού
αρκετών προβληµατικών επιχειρήσεων, αν όχι των περισσοτέρων,
έχει ο ΟΑΕ, δηλαδή το ελληνικό δηµόσιο κατά κάποιο τρόπο και η
Εθνική Τράπεζα της Ελλάδας, όπου οι διοικήσεις της Εθνικής
Τράπεζας της Ελλάδας που ήταν µέτοχοι, δηλαδή, και πωλητές των
προβληµατικών αυτών επιχειρήσεων είχαν πρόβληµα για µηνύσεις
που τους είχαν κατατεθεί από τα σωµατεία εναντίον τους για το
ξεπούληµα των επιχειρήσεων, όπως εκείνοι το εννοούσαν.
∆ιάβασα προχθές φράσεις που ειπώθηκαν από συναδέλφους
Βουλευτές του ΠΑ.ΣΟ.Κ. σε εκείνο το νοµοσχέδιο για την ίδρυση
του ΟΑΕ. Αναφέρονταν τότε σε πολυθεσίτες και µπουρζουάδες, σε
όργανα της καταπίεσης ενάντια στο προλεταριάτο, για όργανα των
πολυεθνικών εταιρειών και των ιµπεριαλιστικών δυνάµεων ενάντια
στα συµφέροντα του λαού, γι'αυτά τα "σκουλήκια" που θέλουν να
αποκρατικοποιήσουν, για να ξεπουλήσουν τις ελληνικές
επιχειρήσεις και σήµερα έρχεστε εσείς να κλείσετε το λογαριασµό
ανασυγκρότησης επιχειρήσεων.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Αυτά τα
λέτε εσείς.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Εµείς πάντοτε είχαµε µία σταθερή
θέση και η θέση µας παραµένει η ίδια ακόµα και σήµερα. Και
φοβούµαι πολύ ότι όπως τα λέγαµε σε εκείνη την περίοδο, θα
επιβεβαιωθούµε και αύριο ότι αν δεν υπάρχει µία ξεκάθαρη πολιτική
στα θέµατα του ΟΑΕ, θα έλθουν κάποιοι και θα απαιτούν αρκετά
πράγµατα που δεν τους ανήκουν ή και άλλα που πιστεύουν εκείνοι
ότι τους ανήκουν.
Το τελευταίο και καταπληκτικό σε αυτό το νοµοσχέδιο είναι ότι
ρυθµίζονται τα θέµατα των προµηθειών στους Ολυµπιακούς
Αγώνες, όπου η Επιτροπή Ολυµπιακών Αγώνων είναι εκείνη πλέον
που µπορεί να αναθέτει τα έργα. Ποιοι βρίσκονται στην Επιτροπή
Ολυµπιακών Αγώνων; Κακά τα ψέµατα, υπάλληλοι µόνιµοι των
προµηθευτών και των εργολάβων που αναλαµβάνουν τα έργα.
Συγκεκριµένη κυρία στην Επιτροπή Ολυµπιακών Αγώνων
εργαζόταν µε πολύ µεγάλο µισθό, δεκαπλάσιο περίπου του
Βουλευτή, στην εταιρεία του Σωκράτη Κόκκαλη, µε µισθό οκτώ
εκατοµµύρια (8.000.000) δραχµές το µήνα και σήµερα έρχεται
εκείνη ως µέλος της Επιτροπής Ολυµπιακών Αγώνων να εγκρίνει
έργο µε ανάθεση, που θα την πάρει η εταιρεία του αφεντικού της.
Αυτή είναι η προθεσµία προς τα διαπλεκόµενα συµφέροντα;
Φοβάµαι πως όχι. Φοβάµαι πως αυτή είναι µία συµφωνία, ώστε να
µοιραστεί η πίτα σε εκείνους που προσπαθούν να υποτάξουν
ακόµα και την πολιτική ζωή του τόπου. Και έχετε ευθύνη ως
Κυβέρνηση και ως Υπουργοί σε αυτά που γίνονται.
Πιστεύω ότι δεν θα µετανιώσουµε αύριο γι'αυτά που σήµερα
ψηφίζουµε, τουλάχιστον αυτοί που σήµερα είµαστε εδώ.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Καραµάριος έχει
το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσα
να πω µε ευκολία ότι σε ό,τι αφορά το πρώτο θέµα του
νοµοσχεδίου, που συζητούµε απόψε, του ΕΦΕΤ, η Κυβέρνηση δεν
έχει κακή πρόθεση.
Εκείνο  όµως  που  θα  µπορούσα  να  πω  εξαρχής  είναι  ότι  ο
τρόπος  µε  τον  οποίο  φέρεται  αυτό  το  νοµοσχέδιο,  για  να
προστατεύσει  τον  πολίτη  καταναλωτή,  είναι  λάθος.  Σηµειώστε
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τη µέρα, θα έρθει πολύ σύντοµα η Βουλή να αλλάξει αυτόν το νόµο
ή να τον καταργήσει. Γιατί, κύριε Υπουργέ;
Θέλετε να προστατεύσετε τον πολίτη από αυτά που τρώει, έχετε
όµως το θάρρος και γράφετε στο πρώτο άρθρο ότι τα προϊόντα
µέχρι της παραγωγής τους δεν τα ελέγχετε µε αυτόν τον οργανισµό.
'Οµως εκεί είναι το πρόβληµα. Από αυτά που τρώµε ξέρετε ότι
πολλά είναι ανθυγιεινά. 'Εχετε δει σταφύλια, βερίκοκα, γιαρµάδες,
υπερµεγέθη καρπούζια. Ρωτήσατε πώς γίνονται αυτά; Οι διοξίνες,
οι οποίες σας έδωσαν το ερέθισµα να φτάσουµε απόψε εδώ,
βρέθηκαν µέσα στα προϊόντα. Βρέθηκαν όχι εκ Θεού, αλλά κάποιος
τις έβαλε.
Αυτό δεν το ελέγχετε, άρα δεν προστατεύετε τον καταναλωτή
πολίτη, αλλά προσπαθείτε να δηµιουργήσετε ένα σώµα διώξεως
πραγµατικά, το οποίο θα πληρώνεται από τα πρόστιµα τα οποία θα
βάλετε. Αυτοί είναι οι πόροι του οργανισµού, από τα πρόστιµα,
αφήστε τις κρατικές επιχορηγήσεις και τις δωρεές. Κανείς δεν θα
δωρίσει από τον ελληνικό λαό λεφτά σ' αυτό το σώµα. Από τα
πρόστιµα, λοιπόν, που θα επιβάλετε, θα δηµιουργήσετε πόρους,
για να πληρωθούν οι πεντακόσιοι πενήντα, τους οποίους θα
διορίσετε.
Είναι λοιπόν ένας οργανισµός λάθος πέρα για πέρα. ∆εν είχατε το
θάρρος να φτιάξετε έναν οργανισµό που θα ελέγχει πραγµατικά τα
τρόφιµα που τρώµε, από την παραγωγή µέχρι την κατανάλωση,
αλλά εξαφανίζετε τα όργανα της παραγωγής που είναι
αρµοδιότητας Υπουργείου Υγείας - Πρόνοιας, και του Υπουργείου
Γεωργίας -εκείνα τα Υπουργεία που ξέρουν πώς γίνεται το
οποιοδήποτε προϊόν από τη γη- για να δηµιουργήσετε ένα όργανο,
που θέλετε να το ελέγχετε και µε είκοσι έξι µέλη παρακαλώ, εκ των
οποίων τα περισσότερα είναι άσχετα, κύριε Υπουργέ.
Εκείνος που µπορεί πραγµατικά να ελέγξει τα τρόφιµα είναι ο
χηµικός ή ο γιατρός, ο αρµόδιος άνθρωπος, ο οποίος ξέρει να
ελέγξει τα τρόφιµα. ∆εν είµαστε ούτε εγώ ούτε εσείς. Γιατί τους
βάζετε µέσα αυτούς τους είκοσι έξι ανθρώπους; Για δείτε τους ποιοι
είναι. Και µάλιστα είναι γνωµοδοτικό όργανο, για να αποφασίσει το
µεγάλο εκείνο διοικητικό συµβούλιο, το οποίο θα κάνει ο Υπουργός
τους οργανισµούς λειτουργίας, και τις υπουργικές αποφάσεις που
θα βγάλει κλπ.
Θέλετε, δηλαδή, να εξουσιοδοτήσουµε εµείς, η Βουλή, τον
Υπουργό, χωρίς να ξέρουµε τι θα τον εξουσιοδοτήσουµε, για να
αποφασίσει αυτός πλέον µετά πώς θα κάνει τον πολιτικό έλεγχο,
την πολιτική άσκησης ελέγχου στα τρόφιµα τα οποία θα τρώµε.
Εγώ δεν θα σχολιάσω περισσότερο, γιατί ντρέποµαι σαν
νοµοθετικό όργανο να νοµίζετε ότι κατ' αυτόν τον τρόπο η Βουλή θα
µπορεί να εξουσιοδοτήσει αυτό το όργανό σας, το οποίο είναι
άχρηστο πέρα για πέρα µε τον τρόπο µε τον οποίο γίνεται και για το
σκοπό. Σας τα έχουν πει οι αρµόδιοι άνθρωποι µέχρι σήµερα.
Το ερώτηµα είναι, κύριε Υπουργέ, γιατί το κάνετε αυτό το όργανο;
Απέτυχε, δηλαδή, µέχρι σήµερα η πολιτική σας άσκησης ελέγχου
επί των τροφίµων; 'Αρα, παραδέχεσθε πλέον ότι τόσα χρόνια δεν
κάνατε τίποτα και αυτή είναι η αλήθεια. ∆εκαεπτά χρόνια που
κυβερνάτε, δεν βρήκατε ποτέ την ευκαιρία να πείτε: "Υπάρχει αυτός
ο οργανισµός; Υπάρχει άλλος τρόπος να ελέγξουµε την υγεία µας;"
∆υστυχώς δεν το σκεφτήκατε αυτό, αλλά επειδή είναι παραµονές
της Εκθέσεως Θεσσαλονίκης, κάτι πρέπει να πείτε στο λαό. Είναι
άλλωστε και οι διοξίνες στη µέση, όπως υτά τα είπε παραστατικά
και πολύ ωραία ο κ. Πολύδωρας.
∆εν θα συνεχίσω, κύριε Υφυπουργέ, µε αυτό, γιατί εγώ προσωπικά
νοµίζω ότι ο κύριος Υπουργός και όχι εσείς, ο οποίος είναι
θεωρητικός, δυστυχώς στην πράξη δεν αντελήφθη τι έχει κάνει,
διότι δεν το έκανε ο ίδιος, του το έφεραν.
∆εν θα πιάσω το θέµα των εµπορικών µισθώσεων και δεν θα πω
πολλά πράγµατα. Θα τα πούµε στην κατ' άρθρον συζήτηση.
Προσπαθείτε να βρείτε µία µέση λύση µεταξύ ιδιοκτητών,
ενοικιαστών. Ο Υπουργός, πρώτα ήταν ο ∆ικαιοσύνης και σήµερα
είστε και εσείς, δυστυχώς δεν γεννήθηκε ακόµα που θα βρει τη
χρυσή τοµή. ∆εν φτιάχνεται τόσο εύκολα ένα τέτοιο νοµοσχέδιο.
Με το να προσθέσετε άλλα τέσσερα χρόνια, αν δεν ασκηθεί η

αγωγή εξώσεως εντός εννέα µηνών, θεωρείται ότι παρατείνεται η
µίσθωση αυτοδικαίως τέσσερα χρόνια. 'Αρα για τα δύο χρόνια που
είναι είκοσι τέσσερις µήνες αποζηµίωσης, στην ουσία τους δίνετε
µία παράταση δύο χρόνων χωρίς µίσθωµα. Οµως έτσι δεν λύνεται
το πρόβληµα.
Το πρόβληµα που περισσότερο τίθεται εδώ είναι εκείνων των
ακινήτων ιδιοκτησίας του δηµοσίου, νοµικών προσώπων δηµοσίου
δικαίου και των οργανισµών αυτοδιοίκησης, όπου εκεί κάνετε µία
ρύθµιση για την οποία θα δείτε ότι είναι εσφαλµένη. Γιατί; Γιατί όταν
λέτε ότι το ετήσιο µίσθωµα θα είναι τουλάχιστον το 10% της
αντικειµενικής αξίας, αντιλαµβάνεστε πόσο θα είναι το µίσθωµα;
Θα υπάρξουν περιπτώσεις, κύριε Υπουργέ, µε ενοίκιο εκατό
χιλιάδες, που θα πληρώσουν δέκα φορές επάνω. Τότε τι θα γίνει
αυτός ο µισθωτής; Τον προστατεύουµε µε αυτόν τον τρόπο; Θα το
δείτε αυτό. Υπάρχουν πολλά ακίνητα του ΤΑΠΑ, του δηµοσίου, των
οργανισµών και µάλιστα πώς; Με διαπραγµάτευση. Εκεί βάζετε
κατώτερο µίσθωµα, όχι κατώτερο του τάδε, του καταβαλοµένου,
αλλά δεν βάζετε τουλάχιστον µάξιµουµ, όπως πολλές φορές έχει
γίνει στο παρελθόν τέτοια ρύθµιση.
Κύριε Υπουργέ, πρέπει να το δείτε αυτό. 'Εβαζαν κάποιο πλαφόν
µάξιµουµ, ναι µεν αντικειµενική αξία αλλά ουχί πέραν του
διπλασίου, του τριπλασίου. θα δείτε τι σφάλµατα θα υπάρξουν µε
τις αντικειµενικές αξίες και θα έρθετε σύντοµα εδώ να
τροποποιήσουµε τη διάταξη.
Ερχόµαστε στον Οργανισµό Ανασυγκρότησης. Κύριοι συνάδελφοι,
ξέρετε τι κάνουµε αυτήν τη στιγµή; Παρατείνουµε τη διαχείριση
αυτού του Οργανισµού κατά δύο χρόνια. Τόσο λέει ο νόµος. Και
εφόσον την παρατείνουµε, αν δεν τελειώσουν οι εργασίες της
εκκαθάρισης, τότε τι γίνεται; Είναι λάθος αυτό που αναφέρει το
άρθρο 14, προφανώς εννοεί το άρθρο 15, το οποίο τι λέει; Λέει ότι
περιέρχεται αυτοδικαίως, σε όποια κατάσταση κι αν είναι µέχρι τότε
η εκκαθάριση, στο δηµόσιο.
Τότε εγώ σας λέω, κύριε Υπουργέ, το εξής: 'Εχετε το πολιτικό
θάρρος; ∆ιαγράψτε το άρθρο 14. Πηγαίνετε κατευθείαν, ο
Οργανισµός Ανασυγκρότησης Επιχειρήσεων καταργείται και από
σήµερα περιέρχεται στο ελληνικό δηµόσιο. Είναι το άρθρο 15, κύριε
Υπουργέ, προσέξτε το.
Εγώ σας λέω µε µαθηµατική ακρίβεια ότι από σήµερα που µιλάµε,
στους είκοσι τέσσερις µήνες που απαιτούνται, µέχρι να
δηµιουργηθεί η αυτοδίκαιη λύση της εκκαθάρισης, δεν θα έχει
προχωρήσει αυτή η υπόθεση. Απλώς θα πληρώσουµε ξανά τους
µισθούς αυτών που απασχολούνται εκεί πέρα.
Γιατί λέτε επέρχεται αυτοδικαίως. Εκεί δεν βάζετε καµία
προϋπόθεση, προσέξτε. ∆εν λέτε για το δηµόσιο. Μόνο λέτε ότι θα
συνεχίσει τις δίκες, θα συνεχίσει τις υποθέσεις. Βάλτε το από τώρα.
'Εχετε το θάρρος; Καταργείστε το. Θα σας βγάλει από πολλά
αδιέξοδα. Προσέξτε το. Αλλιώς για µέχρι δύο χρόνια θα
ταλαιπωρηθείτε πολύ περισσότερο, εκτός αν ελπίζετε ότι µε άλλο
νόµο νεότερο θα πείτε σε τρεις µήνες ότι το επαναφέρετε πάλι.
Τουριστική νοµοθεσία: Λυπούµαι γιατί δεν είναι εδώ ο κύριος
Υπουργός για να αναφερθώ στην αιτιολογία την οποία ανέφερε εδώ
στη Βουλή, ότι τάχα θέλουµε να βάλουµε νέα µέτρα για να
επιµηκύνουµε την τουριστική περίοδο, να την κάνουµε δώδεκα
µήνες -έτσι σηµείωσα ακριβώς- και ότι θα βρεθεί και ο τρόπος να
ρυθµίσουµε τα χρέη προς τον ΕΟΤ. Αλλά τι χρέη είναι αυτά προς
τον ΕΟΤ; Σε ποιον απευθύνεστε; Τι χρέη; Από την κακή διαχείρισή
του.
Η ρύθµιση των χρεών δεν είναι προς τον ΕΟΤ, είναι ρύθµιση των
χρεών προς τις επιχειρήσεις που οι άνθρωποι αυτοί µε τα
πανωτόκια έχουν καταντήσει να µην µπορούν να επιβιώσουν
επιχειρηµατικά. Μόνο έτσι θα βοηθήσουµε τον τουρισµό και µόνο
αν θα γίνει άλλη πολιτική, η οποία δεν υπάρχει δυστυχώς τόσα
χρόνια, καµία πολιτική τουρισµού δεν έχετε, θα µπορέσουµε να
κάνουµε τουρισµό όχι των δύο µηνών, γιατί ενός µηνός είναι στην
Αστυπάλαια, στη Λέρο, ενός µηνός είναι στα νησάκια. Μόνο τον
Αύγουστο είναι ο τουρισµός.
Και αν πάτε από αύριο το πρωί στα νησάκια αυτά, δεν θα
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βρείτε πλέον ούτε έναν τουρίστα, όταν δεν υπάρχει συγκοινωνία,
ένα πλοίο, ένα αεροπλάνο, που να κάνει δροµολόγια τακτικά, για να
αναβαθµίσει τον τουρισµό µας. Και ζητάµε εδώ να γίνει µία ρύθµιση
τάχα, θα τα πούµε επί των άρθρων, θα βρούµε µια λύση. ∆εν έχετε
δίκιο έτσι όπως το προτείνετε, θα σας τα πούµε, αλλά δεν λύνεται
έτσι το τουριστικό πρόβληµα.
Σε ό,τι αφορά τους Ολυµπιακούς Αγώνες ή τις κρατικές προµήθειες,
ποιος σας είπε ότι εδώ βάζετε σαν µεγάλο τιµητή πλέον των
κρατικών προµηθειών το Ελεγκτικό Συνέδριο; Βάζετε πλαφόν
πεντακόσια εκατοµµύρια (500.000.000) δραχµές και άνω και για
τους Οργανισµούς Νοµικών Προσώπων ∆ηµοσίου ∆ικαίου, κύριε
Υπουργέ. Προσέξτε το. 'Εχετε το θάρρος να πείτε "επί πάσης
κρατικής προµηθείας βάζουµε το Ελεγκτικό Συνέδριο"; Μέχρι τώρα,
ποια πάταξη κάνατε από τις εκθέσεις, το πόρισµα που κάθε χρόνο
σας φέρνει ο Πρόεδρος του Ελεγκτικού Συνεδρίου και λέει µέσα
διάφορες παρατυπίες;
'Εχετε τιµωρήσει καµία; Μη µας λέτε λοιπόν ότι γιαι προµήθειες
ενός δισεκατοµµυρίου θα προεδρεύεται από τον πάρεδρο του
Ελεγκτικού Συνεδρίου. Βάλτε όλες τις προµήθειες, αν έχετε κότσια,
όπως λέµε απλά.
Οι Ολυµπιακοί Αγώνες δεν είναι δική σας αρµοδιότητα. Είναι
αρµοδιότητα του Υπουργείου Πολιτισµού και του ΥΠΕΧΩ∆Ε. Γιατί
το φέρατε σήµερα εδώ; Το φέρατε για να διαπιστωθεί άλλη µία
φορά ότι δυστυχώς τα έργα των Ολυµπιακών Αγώνων πάσχουν, θα
πάσχουν και δυστυχώς δεν θα µπορέσουµε να είµαστε έτοιµοι. Το
απεύχοµαι, αλλά βλέπετε ότι τα προβλήµατα υπάρχουν και η
ρύθµιση την οποία φέρνετε είναι για να τακτοποιηθούν κάποια άλλα
προβλήµατα. Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Βαρβιτσιώτης έχει
το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, χρειαζόταν να
δηµιουργηθεί το τεράστιο πρόβληµα µε τις διοξίνες, ένα πρόβληµα
το οποίο συντάραξε την κοινή γνώµη µε την προβολή που είχε από
τα Μέσα Μαζικής Ενηµερώσεως, για να ευαισθητοποιηθεί η
Κυβέρνηση στο τεράστιο, πράγµατι, πρόβληµα του ελέγχου των
τροφίµων.
Και λέω ότι χρειάστηκε το πρόβληµα των διοξινών, για να
υπενθυµίσω στο Σώµα ότι η Νέα ∆ηµοκρατία πριν από δύο χρόνια
είχε καταθέσει σχετική πρόταση µε τον ίδιο ακριβώς τίτλο
συστάσεως Οργανισµού και η Κυβέρνηση τότε την είχε απορρίψει.
Σήµερα επανέρχεται στον έλεγχο αυτόν, κατά τρόπο θα έλεγα
ανεπιτυχή.
Πράγµατι, σε άλλες χώρες, στις Ηνωµένες Πολιτείες υπάρχει
πανίσχυρος οργανισµός το "FOOD AND DRUG
ADMINISTRATION" που πράγµατι ελέγχει την ποιότητα και των
τροφίµων και των φαρµάκων. Εσείς θα οδηγηθείτε σ' αυτόν τον
έλεγχο µε το νοµοσχέδιο αυτό; Νοµίζετε ότι ο έλεγχος θα είναι
αποτελεσµατικός; Νοµίζετε ότι πράγµατι µε τις διατάξεις που
περιλαµβάνονται στο σχέδιο νόµου, το οποίο συζητούµε σήµερα
στη Βουλή, θα επιτευχθεί η προστασία του καταναλωτή; Φοβούµαι
όχι.
Η πρώτη µου παρατήρηση είναι πώς είναι δυνατόν να είναι
λυσιτελές το νοµοσχέδιο, όταν όλοι οι αρµόδιοι φορείς περί την
προστασία του καταναλωτή είναι αντίθετοι.
Είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι κινούνται από συνδικαλιστικά κίνητρα.
Μα, έχουµε δύο ενώσεις, την 'Ενωση Ελλήνων Χηµικών και το
Γεωτεχνικό Επιµελητήριο, που είναι επιστηµονικοί φορείς. Αυτοί οι
δύο φορείς είναι και αυτοί αντίθετοι.
Να σας πω και κάτι άλλο; 'Ολοι οι άλλοι, οι υπόλοιποι φορείς οι
οποίοι αντιτίθεται µπορεί να είναι συνδικαλιστικοί φορείς, αλλά δεν
παύουν να διαπνέονται από αίσθηµα ευθύνης. Εκτός εάν εσείς
πιστεύετε ότι έχετε καταντήσει έτσι τον συνδικαλισµό, ώστε να µην
έχει ίχνος ευθύνης. 'Ολοι λοιπόν οι ασχολούµενοι µε το θέµα φορείς
είναι αντίθετοι και εσείς επιµένετε ότι αυτό το νοµοσχέδιο µε τις
ρυθµίσεις που περιέχει, µπορεί να οδηγήσει σε ουσιαστικό έλεγχο
του αντικειµένου που επιδιώκετε.
Κύριε Υφυπουργέ, οποιοδήποτε µέτρο το οποίο µπορεί να ψηφιστεί
από την Αίθουσα αυτή, αν δεν τυγχάνει της γενικής αποδοχής και

παραδοχής από αυτούς που θα το εφαρµόσουν, είναι βέβαιο ότι θα
αποτύχει. Και εσείς πάτε να δηµιουργήσετε ένα φορέα για τον
οποίον είναι αντίθετοι όλοι οι ασχολούµενοι µε το θέµα.
Θα έλεγα επίσης -λυπάµαι που δεν είναι ο κύριος Υπουργός
Αναπτύξεως εδώ- πως ο, πράγµατι, διαπρεπής καθηγητής του
Συνταγµατικού ∆ικαίου δέχεται να περιλαµβάνονται στο νοµοσχέδιό
του διατάξεις αντισυνταγµατικές;
Είχαµε το θέαµα προ ηµερών της Υπουργού Εσωτερικών,
Αυτοδιοίκησης και δεν ξέρω πώς το λέτε το καινούριο αυτό
κατασκεύασµα, η οποία, όταν της υπογραµµίστηκε από το Βήµα
αυτό ότι διατάξεις κάποιου νοµοσχεδίου της έχουν κριθεί από την
Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής αντισυνταγµατικές, αντί να
οµολογήσει το σφαλµα της επετέθη κατά του Επιστηµονικού
Συµβουλίου της Βουλής.
Θα ήθελα να είναι εδώ ο συνταγµατολόγος Υπουργός Ανάπτυξης,
για να µας δώσει µια εξήγηση, πώς αυτός ο οποίος υπερασπίζεται
στη θεωρία ότι το Σύνταγµα είναι ο υπέρτατος κανόνας, δέχεται να
παραβιάζεται από το ίδιο το νοµοσχέδιό του κατά την κρίση της
επιστηµονικής επιτροπής της Βουλής; Εκτός εάν και αυτός
καταλήξει σε ένα υβρεολόγιο κατά της επιστηµονικής επιτροπής
ακολουθώντας το παραδειγµα της κ. Παπανδρέου.
Πιστεύω, λοιπόν, ότι δεν είναι δυνατόν οποιοσδήποτε Υπουργός,
πολύ περισσότερο καθηγητής του Συνταγµατικού ∆ικαίου, να µη
δέχεται τις υποδείξεις της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής, η
οποία απαρτίζεται από διακεκριµένους νοµικούς, όσον αφορά τη
συνταγµατικότητα ή την αντισυνταγµατικότητα διατάξεων. Και εδώ
σας επισηµαίνει η επιστηµονική επιτροπή τρεις ή τέσσερις
διατάξεις, οι οποίες είναι προδήλως αντισυνταγµατικές και σεις
εµµένετε. ∆εν αντιλαµβάνεσθε ότι αν υπάρξει κάποια προσφυγή
στα δικαστήρια µε την ευκαιρία κάποιας αµφισβητήσεως, αυτές οι
διατάξεις θα καταρρεύσουν; ∆εν το αντιλαµβάνεσθε αυτό; ∆εν
αντιλαµβάνεσθε ότι όσο και αν θέλει η Κυβέρνηση να υποβαθµίσει
το ρόλο και την αποστολή της επιστηµονικής επιτροπής, παίζει
ρόλο στη δικανική κρίση του δικαστού; Και όµως επιµένετε.
Λυπάµαι που δεν είναι ο κ. Βενιζέλος εδώ, γιατί πράγµατι θα ήθελα
µία δική του εξήγηση, την οποία δυστυχώς η απουσία του δεν µας
επιτρέπει να έχουµε.
Γιατί το φέρνετε λοιπόν αυτό το νοµοσχέδιο τώρα; Το φέρνετε
πράγµατι στην αγωνία σας για την προστασία του καταναλωτή;
Ασφαλώς όχι. Είχε συζητηθεί πρόταση της Νέας ∆ηµοκρατίας προ
δύο ετών, όπως προείπα, την αγνοήσατε και έκτοτε εδώ και δύο
χρόνια δεν κάνατε τίποτε. Τη φέρνετε, πρώτον, γιατί δηµιουργήθηκε
αυτός ο θόρυβος στην κοινή γνώµη και δεύτερον εν όψει
προεκλογικής περιόδου. Και έχει και έναν άλλον ιδιαίτερο
χαρακτήρα, ότι είναι προεκλογικό το νοµοσχέδιό σας: Είναι οι
πεντακόσιοι πενήντα υπάλληλοι οι οποίοι θα επανδρώσουν αυτόν
τον οργανισµό. Γιατί χρειάζονται πεντακόσιοι πενήντα υπάλληλοι;
∆εν έχουν υπαλλήλους αρµόδιους, εξειδικευµένους, γνώστες των
αντικειµένων τα Υπουργεία Γεωργίας, Υγείας, Εµπορίου;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Το προβλέπει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Αφήστε τι προβλέπει, στρατηγέ. ∆εν
προβλέπει τίποτα. Προβλέπει πεντακόσιους πενήντα νέους
διορισµούς. Ας είµαστε ειλικρινείς.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Με µετατάξεις.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Είναι µε
µετατάξεις.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Προβλέπει πεντακόσια πενήντα
ρουσφέτια και σας συνιστώ, στρατηγέ, βάλτε και σεις λίγο το
δάκτυλο στο µέλι, µπας και πάρετε κανένα διορισµό. Περί αυτού
πρόκειται.
Ας είµαστε, λοιπόν, ειλικρινείς. Εδώ πρόκειται περί ενός κατ' εξοχήν
ρουσφετολογικού κατασκευάσµατος, για να ικανοποιήσετε τις
εκλογικές σας ανάγκες.
∆ύο  ακόµη  παρατηρήσεις.  Σε  αυτό  το  νοµοσχέδιο,  το  οποίο  εν
µέρει  ασχολείται  µε  την  προστασία  του  καταναλωτού  και  τον
έλεγχο  των  τροφίµων,  παρεµβάλλονται  και  άλλες  διατάξεις
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οι οποίες κατά τη γνώµη µου έχουν ιδιαίτερα πονηρό χαρακτήρα.
Μπορείτε να µας εξηγήσετε γιατί όλα τα έργα των Ολυµπιακών
Αγώνων θα γίνουν κάτω από το κράτος της αδιαφάνειας µε
απευθείας αναθέσεις. Γιατί; Καθυστερήσατε και έχετε ανάγκη του
επείγοντος ή θέλετε να έχετε µια ευρύτητα χειρισµών, ώστε τα έργα
αυτά να πάνε στους υµετέρους; Γιατί; ∆εν υπάρχουν διαδικασίες
που προβλέπουν την ανάθεση των δηµοσίων έργων; Τα έργα των
Ολυµπιακών Αγώνων γιατί πρέπει να εξαιρεθούν από όλες τις
διαδικασίες;
Η τελευταία παρατήρηση είναι η εξής. Κατά ποία λογική διαγράφετε
όλες τις ευθύνες -ποινικές βεβαίως- εκείνων που διαχειρίστηκαν
επιχειρήσεις που υπάγονται στον ΟΑΕ; Γιατί; 'Οσοι υπέπεσαν σε
ποινικά αδικήµατα από κακή διαχείριση πρέπει να αποδοθούν
άγγελοι στην κοινωνία; ∆εν θα πρέπει κάποτε κάποιος να
λογοδοτήσει στον τόπο αυτό;
Κύριε Υφυπουργέ, ύστερα από τις παρατηρήσεις µου αυτές
συµφωνώ απόλυτα µε τη γραµµή της Νέας ∆ηµοκρατίας ότι πρέπει
αυτό το νοµοσχέδιο να καταψηφιστεί. Πρέπει για λόγους
συνειδήσεως, για λόγους οι οποίοι πραγµατικά µας οδηγούν χωρίς
κοµµατικές παρωπίδες, χωρίς κοµµατική γραµµή, να
καταψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο δεν πρόκειται σε
καµία περίπτωση να λύσει το πρόβληµα, αντίθετα θα το περιπλέξει.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χεικροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Μπαντουβάς έχει
το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΝΤΟΥΒΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το συζητούµενο νοµοσχέδιο αντιµετωπίζει ένα γιγαντιαίων
διαστάσεων παγκόσµιο πρόβληµα, το οποίο βέβαια έχει και την
ελληνική, εθνική θα έλεγα διάστασή του. Είναι το πρόβληµα που
έχει σχέση µε την υγεία του ανθρώπου και βεβαίως µε την υγεία και
την προοπτική του ελληνικού λαού.
Είπαµε ότι αυτός ο µικρός λαός, µια χούφτα Ελλήνων, έχει δύο
όπλα για να επιβιώσει. Το ένα είναι η πνευµατική του υγεία και
άνοδος και το άλλο είναι η οργανική του καλή κατάσταση και υγεία.
Εγώ θα συγχαρώ την Κυβέρνηση για την κατάθεση του
νοµοσχεδίου, µε όλες τις ατέλειές του τις πιθανές, µε όλα τα πιθανά
παράθυρα τα οποία υπάρχουν ή θα υπάρξουν στην πορεία. Και
ήµουν έτοιµος να συγχαρώ και τη Νέα ∆ηµοκρατία για την κατάθεση
της ανάλογης πρότασης νόµου. Θέλω να πω µόνο ότι τόσο η Νέα
∆ηµοκρατία όσο και το ΠΑΣΟΚ και οι προγενέστερες κυβερνήσεις
όλων των αποχρώσεων καθυστέρησαν πολύ σ' αυτό το θέµα.
'Επρεπε ήδη να είχε γίνει. Και είναι ασύγγνωστος αµέλεια όσον
αφορά την προστασία επαναλαµβάνω δοµικών συµφερόντων του
ελληνικού λαού, της υγείας του και της προοπτικής του.
Θα αρχίσω από µια παρατήρηση που έκανε ο εισηγητής της Νέας
∆ηµοκρατίας ο κ. Νάκος. Πολύ σωστή. Να προσέξουµε να µη
θεµελιώσουµε το θεσµό αυτό σε σαθρές βάσεις, γιατί θα είναι
σαθρό το αποτέλεσµα. Ο κ. Νάκος ασκών την αντιπολιτευτική
πολιτική, το παρουσίασε σαν δεδοµένο. Εγώ υποθέτω ότι εννοούσε
και έτσι θα πρέπει να ερµηνευθεί, να µην το επιτρέψουµε να γίνει. Ο
φορέας αυτός ο οποίος γεννιέται σήµερα µε το νοµοσχέδιο αυτό
αποβλέπει στο συντονισµό όλων των υπηρεσιών και των φορέων
που λειτουργούν σε διάφορα Υπουργεία και µε διάφορες ονοµασίες
και µορφές µ' αυτό το αντικείµενο, δηλαδή την προστασία της
διατροφής του ελληνικού λαού και άλλες παραµέτρους.
Αυτοί οι φορείς δεν είχαν επιτυχείς διαδροµές µέχρι σήµερα. Και δεν
µπορούµε χωρίς να το γενικεύουµε, να τους απονείµουµε εύσηµα
απόψε από του Βήµατος αυτού. Υπήρξαν παραλείψεις, υπήρξαν
λάθη, υπήρξαν ανεπάρκειες, οι οποίες δεν υπηρέτησαν επαρκώς
την υγεία του ελληνικού λαού.
∆εν µε ενδιαφέρει ποιο Υπουργείο θα εποπτεύει. Ποσώς. Αντίθετα
θα έλεγα ότι το Υπουργείο Ανάπτυξης είναι µια πολιτική ηγεσία -εγώ
συνεργάστηκα και µε τους δύο Υφυπουργούς σε άσκηση
κυβερνητικού έργου και τον κ. Βενιζέλο τον έχω παρακολουθήσει-
µε επαρκέστατους εκλεκτούς συνάδελφους, έντιµους και
επιτυχηµένους µέχρι σήµερα πολιτικούς.

Βέβαια οι θεσµοί δεν πρέπει να συνδέονται µόνο µε την εµβέλεια
και την ακτινοβολία των φυσικών προσώπων που βρίσκονται τη
συγκεκριµένη στιγµή σ' αυτούς τους φορείς. Γιατί σήµερα είναι αυτή
η πολιτική ηγεσία, αύριο µπορεί να είναι άλλη, η οποία να µην αρθεί
στο ύψος των περιστάσεων. 'Οµως πιστεύω ότι µπορεί να
αποδώσει τα µέγιστα, αν θέλει, η σηµερινή πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου, το οποίο θα είναι το εποπτεύον Υπουργείο αυτού του
φορέα.
∆εν µε ενδιαφέρει επίσης αυτό το οποίο εθίγει, ότι µπορεί να είναι
προεκλογικό το νοµοσχέδιο. Μα, γι' αυτό γίνονται εκλογές. 'Ενα από
τα πλεονεκτήµατα της Κοινοβουλευτικής ∆ηµοκρατίας και των
συχνών εκλογών είναι ότι εκτός του ότι επιβραβεύονται οι σωστοί,
στηλιτεύονται, αποδοκιµάζονται και αποµακρύνονται οι µη σωστοί.
Επίσης γινόµεθα και καλύτεροι µε διορθωτικές τις
συµπληρωµατικές ενέργειες εν όψει εκλογών, γιατί υπάρχει ο
κίνδυνος της αποτυχίας, της αποδοκιµασίας. Και αυτό είναι θεµιτό,
γιατί να µη γίνει.
Τώρα για το θέµα των πεντακοσίων διορισµών. Εδώ εθίγει από
πολλούς συναδέλφους και πολύ σωστά και δίκαια ότι οι υπηρεσίες
οι οποίες υφίστανται και λειτουργούν στον τόπο αυτό µε ένα τέτοιο
αντικείµενο, δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν πλήρως στα
καθήκοντά τους, στην αποστολή τους για διάφορες αιτίες, µεταξύ
των οποίων η βασικότερη είναι η ανεπαρκής επάνδρωση και
διαµαρτύρονται συνεχώς ότι δεν έχουν επαρκές επιστηµονικό και
υπαλληλικό προσωπικό για να ασκήσουν τους ελέγχους που
χρειάζονται. Γιατί λοιπόν κατηγορούµε τους συντάκτες του
νοµοσχεδίου για την πρόσληψη πεντακοσίων υπαλλήλων, όταν
µάλιστα υπάρχει το κύµα της ανεργίας που υπάρχει. Αρκεί αυτή η
επιλογή, αυτός ο διορισµός των πεντακοσίων υπαλλήλων να γίνει
αξιοκρατικά και νοµίζω ότι υπάρχει ένας θεσµός, ο οποίος
κατοχυρώνει αυτήν την προσδοκία. Τώρα, εάν θα δουλέψουµε για
να τον καταστρατηγήσουµε, για να τον νοθεύσουµε, αυτό είναι κάτι
το οποίο θα πρέπει να το ελέγξουµε εµείς πάλι και να είµαστε σε
ετοιµότητα, για να το αντιµετωπίσουµε αν συµβεί. Αν και δεν νοµίζω
ότι υπάρχει η δυνατότητα και αν ακόµη υπήρχε η πρόθεση να το
κάνουµε.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
Θα ήθελα όµως, κύριε Υπουργέ, να πω ότι αυτός ο έλεγχος θα
επιτύχει, εάν θα αφορά ολόκληρο το φάσµα, δηλαδή παραγωγής,
µεταποίησης και εµπορίας, των τροφίµων.
Ειπώθηκε προηγουµένως από τον εκλεκτό συνάδελφο κ. Ιντζέ,
αλλά και από αλλους συναδέλφους, για την ποιότητα της
προελεύσεως της πρωτογενούς παραγωγής σε ορισµένους τοµείς.
Και έχω την τιµή να εκπροσωπώ µία περιοχή η οποία είναι
κτηνοτροφική και γεωργική. Και τα έχω ζήσει, τα έχω δει. Με ένα
ράντισµα στα σταφύλια, στη σουλτανίνα, να έχουµε
τετραπλασιασµό του µεγέθους της ρόγας του σταφυλιού. 'Εχω δει
πώς πολλαπλασιάζονται τα ζώα. Ποιες είναι οι επιδράσεις των
χηµικών ουσιών και στο ζωικό και στο φυτικό βασίλειο. Και τι τρώµε
εποµένως εµείς;
'Ετσι ίσως δικαιολογείται και αυτή η τεράστια ανάπτυξη των δύο
νοσηµάτων που µαστίζουν την ανθρωπότητα. Και δεν υπάρχει ούτε
µία ελληνική οικογένεια που να µην έχει πενθήσει θύµατα αυτών
των ασθενειών. Και η καρδιοπάθεια, που είναι πρώτη σε θανάτους
και ο καρκίνος -όπως λένε οι αρµόδιοι γιατροί- εξαρτώνται κυρίως
από τη διατροφή. Βέβαια στην πρώτη περίπτωση, ίσως να υπάρχει
και κάποια κατάχρηση, αλλά γενικά από την ποιότητα των
τροφίµων. Και δεν γίνεται έλεγχος.
Είπε ο κ. Ιντζές ότι τα λύµατα των βόθρων αξιοποιούνται από τις
βιοµηχανίες ζωοτροφών. Γνωρίζουµε όλοι ότι πολλές φορές τρώµε
κοτόπουλο και µυρίζει ψάρι, γιατί τρώγουν ιχθυάλευρα.
Ειπώθηκε επίσης από συνάδελφο της Νέας ∆ηµοκρατίας ότι ένας
από τους παράγοντες της ασθένειας των αγελάδων ήταν και το
γεγονός ότι ενώ είναι φυτοφάγα ζώα, έτρωγαν σάρκες.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Και εγώ το είπα.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΝΤΟΥΒΑΣ: Και εσείς το είπατε. Και δεν το
είπατε µόνον εσείς. Πιο µπροστά από σας το είχε πει ο Αισχύλος.
Εδώ πρέπει να ληφθούν µέτρα και πρέπει να υπάρξουν δικλείδες
ασφαλείας και προστασίας της ζωής µας. Και στον τοµέα αυτόν δεν
έχουν ληφθεί µέχρι σήµερα οι σωστές αποφάσεις και προπαντός
δεν έχει λειτουργήσει σωστά το κράτος.
Ειπώθηκε ότι θα υπάρξουν µηχανισµοί ελέγχου, ότι θα υπάρξει
ποινική ευθύνη των µελών των διοικητικών συµβουλίων των
διαφόρων φορέων. Εγώ συµφωνώ σ' αυτό. Γιατί να µην υπάρξει;
Να κάνουν τη δουλειά τους σωστά και να έχουν πάνω από την
κεφαλή τους τη δαµόκλειο σπάθη της τιµωρίας.
Βέβαια µε ανησυχεί η υπεραισιοδοξία σας, κύριε Υπουργέ. Εγώ σας
καµαρώνω και για την επάρκειά σας και για την ακτινοβολία σας,
που δικαιολογεί αισιοδοξία και για το παρόν και για το µέλλον, αλλά
αυτή η υπεραισιοδοξία ότι όλα πηγαίνουν καλά και ότι εδώ στην
Ελλάδα έχουµε τους χαµηλότερους δείκτες κλπ., είναι στα χαρτιά.
Μην επαναλαµβάνετε από την ανάποδη αυτό που είπε ο Γεώργιος
Παπανδρέου ότι ευηµερούµε στους αριθµούς και υστερούµε αλλού.
∆εν λειτουργεί σωστά σε αυτόν τον τοµέα, όπως και σε άλλους,
αλλά ειδικά σε αυτόν τον τοµέα που συζητούµε, τίποτε. Υπάρχει
διαφθορά κάθετα και οριζόντια από το χαµηλότερο µέχρι το
ανώτατο επίπεδο. Και αυτό θα πρέπει να το ελέγξετε.
Και για να κλείσω, θα ήθελα να αναφερθώ και στην αναφορά σας
στον Οργανισµό Ανασυγκρότησης Επιχειρήσεων. Εγώ πρώτη φορά
απόψε συνειδητοποίησα ότι αυτό το µέτρο του Ανδρέα Παπανδρέου
έγινε για να διασώσουµε το τραπεζικό σύστηµα. Εγώ είχα ακούσει
άλλα. Εγώ είχα ακούσει ότι έγινε για να µη βρεθούν στο δρόµο
εκατό χιλιάδες οικογένειες Ελλήνων εργαζοµένων, πενήντα χιλιάδες
αν θέλετε. 'Οτι έγινε για να διατηρήσουµε ελληνικό βιοµηχανικό
δυναµικό εν όψει της επελάσεως των πολυεθνικών εταιρειών µε την
ολοκλήρωση της ένταξής µας στην Ε.Ο.Κ., για να µη γίνει αυτός ο
τόπος ξέφραγο αµπέλι διείσδυσης ξένων συµφερόντων και
κεφαλαίων. Να υπάρχει το δικό µας, του κουτσό, το ανεπαρκές, το
αναιµικό βιοµηχανικό δυναµικό, το οποίο όµως είναι δικό µας,
επαναλαµβάνω, είναι ελληνικό, σάρκα από τη σάρκα µας.
Εάν είχε αδυναµίες και σφάλµατα, φταίµε όλοι. Και φταίτε εσείς από
την πλευρά τη συντηρητική περισσότερο, διότι διαχειριστήκατε
µεταπολεµικά τα χρήµατα, τα κεφάλαια που διετέθησαν για την
ανάπτυξη της χώρας και βρέθηκαν µπακάληδες, φαρµακοποιοί,
γιατροί, δικηγόροι, οι οποίοι να είναι βιοµήχανοι,
µεγαλοεπιχειρηµατίες κλπ., µε αποτέλεσµα να φτάσουµε στη
χρεοκοπία την οποία εκλήθη κάποτε να αντιµετωπίσει κάποια
κυβέρνηση. Τώρα, ακούω για τις τράπεζες, δηλαδή επλήρωσε ο
λαός δίνοντας τα χρήµατά του σαν καταθέσεις στις τράπεζες, ο
µικροκαταθέτης για να γίνουν επενδύσεις παραγωγικές. Και αυτές
πήγαν στα θυλάκια των βιοµηχάνων. Και µετά ξαναπλήρωσε ο
'Ελληνας φορολογούµενος για να πληρώσει αυτά που έδωσε το
δηµόσιο, αφού είχε εγγυηθεί ότι έγινε σ'αυτόν τον οργανισµό. ∆εν
ξέρω, κάτι πρέπει να γίνει. ∆ιότι εδώ αφαιρέσαµε τις προϋποθέσεις
επιτυχίας αυτού του ωραίου πραγµατικά θεσµού. Και κάναµε
χειρότερο το φάρµακο, την προσπάθεια θεραπείας από την ίδια τη
νόσο. Και θα πρέπει βεβαίως να βρεθεί µια λύση. Και σωστά θέτετε
το δάκτυλο επί τον τύπο των ήλων.
Εγώ θα υπερψηφίσω το νοµοσχέδιο µε την ευχή ότι όλα θα πάνε
καλά, ότι είναι µια αρχή και ότι θα πρέπει σ'αυτό το τριήµερο να
αγωνιστούµε όλοι να κάνουµε βελτιώσεις και προσθήκες, για να
γίνει καλύτερο το νοµοσχέδιο. Και εκφράζω την εµπιστοσύνη στη
σηµερινή πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Ανάπτυξης, για την οποία
-επαναλαµβάνω -έχω ιδίαν αντίληψη, διότι συνεργάστηκα στο
παρελθόν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Μπούτας έχει
ζητήσει το λόγο για δευτερολογία.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Για αύριο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Θα πάτε για αύριο για τις
δευτερολογίες. Ο κ. Παπανικολάου έχει το λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κατά γενική

οµολογία βιώνουµε αυτόν τον καιρό µια απέλπιδα προσπάθεια της
πανικοβλήτου Κυβερνήσεως, που βλέπει µε µαθηµατική ακρίβεια
ότι χάνει την εξουσία και προσπαθεί να γαντζωθεί µε τρόπους και
νοµοθετήµατα που υποβαθµίζουν το κοινοβουλευτικό µας έργο.
Καταθέτει σήµερα ένα πολυνοµοσχέδιο χωρίς αρχή και τέλος.
Πλίνθοι και κέραµοι ατάκτως εριµµένοι, σαν αποτέλεσµα
παλαιοκοµµατικών συρραφών και εµπνεύσεων της προεκλογικής
περιόδου που αυτή ξεκίνησε. ∆ιαφορετικά, δεν εξηγείται αλλιώς το
γεγονός ότι τα τρία τελευταία χρόνια κι ενώ βοµβαρδιζόµαστε από
τα Μέσα Μαζικής Επικοινωνίας ότι καθηµερινά αρρωσταίνουµε και
δολοφονούµεθα στο πιάτο και το ποτήρι µας, η Κυβέρνηση
παραµένει ανάλγητη παρά τις επανειληµµένες ερωτήσεις
συναδέλφων απ'όλες τις πτέρυγες της Βουλής. Να θυµίσω στο
Σώµα τα υψηλά ποσοστά του βενζολίου στα αναψυκτικά. Πάνω
από 0,10 mg/lt που είναι το επιτρεπτό όριο. Τα ποσοστά των
βροµικών ιόντων στα εµφιαλωµένα νερά ενώ είναι µέχρι 10mg/lt το
φυσιολογικό ποσοστό, ξεπέρασε αυτά τα όρια και έφθασε µέχρι 150
mg/lt. Ποιος δεν θυµάται το σάλο που είχε δηµιουργηθεί και έφθασε
µέχρι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο; Και η Κυβέρνηση "αγρόν
ηγόρασε".
Να σας θυµίσω τον εντοπισµό της τοξικής καρκινογόνου ουσίας
αφλοτοξίνης Β1 που βρέθηκε σε φυστίκια εισαγόµενα από Τουρκία
και Ιράν, όχι από όχι από εµάς αλλά από τους Ολλανδούς και µας
χτύπησαν το καµπανάκι επανειληµµένως µε απειλές αναφοράς µας
στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Ξεχάσατε το γερµανικό "nen" στα
ελληνικά σταφύλια και τις επιστροφές λόγω ανευρέσεως
υπολειµµάτων της απαγορευµένης ουσίας Chozolinat;
Ξέχασε όλα αυτά η Κυβέρνηση µαζί µε τις διοξίνες από το Κόσοβο
και ευαισθητοποιήθηκε τώρα µε τις διοξίνες του Βελγίου; 'Η
θυµήθηκε τις εκλογές; ∆εν νοµίζω ότι υπάρχει κάποιος µέσα και έξω
από την Αίθουσα αυτή που να νοµίζει ότι συµβαίνει κάτι άλλο εκτός
από το δεύτερο. Γιατί µετά απ'όλα αυτά, όταν σαν Νέα ∆ηµοκρατία
καταθέσαµε το '97 πρόταση νόµου ολοκληρωµένη για τη
δηµιουργία του Ε.Ο.ΤΡΟ.Φ. αντιστοίχου του F.D.A. που υπάρχει
στην Αµερική, η πρότασή µας απερρίφθη µετ'επαίνων;
∆ιάβαζα σήµερα στο διαδίκτυο και αξίζει να το αναφέρω για τα
Πρακτικά, η Αµερική κάθε χρόνο απορρίπτει τρεις χιλιάδες προϊόντα
δικά της µέσα στην Αµερική. Και τριάντα χιλιάδες προϊόντα σε πλοία
που ελλιµενίζονται σε λιµάνια της Αµερικής και πρόκειται να
εκφορτώσουν ξένα προϊόντα. Μόνο αυτά τα δύο νούµερα πρέπει να
προκαλέσουν µια αυτοκριτική όλων µας και να κοιτάξουµε τα του
οίκου µας, αν εµείς έχουµε κάποιο παρεµφερές ελαχιστότατο
παράδειγµα.
Ποια συµφέροντα σας απέτρεψαν να εγκρίνετε τουλάχιστον µία
πρόταση νόµου συναδέλφων σας, αλλά προτιµούσατε ένα
καθεστώς ελέγχου των ποτών και τροφίµων από έξι συναρµόδια
Υπουργεία µε "το γνωστό αλαλούµ" λόγω αλληλοκαλύψεως
αρµοδιοτήτων;
Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι δεν υπάρχει αξιολόγηση στα τρόφιµα
που καταναλώνουµε, αναφορικά µε την ωφελιµότητα και την
επικινδυνότητα ή βλαπτικότητα για τη δηµόσια υγεία, ενώ
προεβλέπετο στην πρόταση νόµου που είχαµε καταθέσει;
∆εν γνωρίζετε ότι µία σύγχρονη πολιτεία πρέπει να επιδιώκει τον
ποιοτικό έλεγχο και την ποιοτική σύνθεση των τροφών για τους
πολίτες της;
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε -και θέλω µία απάντηση σ' αυτό το θέµα,
γιατί είναι πολύ σοβαρό- ότι η Ολυµπιακή σερβίρει µοσχάρι
Αγγλίας; Χθες πέταξα από το Λονδίνο στην Αθήνα. Σερβιρίστηκε
µοσχάρι, ρώτησα και µου είπαν ότι είναι Αγγλίας και υπήρξε έντονη
αντίδραση από ένα µεγάλο µέρος ταξιδιωτών, ακόµα και Εγγλέζων.
Σας αναφέρω, επειδή ήµουν δύο εβδοµάδες στο Λονδίνο, ότι οι
Εγγλέζοι αποφεύγουν να καταναλώνουν βόειο κρέας δικό τους,
όπως και κοτόπουλα.
Πριν  από  τρεις  µέρες  έγινε  µία  µεγάλη  γιορτή  στο  Λονδίνο,
επειδή  τα  πρώτα  πενήντα  κιλά  µοσχαρίσιου  κρέατος  ταξίδεψαν
στο  Βέλγιο,  στις  Βρυξέλλες  συγκεκριµένα  και  είχαν  οργανώσει
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κάποιο πάρτι εκεί για να δοθεί κάποια δηµοσιότητα. Η Γαλλία
αρνείται, η Γερµανία αρνείται, όπως και όλες οι άλλες χώρες. Εµείς
µόνο τα δεχόµαστε όλα...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Εννοείτε ότι η
"OLYMPIC CATERING" παίρνει αγγλικό βόειο κρέας ή ότι στην
πτήση από Λονδίνο τοπικά προµηθεύεται εγγλέζικο εκεί;
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Κύριε Υπουργέ, αυτό εγώ δεν το
ξέρω, θα το βρει η δικαιοσύνη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Τι από τα
δύο; Είναι διαφορετικό το ένα από το άλλο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Εγώ θα µηνύσω την εταιρεία.
Αύριο συγκεκριµένα θα καταφύγω στο δικηγόρο µου. Θα πάρετε
την απάντηση και θα σας τη φέρω εγγράφως.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κάντε µία
ερώτηση στο Υπουργείο Μεταφορών να σας πει.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Αύριο θα µηνύσω την εταιρεία
και θα σας δώσω την απάντηση.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Το δεύτερο θα έγινε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Καλό θα είναι, πριν
κάνετε µήνυση, κύριε συνάδελφε, να ρωτήσετε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Τώρα µε τον
Ε.Φ.Ε.Τ. όλα αυτά θα τα ελέγχουµε.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Κύριε Υπουργέ, είστε πολύ
αισιόδοξος, αλλά φοβάµαι ότι θα απογοητευθείτε πολύ σύντοµα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Είµαι
αισιόδοξος. Πρέπει να αγωνιζόµαστε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Dum spiro spero, κύριε
συνάδελφε.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Επιτρέψτε µου σαν γιατρός να
σας βεβαιώσω ότι θα απογοητευθείτε πολύ σύντοµα.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κύριε Υπουργέ, για τα εισαγόµενα δεν
υπάρχει έλεγχος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Για τα
κοινοτικά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: ...(∆εν ακούστηκε).
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Και τι να
τρώµε, ρώσικα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Αρκετά µε την περιφορά
µας ανά την Ευρώπη.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Να τρώµε δικά µας, κύριε
Υπουργέ. Και αυτό που λέω δεν είναι για γέλια. Επειδή έζησα ένα
πρόσφατο γεγονός πολύ φίλου µου, νέου ανθρώπου που χάθηκε
από σπογγώδη εγκεφαλοπάθεια, από τη νόσο των τρελών
αγελάδων, είναι πολύ σοβαρά τα πράγµατα και πρέπει να τα
λάβουµε υπόψη µας, γι' αυτό και θα µηνύσω την Ολυµπιακή αύριο.
'Ερχεσθε σήµερα µε τον Ενιαίο Φορέα Ελέγχου Τροφίµων, το
γνωστό Ε.Φ.Ε.Τ., πρωτοτυπώντας ανά την υφήλιο, να αναλάβετε
έναν τοµέα που είναι αρµοδιότητας άλλων Υπουργείων και ούτε
πρόκειται περί ενιαίου φορέα, όπως ελέχθη κατά κόρον από άλλους
συναδέλφους. 'Εχουµε κατακερµατισµό ελεγκτικών µηχανισµών
χωρίς συσπείρωση και συντονισµένο έλεγχο.
Σίγουρα µε τέτοιες αποφάσεις και πρακτικές δεν προάγουµε
βασικές ανάγκες και προτεραιότητες της δηµόσιας ζωής. 'Ετσι δεν
διασφαλίζεται το εµπόριο και η ανταγωνιστικότητα των αγροτικών
µας προϊόντων που είναι βασική προϋπόθεση για τη βελτίωση της
θέσεως των αγροτών µας, που βρίσκονται σε δεινή οικονοµική
κατάσταση.
Το αποκορύφωµα της προεκλογικής περιόδου, στην οποία έχουµε
εισέλθει, έρχεται να επιβεβαιώσει η Κυβέρνηση µε την τροποποίηση
της νοµοθεσίας για τις εµπορικές µισθώσεις. Παρερµηνεύθη η
ευαγγελική ρήση "και τούτο ποίει κακείνο µη αφιέναι" και δίνει δώρο
στους ενοικιαστές και στους ιδιοκτήτες αργότερα, προσπαθώντας
να εκµεταλλευθεί ψηφοθηρικώς ένα µεγάλο ποσοστό του
εµπορικού κόσµου.
Αναφορικά µε τις κρατικές προµήθειες έχουµε επανειληµµένως
τονίσει ότι είναι ανάγκη να υπάρχει έλεγχος. Η κατάσταση έχει γίνει

αφόρητη, δεν πάει άλλο. Αναφέροµαι σε πρόσφατη έρευνα του
Πανεπιστηµίου Gettingen, που λέει ότι οι 'Ελληνες είναι οι
πρωταθλητές της µίζας, της βίζας και της διαπλοκής. Βέβαια, επειδή
αυτή η έρευνα είναι ξένη, θα λέγαµε ότι Γερµανοί είναι και µας
κατηγορούν. 'Οµως, έρχεται µια άλλη έρευνα από το Πάντειο
Πανεπιστήµιο, από δικό σας άνθρωπο, σύµβουλο του Υπουργείου
Εσωτερικών, ο οποίος λέει ότι το 94% των συναλλαγών, αναφορικά
µε προµήθειες στους κρατικούς φορείς, γίνεται κάτω από το
τραπέζι. Αυτά οπωσδήποτε δεν περιποιούν τιµή σε κανέναν µας.
Η Νέα ∆ηµοκρατία είχε καταθέσει σχετική πρόταση νόµου την
οποία η Κυβέρνηση απέρριψε.
Στο τρίτο κεφάλαιο αναφέρεσθε στη λύση και την εκκαθάριση του
ΟΑΕ. Είναι ανάγκη να ζητήσετε συγγνώµη από τον ελληνικό λαό για
τη δηµιουργία του φαύλου αυτού οργανισµού το 1983. ∆εν πρέπει
να προκαλείτε άλλο το Τµήµα και τον ελληνικό λαό.
Κατασπαταλήσατε ασώτως τα χρήµατα του ελληνικού λαού. Πάνω
από εφτακόσια είκοσι δισεκατοµµύρια (720.000.000.000) δραχµές
σπαταλήθηκαν από υµετέρους της κοµµατικής νοµενκλατούρας εν
ονόµατι δήθεν του εθνικού συµφέροντος. Αιδώς Αργείοι!
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Τώρα που έχουµε και
Ολυµπιονίκες κύριε συνάδελφε, καλό είναι να λέµε και για τους
Ολυµπιονίκες.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Γυναίκες, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Μπροστά οι γυναίκες,
κυρία Μπακογιάννη. Είναι τιµή µας να έχουµε τέτοιες γυναίκες σε
αυτόν τον τόπο.
Ο κ. Σπυριούνης έχει το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Είναι το ισχυρό φύλο, κύριε Πρόεδρε,
και το δεχόµαστε αυτό.
Κάποτε, όταν ήµουν φοιτητής στο τρίτο έτος της Νοµικής, διάβαζα
Γαρδίκα, την Εγκληµατολογία και είχε δεκαεπτά χαρακτηριστικά
ανδρών και γυναικών µε δύο στήλες, µία για την κάθε κατηγορία.
Στα δεκατέσσερα είχαν συν στις γυναίκες. Μανιάτης στην καταγωγή
και λόγω ιδιοσυγκρασίας είπα "ο καηµένος ο καθηγητής, µπέρδεψε
τις στήλες. Τα συν που έπρεπε να βάζει στους άνδρες, τα έβαζε
στις γυναίκες". Η πείρα µου απέδειξε ότι είχε δίκαιο ο καθηγητής.
Είναι το ισχυρό φύλο, κυρία Μπακογιάννη, και τα αποτελέσµατα
δικαιολογούνται ευθέως από την αποδοχή αυτής της
πραγµατικότητας.
Η κριτική που ασκήθηκε για το νοµοσχέδιο ήταν άδικη. Το λέω αυτό
µε απόλυτη συναδελφική αλληλεγγύη και κατανόηση, ακόµα και
στην υπερβολή. 'Ηταν άδικη, γιατί η πραγµατικότητα µας έχει
οδηγήσει στο να συγκροτήσουµε την αµυντική µας πολιτική σε
κρίσιµα θέµατα, όπως είναι η υγεία των πολιτών, οι ρυθµίσεις που
γίνονται για τη διαφάνεια, για τη προστασία του καταναλωτή, για τον
έλεγχο στον ανταγωνισµό που υπερβαίνει τα πλαίσια του θεµιτού
και γίνεται αισχροκέρδεια. Είναι η πραγµατικότητα αυτή που
επιβάλλει µια σεµνότητα στην αποδοχή της αναγκαιότητας του
νοµοσχεδίου. Από εκεί και πέρα πάµε να αναλύσουµε και να
συγκροτήσουµε την άποψή µας για τα επί µέρους θέµατα που
ρυθµίζουµε.
'Εχει αρχές, άξονες, πλαίσιο και φιλοσοφία το νοµοσχέδιο; Αλλάζει
πράγµατι, κατά την έκφραση του κυρίου Υπουργού, το τοπίο;
Τορπιλίζει και αναιρεί τη µέχρι σήµερα διαµορφωµένη
πραγµατικότητα σε κρίσιµους τοµείς; Αναµφισβητήτως ναί.'Εχει
φιλοσοφία, έχει συγκεκριµένους στόχους και αντικειµενικούς
σκοπούς.
Αµφισβητούµε  την  ανάγκη  να  βελτιώνεται  κάθε  µέρα,  γιατί  είναι
ιλιγγιώδης  η  ζωή  και  οι  καθηµερινές  εναλλαγές  καθιστούν  τη
χθεσινή  ακόµα  νοµοθεσία  αδύναµη  να  αντιµετωπίσει  και  να
προβλέψει  τις  εξελίξεις.  Χρειάζεται,  λοιπόν,  η  καθηµερινή
δυναµική  εµπλουτισµού  και  ανανέωσης  της  νοµοθεσίας,  πέραν
του  ότι  νεοφανείς  ορίζοντες  καθιστούν  την  επαγρύπνηση
αναγκαία  και  εντονότερη.  Η  διαφάνεια  είναι  γενικό  αίτηµα  του
λαού  µας  και  αυτή  πρέπει  να  ενισχύεται  και  να  εµπλουτίζεται
καθηµερινά,  γιατί  η  επιτηδειότης  όλο  και  κάτι  εφευρίσκει  για  να
διολισθήσει  µέσα  από  τα  κενά  και  να  πραγµατώσει  τους
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αντικειµενικούς της σκοπούς.
Η προστασία του πολίτη -και µε την αρχαία ακόµα έννοια που ήταν
ισχυρότεροι οι δεσµοί του ατόµου µε το κράτος -σήµερα έχει
απαµβλυνθεί. Ο ατοµισµός, ο εγωκεντρισµός αποµάκρυναν τον
άνθρωπο από τη συλλογική στέγη και διαµόρφωσαν ένα µόνιµο
ανταγωνισµό.
Ποιος θα βάλει το χαλινό, αν δεν το βάλει ο νοµοθέτης; Η
προστασία του πολίτη, η προστασία του καταναλωτή, είναι βασικός
όρος ευθύνης. Πώς θα συνδυάσουµε τα αντιτιθέµενα, µε την καλή
έννοια συγκρουόµενα συµφέροντα των επί µέρους τάξεων, αν δεν
εξασφαλίσουµε την τρίτη αρχή του νοµοσχεδίου, την
κοινωνιοικονοµική ισορροπία µε τις ρυθµίσεις που κάνει για τις
εµπορικές µισθώσεις, για την οργάνωση του εµπορίου; 'Εχει λοιπόν
στόχους, έχει αρχές.
Τι καλύπτει µε το σύνολο των διατάξεών του νοµοσχέδιο; Ιδρύει τον
Ενιαίο Φορέα Ελέγχου Τροφίµων. Καταργεί και θέτει υπό
εκκαθάριση τον αµφιλεγόµενο, για να συνοδοιπορήσω µε την
Αίθουσα, Οργανισµό Ανασυγκρότησης Επιχειρήσεων. Και ρυθµίζει
ακόµη θέµατα πολύ ουσιώδη, θέµατα εµπορίου, θέµατα
ανταγωνισµού, θέµατα της Επιτροπής Ανταγωνισµού για να την
καταστήσει περισσότερο ευέλικτη και αποτελεσµατική. Ρυθµίζει
θέµατα προµηθειών και προσθέτει ένα ακόµη λιθαράκι στους
προληπτικούς οργανισµούς, ώστε να περιορίζονται οι κατά γενική
οµολογία διαισθανόµενοι τουλάχιστον επιτήδειοι που καταδολιεύουν
το συνολικό σύστηµα εις βάρος του λαού µας, της αρετής και της
ηθικής που πρέπει να διέπει τα πράγµατα. Καθορίζεται, τέλος, η
εποπτεία που πρέπει να ασκείται στις ασφαλιστικές εταιρείες για την
οµαλή λειτουργία της ασφαλιστικής αγοράς.
Είναι θέµατα πολύ σηµαντικά, που έρχεται το νοµοσχέδιο µε το
σύνολο των διατάξεών του να καλύψει, να προβλέψει και να
συγκροτήσει.
Τι περιλαµβάνει το νοµοσχέδιο στις διατάξεις; Περιλαµβάνει
τέσσερα συγκεκριµένα κεφάλαια που ρυθµίζουν λεπτοµέρειες σε
είκοσι τέσσερα άρθρα.
Το πρώτο κεφάλαιο ρυθµίζει την ίδρυση και όλες τις λεπτοµέρειες
που χρειάζονται για να συγκροτηθεί ο Ενιαίος Φορέας Ελέγχου
Τροφίµων και καλύπτεται από τα άρθρα 1 έως 6.
Το δεύτερο κεφάλαιο καλύπτει θέµατα εµπορίας, θέµατα
µισθώσεων, θέµατα που καλύπτονται από τα άρθρα 7 έως 11.
Το τρίτο κεφάλαιο ρυθµίζει θέµατα που αναφέρονται στην
κατάργηση, επαναλαµβάνω, και εκκαθάριση του γνωστού
Οργανισµού Ανασυγκρότησης Επιχειρήσεων. Εκεί τίθενται όλες οι
λεπτοµέρειες.
Είµαι σίγουρος ότι ο συγκεκριµένος Υπουργός, χωρίς να αδικώ τους
άλλους Υπουργούς, δεν θα επεδείκνυε καµία επιείκεια σε τυχόν
υφιστάµενες αµαρτίες συγκεκριµένων προσώπων, όποια και αν
ήταν αυτά τα πρόσωπα, λόγω της συγκροτηµένης του ηθικής
αντίληψης, και της ευαισθησίας του στην πολιτική αρετή που
οφείλουµε όλοι µας στο λαό µας.
Τέλος, µε το τέταρτο κεφάλαιο ρυθµίζονται λοιπά θέµατα και τελικές
διατάξεις που καλύπτονται µε τα άρθρα 21 έως 24.
Επισηµαίνω ιδιαίτερα τις εξής ρυθµίσεις: Τη συµπλήρωση της
τουριστικής νοµοθεσίας. Είναι ένα σπουδαιότατο κεφάλαιο της
εθνικής µας ζωής.
Αν κατορθώσουµε να συγκροτήσουµε τον τουρισµό µας, ώστε να
καλύπτει τις φυσικές προσφορές και το απόθεµα του
συναισθηµατισµού της ποιότητας του 'Ελληνα µέσα σε διατάξεις,
που θα τον καθιστούν περισσότερο επαγγελµατία, τότε η
οποιαδήποτε προσδοκία εκµετάλλευσης αυτού του τοµέα, είναι
απόλυτα δικαιολογηµένη. Η πατρίδα παρέχει τεράστια περιθώρια.
Οι ρυθµίσεις αυτές τείνουν στη στήριξη µιας άλλης φιλοσοφίας για
τον τουρισµό. Και πιστεύω ότι τα αποτελέσµατα µε την αλλαγή σε
κάποιους χώρους, σε κάποιες λειτουργίες του τουρισµού, θα
φανούν και φέτος, παρά τους δυσµενείς εξωγενείς παράγοντες.
'Ενα άλλο θέµα που έτυχε σκληρής κριτικής είναι το εξής: Θα
πρέπει να αφήσουµε το 2004, αυτήν την ολυµπιακή προοπτική, να
εκτεθεί χρονικά ή να εκτεθεί ουσιαστικά. Αν συγκροτήσουµε τις

διατάξεις που θα διευκολύνουν την αποπεράτωση αυτού του
τεράστιου έργου µε βάση την εµπειρία µας, όπως γίνεται στα
δηµόσια έργα που καθυστερούν χρόνια ολόκληρα µε τη γνωστή
διελκυστίνδα και διαδικασία των απαλλοτριώσεων; Πιστεύω ότι µία
κοινωνία που θέλει να επιβιώσει και να εξοπλιστεί µε
ανταγωνιστικές προϋποθέσεις, όπως τα πράγµατα διαµόρφωσαν
την εθνική µας ζωή σε διακρατικό πλαίσιο, πρέπει να έχει το
θάρρος να υπερβαίνει τα εµπόδια που συγκροτεί η καθηµερινή
εµπειρία και να συγκροτεί τη δράση της, έτσι ώστε να είναι
αποτελεσµατική στο χρόνο και στην ποιότητα. 'Ετσι θα επιτευχθεί ο
ανταγωνισµός, η εξασφάλιση µιας καλύτερης ζωής για το λαό µας.
Πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο συγκροτεί σε όλους τους τοµείς µία
δυναµική, µε την οποία υπερβαίνει γραφειοκρατικές και εµπειρικά
διαπιστωµένες αδυναµίες και της κρατικής µηχανής και της
κοινωνίας. Ψηφίζω το νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Σούρλας έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Από τα πέντε νοµοσχέδια και λοιπές
διατάξεις στις οποίες αναφέρθηκε ο κ. Σπυριούνης -γιατί περί αυτού
πρόκειται- εγώ θα αναφερθώ µόνο στα δύο, στον ΕΦΕΤ, στον
Ενιαίο Φορέα Ελέγχου Τροφίµων και στις προµήθειες. Για να
αποφανθούµε αν ο ΕΦΕΤ, όπως προτείνεται η σύστασή του και
καθορίζονται οι αρµοδιότητες µπορεί να ανταποκριθεί στις
απαιτήσεις, να εξασφαλίσει υγιεινά τρόφιµα, να συµβάλει στην
αποτελεσµατική προστασία της δηµόσιας υγείας, πρέπει να
εξετάσουµε όλες τις παραµέτρους και τα σηµεία αιχµής που
συνιστούν το πρόβληµα.
Βασική παράµετρος της ποιότητας των τροφίµων είναι η ασφάλεια
των τροφίµων. Ασφάλεια τροφίµων σηµαίνει τρόφιµα χωρίς
παθογόνα µικρόβια, τρόφιµα χωρίς χηµικά, (ορµόνες, αντιβιοτικά,
φυτοφάρµακα, εντοµοκτόνα, κ.λπ.) τρόφιµα χωρίς επιβλαβή χηµικά.
Και µια και αναφέρθηκα στα χηµικά, δράττοµαι της ευκαιρίας να
παρουσιάσω την έκταση του προβλήµατος. Σήµερα κυκλοφορούν
στο περιβάλλον και έρχονται άµεσα ή έµµεσα σε επαφή µε τον
ανθρώπινο οργανισµό εβδοµήντα πέντε χιλιάδες νέες συνθετικές
χηµικές ουσίες. Εβδοµήντα πέντε χιλιάδες! Αν λάβουµε υπόψη µας
ότι για τις περισσότερες εξ αυτών των ουσιών δεν έχει εξεταστεί αν
είναι τοξική η επίδραση στον ανθρώπινο οργανισµό,
αντιλαµβάνεστε το µέγεθος του προβλήµατος.
Από επιστηµονικά δεδοµένα, στοιχεία και µελέτες και από επίσηµες
ανακοινώσεις έγκριτων επιστηµόνων προκύπτει ότι τα τελευταία
είκοσι χρόνια ιδιαίτερα υπό την επίδραση των εντοµοκτόνων έχουµε
αύξηση των παιδικών καρκίνων. 'Εχουν αυξηθεί οι λευχαιµίες των
παιδιών κατά 23%, οι όγκοι του εγκεφάλου κατά 40%.
Αντιλαµβάνεσθε περί τίνος πρόκειται.
Τώρα θα ήθελα να αναφερθώ στα σηµεία αιχµής του ελέγχου των
τροφίµων που κατά την εκτίµησή µου είναι δύο. Πρώτον, είναι ο
έλεγχος της ασφάλειας των αγροτικών προϊόντων ως πρώτων
υλών, δηλαδή πριν οδηγηθούν για επεξεργασία και µεταποίηση, ο
έλεγχος σε επίπεδο παραγωγής.
∆εύτερον, είναι ο έλεγχος της βλαπτικότητας, της επικινδυνότητας,
της ωφελιµότητας όλων των προϊόντων που έρχονται σε επαφή µε
τον ανθρώπινο οργανισµό, δηλαδή τα φάρµακα, τα τρόφιµα, τα
ποτά, τα καλλυντικά, τα εντοµοκτόνα, τα παρασιτοκτόνα, το νερό
κ.λπ.. ∆υστυχώς ο ΕΦΕΤ δεν ανταποκρίνεται σ' αυτές τις
απαιτήσεις. Αναφέρω ως παράδειγµα την παράγραφο 4 του
άρθρου 1, που λέει ότι τα νωπά φρούτα και τα ζωικά προϊόντα
εξαιρούνται από την εποπτεία του ΕΦΕΤ. 'Οµως, ως γνωστό στην
Ελλάδα καταναλίσκουµε κυρίως νωπά προϊόντα. Εποµένως
προέχει ο έλεγχος σ' αυτά τα προϊόντα στη φάση της παραγωγής.
Προέχει ο έλεγχος πριν ακόµα το προϊόν καταταγεί στην κατηγορία
των τροφίµων. Ο βιοµήχανος που θα πάρει τα προϊόντα για να τα
µεταποιήσει, δεν έχει τη δυνατότητα να ελέγξει τους παραγωγούς.
Αυτό πρέπει να το κάνουν ειδικές υπηρεσίες.
Βεβαίως,  γι'  αυτόν  που  γνωρίζει  πώς  λειτουργεί  ο  µηχανισµός,
αν  τεθεί  το  ερώτηµα  τι  γίνεται  µε  αυτά  τα  τρόφιµα,  αφού
εξαιρούνται  αυτά  τα  προϊόντα,  θα  απαντήσει  ότι  υπάγονται
στην  αρµοδιότητα  του  Υπουργείου  Γεωργίας.  Αυτό
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ασκεί τον έλεγχο -κατά την άποψή µου - όχι ικανοποιητικά αλλά
ούτε αποτελεσµατικά προληπτικά. Αν έτσι είναι, τότε ο ΕΦΕΤ πως
λέγεται ενιαίος φορέας, όταν εξαιρείται ο έλεγχος στις φάσεις που
ανέφερα σε ένα µεγάλο όγκο προϊόντων φυτικής και ζωικής
παραγωγής που χρησιµοποιούνται ως τρόφιµα; ∆ικαιολογηµένα
λοιπόν προβάλλεται η ένσταση ότι δεν µπορεί να λέγεται ενιαίος.
Πρέπει να σεβόµαστε τις λέξεις που εκφράζουν ουσιαστικά
πράγµατα. ∆εν σταµατώ στο τυπικό, αλλά θα έπρεπε να λέγεται
κάπως αλλιώς, για να µπορούµε επιτέλους να επικοινωνούµε
µεταξύ µας.
'Οπως είπα προηγουµένως, δεν εξασφαλίζεται ο έλεγχος
βλαπτικότητας και ωφελιµότητας. ∆εν προκύπτει από πουθενά.
Αυτό θα µπορούσε να το κάνει ο Εθνικός Οργανισµός Φαρµάκων,
διότι διαθέτει την υποδοµή. Βάσει προτύπων που λειτούργησαν
αποτελεσµατικά στις Ηνωµένες Πολιτείες, στον Καναδά, στην
Ισπανία, είχαµε συντάξει µία πρόταση νόµου στην οποία είχα την
τιµή να είµαι εισηγητής, για να συσταθεί ο ΕΟΤΡΟΦ, δηλαδή ο
Εθνικός Οργανισµός Τροφίµων και Φαρµάκων, για να διευρυνθεί η
υπάρχουσα υποδοµή του ΕΟΦ, για να κάνει τον ουσιαστικό έλεγχο
της βλαπτικότητας, της επικινδυνότητας και της ωφελιµότητας.
Βεβαίως οι υπηρεσίες που υπάρχουν σε πέντε, έξι Υπουργεία,
ανάλογα µε τις ρυθµίσεις που θα γίνονταν, θα βελτίωναν την
υποδοµή τους και την αποτελεσµατικότητά τους.
Aυτή λοιπόν η πρόταση νόµου της Νέας ∆ηµοκρατίας απερρίφθη,
γιατί πάντα υπάρχει η στενόκαρδη αντιµετώπιση από τις
κυβερνήσεις. Και βέβαια αυτό δεν αφορά µόνο το ΠΑ.ΣΟ.Κ., έχει
γίνει καθεστώς. Και σαν παλιός Βουλευτής διερωτώµαι καµιά φορά
τι νόηµα έχει να κάνεις µια πρόταση νόµου, όταν απορρίπτεται γιατί
είναι ανεπαρκής η στοιχειοθέτηση της πρότασης νόµου, αλλά όταν
όµως γίνεσαι κυβέρνηση την άλλη µέρα από αντιπολίτευση, να έχεις
όλη την επάρκεια για να εισηγηθείς και να απαιτήσεις την
υπερψήφιση του σχεδίου νόµου.
Αντιλαµβάνεστε τώρα πώς λειτουργεί η λογική στην πολιτική και
ποια αντίληψη έχει ο κόσµος για τους πολιτικούς και
δικαιολογηµένα. Πάντως εγώ αυτήν τη ρύθµιση δεν την
αποδέχοµαι, δεν την ψηφίζω, γιατί πιστεύω ότι είναι προϊόν
εσωκυβερνητικής επικράτησης κατά την αντίληψη τη νιτσεϊκή,
δηλαδή η δύναµη του ισχυροτέρου και όχι της λογικής, γιατί είναι
ένα προϊόν συµβιβασµών διυπουργικών και υπηρεσιακών
παραγόντων και δεν µπορώ να σταθώ στην αιτιολογία που λέει ότι
επειδή υπάρχει η Γενική Γραµµατεία Καταναλωτού, που προϊσταται
η κ. Παπανικολάου, µια άξια επιστήµων και επειδή εποπτεύεται από
το Υπουργείο Ανάπτυξης, δηλαδή σαν να λέµε πολύ απλά ότι
επειδή έχω µια γραβάτα ενός άλφα χρώµατος, θα κάνω και ένα
κουστούµι του αυτού χρώµατος. Ε, δεν νοµίζω ότι υπάρχει
άνθρωπος που θα οδηγηθεί σ' αυτήν τη συλλογιστική της αµφίεσης.
Για τις προµήθειες. Εδώ προκύπτει ότι υπάρχει αδιαφάνεια,
διαπλοκή και συνεχίζεται η διαφθορά. Αυτό το αποκαλύπτουν οι
διατάξεις που φέρατε να ψηφίσουµε. Αυτά που είπατε στην
πρωτολογία σας. Από εκεί προκύπτει. ∆εν µεταβάλλεται η
κατάσταση. Προφανώς το κάνετε για να καλλιεργήσετε εντυπώσεις
και προσδοκίες. Σε καµία περίπτωση δεν µπορεί να τεθεί τέρµα
στην αντίληψη του πολίτη ότι οι κυβερνήσεις ούτε λίγο ούτε πολύ
είναι κυβερνήσεις εργολάβων και µεσιτών. ∆εν το είπα εγώ αυτό, το
είπε ο Βουλευτής του ΠΑ.ΣΟ.Κ., εισηγητής, όταν ο κ. Σηµίτης
Υπουργός τότε Εµπορίου είχε υποβάλει για ψήφιση σχέδιο νόµου
για την ίδρυση εθνικού συµβουλίου για την ανάθεση δηµοσίων
έργων και προµηθειών του δηµοσίου ως ανεξάρτητη διοικητική
αρχή. Ο εισηγητής του ΠΑ.ΣΟ.Κ. είχε πει: τέρµα θα ψηφιστεί αυτό
και από εκεί και πέρα τελείωσαν οι κυβερνήσεις εργολάβων και
µεσιτών το είπε τον Απρίλιο του 1994. Αποσύρθηκε αυτό το
νοµοσχέδιο, δεν ήρθε ποτέ για ψήφιση και εποµένως µπορεί ο
πολίτης να λέει ότι εδώ έχουµε κυβέρνηση εργολάβων και µεσιτών.
Θα τα πούµε αυτά στα σχετικά άρθρα. Θα πούµε τι αποκαλύπτεται
και τι επιδιώκεται να επιτευχθεί µε τις νέες ρυθµίσεις.
Θα πούµε ακόµη ότι θυµηθήκατε, κύριοι της Κυβέρνησης, µετά από
τόσα χρόνια αφού δόθηκαν οι προµήθειες και οι αναθέσεις
εκατοντάδων δισεκατοµµυρίων και τρισεκατοµµυρίων, θυµηθήκατε
τώρα ότι χρειάζεται υποχρεωτικός έλεγχος νοµιµότητας προ της
υπογραφής της σύµβασης. Συνεπώς µέχρι τώρα κακώς γινόταν.

Τώρα θυµηθήκατε ότι πρέπει να προβλεφθούν κυρώσεις σε
υπαλλήλους που εµπρόθεσµα δίνουν τα στοιχεία. 'Αρα κακώς µέχρι
τώρα υπήρχε αυτή η ανοχή. Να θεσµοθετηθούν διαδικασίες
ελέγχου της "ευρύτητας" και της "καθαρότητας" -διαβάζω- τεχνικών
προδιαγραφών. Κάτι που σηµαίνει ότι µέχρι τώρα, κύριε Υπουργέ,
οι προδιαγραφές ήταν φωτογραφικές, για να δηµοσιευθεί η
προκήρυξη στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 'Ηταν µε λίγα λόγια
αδιαφανείς.
Μιλάµε βέβαια και γι' αυτό το επαίσχυντο "πόθεν έσχες". Το άγος
της πολιτικής ζωής του τόπου. Αν όµως όλοι αυτοί προσκοµίσουν
ένα χαρτί από το χρηµατιστήριο ότι αγόραζαν µετοχές εισηγµένες
στο χρηµατιστήριο και έχουν δώσει το παράβολο του 0,3% για
µετοχές εισηγµένες στο χρηµατιστήριο της τάξεως του ενός
τρισεκατοµµυρίου, τι θα τους κάνετε; Τι ποινή θα επιβάλετε;
Γιατί συµπεριλαµβάνονται µέσα αυτές οι διατάξεις;
Για τα κόµµατα έχω την πεποίθηση ότι τα καλείτε για να
µοιραστούµε τις ευθύνες αν συµµετέχουν στις διαδικασίες ανάθεσης
έργων και αν δεν συµµετέχουν, τότε θα πείτε ότι φυγοµαχούν,
φυγοδικούν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Γκελεστάθης έχει το
λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε τη µέχρι αυτήν τη
στιγµή συζήτηση του νοµοσχεδίου επί της αρχής απεδείχθη ότι οι
επί µέρους διατάξεις του είναι πολύ ευάλωτες και γι'αυτό
ακούστηκαν πολλά σχόλια στηριζόµενα στα αντίστοιχα
επιχειρήµατα.
'Ερχεται το νοµοσχέδιο αυτό προς συζήτηση στην Εθνική
Αντιπροσωπεία ύστερα από εξήµισι χρόνια που βρίσκεται το
ΠΑ.ΣΟ.Κ στην Κυβέρνηση και αφού διαπίστωσε µε τέτοια µεγάλη
καθυστέρηση την ανάγκη συστάσεως ενός Ενιαίου Φορέα Ελέγχου
των Tροφίµων.
Αλλά πρέπει να επανέλθουµε στην πρόταση νόµου που είχε
υποβληθεί από τη Νέα ∆ηµοκρατία το 1997, που τότε η Κυβέρνηση
του ΠΑ.ΣΟ.Κ την απέρριψε ολοκληρωτικά χωρίς καµία συζήτηση,
ενώ θα µπορούσε από τότε να τροποποιήσει, να συµπληρώσει και
να θέσει σε ισχύ εκείνη την πρόταση νόµου που ήταν από κάθε
πλευρά άρτια και θα µπορούσε να αντιµετωπίσει το πρόβληµα
αυτό.
∆εν υπάρχει καµία αµφιβολία ότι το νοµοσχέδιο διέπεται από
προχειρότητα, αν πάρουµε υπόψη µας τα υποµνήµατα τα οποία
έχουν υποβληθεί στην Εθνική Αντιπροσωπεία από τους
εµπλεκόµενους φορείς στον τοµέα αυτόν.
1) Ο Πανελλήνιος Σύλλογος Υπαλλήλων Γενικού Χηµείου του
Κράτους µε το υπόµνηµά του από 6 Ιουλίου 1999 περιγράφει πώς
θα έπρεπε να αντιµετωπισθεί το θέµα του Φορέα Ελέγχου των
Τροφίµων.
2) Πανελλήνια Οµοσπονδία Συλλόγων Γεωπόνων µε το υπόµνηµά
της από 16 Αυγούστου 1999 αναφέρει τα ίδια.
3) Το Γεωτεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος µε το υπόµνηµα του από
17 Αυγούστου 1999 αναφέρει τα ίδια.
4) Η Οµοσπονδία Επαγγελµατοβιοτεχνών Ζαχαροπλαστών
Ελλάδος µε το υπόµνηµά της από 20 Αυγούστου 1999 αναφέρει τα
ίδια.
5) Η 'Ενωση Ελλήλων Χηµικών µε το υποµνηµά της από 20
Αυγούστου 1999 αναφέρει τα ίδια.
6) Η ιδία 'Ενωση Χηµικών επανήλθε µε το υπόµνηµα από 21
Ιουλίου 1999, που έχει κάνει τόσες πολλές σωστές προτάσεις, οι
οποίες βέβαια δεν ελήφθησαν υπόψη από το Υπουργείο
Ανάπτυξης.
7) Η 'Ενωση Ελλήνων Χηµικών επανέρχεται µε ένα νέο υπόµνηµα,
µε απόσπασµα πρακτικών της, από 27 Αυγούστου 1999 και
παρουσιάζει εντονότερα τις θέσεις της στο θέµα αυτό.
8) Η Οργανωτική Επιτροπή του 6ου Συνεδρίου Χηµείας Ελλάδος-
Κύπρου µε το υπόµνηµά της από 31 Αυγούστου 1999 θέτει πολλές
σωστές απόψεις οι οποίες όµως δεν ελήφθησαν
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υπόψη κατά την κατάρτιση του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου.
9) Το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής µε την έκθεσή του από
τις 30 Αυγούστου 1999 κάνει µία αυστηρή κριτηκή στις επί µέρους
διατάξεις του νοµοσχεδίου και επισηµαίνει την
αντισυνταγµατικότητα πολλών από αυτές.
10) Η Οικονοµική και Κοινωνική Επιτροπή, (η ΟΚΕ), επίσης µε τη
γνωµοδότησή της επισηµαίνει ατέλειες του υπό συζήτηση
νοµοσχεδίου.
11) Ο Σύνδεσµος Ελληνικών Βιοµηχανιών επίσης αναφέρει τα ίδια.
12) Ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Εµπόρων Τροφίµων αναλύει µε τις
απόψεις του τις ατέλειες του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου που
καθίσταται αναποτελεσµατικό.
'Ετσι, δεν γνωρίζουµε τι διάλογος έγινε και πώς ελήφθησαν υπόψη
οι απόψεις αυτών των συµπλεκόµενων φορέων στον τοµέα αυτό.
∆εν υπάρχει καµία αµφιβολία ότι η αφορµή για την κατάθεση του
υπό συζήτηση νοµοσχεδίου δόθηκε στην Κυβέρνηση µε το θέµα
των διοξινών. Και µάλιστα δηµιουργείται ένα τµήµα στο
"∆ΗΜΟΚΡΙΤΟ" για να ασχοληθεί µε το αντικείµενο αυτό, που δεν
ξέρουµε αν παρουσιαστούν άλλα παρόµοια αντικείµενα σε άλλες
επιλογές τροφίµων, αν θα πρέπει να συνιστάται και από ένα επί
µέρους τµήµα στο "∆ΗΜΟΚΡΙΤΟ" για να ασχολείται µε τα θέµατα
αυτά.
∆εν υπάρχει καµία αµφιβολία ότι µε τη µελέτη του υπό συζήτηση
νοµοσχεδίου αποδεικνύεται ότι πολλές διατάξεις του είναι ατελείς
και κατά συνέπεια είναι αναποτελεσµατικές όπως -ποια προϊόντα
θα υπάγονται στον έλεγχο, τα νωπά ή µη κ.ο.κ.- οι αρµοδιότητες
του Υπουργείου Γεωργίας και των άλλων κρατικών φορέων που θα
έχουν µία αλληλοκάλυψη. ∆εν υπάρχει αµφιβολία ότι ο τρόπος µε
τον οποίο θεσµοθετούνται οι δειγµατοληπτικοί έλεγχοι θα επιφέρει
µία σύγχυση.
Και βέβαια το νοµοσχέδιο προβλέπει την πρόσληψη πεντακοσίων
πενήντα (550) ατόµων για να αντιµετωπίσουν το πρόβληµα της
στελέχωσής του. Αλλά βεβαίως από χίλιοι (1000) έγιναν
πεντακόσιοι πενήντα, που και αυτό αποδεικνύει µία προχειρότητα
στην κατάρτιση του νοµοσχεδίου. Επίσης η απάλειψη της διατάξεως
για την ευθύνη και των µελών των διοικητικών συµβουλίων των
εταιρειών σε παραβάσεις που θα σηµειώνονται και αυτό
αποδεικνύει τον ισχυρισµό που προβάλουµε.
'Ετσι, λοιπόν, δεν δόθηκε καµία απάντηση, γιατί καταψηφίστηκε
εκείνη η πρόταση της Νέας ∆ηµοκρατίας το 1997 και έρχεται
σήµερα η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µε καθυστέρηση αυτών των ετών
για να εισηγηθεί στην Εθνική Αντιπροσωπεία την ψήφιση του
νοµοσχεδίου αυτού.
Με το κεφάλαιο πρώτο καλύπτονται τα θέµατα του Ενιαίου Φορέα
Ελέγχου Τροφίµων, κατά τρόπο, τον οποίο δεν επαρκεί ο χρόνος
για να αναλύσουµε περισσότερο, αλλά θα έχουµε την ευχέρεια στη
συζήτηση των άρθρων να αναπτύξουµε τις επί µέρους απόψεις
µας.
Με το κεφάλαιο δεύτερο που γίνονται οι ρυθµίσεις για τις εµπορικές
µισθώσεις, κρίνονται οι διατάξεις αυτές ότι δεν αντιµετωπίζουν κατά
τον ορθότερο τρόπο το πρόβληµα αυτό µεταξύ των ιδιοκτητών και
των µισθωτών και θα δηµιουργηθούν ασφαλώς πολλά σοβαρά
προβλήµατα, που δεν γνωρίζουµε αν τα δικαστήρια θα µπορέσουν
να τα επιλύσουν δίκαια µε τις προϋποθέσεις που τίθενται από τις
διατάξεις αυτές. 'Αλλωστε και το Επιστηµονικό Συµβούλιο της
Βουλής κρίνει την αντισυνταγµατικότητα των διατάξεων αυτών και
θα έπρεπε ο κύριος Υπουργός Ανάπτυξης να λάβει υπόψη του
αυτές τις κρίσεις.
Ο τρόπος που θεσµοθετείται η αντιµετώπιση για τη διαφάνεια στις
κρατικές προµήθειες από το Ελεγκτικό Συνέδριο δεν είναι ο
σωστότερος και κατά συνέπεια δεν µπορεί να διασφαλιστεί η
διαφάνεια στο βαθµό που θα έπρεπε να διασφαλίζεται, αφού είναι
γνωστό ότι την κοινή γνώµη απασχολεί κάθε µέρα η σειρά των
σκανδάλων που παρατηρούνται και στις προµήθειες του ελληνικού
δηµοσίου, αλλά και στην κατασκευή των δηµοσίων έργων. Οι
ρυθµίσεις που γίνονται για τα θέµατα του ανταγωνισµού νοµίζουµε
ότι θα έπρεπε να είναι αρτιότερες, ώστε να είναι πολύ
αποτελεσµατικές. Αλλά θα αποδειχθεί στην πράξη ότι ο τρόπος µε

τον οποίο θεσµοθετούνται δεν είναι ο καταλληλότερος.
Τα θέµατα του εµπορίου ρυθµίζονται µε µία σειρά αποσπασµατικών
διατάξεων που ασφαλώς αποδεικνύεται ότι είναι µία συγγραφή
διατάξεων µε κάποια προχειρότητα.
Για τις τιµές των πετρελαιοειδών προϊόντων θα έχουµε την
ευχέρεια, βέβαια, στη συζήτηση των σχετικών διατάξεων, να
διατυπώσουµε τις απόψεις µας.
Με το κεφάλαιο τρίτο προβλέπεται η λύση και η εκκαθάριση του
Οργανισµού Ανασυγκρότησης Επιχειρήσεων, του περίφηµου πλέον
ΟΑΕ. Νοµίζω ότι δηµιουργείται ένα πρωτοφανές πρόβληµα στο
δηµόσιο βίο της χώρας, διότι δεν είναι το θέµα ότι διαγράφονται τα
εξακόσια ογδόντα εφτά δισεκατοµµύρια (687.000.000.000)
δραχµές, που αναλυόµενα είναι περισσότερα από ένα
τρισεκατοµµύριο (1.000.000.000.000) δραχµές, αλλά δεν
αποδίδονται οι ευθύνες στις διοικήσεις εκείνες και στους αρµόδιους
Υπουργούς που δηµιούργησαν τις προϋποθέσεις για να υπάρχει
αυτό το τεράστιο έλλειµµα το οποίο καλείται πάλι ο ελληνικός λαός
να πληρώσει.
(Στο σηµειο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Είπε ο πρόεδρος του ∆ιοικητικού Συµβουλίου του ΟΑΕ κατά τη
συζήτηση στη διαρκή κοινοβουλευτική επιτροπή, ότι πεντακόσια
εκατοµµύρια (500.000.000) δραχµές το µήνα είναι οι αµοιβές των
µελών των διοικητικών συµβουλίων και των εκκαθαριστών των
εταιρειών που έχουν υπαχθεί στον ΟΑΕ. Βέβαια αυτό δηµιουργεί
ένα τεράσιο ηθικό πρόβληµα και βεβαίως δηµιουργεί αντίστοιχη
µεγάλη πολιτική ευθύνη σε εκείνους οι οποίοι έχουν την
αρµοδιότητα της επίβλεψης του ΟΑΕ.
Στη Φωκίδα είναι σε λειτουργία το κρατικό νοσοκοµείο στην
'Αµφισσα και λειτουργούν δύο κέντρα υγείας στην Ιτέα και στο
Λιδωρίκι. Οι Ιατροί του ΕΣΥ που πλαισιώνουν αυτά τα ιδρύµατα
βρίσκονται αυτές τις ηµέρες σε κινητοποιήσεις και έχουν
προγραµµατίσει και διήµερη απεργία, διότι ο Υπουργός Υγείας και
Πρόνοιας δεν εγκρίνει τη χορήγηση είκοσι εκατοµµυρίων
(20.000.000) δραχµών για να καλυφθούν οι αµοιβές των εφηµεριών
των Ιατρών αυτών.
'Οταν έθεσα το θέµα στον κύριο Υπουργό Yγείας και Πρόνοιας, µου
είπε ότι δεν έχει αντίστοιχη πίστωση είκοσι εκατοµµυρίων
(20.000.000) δραχµών, ώστε να είναι σε κάποια επάρκεια η
περίθαλψη των συµπατριωτών µου στη Φωκίδα.
Μα, εδώ πεντακόσια εκατοµµύρια (500.000.000) δραχµές το µήνα
παίρνουν όλοι αυτοί οι κύριοι -εντός εισαγωγικών- τα µέλη των
διοικητικών συµβουλίων και οι εκκαθαριστές των εταιρειών που
έχουν υπαχθεί στον ΟΑΕ κατ' αυτόν τον παράνοµο και ασύστολο
τρόπο. ∆ιασπαθίζουν το δηµόσιο χρήµα. Και βεβαίως κάθε χρόνο
ακούµε ότι θα λυθεί η λειτουργία του ΟΑΕ, αλλά κάθε χρόνο
αναβάλλεται.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το επαναληπτικό κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή).
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τώρα τι γίνεται; Λύεται µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο η
λειτουργία του, αλλά θα συντελεστεί ύστερα από δεκαοκτώ µήνες µε
παράταση έξι µηνών ακόµη, δηλαδή ύστερα από δύο χρόνια. Ποιος
όµως εγγυάται ότι ύστερα από δύο χρόνια θα έχει αποπερατωθεί η
εκκαθάριση αυτού του αµαρτωλού οργανισµού;
Βέβαια η διάταξη για την απαλλαγή όλων των προσώπων που
ευθύνονται για το κατάντηµα της σπατάλης του δηµοσίου χρήµατος
νοµίζουµε ότι δεν είναι σωστή και θα έπρεπε να απαλειφθεί, ώστε
εκείνοι οι οποίοι φέρουν αστικές ή ποινικές ευθύνες να
λογοδοτήσουν για τα πεπραγµένα τους.
Με το άρθρο 23 τροποποιούνται οι διατάξεις του ν. 2598/1998
"Οργάνωση Ολυµπιακών Αγώνων -Αθήνα 2004", όπως
αντικαταστάθηκαν µε το ν. 2730/1999 για το σχεδιασµό
"Ολοκληρωµένη ανάπτυξη και εκτέλεση ολυµπιακών έργων".
Στην παράγραφο 3 παρακολουθούµε ότι θεσµοθετείται κατ'
απόκλιση από κάθε διάταξη νόµου ή κανονιστικές πράξεις, δηλαδή
απευθείας αναθέσεις, µελετών, κατασκευών και προµηθειών.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Αυτό δηµιουργεί ένα τεράστιο
πολιτικό πρόβληµα διότι η Κυβέρνηση του κ. Σηµίτη κατ'
επανάληψη είχε δηλώσει δηµόσια ότι θα παρακολουθούσε τις
προθεσµίες που έπρεπε να συντελεστούν τα έργα αυτά, οι µελέτες,
οι κατασκευές και οι προµήθειές τους, αλλά βέβαια, ίσως σκόπιµα -
πώς αλλιώς να ερµηνευθεί το γεγονός;- άφησε να περάσει αυτό το
χρονικό διάστηµα, ώστε να βρεθεί στην ανάγκη να προχωρήσει
στην πραγµατοποίηση των µελετών, των κατασκευών και των
προµηθειών µε το σύστηµα της απευθείας ανάθεσης, που
καταλαβαίνουµε όλοι µας τι τεράστιο ηθικό πρόβληµα δηµιουργεί.
Για τους λόγους αυτούς βέβαια, όπως δηλώθηκε µέχρι στιγµής,
εµείς δεν µπορούµε να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο αυτό επί της
αρχής και επιφυλασσόµαστε στη συζήτηση επί των άρθρων να
διατυπώσουµε τις απόψεις µας για τις επί µέρους διατάξεις του
νοµοσχεδίου.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου
του Υπουργείου Ανάπτυξης: "Ενιαίος Φορέας Ελέγχου Τροφίµων
και άλλες ρυθµίσεις θεµάτων αρµοδιότητας του Υπουργείου
Ανάπτυξης".
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το νοµοσχέδιο

του Υπουργείου Ανάπτυξης: "Ενιαίος Φορέας Ελέγχου Τροφίµων
και άλλες ρυθµίσεις θεµάτων αρµοδιότητας του Υπουργείου
Ανάπτυξης", έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία επί της αρχής.
Κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα και κατά τη διάρκεια της διαδικασίας,
αύριο στη συζήτηση της πρώτης ενότητας, ανάλογα µε το πώς θα
διεξαχθεί η συζήτηση, θα υπάρξει η δυνατότητα για τους εισηγητές
και για τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους να
δευτερολογήσουν, δηλαδή θα δοθεί παραπάνω χρόνος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Και για τους Βουλευτές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Και για σας, κύριε
Σπυριούνη, που είστε παρών και για τον κ. Σούρλα και για τον κ.
Γκελεστάθη.
Κύριοι συνάδελφοι, σας έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Τρίτης 24
Αυγούστου 1999 και ερωτάται το Τµήµα αν επικυρούνται.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς τα Πρακτικά
της Τρίτης 24 Αυγούστου 1999 επικυρώθηκαν.
Κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό δέχεσθε να λύσουµε τη
συνεδρίαση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 00.30' λύεται η συνεδρίαση
για σήµερα ηµέρα Τετάρτη 1η Σεπτεµβρίου 1999 και ώρα 10.00' µε
αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος νοµοθετική εργασία: συνέχιση
της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Ανάπτυξης: "Ενιαίος Φορέας Ελέγχου Τροφίµων
και άλλες ρυθµίσεις θεµάτων αρµοδιότητας του Υπουργείου
Ανάπτυξης".

O ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ                                                                               ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


